
14 سالگی
14 ســال و3113 شــماره. اصفهــان زیبــا امــروز آغــاز 14 ســالگی اش 

به قلم 
سردبیر

را جشن می گیرد و شماره 3113 آن منتشر می شود.  
مثــل خیلــی دیگــر از چیزهــا داســتان و سرنوشــت رســانه در 
کــی اســت.  کــره خا ایران زمیــن متفــاوت از همــه جــای ایــن 
در همــه جای عالم رســانه هــا هــر روز اهمیت بیشــتری مــی یابند، 
قــد مــی کشــند، تنومنــد مــی شــوند و تاثیرشــان بیشــتر و بیشــتر 
می گــردد. حتــی نــام برخــی کشــورها بــا رســانه هایشــان گــره مــی خــورد، شــهرهایی 
هســت کــه بــه نــام رســانه هایشــان شــناخته مــی شــوند و مردمــی هســتند کــه 

اعتمــاد و احترامشــان بــه رســانه هــا هــر روز بیشــتر از پیــش مــی گــردد. 
رســانه هــا هــم در عیــن رعایــت مصالــح جامعــه بــه مــردم وفادارنــد، مــردم برایشــان 
کنــش دوطرفــه رســانه هــا را هــر روز بــه جلــو مــی بــرد.  اهمیــت دارد و ایــن کنــش و وا
دولت هــا و دولت مردان هم رســانه هــا را نــه تهدید و وســیله کــه ناظر و همــراه خود 
می بیننــد و البتــه کــدام سیاســت مداری اســت کــه از رســانه هــا چــوب نقــد و نظــر 
نخورده باشــد و طبیعی اســت کــه این جایــگاه رســانه ها آنها را به ســمت اســتقلال 

مالــی نیــز پیــش خواهــد بــرد.
امــروز اهمیــت رســانه هــا در دنیــا نــه فقــط  بــه رکــن چهــارم دموکراســی بودنشــان، 
نــه فقــط  بــه تیترهــا و مطالبشــان کــه بــه نظــر مــی رســد بــه صــرف رســانه بودن 
آنهاســت. امــروز خــود رســانه بــودن موضوعیــت دارد. موضوعیتــی فراتــر از 
کارکردهایــی کــه بــه ذهــن مــا متبــادر مــی شــود. رســانه امــروز بــه نوعــی بســتری 
بــرای زندگــی اســت و همــه چیــز در بســتر رســانه هــا تعریــف مــی شــود. رســانه هــا بــه 
شــما آرامــش مــی دهنــد، زندگــی تــان را ملتهــب مــی کننــد و بــا رســانه هــا مضطــرب 

مــی شــوید .
ــرای برخــی دشــمن  امــا داســتان رســانه در کشــور مــا متفــاوت اســت: رســانه هــا ب
انگاشــته مــی شــوند، رســانه هــا بــرای بعضــی ابــزار مــی شــوند، رســانه هــا از ســوی 
افــرادی تحقیــر مــی شــوند، رســانه هــا توســط گــروه هــا و دســته هــا اجیــر می شــوند،  
رســانه ها تعطیــل و توقیــف مــی شــوند و نتیجــه می شــود حــال و روز امــروز 

مطبوعــات مــا.
در اصفهــان هــم هرچنــد تاریــخ مطبوعــات را مــی تــوان از عصــر مشــروطه بــه بعــد 
کــه بایــد بگوییــم روزنامــه هــای امــروز  کــرد، امــا حقیقتــش ایــن اســت  دنبــال 
ــز  ــون  نی کن ــم ا ــه ه ــی تریــن روزنامــه ای ک ــد و قدیم ــادی ندارن ــان قدمــت زی اصفه
ــر خــلاف  منتشــر مــی شــود، بیســت ســی ســالی بیشــتر عمــر نــدارد و البتــه بازهــم ب
همــه جــای دنیــا روزنامــه هــای کشــور مــا هرچــه قدمتشــان بیشــتر مــی شــود، 

ســرعت رشــد و همراهــی شــان بــا تحــولات رســانه ای کمتــر مــی شــود. 
ــان  ــی، اصفه ــن الملل ــراز بی ــیم در ت ــته باش ــد داش ــر قص گ ــم، ا ــا نخواهی ــم ی بخواهی
اســطوره ای را بازآفرینــی کنیــم، بایــد دســت بــه دامــان رســانه هایــش شــویم. 
اصفهــان نیازمنــد رســانه هایــی در خــور شــأن و جایگاهــش اســت و تلاش 14 ســاله 
اصفهــان زیبا معطــوف به همیــن هدف اســت. مــا فراموش نمــی کنیم کــه درخت 
ــا  ــت؛ آنه ــادی اس ــای زی ــده ه ــلاش دون ــول ت ــا« محص ــان زیب ــوش قامت»اصفه خ
کــه تــلاش کردنــد و ایــن روزنامــه را از پــس 14 ســال امــروز بــه دســت مــا ســپرده انــد.

در ســال های اخیــر تــلاش مــا معطــوف بــه ایــن بــوده اســت کــه رســانه ای در خــور 
شــهری جهانــی، شــهری اســطوره ای و در شــأن نــام اصفهــان زیبــا باشــیم.

 انتشــار روزانــه حداقــل  24 صفحــه، انتشــار 28 ضمیمــه، انتشــار روزنامــه بــه
 10 زبــان، ارتقــای کیفــی، رویکــرد اجتماعــی و  مــردم محــور و تبدیــل شــدن بــه یــک 
رســانه تعاملــی  تنهــا گوشــه ای از تــلاش هــای ما بــرای رســیدن بــه این هــدف بوده 
اســت و البته این مخاطبــان و شــهروندان اصفهانی و نخبگان رســانه ای هســتند 

که بایســتی ایــن تــلاش مــا را بــه قضــاوت بنشــینند و آن را ارزیابــی کنند. 
ایــن مســیر حقیقتــا ســخت و دشــوار بــوده اســت. بگذاریــد بــرای تقریــب بــه ذهــن 
فقــط یــک مثــال کوچــک از داســتان کاغــذ بزنــم: کاغــذ روزنامــه ای کاغــذی خاص 
اســت کــه فقــط مصــرف مطبوعاتــی دارد و حتــی دیگــر ســاندویچی هــا هــم از آن 
ــر  گهــان قیمتــش دوبراب اســتفاده نمــی کننــد. وقتــی بــی هیــچ دلیــل و منطقــی نا
کاهــش تیــراژ و تعــداد صفحــات و  کمتریــن نتیجــه اش مــی شــود  می شــود، 
درنهایــت تعطیلــی و حــالا شــما خودتــان تــا تــه خــط را برویــد. فقــط کوتــاه بایــد 
گفــت کــه بــه قــول اهالــی رســانه، ایــن حیــات 14 ســاله را بایــد چیــزی شــبیه معجــزه 

دانســت.
هرچنــد لطــف اصفهانــی هــا و اســاتید رســانه در ایــن مــدت همــواره شامــــل 
حــال مـــــا بــوده اســت، هرچنــد بــه قــول پیشــکســــوتی از روزنامه نگــــــاران، 
نبــض روزنامه نــگاری محلــی ایــران امــروز در اصفهــان می زنــد؛ امــا نیــک 
کــه در ابتــدای راهیــم و اصفهــان زیبــا راهــی طولانــی و دشــوار در  می دانیــم 
 پیــش دارد و حفــظ دســتاوردهای امــروز و ارتقــای آنهــا نیــاز بــه کار و فعالیــت 

شبانه روزی دارد.
ــا همــت همــه خانــواده اصفهــان  ــا همراهــی اصفهانــی هــا و ب امیدواریــم بتوانیــم ب
ــه  ــا ب ــن راه حتم ــم و در ای ــو برداری ــه جل ــری ب ــتحکم ت ــر و مس ــای بلندت ــدم ه ــا ق زیب

نقدهــا و پیشــنهادات کارشناســانه شــما نیازمندیــم.
آرزوی مــا ایــن اســت کــه روزی 100 ســالگی روزنامــه را در کنــار پــل خواجــو و بــا 
ســمفونی دل انگیــز زاینــده رود و بــا حضــور همــه اصفهانــی هــا جشــن بگیریــم. 
ان شاءالله 

»اصفهان زیبا« 14 ساله شد؛ شیرین و دلنشین است برای یک 

بهناز 
عابدی

رســانه که بتواند دوام بیاورد و از گردنه ســخت ترین سال ها، 
همــراه جــور و جفــای دوســتان و دشــمنان بــا مهــر و صفای 

نویسندگان و خوانندگانش بگذرد.
 ما اینک پا به چهاردهمین سال خود می گذاریم؛ هرچند هنوز 
آخته ایم اما گداخته، گداخته از هرمی بر آمده از نفس هایی که 
در پستی ها و بلندی ها پشت سر نهادیم که گاهی این نفس به شماره هم افتاد؛ 

اما اینک هستیم، به مدد پروردگار و سایه بلند مخاطبان.
  از همان روز نخســت می دانســتیم که راه بی رنج نیســت و دشــواری هایش را 
 به جان خریدیم؛ چه آن زمان کــه در زمانه اصلاحات پا به میدان گذاشــتیم،

 چه در روزگاران مهرورزان که راه را  ادامه دادیم  و چه در عصر اعتدالیون که با امید 
قلم می زنیم. شور و شعور »شهر« شعارمان بوده و است.

ک ســاعت ها و برگه برگــه تقویم ها گذشــت و »اصفهان زیبا« را رســاند    تیک تا
به روزی که قدرت و شهرتش به آن ینگه دنیا هم رسید؛ درست همان روزی که 

پرده از »باز کردن بخیه کودکی« برداشت. 
حالا در روزگاری که مســیر شــهر به امید افتــاده و راه نو شــده  اســت، به افتخار 
بودن بی وقفه اش، دوباره جشن گرفتیم، با اصفهان زیبایی ها و مهمانانشان.

گر تکنولوژی بگذارد،   عکس هایش لابد خاطره می شود برای 114 سالگی اش، ا
گر ژورنالیسم بماند... . ا
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سال چهاردهم، شماره 023113
یکشنبه

17 دی  1396
سیاست

شرط عربستان برای 
به رسمیت شناختن رژیم اسرائیل

کید کرد  وزیر خارجه عربســتان سعودی تا
کــه پــس از حــل و فصــل نهایــی منازعــه 
فلســطینی - اســرائیلی، کشــورهای عربــی، رژیــم 

صهیونیستی را به رسمیت خواهند شناخت.
 به گزارش فارس، پایــگاه خبری »قدس الاخباریه« 
با انتشــار ایــن خبر نوشــت: وزیــر خارجه عربســتان 
سعودی در مصاحبه با یکی از شبکه های تلویزیونی 
کنفرانــس در بحریــن،  گفــت: طــی یــک  فرانســه 
 55 کشــور عربــی و اســامی ایــن تصمیــم را اتخــاذ

 کردند.
 وی درباره اقدام مشــترک علیه جمهوری اســامی 
ایــران، گفــت: منافــع مشــترکی میــان عربســتان و 
اســرائیل اســت؛ امــا بــه دلیــل عــدم وجــود روابــط 
دوجانبه نمی تــوان از محور آمریکایی- ســعودی- 
ســخن ایــران  مقابــل  در  اســرائیلی  و   مصــری 

 گفت.
کید کرد که ریاض با اقدام »دونالد ترامپ«   الجبیر تا
رئیس جمهــور آمریــکا در اعــام قــدس بــه عنــوان 
پایتخت اســرائیل مخالفــت کرد؛ زیــرا این اقــدام با 
اصل عدم مشــخص بــودن جایگاه این شــهر پیش 
از دســتیابی به توافق دایمــی در تباین بــود. قدس 
شــرقی باید پایتخت کشور فلســطین باشد و راهکار 
دو دولتــی بهترین راهکار موجود بــرای حل منازعه 

فلسطینی - اسرائیل به شمار می رود.

نگاه                       روز

آیا در ایران »بحران توقعات« 
وجود دارد؟

خبرگــزاری رویتــرز، طــی گزارشــی نوشــت: 
اعتراضــات در ایــران نشــان می دهــد کــه 

اقتصاد مشکل دارد.
 این خبرگزاری با اشاره به ناامیدی مردم از بیکاری 
و اوضــاع معیشــتی نوشــت: شــاید حســن روحانــی 
در مواجهــه با این اعتراضات گســترده مجبور شــود از 
 برخی از سیاست های اصلی اقتصادی عقب نشینی 

کند. 
در این گزارش آمده اســت: این اعتراضات ریشه در 
ناامیدی مردم از این مسئله است که رفع تحریم ها 
کام  در ژانویــه ۲۰۱۶ در ایجــاد رونــق اقتصــادی نــا

مانده است.
 بــا توجــه بــه بیــکاری ۱۲.5 درصــدی و تــورم ۱۰ 
درصدی، بخش غیر نفتی اقتصاد به کوشــش خود 
ادامه داد. تامر بدوی، پژوهشــگر انجمن الشرق در 
استانبول گفت: در ایران یک بحران توقعات و حس 

عمیق ناامیدی اقتصادی وجود دارد.
 به گــزارش فرارو، بــرای آرام کردن نارضایتی، شــاید 
روحانی نیــاز دارد تــا پول دولتــی بیشــتری را صرف 
خ تبــادل ریال،  ایجاد شــغل کنــد و با حمایــت از نــر
تورم را محدود و برای ریشه کن کردن فساد گسترده 
تاش بیشتری کند؛ اما همه این اقدامات، مستلزم 
تغییر سیاســتی خواهد بود. روحانی یک سیاســت 

بودجه ای محافظه کارانه را دنبال کرد.
کنش افراد ذی نفــع را به   مبارزه با فســاد ریســک وا
همــراه دارد. مهرداد اعتمادی، اقتصــاددان ایرانی 
و تحلیلگر شرکت مشاوره ای بتاماتریکس در لندن، 
گفته روحانــی با »چالــش بزرگی« در مبارزه با فســاد 
مواجــه بــوده اســت. بــه اعتقــاد او، شــاید روحانــی 

چاره ای ندارد. 
این اقتصاددان افزود: مردم بیشــتر و بیشتر ناامید 
می شوند، در این وضعیت، گهگاهی بروز نارضایتی 
وجــود خواهــد داشــت. روحانــی پــس از روی کار 
آمدن در سال ۲۰۱۳، به سرعت ولخرجی های مالی 
و سیاســت های پولــی احمــدی نــژاد را تغییــر داد و 
سیستم اعانه پولی )یارانه( به ایرانیان دارای درآمد 

کم یا متوسط را محدود کرد. 
چنیــن ریاضتــی بــه طــور فزاینــده در بیــن مــردم، 
نامحبوب شــد. اقتصاد نیز علیرغــم پایان تحریم ها 
بــه تقــای خــود ادامــه داد. بســیاری از بانک هــا و 
شــرکت های خارجــی، تا حــدودی به دلیــل موضع 
سرســختانه دونالد ترامپ در قبال ایران، از تجارت 

با ایران سر باز زدند.
 عمــادی گفتــه یکــی از تحقیقاتــی کــه او نیــز در آن 
مشــارکت داشــته، آشــکار کرد که ایرانی ها به خاطر 
پنج دلیل از اقتصاد ناراضی هستند: بیکاری، قدرت 
خریــد ضعیــف، فســاد، ارزش پاییــن ریــال و توزیــع 

ناعادلانه ثروت میان مناطق ایران.
این پژوهش نشــان داد کــه دیدگاه ایرانیــان درباره 
سه مســئله اول در ســال جاری بدتر شده است. در 
خ بیکاری  برخــی از مناطــق جنوب شــرق ایران، نــر
میان جوانان به ۴5 درصد رسید و بازار کار کوچکتر 
شــد. ارزش ریال در برابــر دلار آمریــکا از ۳۶۰۰۰ برای 
یک دلار در ســال گذشــته بــه ۴۲۹۰۰ ریال بــرای هر 
دلار رســید. ممکــن اســت دولــت روحانی بــا هزینه 
کردن مقدار بیشــتری از دخایر ارزی خارجی ایران، 
از پول ملی حمایت کند؛ اما این امر خطر باز داشتن 
ســرمایه گذاری خارجی را به همراه خواهد داشت. 
در ادامــه گــزارش آمــده: بــدوی پیش بینی کــرد که 
فراهم ساختن بهبودی سریع اقتصاد، برای دولت 

سخت خواهد بود. 
او گفته شاید دولت یک بســته تشویقی برای ایجاد 
شــغل اعام کند، اما بعید اســت که در بحــث اعانه 

پولی )یارانه ها( عقب نشینی کند.
 مشــکاتی همچــون تنوع بخشــی بــه اقتصــاد و 
سیستم بانکی بدهکار فقط در بلندمدت می توانند 
حل شوند. بدوی در پایان گزارش افزود: حدس من 
این اســت که هیچ چیــز مهمی تغییــر نخواهد کرد. 
دولت ســعی خواهد کــرد تا با مــردم صریح باشــد و 

ابتکارعمل هایی پیشنهاد دهد.
 اما مشکات ساختاری وجود دارد: تنوع بخشی به 
اقتصاد، سیســتم بانکــی و روابط با ســایر جهان به 

خصوص با ترامپ.

کبری رئیس شورای  حاج علی ا
سیاستگذاری ائمه جمعه شد

رهبر معظم انقاب اســامی با صــدور حکمی 
کبــری را بــه  حجت الاســام آقــای حاج علی ا
ریاســت شــورای سیاســتگذاری ائمه جمعه منصوب 
کردند. به گزارش ایســنا، متن حکم رهبر انقاب به این 

شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

کنون که دوران مسئولیت طولانی و پربار جناب حجت  ا
 الاســام آقای حاج ســید رضــا تقــوی در رأس مجموعه  
سیاســتگذاری ائمــه جمعــه به پایان رســیده با تشــکر 
فراوان از خدمــات باارزش شــان در مدت نزدیــک به دو 
کبــری  دهــه، جنــاب  حجــت الاســام آقــای حاج علی ا
را بــه ریاســت ایــن مجموعــه و جنــاب حجــت  الاســام 
والمسلمین آقای حاج سید هاشم رسولی و نیز حضرات 
حجج اســام آقــای حــاج ســید رضا تقــوی، آقــای حاج 
ســید علی قاضی عســکر، آقــای حــاج شــیخ حبیب الله 
غفوری، آقای حاج شیخ عباســعلی اختری، آقای حاج 
شــیخ محمد جعفری گیانی، آقای حاج ســید مهدی 
خاموشی، آقای حاج سید علی شاهچراغی را به عضویت 
در شــورای آن منصوب می کنم. انتظار مــی رود جناب 
کبــری با ادامــه و تکمیــل فعالیتهای  آقــای حاج علی ا
گذشــته و افزودن کیفیــت در آن و بهره گیــری از نظرات 
شورا، بر شکوفایی و تاثیرگذاری این نهاد مبارک رحمانی 

بیفزایند.
والسلام علی جمیع اخواننا و رحمه  الله

سید علی خامنه ای

دادگاه تجدیدنظر سعید 
مرتضوی 16 بهمن برگزار می شود

وکیــل جمعــی از کارگران بیمه شــده ســازمان 
تامین اجتماعی از تعیین وقت جلسه دادگاه 
تجدیدنظــر ســعید مرتضــوی خبــرداد. مصطفــی ترک 
همدانی در گفت و گو با ایلنــا در رابطه با آخرین وضعیت 
پرونده سازمان تامین اجتماعی گفت: برای قسمت دوم 
پرونده که مختص به شــکایت از رئیس ســابق سازمان 
تامیــن اجتماعــی و شــکایت شــکات خصوصــی آقایان 
عبــاس پالیزدار،پیمــان حاج محمــود عطــار و جمعی از 
کارگــران بیمه شــده ســازمان تامین اجتماعی از ســعید 
مرتضوی اســت، بعد از اعتراض به حکــم دادگاه بدوی، 
پرونده  برای رسیدگی به دادگاه تجدیدنظر استان تهران 
ارسال شد. این وکیل دادگستری گفت: بعد از آنکه شعبه 
۶۸ دادگاه تجدیدنظــر بــرای رســیدگی بــه ایــن پرونــده 
مشخص شد، این شعبه روز ۱۶ بهمن را برای رسیدگی به 
این اعتراض تعیین وقت کرده است. سعید مرتضوی در 
این بخــش از پرونده بــه اتهام های تصــرف غیرقانونی و 
اهمال در انجام وظیفه به تحمل ۷۰ و ۶5 ضربه شــاق 

محکوم شده است.

 قوه قضائیه: تلگرام 
مخل امنیت ملی است

رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه قضائیه 
گفت: شــبکه تلگرام به بســتری برای آشوب و 
اغتشاش در کشور تبدیل شــده بود و چاره ای جز فیلتر 
گــزارش فــارس،  موقــت تلگــرام وجــود نداشــت. بــه 
حجت الاسام والمسلمین حمید شــهریاری در مراسم 
تجلیل از پژوهشگران برتر موسسه امام خمینی)ره( که 
در ســالن همایش این موسســه برگزار شــد، با اشــاره به 
ضرورت تقویت شبکه های اجتماعی داخلی اظهار کرد: 
با ایجاد و تقویت این شبکه ها می توانیم به دفاع از هویت 
و کیان انقاب اسامی بپردازیم. وی ادامه داد: محققان 
و پژوهشگران حوزوی، حامان فرهنگ انتظار هستند و 
آنها بایــد مروج شــبکه های اجتماعــی داخلی همچون 
ســروش باشــند. رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه 
قضائیــه افــزود: تلگــرام ۴۰ درصــد از ترافیــک اینترنــت 
کشــورمان را اشــغال کــرده، بایــد شــبکه های بومــی و 
اجتماعی کــه سرورشــان در داخــل ایران اســت، تبلیغ 
شــوند. شــهریاری بــا اشــاره به نقــش شــبکه تلگــرام در 
اغتشاشات اخیر اظهار کرد: این شبکه به بستری برای 
آشوب و اغتشاش در کشور تبدیل شده بود و چاره ای جز 
فیلتر موقت تلگرام وجود نداشــت، البته برخی افراد در 
کمیت کشور اعتقادی به بستن کامل تلگرام ندارند،  حا
بهانه ایــن افراد این اســت کــه نبایــد وارد حیطــه مردم 
بشــویم. رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه قضائیه 
افزود: از یک سال پیش مدام هشدار دادم که تلگرام به 
مصیبت و آفتی برای جامعه و نظام اسامی تبدیل شده 
است که باید برای مدیریت صحیح آن برنامه ریزی لازم 

کمیت صورت بگیرد. توسط حا

 جنتی، سرپرست 
نهاد ریاست جمهوری شد

رئیــس دفتر رئیــس جمهــور، علی جنتــی را به 
عنوان مشــاور خود و سرپرســت نهاد ریاســت 

جمهوری منصوب کرد. 
به گزارش فــارس، محمــود واعظی،  رئیــس دفتر رئیس 
جمهور، طــی حکمی علــی جنتــی وزیر اســبق فرهنگ 
و ارشــاد اســامی را به عنوان مشــاور رئیــس دفتر رئیس 

جمهور و سرپرست نهاد منصوب کرد.

کوتاه از                  سیاست خبر                       ویژه

مسیح  مهاجری:

برخی از خاطرات آیت الله هاشمی می ترسند
حجت الاسام مسیح مهاجری گفت: خاطرات 
آیت الله هاشــمی جامــع، جالب و قابــل اعتماد 
اســت و برخــی نقدهــا بــه این خاطــرات بــه خاطــر ترس 
افرادی است که ممکن است با این خاطرات منافع شان 

به خطر بیفتد. 
به گــزارش خبرآناین، مدیرمســئول روزنامــه جمهوری 
اســامی افزود: درباره خاطرات، باید دو سه نکته بگویم 
که مهم است. یکی اینکه خاطرات ایشان روزانه بود نه به 
معنای اینکه هر روز یک مطلبی داشت، به معنای اینکه 

هر روز می نوشت. 
کــه بعــد از یــک هفتــه ده روز فرصتــی  بعضــی هســتند 
پیــدا می کننــد و می نویســند، آقــای هاشــمی هــر شــب 
می نوشــتند. خیلــی کم اتفــاق می افتــاد که یکــی دو روز 

بــه دلیــل کثــرت کار نرســیده باشــند 
بنویســند؛ ولــی بعــد از دو روز حتمــا 

می نوشتند. 
این نکتــه را برای این گفتــم که بگویم 
خاطــرات متقــن اســت بــه ایــن معنــا 
که انســان بعــد از دو ســه روز، پنج روز، 
ده روز یا یــک ماه ممکن اســت خیلی 
دقیــق نتوانــد بنویســد؛ اما ایشــان هر 

کــه  روز می نوشــتند و ایــن دقیق تــر اســت. مخصوصــا 
آقای هاشــمی حافظــه خیلی خوبــی هم داشــتند. وی 
ادامــه داد: یــک نکتــه دیگــر هــم مربوط به ســفر اســت. 
خاطرات ســفرهای ایشــان را من هــم نوشــتم و در قالب 
کتاب هم منتشــر شــد. خاطرات ســفرهای مکه، عراق، 

ســوریه، کویت و چند کشور آسیایی یا 
کشورهای منطقه که با ایشان بودم.

ایشان در سفرها هم حتی خاطراتشان 
صبــر  یعنــی  می نوشــتند  روز  بــه  را 
بعــد  برگردنــد  ســفر  از  نمی کردنــد 
بنویســند. نکتــه دیگر اینکــه خاطرات 
ح  را مختصــر می نوشــتند یعنــی شــر
نمی دادنــد دربــاره اینکــه الان امــروز 
ح کــرد، این مطلب  فان کس آمــد، فان مطلــب را مطر
چه سابقه ای دارد بعدها چه شد و... علتش هم این بود 
که کثرت کار ایشان اجازه نمی داد این قدر وقت بگذارند 

که مفصل بنویسند.
 به همیــن اختصار کــه می نوشــتند اصل مطلــب را بیان 

می کردند. آقای فانی آمــد؛ ولی چرا آمد هــم در آن بود. 
یعنی موضــوع اصلــی بــود. این خــودش نشــان دهنده 
سیر حوادث کشور در سطح بالای مسئولان در آن زمان 
بود و نکته چهارم هم اینکه ایشــان به نوشــتن خاطرات 
کتفا نمی کردند، خاطــرات مردمی، خانوادگی  سیاســی ا
و... را هــم می نوشــتند. مهاجــری گفــت: البتــه عده ای 
 ســعی می کنند ایــن خاطــرات را زیر ســوال ببرنــد و ایراد 

بگیرند. 
خب ایراد گرفتن و نقد کردن حقشان است؛ ولی کسانی 
گی ها  هم در دفاع می توانند بگویند کــه به دلیل این ویژ
خاطرات منحصربه فردی اســت و تاریخ انقاب اســت و 
البته بعضی از انتقادها و ایرادها هم به دلیل نگرانی هایی 

است که بعضی ها دارند.

کسیون امید:  عضو فرا

تعدادی از دانشجویان بازداشتی آزاد شده اند
رئیس دفتر  رییس جمهور:

نتیجه تلاش ترامپ علیه ایران انزواست
کسیون امید مجلس  یک عضو هیئت رئیسه فرا
با اشاره به بازداشت تعدادی از دانشجویان طی 
اعتراضات اخیر، گفت: اخبار بازداشت دانشجویان در پی 
ناآرامی هــای اخیر بــا توجه بــه اینکــه مراجع رســمی هنوز 
موضع گیری خاصی نداشته اند نگران کننده است. فاطمه 
سعیدی با اشاره به بازداشت تعدادی از دانشجویان طی 
اعتراضات اخیر، گفت: اخبار بازداشت دانشجویان در پی 
ناآرامی هــای اخیر بــا توجه بــه اینکــه مراجع رســمی هنوز 
موضع گیری خاصی نداشته اند نگران کننده است. وی در 
گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: طی روزهای گذشته گزارش ها 
و پیام های متعددی در این زمینه داشته ام که باعث شده 
موضوع را به اتفاق تعدادی از نمایندگان در مجلس به طور 

کنون  جدی پیگیری کنیم. وی درباره اینکه وزارت علوم تا
چه اقدامی انجام داده اســت، گفت: امروز نیز با وزیر علوم 
تماس داشتم و ایشان از آزادی تعدادی از دانشجویان خبر 
دادند؛ اما اذعان داشتند که تعدادی هنوز در بازداشت به 

سر می برند.
ســعیدی با ارائه دو پیشــنهاد در وضعیت فعلی بیان کرد: 
کسیون  پیشنهاد بنده جلسه فوق العاده هیئت رئیسه فرا
امید اســت کــه امیــدوارم ظرف امــروز تا فــردا بتوانیــم این 
جلســه را برگزار کنیم. همچنین پیشنهاد تشکیل کمیته 
پیگیری وضعیت دانشــجویان و دانش آموزان بازداشــتی 
کســیون های  را داشــتم که ایــن کمیتــه بایــد از تمامی فرا

سیاسی مجلس نماینده ای داشته باشد.

رئیس دفتر رییس جمهور گفت: امروز محدود 
کردن منافــع ایــران در برجــام و بزرگنمایی و 
سوءاســتفاده از حوادث داخلی ایران با مجوز شــورای 
امنیت و همچنین سیاست های خاورمیانه ای آمریکا، 
با بیشــترین مخالفت در میان دولت هــا و ملت مواجه 
اســت. به گزارش ایرنا، محمود واعظی نشست جمعه 
شب شورای امنیت را پیروزی دیگری برای مردم ایران 
کارنامــه دولــت ترامــپ  و شکســت ســنگین دیگــر در 
دانســت و گفت: بــار دیگــر ثابت شــد که نتیجــه تاش 
دولــت ترامــپ علیــه ایــران و برجــام، اســتیصال و انزوا 
اســت. وی در گفت و گو بــا ایرنا افــزود: مخالفت قاطع 
کثریت اعضای شورای امنیت با سوء استفاده آمریکا از  ا

این شورا برای ایجاد فشار بر جمهوری اسامی ایران به 
بهانه تجمعات اخیر، رخدادی قابل تامل و نوید بخش 
فصلی تازه در مناســبات بیــن الملل اســت. وی یادآور 
کثریت اعضــای شــورای امنیت  شــد:در این نشســت ا
سازمان ملل آمریکا را از دخالت در امور داخلی کشورها 
و ایران پرهیز دادند و همچنین خواستار اجرای کامل 

برجام شدند.
کید کــرد: امروز برجام،   رئیس دفتر رئیــس جمهوری تا
 به منزلــه همگرایــی در برابر یــک جانبه گــری در روابط 
بیــن الملل اســت و نشســت شــورای امنیــت، پیروزی 
دیگری برای مردم ایران و شکست سنگین دیگری در 

کارنامه دولت ترامپ بود.

سرمنشا  اتفاقات  اخیر  نشست اربیل بود
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

محســن رضایی در نشســت خبــری روز گذشــته افــزود: آنها 
تعیین کردند که اواخر آذرماه ۹۶ با استفاده از فضای مجازی 
عملیات را آغاز کنند و در دی ماه و بهمن آن را گسترش داده 
تا نظام را ســاقط کنند. به گزارش ایرنا، وی نام این عملیات 
را پروژه »همگرایی نتیجه بخش« اعام کرد و ادامه داد: آنها 
ج کننــد و قصد  می خواســتند تمــام شــهرها را از کنتــرل خار
داشــتند بعــد از گســترش اعتراضــات به کشــور اســلحه وارد 
کرده و تعــدادی از تظاهرکنندگان را بکشــند، آمریــکا نیز پس 
از این واقعه درخواســت حقوق بشــری از ســازمان ملل کند 
و ســپس منافقیــن وارد شــده و از اروپــا بخواهند که ایــران را 
تحریم و سپس کل نظام را ساقط کنند. رضایی افزود: البته 
شروع این حادثه از دو سال قبل کلید خورد و از وقتی بود که 
مسئول امنیت عربستان در پاریس به دیدار اعضای منافقین 
کنون دو تا سه جلسه در این زمینه برگزار شده؛ ولی  رفت و تا

شاهدیم که این افراد از نظام سیلی خوردند.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: تعبیر آنها 
این بود که مردم از نظام خسته شدند و می خواهند نظام را 
گر موفق نشــدیم  براندازند و آمریکا نیز بــر این اعتقاد بود که ا
نظــام را بــا تحریم هــای ســنگین به ســمت فشــار اقتصادی 
کیــد بــر اینکــه اجازه   ســوق دهیــم تــا ســاقط شــود.وی بــا تا
نمی دهیم بیــش از ایــن دولت آمریــکا در امور داخلی کشــور 
دخالت کند، گفت: جمهوری اســامی ایران باید مســتند از 
دولت واشــنگتن و کشــورهای مداخله گر به دلیل اقدامات 

تخریبی آنها شکایت کند.
وی ادامــه داد: آنهــا خودشــان هم مــی دانند که مــا توانایی 
مقابله داریم و باید آمریکا و انگلیــس از مداخله و ایجاد مانع 

دربرابر جمهوری اسامی ایران عقب نشینی کنند.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به این سوال 
که اقدام ایران برای مجاب کردن آمریکا به عقب نشینی چه 
خواهد بود، گفت: هر کار مشــروعی که بتواند آمریکا را از این 

گونه مواضع باز دارد باید در دستور کار قرار گیرد؛ زیرا دیگر برای 
ما دخالت های آمریکا غیرقابل تحمل است. 

رضایی بــه دخالــت روســیه در انتخابات اخیــر آمریکا اشــاره 
کــرد و اظهار داشــت: این موضــوع در آمریکا مطرح اســت که 
در انتخابــات اخیــر روســیه دخالــت هایــی داشــته و همین 
موضوع باعث شــده اســت کــه حتــی دامــاد ترامــپ را از کاخ 

سفید اخراج کنند. 
وی ادامه داد: حتی این موضوع هنوز در آمریکا ثابت نشــده 
اســت؛ امــا وقتــی دخالت هــای آمریــکا در ایــران ثابت شــده 
اســت، ما باید مقابله به مثل کنیم ، توصیه ما به آمریکا این 
 است که باید از مواضع خود در قبال جمهوری اسامی ایران 

عقب نشینی کند. 
وی بــا بیــان اینکــه در جلســه روز شــنبه مجمــع تشــخیص 
مصلحت نظــام درباره حــوادث اخیر گزارش هایی ارائه شــد 
و بحث هایی درباره اینکه چه مســئولیتی می تواند، مجمع 
داشــته باشــد، انجام شــد، اظهار داشــت: اعضا نیز مباحث 
مختلفی در این بــاره مطرح کردند و دبیرخانه شــورای عالی 

امنیت ملی گزارش خوبی در این زمینه ارائه کرد.
دبیــر مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام یــادآور شــد: در 
کمیســیون دفاعــی- امنیتــی و  ایــن جلســه مقــرر شــد 

 اقتصــادی مجمع نیــز جلســاتی درمــورد نارضایتــی ها و 
سوءاســتفاده هایــی کــه دشــمنان از ایــن نارضایتــی ها 
داشتند،تشکیل دهند. رضایی در عین حال مسئولیت 
رسیدگی به اتفاقات اخیر را بر عهده دولت، مجلس و قوه 
قضائیه دانســت و ادامه داد: قوای سه گانه باید مسائل 
اقتصادی را پیگیری و درباره آنها به خصوص سواستفاده 
دشمنان از این مشکات چاره اندیشی کنند.  وی گفت: 
اولین بار نیســت کــه دشــمنان از اعتراض هــای داخلی 
سوءاســتفاده مــی کننــد و از زمــان تاســیس جمهــوری 
اســامی ایران که بــرای آمریــکا انقــاب گران تمام شــد، 
وابســتگان به آنها همیشــه مترصد بودند کــه زمینه ای 
پیدا کنند تا بتوانند با عوامل داخلی و خارجی خود از آن 

سوءاستفاده کنند. 
دبیرمجمع تشــخیص مصلحت نظام خاطرنشان کرد: 
آمریکا همواره به دنبــال ایجاد آشــوب در داخل ایران به 
ج از کشور به وسیله افرادی  وسیله عوامل خود و در خار
امثالی ماننــد صــدام بوده اســت تــا بتواند ســد راه ملت 
ایــران شــود. رضایــی جمهــوری اســامی ایــران را ثمــره 
 ۱۰۰ ســال مبــارزات ملت ایــران دانســت و گفــت: عصاره 
درس هایی که ملت ایران از مشروطه، ملی شدن صنعت 
نفــت و قیــام های دیگــر بــه دســت آوردنــد در جمهوری 
اسامی جمع شده و به این نتیجه رسیدند که خواهان 
انقاب، اســتقال و ازادی هســتند که این شــعارها یک 
شــبه به وجود نیامده؛ بلکه پشــت آن خون ملــت ایران 
و درس و تجربیــات و نجابت مــردم بود کــه در ۲۲ بهمن 
به نتیجه رســید. وی با یادآوری اینکــه از ابتدای انقاب 
کنون آنهایی که از نظام سیلی خوردند همیشه  اسامی تا
در برابر ملت ایران ایســتاده اند، اظهار داشت: سلطنت 
طلب ها، آمریکا، اســرائیل، منافقین و عربستان در این 
۴۰ ســال دور هم جمع شــدند و علیه ملت ایــران توطئه 
کردنــد. حتی صــدام را تحریــک کردند کــه با ملــت ایران 
بجنگد. وی خاطرنشــان کرد: ســال 5۹ و در مــرداد قبل 
از آغاز جنگ تحمیلی همین گروه جلسه ای داشتند که 
در آن اویسی شرکت کرده بود و در آن مشخص کردند که 
گر کودتا به نتیجه نرسید جنگ اتفاق  اول کودتا شود و ا
افتد؛ ولی کودتاچیان گفتند که غیرت ما اجازه نمی دهد 
وارد ایران شوید پس اول کودتا شد و چون کودتا شکست 
خ داد، بعــد از جنگ نیــز همین تیــم آرام  خــورد جنــگ ر
ننشســتند و حتی آمریکا وارد بحث تحریم ها شــد. دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: دولــت ایران با 
کره کرد که برجام حاصل این  کثر بردباری با آنها مذا حدا
کرات بود و کلیت نظام نیز با چهارچــوب هایی آن را  مذا
پذیرفت؛ ولــی حتی امروز آنهــا نظر خود را نمــی پذیرند و 

ترامپ به تحریم ها روی آورده است.   

دبیـر مجمـع تشـخیص مصلحـت نظام با اشـاره به اغتشاشـات اخیر در کشـور گفت: ایـن اتفاقات 
دو سـابقه دارد؛ چنـد مـاه پیـش در اربیـل یـک نشسـتی با حضـور مایکل آندریـا مدیر اتـاق عملیات 
ضدایـران سـازمان سـیا، رئیـس دفتر قصی صدام پسـر صـدام، هانی تلفا بـرادر زن صـدام، نمایندگانی از 

گروه بارزانی، منافقین و عربستان حضور داشتند و در آن تاریخ عملیات را تعیین کردند.



آسیب دیدگی ۲۷ هزار 
اصفهانی در نزاع 

در هشــت ماهه نخســت ســال جــاری ۲۷ 
هــزار و ۱۴۳ نفــر آســیب دیــده در نــزاع در 
کز پزشــکی قانونــی مراجعه  اســتان اصفهان بــه مرا

کرده اند.
 بــه گــزارش روابط عمومــی پزشــکی قانونی اســتان 
اصفهــان، در هشــت ماهــه نخســت ســال جــاری 
تعــداد ۲۷ هــزار و ۱۴۳ نفر بــه دلیل صدمات ناشــی 
کــز پزشــکی قانونــی اســتان اصفهــان   از نــزاع بــه مرا

مراجعه کردند. 
این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل معادل 
شــش درصد کاهش یافته و این در حالی اســت که 
مراجعان به دلیل نزاع ۳۲ درصد از حجم مراجعان 
کــز پزشــکی قانونــی اســتان  معاینــات بالینــی مرا

اصفهان را تشکیل می دهند.
 از کـــل مراجعان نــزاع تعداد هشــت هــزار  و ۵۵۱  نفر 
زن و ۱۸ هــزار و ۵۹۲  نفر مرد بوده انــد. همچنین در  
مدت مشابه سال قبل  تعداد ۲۸ هزار و ۸۶۳ نفر به 
کز پزشــکی قانونی اســتان مراجعه  دلیل نزاع  به مرا
کرده اند که ۹ هزار  و ۳۴۴ نفر  زن و  ۱۹ هزار و ۵۱۹  نفر 

مرد بوده اند.

کنان  ۳۰ میلیون نفر از سا
فلات مرکزی مهاجرت می کنند

مدیرعامل شرکت آبفای اســتان اصفهان 
گفت: براســاس پیش بینی  دانشمندان و 
کارشناســان تا ســال ۲۰۵۰ بیش از ۳۰ میلیون نفر از 
کنان فلات مرکزی به دلیل وقوع خشکســالی و  ســا
کــم آبــی نــــاچار بــه مهاجــرت  تشــدید بــــحران 

 می شوند. 
به گــزارش شــرکت آب و فاضــلاب اســتان اصفهان، 
هاشــم امینــی در نشســت تخصصــی راهکارهــای 
افزایــش مشــارکت زنان در توســعه روســتا بــه نقش 
موثر بانوان در مدیریت مصرف آب پرداخت و اظهار 
کرد: بــدون شــک بانــوان بــا توجه به نقشــی کــه در 
محیط خانه دارند، می توانند به خوبی مصرف آب 
را مدیریت کننــد که ایــن مهــم در مدیریت مصرف 
بســیار موثر اســت و از مصرف بی رویه آب جلوگیری 
می شــود. وی بــه ظرفیت خانــه فرهنگ آب اشــاره 
کرد و افزود: شرکت آبفای استان اصفهان با تاسیس 

خـــانه فرهــــنگ آب در 
مصــرف  ترویــج  صـــدد 
صحیــح آب میان اقشــار 
مختلف جامعــه به ویژه 
دانش آموزان در مقاطع 
مختلف تحصیلی اســت 
و بنابراین می طلبد دفتر 
امــور بانــوان وخانــواده 
اســتانداری از ظرفیــت 
کــه  خانــه فرهنــگ آب 
مجهــز بــه لــوازم کاهنده 
مصرف به همراه مربیان 
کارشناســان مجــرب  و 
بــــه آمــــوزش مــصــــرف 
صحیــح آب بــه کــودکان 
و نوجوانــان، والدیــن و 

معلمــان هســتند، اســتفاده کننــد تــا در نهایــت به 
هــدف نهایــی کــه همــان فرهنــگ ســازی مصــرف 

صحیح آب در جامعه هست دست یابیم.
 مدیرعامل شــرکت آبفای اســتان اصفهــان تصریح 
کرد: براساس پیش بینی  دانشمندان و کارشناسان 
کنان  تــا ســال ۲۰۵۰ بیــش از ۳۰ میلیــون نفــر از ســا
فــلات مرکزی بــه دلیل وقوع خشکســالی و تشــدید 
بحران کــم آبی ناچــار به مهاجــرت می شــوند؛  این 
درحالی ست که می توان با مدیریت صحیح منابع 
آبــی،  تبعــات بحران کــم آبی را بــه حداقل رســاند و 
این امر با تغییر رویه در مصرف آب به دست می آید.
 وی آب را عامــل مهــم توســعه و آبادانــی برشــمرد و 
کیــد کــرد: هرجــا کــه آب باشــد آبادانــی و توســعه  تا
را بــه دنبــال دارد پــس بایــد مدیریــت منابــع آب در 
تمــام بخش ها از جمله شــرب، کشــاورزی، صنعت 
و خدمات بــه خوبی اعمال شــود تا شــاهد توســعه 
و آبادانی روســتاها و از همه مهم تر شــاهد اشــتغال 

ناشی از توسعه باشیم.

 پاسخ آموزش و  پرورش 
به خبر تجمع در مدارس استان

سرپرست اداره کل آموزش وپرورش استان 
گفــت: تجمعــی در مــدارس  اصفهــان، 
نداشــته ایم و تنها شعارنویســی هایی گزارش شــده 
اســت. محمدجواد احمدی، در گفت وگو با ایمنا با 
اشاره به آمار برخورد با دانش آموزان در حوادث اخیر 
اظهارکرد: آمار دانش آموزانی که در تجمعات اخیر با 
آنها برخورد شده، توســط اداره کل آموزش پرورش 
کـــل آمــوزش  بررســی می شــود. سرپـــرست اداره 
وپرورش استان اصفهان  در خصوص برگزاری تجمع 
در مــدارس گفــت: طبــق اخبــاری کــه مــا داریــم در 
مــدارس تنها مــوارد محــدودی شعارنویســی هایی 
انجام شــده و هیچگونه گزارشــی از تجمــع و حرکت 

خاصی در مدارس استان نداشته ایم.

 رونق شرق اصفهان 
با جذب سرمایه های سرگردان 

مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان، 
گفــت: منطقــه شــرق اســتان اصفهــان از 
ظرفیت های خاصی برخوردار است و می توان با جذب 
سرمایه های سرگردان در این منطقه رونق ایجاد کرد. 
بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل راه و شهرســازی 
اســتان اصفهان، حجت الله غلامی در شــورای اداری 
شهرستان نائین که با حضور اســتاندار اصفهان برگزار 
و  طبیعــت  از  منطقــه  ایــن  اینکــه  بیــان  بــا  شــد، 
جذابیت های خاصی برخوردار است و می تواند به یک 
منطقه خاص گردشــگری تبدیل شــود، افزود: وجود 
تپه هــای ماســه ای، تپه هــای نمکی و پتــاس و وجود 
صنایع دســتی همچون فرش یکی از ویژگی های این 
منطقه بــرای جــذب گردشــگر اســت. وی با اشــاره به 
محور»طریــق الرضــا« بــه عنــوان تســهیل کننــده راه 
ســرمایه گذاری در منطقه گفــت: محور نائیــن _ خور_  
طبس با عنوان طریق الرضا، می تواند به عنوان محور 
گردشگری مذهبی تعریف شود. جاده نائین به انارک 

بخشی از طرح بزرگ و ملی جاده طریق الرضاست.
این جاده کــه دو اســتان اصفهــان و خراســان رضوی 
را بــه هم وصل مــی کند قرار اســت بــه بزرگــراه دوبانده 
تبدیل شــود. غلامی گفت: علاوه بر طریق الرضا محور 
ترانزیت نطنز به سمت یزد و کرمان به عنوان یک پروژه 
۸۰۰ میلیــارد تومانــی بــا ســرمایه گــذاری ۷۰ درصدی 
بخش خصوصــی نیــز از کریدورهــای مهمی اســت که 
چند استان را به هم متصل می کند. وی با بیان اینکه 
محور نائین _ انــارک _ خــور _ طبس از پروژه های ســفر 
ریاست جمهوری به استان اصفهان است، گفت: سال 
گذشته ۴۰ کیلومتر از این پروژه افتتاح شد و قطعه دوم 

آن به طول ۴۰ کیلومتر تا پایان سال تکمیل می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان گفت: قطعه 
ســوم محور نائین- انارک - خور- طبس بــه طول ۱۵۰ 
کیلومتــر نیــز با اعتبــار بالــغ بــر ۱۱۰ میلیــارد تومــان جزو 
پروژه های سال آینده است. وی با بیان اینکه احیای 
بافت هــای تاریخی با معمــاری خاص اقلیــم کویری، 
یکی از اقدامات زیرســاختی مهم محسوب می شود، 
افزود: این کار در شهر نائین شروع شده است و در آینده 
با ایجــاد امکانات مــی توانیم مــدت اقامت و ســاعات 

ماندگاری گردشگران در این شهر را افزایش دهیم.
غلامی گفت: در برنامه عمران و بهســازی شــهری و در 
کارآمد شهری و در برنامه  راستای احیای بافت های نا
ششم توسعه، به صورت ویژه به این موضوع پرداخته 
و تســهیلات خوبــی بــه متقاضیان ارائه شــده اســت و 
ســرمایه گذاران مــی توانند از این تســهیلات با ســود ۴ 
درصد به منظور بازســازی این فضاهــای متروکه بهره 
مند شــوند. مدیرکل راه و شهرســازی استان اصفهان 
همچنین از احداث بندر خشک و احداث بار لجستیک 
به عنوان دو پروژه کلان در شرق اصفهان نام برد و گفت: 
احداث بندر خشک و احداث بار لجستیک،  به عنوان 

بارانداز بار کانتینری نیاز به گمرک ندارد .
وی افزود: در کنار احداث این دو پروژه باید پتانســیل 
شــبکه آزاد راهی و شــبکه ریلی نیز وجود داشــته باشد 
که این ظرفیت در نائین و اردستان وجود دارد. غلامی 
همچنین از افتتاح ۱۵۰ واحد مســکن مهر شهرســتان 
نائین در دهه فجر امســال خبر داد و گفت: همزمان با 
این افتتاح، عملیات احداث زیرگذر برای سایت مسکن 

مهر نیز آغاز خواهد شد.
اســتاندار اصفهــان هــم در شــورای اداری شهرســتان 
نائین بر ضرورت جذب سرمایه گذاران داخلی به ویژه 
سرمایه گذاران محلی برای توسعه و احداث پروژه های 
کید کرد. محسن مهرعلیزاده با بیان  جدید عمرانی تا
اینکــه صاحبــان ســرمایه همــواره در کنــار ما هســتند 
و بایــد راه را بــرای ورود آنــان در عرصــه احــداث پــروژه 
هــای عمرانــی همــوار کــرد، گفــت: در جذب ســرمایه 
گذاران باید دیــد بالایی داشــت و لازم اســت با تعریف 
پروژه ها، ســرمایه گذاران به صحنه فراخوانده شــوند 

تا کانون های گردشگری در محله ها توسعه یابد. 

ایجاد بیش از ۳۵۰۰ فرصت شغلی 
برای مددجویان اصفهانی

معــاون اشــتغال و خودکفایی کمیتــه امداد 
استان اصفهان، گفت: ۳ هزار و ۹۶۷ فرصت 
شــغلی برای مددجویان تحت حمایــت کمیته امداد 
اســتان اصفهــان در ۹ ماهه ســال جــاری ایجاد شــده 
است. بهرام ســوادکوهی در گفت وگو با تسنیم با بیان 
اینکــه در ســال های اخیــر رویکــرد کمیتــه امــداد در 
راستای خدمات توانمندسازی و خودکفایی به جای 
کمک های بلاعوض به مددجویان بوده است، افزود: 
در ۹ ماهه ســال جاری تا کنــون ۳ هــزار و ۹۶۷ فرصت 
شغلی جدید با اعتبار بیش از ۷۰ میلیارد و ۲۹۰میلیون 
تومان بــرای مددجویان تحت حمایــت کمیته امداد 
اســتان اصفهان ایجاد شــده اســت. وی با بیان اینکه 
۹۶۱ شــغل با پرداخت وام اشــتغال از اعتبارات کمیته 
امــداد و ۲ هــزار ۸۷۲ شــغل از اعتبارات قرض الحســنه 
بانکی پرداخت شــده، ادامه داد: توانمندسازی افراد 
تحت حمایت و خارج شدن از چرخه حمایتی این نهاد 
فقط با ایجــاد فرصت های شــغلی امکان پذیر اســت. 
معــاون اشــتغال و خودکفایــی کمیتــه امــداد اســتان 
کید بر ایجاد فرصت های شغلی در مناطق  اصفهان با تا
شــهری و روســتایی بــرای مددجویان تحــت حمایت 
کمیته امداد استان اصفهان بیان کرد: این نهاد مجری 
کشــاورزی،  بخش هــای  در  اشــتغال  ح هــای  طر
دامپروری، خدمات، تولیدات و صنایع دســتی شــده 
اســت. وی با اشــاره به اهمیــت نظارت کارشناســی بر 
طرح های خودکفایی گفت: نظارت مســتمر بر حسن 
اجرای طرح های اشتغال و ارائه آموزش های تکمیلی 
ح های خودکفایی  در حین انجام کار سبب تداوم طر
در بازار اقتصادی می شود. سوادکوهی ایجاد اشتغال 
پایدار را مهم ترین هــدف کمیته امداد این اســتان در 
افـــزود:  و  بـرشــــمرد  مددجــــویان  توانــــمندسازی 
توانمندی سازی خانوارهای مددجو، خروج تدریجی 

آنها از چتر حمایتی این نهاد را به دنبال دارد.

03 سال چهاردهم، شماره ۳11۳خبر
یکشنبه

1۷ دی 1۳96

مدیرکل امور روستایی استانداری اصفهان:

حاشیه نشینی در روستاهای اصفهان نداریم
مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداری:

در جذب کارتن خواب ها موفق نبودیم
مدیرکل امور روستایی استانداری اصفهان، گفت: 
در اســتان اصفهان بر خلاف برخی از استان های 
دیگر گزارشــی مبنی بر حاشیه نشــینی در روســتاها گزارش 
نشده اســت. محســن گلابی در گفت وگو با ایمنا با اشاره به 
اینکه در حال حاضر یک هزار و ۳۰۰ روستای کد دار در استان 
ع و  اصفهان وجود دارد، اظهار کرد: در اســتان برخی از مزار
ســکونتگاه های موقتی وجود دارد که کد روستایی ندارد و 
نمی توان در تقسیمات کشوری آنها را روستا تلقی کرد. وی 
با بیان اینکه آماری در خصوص وجود بیش از ۲۳۰ روستای 
خالی از ســکنه گزارش شــده است که بر اســاس تقسیمات 
کشوری این آمار صحیح نیست، افزود: بر اساس برآوردهای 
اولیه آمار روســتاهای کد دار خالی از سکنه استان اصفهان 

کنان این روســتاها نیز بعضا به دلیل  بسیار کم است که سا
شــرایط آب و هوایی یا اشــتغال بــه صورت فصلی ســکونت 

دارند. 
وی گفت : باید توجه داشــت که در یک دهــه اخیر به دلیل 
توسعه سرمایه گذاری در حوزه اقتصادی و گردشگری تمایل 
سکونت در روستاها افزایش یافته است. محسن گلابی، با 
بیان اینکه مهاجرت معکوس را در روســتاهای شهرســتان 
نائین و خور و بیابانک به صورت ملموس می توان مشاهده 
کرد، گفت: برای مثال ۱۰ ســال گذشــته در روستای »مصر« 
تنها یک خانواده زندگی می کردند و این در حالی اســت که 
امروز با توجه به اجرای طرح های توسعه گردشگری در حال 

حاضر خانواده های زیادی در این روستا سکونت دارند.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداری اصفهان 
در خصوص لزوم ایجاد گرم خانه زنان در اصفهان 
گفت: ما برای زنان هم نیازمند گرم خانه هســتیم؛ اما باید 
توجه داشته باشیم که زنان به موسسات و گرم خانه های 
خیریه ای اعتماد بیشتری نسبت به گرم خانه های دولتی 
دارند. محمــود ابراهیمــی در گفت وگو بــا  ایمنا با اشــاره به 
فعالیت یک عدد گرمخانــه مردان در اصفهــان اظهار کرد: 
البته یک واحد شلتر مختص بانوان توسط بهزیستی ایجاد 
شده است؛ اما به دنبال این هستیم که یک مرکز گرم خانه 
و مددســرای زنان دیگر در اصفهان داشــته باشــیم. وی با 
بیان اینکه بر اساس دستورالعمل تعریف شــده راه اندازی 
گرم خانه جزو وظایف شهرداری اســت، افزود: البته در این 

راه همه دستگاه ها اعم از بهزیستی، علوم  پزشکی، کمیته 
امــداد و حتــی ثبت احــوال، نیــروی انتظامــی بایــد در کنار 
شــهرداری همــکاری لازم را داشــته باشــند. مدیــرکل امور 
اجتماعــی اســتانداری اصفهــان در خصــوص وظایــف 
دســتگاه های مربوطــه در مــورد گرم خانه هــا تصریــح کرد: 
دانشــگاه علوم پزشــکی برای موضوع اعتیاد، بهزیستی در 
حوزه مشاوره ای، اداره کل فنی و حرفه ای در حوزه آموزش 
کــه خوشــبختانه  اشــتغال دســتورالعمل هایی را دارنــد 
فعالیت های خوبی در حال انجام اســت و بســیاری از این 
افراد که در گرم خانه بودند به ترک اعتیاد رســیده اند و این 
کز انجام  نشانگر تلاش در جهت بهبودی است که در این مرا

می شود.

اخبار                     کوتاه گیر خبر داد:اخبار                       روز رئیس پژوهشکده پیشگیری اولیه از بیماری های غیروا

افزایش تولد نوزادان نارس در اصفهان بر اثر تشدید آلودگی هوا 
از  اولیــه  پیشــگیری  پژوهشــکده  رئیــس   
گیر اصفهان، گفت: هر ســال  بیماری های غیروا
شــاهد افزایش تولد نوزادان نــارس و زایمان های زودرس 
هســتیم که آلودگی شــدید هوا تاثیر بســزایی در این رشد 

داشته است.
 رویــا کلیشــادی در گفت و گــو با مهــر اظهار داشــت: امروز 
آلودگــی هــوا تاثیــر زیــادی بــر بــروز و شــیوع بیمــاری های 
مزمــن دارد و نمــی توان ایــن مســئله را انــکار کــرد. وی با 
بیــان اینکه قــرار گرفتن طولانــی مدت در معــرض آلودگی 
هوا به طور قطع آثار زیان باری بر سلامتی فرد دارد، ادامه 
داد: برخــی از مــواد شــیمیایی موجــود در آلاینده هــای 
محیطی مــی توانــد در بــروز و شــیوع بیمــاری هــای قلبی 
و عروقــی، دیابــت، چاقــی و پرفشــاری خــون موثــر واقــع 

شــود. رئیس پژوهشــکده پیشــگیری 
گیر اصفهان  اولیه از بیماری های غیروا
تصریح کرد: قرار گرفتن مــادران باردار 
در معــرض آلاینده های هوا بــا افزایش 
احتمــال زایمــان زودرس و تولــد نوزاد 
نارس ارتباط مستقیم دارد؛  همچنین 
گرفتــن در معــرض آلودگــی هــوا  قــرار 
می تواند باعث کم وزنی نوزاد و عوارض 

درازمدت آن شود. 
وی افزود: مواجهه با ســطح بالای آلاینده های هوا باعث 
افزایش شاخص های التهابی و انعقادی و همچنین برخی 
کت هــا، گلبول هــای قرمــز و ســفید خــون  تغییــرات در پلا
همراه بوده اســت. کلیشــادی دربــاره تاثیــر آلایندگی هوا 

روی عوامــل ژنتیکــی گفت:  قــرار گرفتن 
در معــرض آلاینده هــای هــوا ســبب می 
شود که حتی آن عارضه که بر اثر آلودگی 
ایجاد شــده اســت؛ مثــلا در مادر بــاردار 
به نســل های بعد هم انتقــال یابد. وی 
گفت: قرار گرفتن در معرض آلاینده های 
هــوا عــلاوه بــر عــوارض حــاد می توانــد 
در شــروع رونــد بیمــاری هــای مزمــن 
نقش داشــته باشــد و تلاش همه جانبه در زمینــه کنترل 
آلاینده های محیطی و کاهــش بیش از پیش تماس افراد 
آســیب پذیر به ویژه مادران باردار و کــودکان را ایجاب می 
کند. رئیس پژوهشــکده پیشــگیری اولیه از بیماری های 
گیــر اصفهــان ادامه داد: در ســالیان اخیــر مجموعه  غیروا

مطالعاتی در اصفهان انجام شــده و ارتباط قرار گرفتن در 
معــرض آلاینده های هــوا با شــروع روند عوامــل خطرزای 

بیماری مزمن را مورد بررسی قرار داده ایم. 
قابل توجه است که این تحقیقات بنیادی  کاربردی علاوه 
بر کمک به شــناخت عوامل زمینه ســاز بیماری ها، برای 
دســتیابی به راهکارهای پیشــگیری اولیه و کنترل هرچه 

زودتر این بیماری ها کمک می کند.
 وی اضافــه کــرد: یکــی از مهــم تریــن عوامــل تاثیرگــذار بــر 
ســلامت آحــاد مختلــف جامعــه، عوامــل محیطی اســت 
کــه در این میــان تمــاس اجتنــاب ناپذیر همه گــروه های 
ســنی باعث شــده تا نقش آلاینــده های هوا در ســلامت و 
 بیمــاری گــروه های ســنی مختلــف مــورد توجه ویــژه قرار

 گیرد.

78 درصد بیمارستان های اصفهان درجه یک هستند
رئیس اداره نظارت و اعتباربخشی بیمارستان های استان:

ح با هــدف بررســی کیفیــت خدمــات ارائه شــده به  این طــر
بیماران و تعیین رتبه بندی بیمارســتان ها ســومین مرحله 
اجرای خــود را پشــت ســر گذاشــته اســت.اصفهان از جمله 
اســتان هایــی اســت کــه بــه جهــت کادر درمانــی و خدمات 
پزشــکی از دیرباز مورد توجه بیماران از دیگر اســتان ها بوده 
و هست که این امر تا حدودی خدمت رسانی به بیماران به 

ویژه در بیمارستان های دولتی را  تحت تاثیر قرار می دهد. 

    بررسی 9۰۰معیار
رئیس اداره نظارت و اعتباربخشی بیمارستان های معاونت 
درمــان اســتان در خصــوص اجــرای طــرح اعتباربخشــی در 
اصفهان، مــی گوید: »در کشــور نظام ارزشــیابی بــا پرداخت 
سازمان های بیمه گر  به بیمارستان ها ارتباط مستقیم دارد؛  

به گونه ای که هر چه رتبه بیمارســتانی بیشتر باشد، ایمنی 
بیمار و کیفیت هتلینگ آن بیمارســتان نیز بیشــتر اســت.« 
مجتبی گلزاری در گفت و گو با »اصفهان زیبا«، اظهار می کند: 
»در اجرای مرحله نخست اعتبار بخشی، تیمی متشکل ۲۰ تا 
۲۵  نفر از استان این طرح را در بیمارستان های اصفهان اجرا 
کردند که نتیجه آن به صورت آنلاین به تایید نماینده وزارت 
بهداشت رسید.«او ادامه داد: » در مرحله دوم نیز تیم های 
نظارتی به نمایندگی از وزارت بهداشت با حضور در اصفهان 
به صورت آنلاین کیفیت بیمارستان های اصفهان را ارزیابی 
کردند.« گلــزاری از حذف دانشــگاه علوم پزشــکی در ارزیابی 
مرحله ســوم خبــر داد. ایــن مقــام مســئول عنــوان می کند: 
»در ایــن گام تیم هــای ۳ تــا ۵ نفــره از وزارت بهداشــت طرح 
اعتباربخشــی را به پایان رســاندند.«او با بیان اینکه معیارها 

و ســنجه های طــرح اعتبــار بخشــی از  ۸ هــزار معیار بــه ۹۰۳ 
معیار کاهش یافته است، اضافه می کند: » با اجرای طرح در 
ســال های اخیر کیفیت خدمات در بیمارســتان های کشور 

ارتقای چشم گیری یافته است.« 
در این طرح همه بیمارستان ها اعم از دولتی زیر نظر دانشگاه 
علــوم پزشــکی، تامیــن اجتماعــی، خصوصــی، وابســته بــه 

ارگان ها و خیریه ارزیابی شدند.
گلزاری با بیان اینکه ناظرین در این طرح جزئی ترین معیارها 
را بررســی مــی کننــد، مــی گویــد: »نتایــج روی رتبــه بنــدی 
بیمارســتان هــا و در نتیجــه روی مراجعه بیشــتر بیمــاران  و 
پرداخت سازمان های بیمه گر تاثیر مستقیم دارد؛ از این رو 
بیمارستان ها برای کیفیت خدمات خود تلاش می کنند.« 
به گفتــه گلــزاری، بیمارســتان هایــی کــه بیــش از ۸۰ درصد 
اعتبار را کســب کنند، درجه یک عالی، بین ۶۱ تــا ۸۰، درجه 
یک، بین ۴۱ تا ۶۰، درجه دو، بین ۲۱ تا ۴۰ درجه سه و کمتر از 
۲۰ زیر استاندارد هستند.  رئیس اداره نظارت و اعتباربخشی 
بیمارستان ها، ضمن اشاره به اینکه عنوان می کند: »نتایج 
اجرای مرحله سوم اعتباربخشی نشان می دهد،۷۸ درصد 
بیمارستان های اصفهان درجه یک و ۲۲ دصد نیز درجه دو 
هســتند.« گلزاری به مقایســه نتایــج مرحله دوم و ســوم نیز 

اشــاره می کند. او می گویــد: »در مرحلــه دوم ۶۹ درصد 
بیمارستان ها درجه یک، ۲۶ درصد درجه دو و ۵ درصد 

نیز درجه سه ارزیابی شدند.«

      رعایت استانداردها الزامی است
گلزاری با بیان اینکه بیمارســتان های اصفهان کیفیتی 
فراتر از درجه دو دارند،  ادامه می دهد: » با پیگیری های 
معاونت درمان دیگر بیمارستان های درجه سه نداریم.« 
او با بیان اینکه به نظــر ما دو بیمارســتان در اصفهان نیز 
درجــه یک عالــی هســتند، مــی گویــد: » در اعــلام وزارت 
بهداشــت این بیمارســتان هــا دررده بنــدی رتبــه عالی 
هســتند که پیگیر ارتقای رتبه بــه این درجه هســتیم.« 
رئیــس اداره نظــارت و اعتباربخشــی بیمارســتان ها، در 
خصــوص میــزان رضایــت منــدی بیمــاران از خدمــات 
ارائه شــده نیز عنوان می کنــد: »رضایت بیمــاران یکی از 
معیارهای طرح اعتباربخشی و رتبه بندی بیمارستان ها 
است. این معیار البته نسبی است؛ ممکن است بیماری 
خدمات دریافتی در بیمارستانی را با بیمارستانی با رتبه 
پاییــن تــر مقایســه و از خدمــات دریافتی رضایــت خاطر 
داشــته باشــد و بیمار دیگری این خدمــات را با خدمات 
بیمارســتانی با رتبــه بالاتر مقایســه و طبیعتا نســبت به 
گر در بخشی  پایین بودن خدمات ابراز نارضایتی کند؛ اما ا
از بیمارســتان های اســتان اســتانداردهای لازم رعایت 
کید  نشود بی شک با بیمارستان برخورد می کنیم.« او تا
می کند: »برای نمونه بخش آنژیو یکی از بیمارستان های 
استان که استانداردها را رعایت نکرده بود تعطیل شده 
که ایــن تعطیلــی همچنــان تــا زمــان اســتاندارد ســازی 
پابرجاســت.«   ایــن مقــام مســئول در معاونــت درمــان 
ادامه می دهد: » بعد از اجرای طرح تحول نظام سلامت 
شاهد افزایش ترافیک در بیمارستان های دولتی بودیم 
کــز به حجــم زیاد  کــه بخشــی از نارضایتــی هــا در ایــن مرا

مراجعات بر می گردد.« 

    رصد تصادفی نظرسنجی ها
گلزاری به بررسی شاخص دیگری در بیمارستان ها اشاره 
گر آمار سزارین در بیمارستانی  و خاطر نشان می کند: » ا
بیش از حــد نرمال باشــد، با معرفــی این بیمارســتان به 
وزارت بهداشــت، رتبــه آن کاهش مــی یابــد.« این مقام 
کید بــر اینکــه بیمارســتان هــا موظف  مســئول ضمــن تا
هســتند هــر ۳ تــا ۶ مــاه یکبــار نظرســنجی کننــد، خاطر 
نشــان مــی کنــد: »در معاونــت درمــان دانشــگاه علــوم 
پزشــکی فرم های نظرســنجی را با تماس گرفتن با بیمار 
به صورت تصادفی رصد می کنیم تا ضمن بررسی صحت 

نظرسنجی، رضایت خاطر بیماران را حاصل کنیم.«  

اگـر گـذار خیلـی از ما به بیمارسـتان نیفتاده باشـد،  گـذر یکی از نزدیـکان یا دوسـتان ما به این 

حسین 
اسدی

مـکان بـاز شـده و به هر جهت از کم و کیف بسـتری شـدن یـا جراحی در بیمارسـتان ها باخبر 
هسـتیم.  برخـی از مراجعیـن از کیفیـت خدمـات دریافتـی ابـراز نارضایتـی و برخـی نیـز بـا 
دریافـت خدمـات درمانـی بـا کیفیـت، بیمارسـتان محـل درمان خـود را به دوسـتان و آشـنایان 
خـود معرفـی مـی کنند. طرح اعتبارسـنجی بیمارسـتان هـا که از سـال 1389 تا کنون در کشـور 

در حال اجرا است، در پی افزایش خدمات درمانی در بیمارستان های کشور است. 

بدون شک 
بانوان با توجه 

به نقشی که 
در محیط 

خانه دارند، 
می توانند به 

خوبی مصرف 
آب را مدیریت 

کنند



کو سایکل، پارکینگ مکانیزه  ا
دوچرخه شهری

کو سایکل، محل هایی خاص برای پارک  ا
کردن دوچرخــه های مردم در ژاپن اســت 
که هرکدام از این پارکینگ های خاص قادر است تا 

بیش از ۲۰۰ دوچرخه را در خود جای دهد.
کــو ســایکل در اعماقــی ۱۰ متــری حفــاری شــده و  ا
بدون اشــغال فضای بیرون و با استفاده از سیستم 
هیدرولیکی چشمگیر قادر است تا دوچرخه ها را در 

ازای دریافت مبلغی ناچیز نگهداری کند.
برای پــارک دوچرخــه در ایــن پارکینــگ، ابتــدا باید 
دوچرخه خود را به درِ آسانســور پارکینگ برسانید، 
کارت بانــک خــود را وارد دســتگاه کــرده، رمزتــان را 
وارد کنید و اجازه دهید تا دستگاه خود باقی کارها 
را انجــام دهد. ایــن پارکینــگ ابتــدا دوچرخــه را به 
داخل آسانســور مخصــوص می کشــد و بــه طبقات 
زیرین می فرستد. سپس مکان دوچرخه را مشخص 
و در نهایــت آن را پــارک می کنــد. بــا اضافــه شــدن 
دوچرخه ها ممکن اســت جابه جایی هایــی انجام 
شــود؛ اما با اعلام »درخواست برگشــت دوچرخه«، 

این دستگاه به سرعت پس داده می شود.
 ،Giken Seisakusho مهندســان ژاپنــی  شــرکت
»پارکینــگ دوچرخــه زیرزمینی راه ســبز« را طراحی 
و در این کشور ســاخته اند. این پارکینگ گنجایش 
۸۰۰ دوچرخه را دارد. گفتنی اســت ایــن تکنولوژی 
بسیار پیشــرفته برای خودرو نیز در نظر گرفته شده 
و برای مصــرف بهینه از فضا و لایه های بلااســتفاده 
زیرین زمین بسیار مناسب است. تصور انبار کردن 
وســایل نقلیــه در زیــر زمیــن محــل کار، یا هــر جای 
دیگری کمی سخت است؛ ولی این تصور که خودرو 
با یــک اشــاره و بــا یــک چرخــش بــار دیگــر از اعماق 
زمیــن در دســترس ما قــرار گیــرد، بســیار جالــب به 

نظر می رسد. 
به امید آنکــه ایــن راه حل بــه زودی در کشــورهای 
پرجمعیــت دیگــری نیــز در دســترس عمــوم قــرار 
بـــگیرد. بــه خصــوص در شــهر اصفهــان که بــه طور 
جدی موضــوع ترویج دوچرخه ســواری در دســتور 
کار مدیریت شــهری قــرار دارد، ایــن ایده مــی تواند 
کمک بسزایی برای احداث پارکینگ های دوچرخه 
 باشــد و علاوه بر افزایش بهره وری از فضای شهری، 
می تواند به کاهش هزینه های احداث و نگهداری 

از ایستگاه های دوچرخه کمک کند.

سال چهاردهم، شماره 043113
یکشنبه

17 دی 1396
شهر

 راه اندازی چهاردهمین 
بازار روز کوثر تا پایان سال

مدیرعامــل ســازمان میادیــن و ســاماندهی 
مشــاغل شــهری شــهرداری اصفهــان، گفت: 
احــداث چهاردهمیــن بــازار روز کوثــر در جنــوب غربــی 
اصفهــان در منطقــه ۱۳ تــا پایــان ســال جــاری تکمیــل 
می شــود.اصغر کشــاورزراد اظهــار کــرد: طــی چند ســال 
گذشــته شــهرداری اصفهان به منظور کاهش سفرها به 
مرکز شــهر، بهبــود ترافیــک و خدمات رســانی بیشــتر به 
شــهروندان، اقــدام بــه راه انــدازی بازارهــای روز کوثــر در 
کنون  مناطق ۱۵ گانه کرده است. وی با اشاره به اینکه تا
۱۳ بازار روز کوثر در مناطق مختلف شهر اصفهان احداث 
شــده اســت، افزود: با توجــه به درخواســت شــهروندان 
منطقه ۱۳، احــداث چهاردهمین بــازار روز کوثــر در بلوار 
شفق این منطقه به مساحت ۱۴۰۰ مترمربع پیش بینی 
شــده اســت.مدیرعامل ســازمان میادین و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری اصفهان ادامه داد: این پروژه 
کنون ۷۵ درصد پیشــرفت  با اعتبــار ۳۷ میلیــارد ریــال تا
داشــته اســت و تاپایــان ســال جاری تکمیــل می شــود. 
کشــاورز راد اضافــه کرد: با توجــه به مطالبات بســیار زیاد 
شهروندان شهرک شهید کشوری در منطقه ۶ شهرداری، 
پانزدهمین بازار روز کوثر در این شهرک احداث می شود، 
این بازار به مساحت ۸ هزار مترمربع و با اعتبار ۹۰ میلیارد 
ریال سال آینده در اختیار شهروندان قرار می گیرد. کیفیت 
و قیمت مناســب اجناس بازارهای روز کوثر باعث شــده 
تا روزانه بین ۲۵هزار تا ۳۰ هــزار نفر برای خرید اقلام مورد 

نظر خود به این بازارها مراجعه کنند.

جلسات نهایی بودجه سال آینده شهر  شروع شدنگاه                           روز

تکمیل پروژه های نیمه تمام ارزش آفرین
مدیــر برنامه ریــزی و بودجــه شــهرداری اصفهــان، 
گفــت: از ۲۰ مهرمــاه ســال جاری بــا ابــلاغ شــهردار 
اصفهان فرایند برنامه و بودجه شهرداری اصفهان برای سال 
آینده آغاز شده و جلسات نهایی آن  با حضور شهردار اصفهان 

برگزار می شود تا مباحث تخصیص منابع قطعی شود.
ســعید فردانی اظهارکــرد: فراینــد تدویــن بودجه شــهرداری 
اصفهان شــامل ســه گام اساســی بازنگــری برنامه بر اســاس 
سیاســت های اصفهــان ۱۴۰۰، اولویت پروژه هــا و تخصیــص 

منابع برداشته شده است.
وی با بیــان اینکــه راهبردهــا و سیاســت های اصفهــان ۱۴۰۰ 
ارزیابی و اولویت بندی شــده اســت، افزود: خروجی بازنگری 
اصفهــان ۱۴۰۰، تدویــن احــکام و سیاســت های شــهرداری 
اصفهــان بــرای ســال ۹۷ بــود، در ایــن راســتا بــرای اولیــن بار 

چارچوب ها و مسیر حرکت در سال آینده 
قبــل از برگــزاری جلســات بــا صــدور ۱۱۶ 
حکم از ســوی شــهردار اصفهان ترســیم 
شد، بعد از آن پروژه ها و اقدامات تمامی 
قســمت های شــهرداری بــر اســاس این 
احکام بررســی، حذف، تقویت  یــا ایجاد 

شد.
مدیــر برنامه ریــزی و بودجــه شــهرداری 

اصفهان تصریح کرد: اولویت  پروژه ها مطابق برنامه اصفهان 
۱۴۰۰ اســت؛ اما روش ها تغییر پیدا کرده و نقاط تمرکز نســبت 
بــه ســال های قبــل متفــاوت شــده اســت.وی ادامــه داد: با 
توجه بــه تعداد بــالای پروژه های نیمــه تمام و کمبــود منابع 
شهرداری، سیاست های جدیدی پیشنهاد شده تا از فضای 

پـــروژه های کوچــک و کم ارزش به ســمت 
تکمیل پروژه های نیمه تمــام ارزش آفرین 

برای شهر اصفهان حرکت کنیم.
فردانــی بــا بیــان اینکــه بــر اســاس برنامــه 
اصفهــان ۱۴۰۰ بــرای تکمیــل خــط یــک 
قطارشهری و توسعه آن اعتبارات متناسب 
تخصیــص یافــت، گفــت: در بودجه ســال 
آینــده برنامه ریزی بــرای پهنه هــای بزرگ 
کولوژیک زیادی در آلایندگی شهر دارد،  شــهر اصفهان که اثر ا
انجام شده است.وی با اشاره به تخصیص اعتبارات مناسب 
برای توســعه حمل و نقل عمومی شــهر اصفهــان، اظهارکرد: 
برای تقویت حمل و نقل عمومی همچون اتوبوس در بودجه 
سال آینده شهرداری اصفهان، منابع قابل توجهی تخصیص 

یافته است.
مدیــر برنامه ریــزی و بودجــه شــهرداری اصفهــان، گفــت: 
شــهرداری اصفهــان در گام نخســت تدویــن بودجــه بســیار 
خوب عمل کرده و بازنگری برنامه را امسال بهتر از سال های 
قبل انجام داده است؛ اما سال آینده بیشتر باید برای نهایی 
کردن محدوده، زمان و اولویت پروژه ها برای تخصیص منابع 
زمان صرف کند.وی یکی از ویژگی های برنامه و بودجه سال 
۹۷ را جهت گیری شــهرداری در راســتای اســتفاده از ظرفیت 
بخش خصوصی دانســت و اظهارکرد: در بودجه ســال آینده 
شهرداری اصفهان توسعه شهری با مشارکت بخش خصوصی 
کیــد قرار گرفتــه اســت؛ زیرا تــا زمانی که  و شــهروندان مورد تا
شــهروندان و بخــش خصوصــی بــه کمک شــهرداری و شــهر 

نیایند، هیچ اقدامی به خوبی انجام نخواهد شد.

اجرای 40 پروژه مشارکتی در منطقه 10 
ح شد: در نخستین جلسه کمیسیون هم اندیشی سرمایه گذاران توسعه شهرسازی و مدیران شهری منطقه 10 مطر

معاون شهردار با بیان اینکه اقدامات شهرداری منطقه ۱۰ 
در زمینه تکریم ارباب رجوع و جذب سرمایه گذاری قابل 
تحســین اســت، اذعان داشــت: جای بســی خوشحالی 
اســت که شــهرداری منطقــه ۱۰ در بیــن مناطــق ۱۵ گانه 
ابتکار عمل برای جذب ســرمایه گذاران و تشــویق انبوه 
سازان به منظور خدمات رسانی بهتر به مردم انجام داده 
و چنین جلسه ای را برگزار کرده است.معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری با اشاره به اینکه مشکلات و مسائل 
فرا روی ساخت و ســاز و انبوه سازان، فرا شهرداری است 
تصریح کرد: نظــام مهندســی ، بیمه تامیــن اجتماعی و 
مالیات بر عملکرد دســت اندرکاران ساخت و ساز از دیگر 
مشــکلاتی اســت که پیش روی ســاخت و ســاز است که 
منجر شــده علاقه منــدی بــرای ســرمایه گــذاری در این 
بخش در سطح ملی کاهش یابد.وی با بیان این مطلب 
کــه صــدور پروانــه ســاختمانی در کلان شــهر هــا کاهش 
یافته اســت، بیان کرد: این مهم منجر شده نظام عرضه 
کیــد بر اینکه  و تقاضا به هم بریزد.صمصام شــریعت با تا
باید بعد از رکود در بخش ساخت و ساز آرام آرام به سمت 
رونق بخشــی در این زمینه برویم، عنوان کرد: لازم است 
بســترهای مورد نیــاز این مهــم در مناطق فراهم شــود و 

سرمایه گذاران در زمینه ساخت و ساز تشویق شوند.
وی با بیان اینکه معاونت شهرســازی و معمــاری از ارائه 
پیشنهادات و نظرات انبوه سازان برای رفع موانع صدور 

گذشته باید به سرمایه گذاران نشان داده شود؛  چرا که 
این مهم می تواند باعث ترغیب و تشویق سرمایه گذاران 
داخلــی و خارجــی شــود.دبیر انجمــن انبوه ســازان 
اصفهان در ادامه جلســه با بیان این مطلب که برگزاری 
ایــن جلســات نشــانگر ایــن اســت کــه مدیریت شــهری 
انبوه ســازان را ســرمایه گذاران شــهر و به عنوان شــریک 
فعالیــت هــای شهرســازی مــی دانــد گفــت: شــهرداری 
منطقه ۱۰ بــا دید باز و مثبت از ســرمایه گذاران اســتقبال 
کرده و ایــن منطقه بــا توجه به وســعت و شــرایط خاص 
قابل ســرمایه گذاری اســت. احمد تولا ادامه داد: امید 
است با همکاری مجموعه شهرداری و ســرمایه گذاران 
بافت های فرســوده متحول شــود و به شــهر زیبا دست 
یابیم.وی اضافه کرد: با احیای بافت های فرسوده شاهد 
ایجاد اشتغال و  وضعیت مناسب در بازار مسکن خواهیم 
ک ها تجمیع شود، خدمات  کید کرد: باید پلا بود. تولا تا
در محله ها دیده شــود و دیگر شــاهد کوچه های باریک 
نباشیم و سطح اشــغال کوچک شــود. فضاهایی که در 
این بیــن ایجاد می شــود تبدیل به فضاهــای خدماتی، 
عمومی، فرهنگی و ورزشــی شود.گفتنی اســت  با توجه 
کید شــهردار اصفهان در زمینه تشکیل کمیسیون  به تا
هم اندیشی سرمایه گذاران توسعه شهرسازی و مدیران 
شــهری، نخســتین جلســه ایــن کمیســیون بــا همــت 

شهرداری منطقه ۱۰ برگزار شد. 

پروانــه اســتقبال مــی کنــد، اذعــان داشــت: انجمــن انبــوه 
ســازان می توانند با تشــکیل دفتری نظارت در این حوزه را 
برعهــده بگیرند.معاون شهرســازی و معمــاری ادامــه داد: 
 رونق در بخش ســاخت و ســاز باعث جــذب ســرمایه گذار و 
خدمت رسانی بهتر می شود و نظام عرضه و تقاضا را متوازن 
مــی کنــد، همچنیــن ایجــاد اشــتغال بــه همــراه دارد. وی 
اضافه کــرد: در حــال حاضر شــهرداری همکاری ویــژه ای با 
اســتانداری و دبیــر کمیســیون مــاده ۵ بــرای واقعــی کردن 
کم و ارتفــاع بدون هیچ تبعه منفــی دارد.مدیر منطقه ۱۰  ترا
شــهرداری اصفهان در ادامه این جلســه، گفــت: منطقه ۱۰ 
دارای پتانسیل و استعدادهای بالقوه ای است که می توان 
پروژه های بزرگی را در این منطقه با مشارکت سرمایه گذاران 

به اجرا درآورد.
عبدالرسول امامی با بیان اینکه ۴۰ پروژه مشارکتی کوچک 
و بــزرگ در منطقــه ۱۰ با اعتبــار ۴۵۰ میلیــارد تومــان در حال 
اجراســت، تصریــح کــرد: امید اســت بــا حضــور و مشــارکت 

سرمایه گذاران گام بهتری در این زمینه برداشته شود.
گــذاری در بخــش  کیدکــرد: لازم اســت از ســرمایه  وی تا
ح هــا و پــروژه هــای درمانی ،  آپارتمان ســازی به ســمت طر
ورزشــی و رفاهــی حرکــت کنیم.مدیــر منطقه ۱۰ شــهرداری 
اصفهــان اضافه کــرد: بیشــترین بافــت فرســوده در منطقه 
کــه امیــد اســت بــا کمــک انبــوه ســازان و   ۱۰ وجــود دارد 

سرمایه گذاران این وضعیت به حداقل ممکن برسد.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شــهرداری اصفهــان در ادامــه این جلســه گفــت: مدیریت 
شــهری به دنبال مدیریت واحدی در حوزه ســرمایه است. 
شهرام رئیسی با بیان اینکه مشارکت و توسعه باید به یکدیگر 
متصل باشــند، اذعان داشــت : لازم است مشــارکت توام با 
سود به نفع ســرمایه گذار باشــد؛ به طوری که شرایط بازی 
بُرد- بُرد برای ســرمایه گذار و شــهرداری به عنــوان نماینده 
شــهروندان فراهم شــود.وی با اشــاره بــه دیگــر راهکارهای 
جــذب ســرمایه گــذار گفــت: نتیجــه ســرمایه گــذاری های 

معاون شهرسـازی و معماری شـهرداری اصفهان، گفت: رونق در بخش سـاخت و سـاز باعث جذب 
سـرمایه گـذار و خدمـت رسـانی بهتر می شـود و نظـام عرضه و تقاضـا را متوازن مـی کند؛ همچنین 
ایجـاد اشـتغال بـه همـراه دارد. سـید جمـال الدیـن صمصـام شـریعت در نخسـتین جلسـه کمیسـیون هم 
اندیشـی سـرمایه گـذاران توسـعه شهرسـازی و مدیـران شـهری در منطقـه 10 افـزود: بـر طبـق آمـار صـدور 
پروانه هـای سـاختمانی نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال گذشـته  در منطقـه 10 افزایش یافتـه؛ به طـوری که در 

بین مناطق 15 گانه بیشترین پروانه ساخت و ساز در منطقه 10 از لحاظ متراژ و تعداد صادر شده است.

خبر                              روز

گر دست به قلم هستید و دوست دارید  ا
نوشته هایتان منتشر شــود، می توانید 

»همکار ما باشید«.
ســرویس شــهر روزنامه اصفهان زیبا، از دریافت و 
انتشار مطالب علاقه مندان، کارشناسان، صاحب 
نظران و پژوهشگران حوزه های مختلف »مدیریت 

شهری« استقبال می کند.
 بــرای کســب اطلاعــات بیشــتر   همــه روزه بــه جــز

ایام تعطیل در ساعت اداری با شماره ۳۲۲۱۸۱۸۲ 
داخلــی ۲۰۷ )ســرویس شــهر - منتشــلو( تمــاس 

بگیرید.
ارسال مطالب می تواند در قالب مقاله، یادداشت 
و گزارش باشــد. مطالب دریافتی در صورت تایید 

محتوا با درج نام نویسنده منتشر می شود.  

دعوت به همکاری

علاقه مندان بــه همکاری 
مــی تواننــد از طریــق کانال 
@isf_citynewsتلگرامی 

با ما در  ارتباط باشند. سال سیزدهم، شماره 3101 04
 یکشنبه

3 دی  1396
شهر

گهی ابلاغ وقت رسیدگی آ
در خصوص پرونــده کلاســه 904/94 خواهــان حمید جمشــیدیان دادخواســتی مبنی بر 
مطالبه مبلغ 35/000/000 ریال یک فقره چک به انضمام مطلق به طرفیت حمید هاشمی 
تقدیم نموده اســت. وقت رســیدگی برای روز چهارشــنبه مورخه 96/12/9 ساعت 05:30 
تعیین گردیده، با توجه به مجهول المکان بودن خوانده حســب تقاضای خواهان مراتب 
ج روستای  در جراید منتشر، تا خوانده قبل از وقت رسیدگی به این شعبه واقع اصفهان کرار
دشــتی جنب مســجد بزرگ مراجعه و نســخه ثانی دادخواســت و ضمائم را اخذ نماید. در 
صورت عــدم حضور وقت رســیدگی ابلاغ شــده تلقی و تصمیــم مقتضی اتخاذ می شــود.  م 

الف/ 31936
شعبه 36 شورای حل اختلاف اصفهان

 
گهی ابلاغ وقت رسیدگی آ

در خصوص پرونده کلاسه 902/96 خواهان علیرضا حاجیان با وکالت محمد حسین نجفی 
دادخواستی مبنی بر محکومیت خوانده به پرداخت وجه چک به شماره 129507864699 
ج  به طرفیت  بانک ملی به مبلغ پنجــاه و پنج میلیون ریال و خســارت تاخیر از تاریخ منــدر
راضیه رضائیان تقدیم نموده اســت. وقت رسیدگی برای روز دوشــنبه مورخه 96/11/23 
ساعت 3:30 عصرتعیین گردیده، با توجه به مجهول المکان بودن خوانده حسب تقاضای 
خواهان مراتب در جراید منتشر، تا خوانده قبل از وقت رسیدگی به این شعبه واقع اصفهان 
ج روســتای دشتی جنب مســجد بزرگ مراجعه و نســخه ثانی دادخواســت و ضمائم را  کرار
اخذ نماید. در صورت عدم حضور وقت رسیدگی ابلاغ شــده تلقی و تصمیم مقتضی اتخاذ 

می شود.  م الف/ 31937
شعبه 36 شورای حل اختلاف اصفهان

گهی مزایده  آ
شعبه دوم اجرای احکام شورای حل اختلاف اصفهان در خصوص پرونده کلاسه 1097/96 
ش 2 ا/ا لــه آقای مجید رحیمــی با وکالــت خانم طیبه الســادات امیریان علیه ســید حامد 
بدری به آدرس اصفهان خیابان امام خمینی جنب کارخانه پلار کوچه حکیم )98( 100 متر 
داخل کوچه کارگاه تشک دوزی سید حامد بدری بابت محکوم به و هزینه های اجرایی به 
مبلغ 37/266/585 ریال اموال مورد مزایده به شرح دو دستگاه چرخ خیاطی مستعمل 
1- چرخ خیاطی Typical مستعمل با میز به شماره بدنه 15090352 به مبلغ چهار میلیون 
و پانصد هزار ریال)4/500/000ریال( چرخ خیاطی Typical مستعمل با میز به شماره بدنه 
15050462 با بدنه قابل تعمیر چهار میلیون ریال)4/000/000 ریال( که جمعا به مبلغ هشت 
میلیون و پانصد هزار ریال 8/500/000 ریال می باشد که مورد اعتراض هیچ یک از طرفین قرار 
خ 96/11/1 در ساعت 10 تا 9 صبح در محل  نگرفته است در نظر دارد جلسه مزایده ای در مور
اجرای احکام واقع در خیابان آتشگاه روبروی پمپ بنزین ساختمان شماره 2 دادگستری 
مجتمع قضایی شهید حســن حجمی برگزار می گردد طالبین شرکت در جلسه مزایده می 
توانند با واریز ده درصد از مبلغ پایه پنج روز قبل از جلســه مزایــده و ارایه آن فیش به اجرای 
احکام از اموال بازدید نمایند. پیشــنهاد دهنده بالاترین قیمت برنده مزایده خواهد بود. 

شماره حساب قابل پرداخت: 2171350205001 می باشد. م الف/ 30419
شعبه دوم اجرای احکام شورای حل اختلاف اصفهان 

گهی مزایده اموال غیر منقول  آ
اجرای احکام حقوقی شــعبه 6 اصفهان در نظر دارد جلســه مزایده ای در خصوص پرونده 
اجرایــی کلاســه 960432ج /6 لــه خانم معصومــه ترابی و علیه خســرو فرهــادی جوزدانی 
مبنی بر مطالبه مبلغ 145 عدد ســکه بهــار آزادی بابت محکــوم به و هزینه هــای اجرایی و 
حق الاجرای دولتی در تاریخ 96/11/14 ساعت 11 صبح در محل اجرای احکام دادگستری 
اصفهان طبقه زیرزمین اتاق 15 جهت فروش 0/066 ســهم از 0/2 سهم مشاع از یک سهم 
ک ثبتی 452/34 بخــش 16 )ســهم الارث احتمالــی محکوم  مشــاع از نه ســهم مشــاع پلا
ج  ج در نظریه کارشناسی که ذیلا در علیه( به انضمام بهای ثمینه ملک با مشخصات مندر
کنون در تصرف مالکانه مالکین می باشد  است ملکی مرحومه ربابه ســلطان فرهادی که ا
توسط کارشناس رسمی دادگستری ارزیابی شده و نظریه وی مصون از تعرض طرفین واقع 
گردیده برگزار نماید. طالبین خرید می توانند ظرف 5 روز قبل از جلسه مزایده به نشانی فوق 
مراجعه و از اموال بازدید و با سپردن ده درصد قیمت پایه به حساب دادگستری به شماره 
2171290210008 در جلسه مزایده شــرکت نمایند. پیشنهاد دهنده بالاترین قیمت برنده 
مزایده خواهد بود هزینــه های اجرایی بر عهــده محکوم علیه می باشــد. اوصاف 
ک 452/34  ملک  مورد مزایده: تمامیت یک سهم مشاع از نه سهم ششدانگ پلا

واقع در بخــش 16 اصفهان به میــزان تقریبی 5658/5 متر می باشــد به نام ربابه ســلطان 
فرهادی است که مرحوم عباس فرهادی جوزدانی پدر خوانده خسرو فرهادی جوزدانی می 
باشد و وارث آن به ترتیب هوشنگ، خسرو، شهین، شهلا همگی با نام خانوادگی فرهادی 
جوزدانی و همسر خانم اقدس تاجرزاده می باشد در ضمن تمامی مستحدثات مربوط به 35 
سال قبل که به صورت مخروبه می باشد و قابل قیمت گذاری نیست.  نتیجه کارشناسی: 
از میزان کل زمین یک پنجم از آن بــه ورثه آقای عباس فرهادی جوزدانــی تعلق می گیرد و 
قیمت زمین پس از کارشناسی و پرس و جوی محلی هر مترمربع یک میلیون و پانصد هزار 

ریال برآورد و تعیین می گردد. 
8487750000=1500000*5658/5 متر

 8487750000÷5=1697550000
ک ثبتی  0/066 ســهم مشــاع از 0/2 ســهم مشــاع از یک ســهم از نه ســهم ششــدانگ و پــلا

452/34 بخش 16 )سهم الارث احتمالی محکوم علیه( به انضمام بهای ثمینه ملک
در ضمن ارزش سهم الارث محکوم علیه 0/066 سهم به مبلغ 560/191/500 ریال ارزیابی 
می گردد. ضمنا آدرس ملک اصفهان دهنو خیابان بعثت جنب کاشــی ســازی ســلیمانی 

می باشد.  م الف/ 30304
شعبه 6 اجرای احکام حقوقی اصفهان

گهی مزایده  آ
اجرای احکام حقوقی شعبه 11 اصفهان در نظر دارد جلســه مزایده ای در خصوص پرونده 
اجرایی کلاسه 961759 ج / 11 له خانم زهره جامی دولت آبادی با وکالت آقای سید مجتبی 
طباطبایی و فرشته ترکیان و علیه آقای عبدالرحمان فلکیان  مبنی بر مطالبه مبلغ 1000 عدد 
ســکه بهار آزادی ریال بابت محکوم به و هزینه های اجرایی و حق الاجرای دولتی در تاریخ 
96/11/14 ساعت 10 صبح در محل اجرای احکام دادگستری اصفهان طبقه زیرزمین اتاق 
ک 16149 فرعی از 28 اصلی مفروضی مجزا از بخش 4642 بخش 14 ششدانگ  15 جهت پلا
ج شــده اســت ملکــی آقای  ج در نظریــه کارشناســی که ذیلا در ملکی بــا مشــخصات منــدر
کنون در تصرف مالکانه محکوم علیه می باشد که توسط کارشناس  عبدالرحمان فلکیان و ا
ح ذیل ارزیابی شــده و نظریه وی مصون از تعــرض طرفین واقع  رســمی دادگســتری به شــر
گردیده برگزار نماید. طالبین خرید می توانند ظرف 5 روز قبل از جلسه مزایده به نشانی فوق 
مراجعه و از ملک بازدید و با همراه داشتن 10 درصد بها به صورت نقد یا چک تضمین شده 
بانک ملی در وجه اجرای احکام حقوقی در جلسه مزایده شرکت نمایند. پیشنهاددهنده 
بالاترین قیمت برنده مزایده خواهد بود تسلیم ملک مورد مزایده پس از پرداخت تمام بهای 
آن صورت خواهد گرفت. هزینه های اجرایی بر عهده محکوم علیه می باشد.  لیست ملک 
مورد مزایده  :محل مورد نظر به نشــانی اصفهان خیابان رزمندگان خیابان سپاه بن بست 
ک 24 مجتمع مســکونی گل یخ طبقه دوم واحد غربی بازدید به عمل  گل یخ شــماره 9 پلا
آورده و پس از بررسی و ملاحظه مدارک ارایه شده به استحضار می رساند:  الف: مشخصات 
ک مورد نظر دارای ســند تک برگی با  006176 الف / 95 و شماره دفتر الکترونیکی  محل: پلا
139620302025000939 شــماره ملک 16149 فرعــی از 28 اصلی مفروز و مجــزی از 4642 
واقع در بخش 14 ثبت اصفهان ششــدانگ عرصه و اعیان یک دســتگاه آپارتمان در طبقه 
دوم واحد غرب به مساحت 134/75 متر مربع به انضمام انباری قطعه 16169 به مساحت 
11/88 مترمربــع واقــع در زیرزمین یک و پارکینگ غیر مســقف قطعه تفکیکی به مســاحت 
12/5 مترمربع واقع در حیاط مشــاعی با قدرالســهم از عرصه و سایر مشــاعات و مشترکات 
به نام آقای عبدالرحمان فلیکان می باشــد که در وضع موجود در طبقه دوم واحد غربی از 
مجموعه مسکونی 15 واحدی با اسکلت بتنی سقف تیرچه بلوک نمای بیرونی آجر و سنگ 
و قدمت حدود 13 سال واقع شده است پوشش کف سالن و اتاق های خواب واحد مورد نظر 
سرامیک، بدنه ها کاغذ دیاری و دیوارکوب، کابینت آشپزخانه mdf پوشش آشپزخانه حمام 
و ســرویس بهداشــتی کاشــی و ســرامیک درهای داخلی چوبی پنجره های نمای خارجی 
آلومنیوم گرمایش پکیج )رادیاتور( ســرمایش کولر آبی و دارای انشعابات آب )مشترک( برق 
و گاز )اختصاصی( شهری می باشد.  نظر کارشناسی : با در نظر گرفتن مشخصات فوق الذکر 
موقعیت مســاحت عرصه و اعیان نوع و قدمت بنا کاربری و کلیه موارد تاثیرگذار در قضیه و 
در صورت بلامعارض بودن ارزش این ملک در زمان کارشناسی مبلغ 4/200/000/000 ریال 

معادل چهارصد و بیست میلیون تومان ارزیابی و اعلام می گردد. 
خ  ک رهنی شــماره 122831 مور توضیحات:   1-ســند مالکیت دارای محدودیت دفتر املا
86/9/22 دفترخانه اسناد رسمی شماره 12 اصفهان بنفع بانک مسکن و مازاد 1 ازداشت 
شماره 193/87 مورخ 87/1/22 که بنفع خانم زهره حاجی دولت آبادی به مبلغ 750 ثبت 

شده می باشد. م الف/ 30409
شعبه 11 اجرای احکام حقوقی اصفهان

ــه  ــته تا با انچ ــان باز گذاش ــرای انس ــد و راه را ب ــردود می دان ــت را م ــام رهبانی اس
خداونــد بــه او عطــا نمــوده زنــدگی و آخرتــش راتامیــن کنــدو خــدا را چــه در محــل کار 
 و چــه در جاهــای دیگــر و چــه در زنــدگی خصــوصی خــود عبــادت کنــد. اســام زهــد را 
ــدن  ــک ش ــا مال ــود ، ام ــان نش ــک انس ــزی مال ــه چی ــد ک ــیر می کن ــه تفس ــن گون ای

ــدارد. ــی ن ــان مانع امام موسی صدرانس



 چشم انداز رشد اقتصادی
 تا سال 1400 

نشست چشم انداز رشد اقتصادی تا سال 
کمیســیون حمایــت از   1400  بــه همــت 
سرمایه گذاری ،تامین مالی و توسعه روابط خارجی 
اتــاق بازرگانــی اصفهــان بــا ســخنرانی  ســید مهدی 
برکچیــان، عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه صنعتــی 

شریف  در سالن اجتماعات اتاق برگزار شد.
قاســم علــی جبــاری، رئیــس کمیســیون حمایت از 
سرمایه گذاری اتاق بازرگانی اصفهان در این جلسه 
گفت:برای جذب سرمایه گذاری خارجی به سهولت 
نقل و انتقال بانکی و حمایت  بیمه های بین المللی 

نیاز داریم . 
وی تصریــح کرد:پــس از برجام هیئت هــای  متعدد 
تجاری خارجی بــه ایران ســفر کردند؛ ولــی منجر به 
ســرمایه گــذاری در بخــش هــای مختلــف اقتصــاد 
ایران نگردید زیرا موانع  بانکی و بیمه ای پیش روی 

سرمایه گذاران خارجی بود . 
کید  عضو هیئــت رئیســه اتــاق بازرگانــی اصفهــان تا
کرد:دولت و بخش خصوصی برای جذب سرمایه گذاری 
خارجی و فعال شــدن ســرمایه گــذاری داخلی باید 
مســائل و مشــکلات بانکــی  و بیمــه ای پیــش رو را 

برطرف کند.

    با رشــد اقتصادی 2/5 درصد ایــران نمی توان 
آینده خوبی را ترسیم کرد

ســید مهدی برکچیان، عضو هیئت علمی دانشگاه 
خ رشد کل  صنعتی شریف  در این نشســت گفت: نر
موجودی در ایران از ســال 90  تا کنون کاهش یافته 
 اســت و هر چــه در کشــور تولید می شــود بــه مصرف 
گــذاری باقــی   مــی رســد و عــددی  بــرای ســرمایه  

نمی ماند.
از درون اقتصــاد ایــران ســرمایه جدیــد ایجــاد نمــی 
شــود .وی اظهــار داشــت:  قیمــت پاییــن نفــت در 
 طــول ســال هــای گذشــته نتوانســته بــرای کشــور 
ســرمایه گــذاری جدیــدی ایجــاد کنــد و خــود ایــن 
گــذاری خارجــی نیــاز   صنعــت بــه جــذب ســرمایه 

دارد .
کید کرد:بــا رشــد اقتصادی  ایــن اســتاد دانشــگاه تا
2/5 درصــد ایران نمی تــوان آینده خوبی را ترســیم 
 کــرد؛ زیــرا بــا ایــن رشــد مســئله بیــکاری و افزایــش 
گــذاری برطــرف نمــی شــود.وی بهتریــن  ســرمایه 
دوره اقتصــاد ایــران را نیمــه اول دهــه 80 دانســت و 
خ ســرمایه گذاری داخلــی و خارجی در این  گفت:نر
دوره 10 درصــد بــود و پــس از 15 ســال هنــوز اقتصاد 

ایران به آن نقطه بازنگشته است . 
وی مهم ترین اولویت دولت را ایجاد رشد اقتصادی 
برشــمرد و گفت:بــا رشــد 3 درصــد نمی توان شــغل 
پایدار برای جوانان ایجاد کرد و دولت بایستی  تحرک 
بیشــتری در فضــای اقتصــادی ایــران ایجــاد کند تا 
ســرمایه های داخلی و خارجی جذب شــوند و رشد 

اقتصادی را افزایش دهند.
وی رشــد اقتصــادی را بــه ســرمایه گــذاری داخلــی 
و  خارجــی  وابســته دانســت و گفــت: ســرمایه های 
داخلی پاســخگوی رشــد اقتصادی بــالای 3 درصد 
نیســت و باید ســرمایه های خارجی جــذب اقتصاد 

ایران شود .
کــه  اصلاحــی  بســته  کرد:هــر  کیــد  تا برکچیــان 
دولــت بــرای اقتصــاد ایجــاد مــی کنــد بایــد جــذب 
باشــد  آن  اولویــت  در  خارجــی  گــذری  ســرمایه 
 و دولــت مکلــف بــه رفــع موانــع پیــش روی جــذب 
سرمایه گذاران خارجی اســت. وی خواستار اصلاح 
روابــط بانکی بیــن بانک هــای ایرانی بــا بانک های 
خارجی شــد و گفت:مهــم ترین اقــدام دولــت برای 
گــذاری خارجــی تهســیل روابــط  جــذب ســرمایه 

 بین بانکی است.
 برکچیــان به افزایــش قیمت مســکن در تهــران طی 
ســال جــاری اشــاره کــرد و گفت:معامــلات آذر مــاه 
مســکن در تهــران نســبت بــه مــاه آبــان افزایــش  20 
درصدی داشته است .وی اضافه کرد:علت افزایش 
خ ســپرده  معاملات مســکن را می توان در کاهش نر
های بانکی جســت وجو کــرد؛ زیرا  عــده ای تصمیم 
گرفتند که ســپرده های بانکــی را به مســکن تبدیل 

کنند.

      بهره وری حلقه گمشده اقتصاد ایران است
وی افزایــش نقدینگــی را کمکــی به رشــد اقتصادی 
و افزایش ســرمایه گذاری ندانســت و گفت:افزایش 
30 درصدی نقدینگی و نبــود انضباط مالی  تا کنون 
نتوانســته در اقتصاد ایران  تحولی ایجاد کند و فقط 

تورم را افزایش داده است.
برکچیان وضعیت بحرانی صندوق های بازنشستگی 
کشــور و تزریــق منابــع دولتــی به ایــن صنــدوق ها را 
یکی دیگــر از چالش هــای اقتصادی  ایران برشــمرد 
و گفت:دولت ســال جــاری 45 هزار میلیــارد تومان 
بــه صنــدوق هــا کمک کــرد و بــرای ســال آینــده 34 
هــزار میلیارد تومان بــرای صندوق هــا در نظر گرفته 
کیــد کــرد: نبــود بهــره وری در اقتصاد  اســت . وی تا
ایران به ویژه در شــرکت های دولتی باعث شــده که 
برخی از این شرکت ها هر ســاله زیان آور باشند. وی 
خاطر نشــان کرد:بنگاه ها در اســتفاده از نیروی کار 
و سرمایه نتوانسته اند بهره ور عمل کنند. برکچیان 
خاطر نشان کرد:از یکسو برجام توانسته بهبود قابل 
ملاحظه ای در شــرایط مبــادلات خارجــی و همین 
 طــور کاهــش ریســک کلان اقتصــاد در مقایســه بــا 

سال های 91-92 ایجاد کند.
 وی تصریح کرد:اقتصاد ایران در شرایطی قرار گرفته 
که مازاد زیادی ایجاد نمی کند که به سرمایه گذاری 
تبدیل شود تا برای ایجاد رشــد های بالا این منابع 

از جای دیگری تامین شود .
وی خاطر نشــان کــرد:در دهه های گذشــته بخش 
مهمی از ســرمایه گذاری از مازاد حاصل از صادرات 
نفتی انجام شده است .با توجه به اینکه موسسات 
بین المللــی قیمــت نفــت را برای ســال هــای آینده 
زیر 70 دلار پیش بینی مــی کنند، انتظار رشــد قابل 

توجهی در صادرات نفت نمی رود . 

 سرنوشت مبهم 
سیاسی ترین کالای اقتصادی

طی دو دهه گذشــته هر زمــان دولت های 
وقت تصمیم به تغییــر قیمت قیمت بنزیم 
ســایر  در  را  قیمتــی  نوســان  از   گرفتند،موجــی 
بخش های اقتصاد ایجاد کرد.اما ســوال این اســت 
که آیا بنزین به عنوان خبرسازترین کالای اقتصادی 

به شاخص های اقتصادی چسبندگی دارد؟ 
 بــه گــزارش خبرآنلایــن، اعــلام خبــر افزایــش قیمت 
حامــل های انــرژی خصوصــا بنزین در ســال آینده، 
موجــی از انتقــاد از بودجــه پیشــنهادی دولــت را در 

سال آینده کلید زد.
بــه  بنزیــن  قیمــت  افزایــش  از  اولیــه  خبرهــای 
1500 تومــان خبــر مــی داد، بــا ایــن حــال بســیاری 
خ  کارشناســان و منتقــدان دولــت رســیدن نــر از 
بنزیــن بــه 1500 تومــان را نقطــه ای منفــی در عرصه 
اقتصاد مــی دانســتند و کاهــش قدرت خریــد مردم 
را نشــانه ای از نبــود شــرایط بــرای افزایــش قیمــت 
 بنزین از هزار تومــان به هزار و پانصــد تومان قلمداد 

می کردند.
داســتان بنزیــن امــا امروز آغــاز نشــده اســت؛ بنزین 
گیر  همواره داســتانی سیاســی در ایــران دارد. بــا فرا
شـــدن حمــــل و نقـــل در 
ایــــــران ، آن هــم حمــــــل 
و نقــل شــخصی، بــر پایه 
بنــــــزین  خـــــودروهای 
ســــوز، قیمت بنــــزین به 
شــاخصی مهم در عرصه 
تبدیــل  ایــران  اقتصــاد 

شد.
نه تنهــا دولــت دوازدهم 
کـــه همـــه دولــــــت هــا در 
ایـــــران بـــــرای افـــزایـــش 
قیمت بنزین تحت فشار 
شــدید افــکار عمومــی و 
مجلس شــورای اسلامی 
و منتقـــدانشـــــان قـــــرار 

داشته اند.
در ایــن عرصــه شــاید راحــت تریــن وضعیــت از آن 
دولت نهم و دهم بود چرا که در دولت نهم با اجرای 
قانــون ســهمیه بنــدی بنزیــن ، بنزیــن دو نرخی در 
 اقتصــاد ایــران رونمایــی شــد و بنزیــن ســهمیه ای
خ لیتــری 100 تومــان و بنزیــن آزاد با نرخــی برابر   با نر
400 تومــان بــه فــروش رســید؛ امــا آنچــه اهمیــت 
داشــت اینکــه در ســالیان اســتقرار دولت دهــم بود 
کــردن یارانــه هــا، آن  کــه اجــرای قانــون هدفمنــد 
هم به شــکل ناقــص بار دیگــر رشــد قیمــت بنزین را 
رقم زد و بهــای هر لیتــر بنزیــن ســهمیه ای را به 400 
تومــان و بهــای هــر لیتــر بنزیــن آزاد را بــه 700 تومان 
افزایــش دادفــاز دوم هدفمنــدی یارانــه هــا امــا آن 
چنان کــه انتظــار مــی رفــت اجرایــی نشــد تــا اینکه 
در ســال 1393 بــود کــه قیمــت بنزیــن ســهمیه ای 
 بــه 700 تومــان و قیمــت بنزیــن آزاد بــه هــزار تومــان

 رسید.
در سومین سال استقرار دولت یازدهم بود که بنزین 
دو نرخی با اقتصاد ایــران خداحافظی کــرد و بنزین 

تک نرخی هزار تومان اعلام شد.
 از این تاریخ بود که دیگر کارت های سوخت قابلیت 
خــود را از دســت دادنــد و دارنــدگان خــودرو دیگــر 
نیــازی بــه اســتفاده از کارت هــای ســوخت که یک 
 دهــه جــزو لاینفــک مــدارک در کیــف ایرانــی بــود، 
نمی دیدند؛ اما گویا اتفاقــات پیش رو تغییراتی را در 

عرصه بنزین رقم خواهد زد.

    دو نرخی یا افزایش قیمت
ح کــرد. وی  پیشــنهاد اولیــه را علــی لاریجانــی مطــر
گر نیاز به افزایش قیمت بنزین اســت،  گفته بود که ا
می تــوان بنزیــن را دونرخــی کرد تا فشــاری به قشــر 

مستضعف وارد نیاید. 
هر چنــد بلافاصله پــس از اعلام این خبــر ، نوبخت از 
مخالفت دولت با دو نرخی شدن بنزین خبر داد؛ اما 
دامنه بحث در این حوزه جمع نشــد و کارشناســان 
کاوی قــرار دادند. هر  و تحلیلگران مســئله را مورد وا
چند به نظر می رسد شمار موافقان از مخالفان این 
ح کمتر باشــد؛ امــا با این حال بررســی ها نشــان  طر
 می دهد داســتان بنزین بــه اینجا ختم نمی شــود و 
فصل های تازه سیاسی ترین کالای اقتصادی ایران 
گر  در قالبــی دیگر بــه نــگارش در خواهــد آمد.حتی ا
ح دو نرخی شــدن بنزیــن جامــه واقعیــت بر تن  طــر
نکند، بازگشت دوباره کارت سوخت به عرصه عرضه 

این کالا محتمل به نظر می رسد.
 مجلــس شــورای اســلامی اولیــن بــار نیســت ایــن 
ح می کند. حالا نمایندگان مجلس  خواسته را مطر
سفت و سخت تر از گذشــته از بازگشت کارت بنزین 
خبر می دهند. کارتــی که به لحاظ قانونــی از عرصه 
مبادلات ایران مهاجرت نکرده اســت، امــا گویا قرار 
است بار دیگر با اهرم قانون از جیب ایرانیان دارنده 

خودرو سر درآورد.
خ بنزیــن بــه اجــرا درآمد ،   وقتــی یکســان ســازی نــر
دارندگان خودرو دیگر نیازی به بهــره گیری از کارت 
ســوخت نمی دیدند. حالا بیش از یک ســال اســت 
کــه ســوخت گیــری بــا اســتفاده از کارت جایــگاه ها 
صورت می گیرد و به نظر می رســد بار دیگر رجوع به 
کنان خانه ملت باشد. هر  گذشته در دستور کار ســا
چه هســت قیمت بنزین در روزهــای پیش رو نقش 
آفرینــی جــدی تــری را در عرصــه اقتصــاد و صحنــه 

سیاست ایران ایفا خواهد کرد.
 گویــا هنــوز برخــی در صــدد آن هســتند با دســتاویز 
قدیمی حمایت از کم درآمدها، در برابر تغییر معادله 

بنزین بایستند. 

05 سال چهاردهم، شماره 3113اقتصاد
یکشنبه

17 دی  1396

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

تقابل با فضای مجازی به ضرر اقتصاد و اشتغال است
فهرست رسته های اشتغال زای 31 استان اعلام شد

کسب و کارهای پر اشتغال اصفهان
رئیس اتاق بازرگانی تهران ضمــن گلایه از ابراز 
ناامیــدی از ســوی برخــی رســانه ها و احزاب، 
گفت: شبکه های اجتماعی اشــکالاتی دارد؛ اما مزایای 
آنها بیــش از ایرادتشــان اســت لذا بایــد راهــکاری برای 
بخش هایی که نکات منفی شبکه های مجازی است، 
کــه هــر گونــه تقابل بــا فضــای مجازی  پیدا کنیــم، چرا

مطمئنا به ضرر اقتصاد و اشتغال است. 
بــه گــزارش ایســنا، مســعود خوانســاری گفــت: برخــی 
رســانه ها و احــزاب، دولــت را در مجموعــه نظــام تلقــی 
نمی کنند. در حالی که دولت هم بخشی از نظام است. 
اینکــه به طور مــدام رادیــو و تلویزیون بگویــد اوضاع بد 
اســت و کمبود و بیکاری داریــم، آن وقــت جوانی که در 

مملکت به دنبال کار است، باید چه کار کند.
رئیس اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد: البته ما نمی گوییم 
که نباید نقد صورت گیرد. مطالبه گری از دولت، مجلس 
گی هــای اتاق بازرگانی اســت. البته  و قــوه قضائیه از ویژ
فســاد و مشــکلات وجود دارد؛ اما باید هم نکات منفی 
گر بخواهیم فســاد  ح کرد و هم نــکات مثبت را. ا را مطــر
را در جامعه به حداقل برســانیم به جز شفافیت، راهی 
نداریم.امــروز شــبکه های اینترنتــی بهتریــن راه بــرای 

شفافیت است.
خوانساری در ادامه خاطرنشان کرد: البته این شبکه ها 
اشــکالاتی هم دارند؛ اما مزایای آنها بیش از ایرادتشان 

است. 

رســته فعالیت های دارای اولویت اشــتغال در هر 
اســتان کشــور از ســوی وزارت کار ابــلاغ شــد تــا 
تســهیلات بانکــی بــه طرح هــای توجیهــی مبتنــی بــر این 
رسته ها هدایت شــوند.یکی از تکالیف وزارت تعاون، کار و 
گیر« شناسایی  رفاه اجتماعی در اجرای »برنامه اشتغال فرا
ظرفیت های پراشتغال کشور بود که بر همین اساس رسته 
فعالیت های منتخب، هفته گذشته نهایی و به تفکیک 31 
ح توســعه کســب و کار و  اســتان کشــور تحت عنــوان »طــر
اشتغال پایدار )تکاپو(« از سوی این وزارتخانه به ادارات کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و استانداری های هر استان ابلاغ 
شــد. متقاضیــان راه انــدازی کســب و کار و مشــاغل بــرای 
استفاده از تســهیلات، باید طرح توجیهی خود را مبتنی بر 

ظرفیت استان به دستگاه اجرای مرتبط با طرح خود ارائه 
گر به عنوان مثال طرح اشــتغال  دهند. به این ترتیب کــه ا
متقاضــی، مرتبط بــا یکــی از رســته های بخش کشــاورزی 
اســت، طرح توجیهی از طــرف متقاضــی باید بــه اداره کل 
جهاد کشــاورزی استان ارائه شــود. برای اســتان اصفهان 
ک، قطعه سازی و مجموعه سازی ، فرش دستبافت  پوشا
و دســتبافته ها، صنایع دســتی ، محصــولات گلخانه ای ، 
غ گوشــتی ، ســاخت زیــورآلات طلا و  پرورش و فــراوری مــر
جواهر ، خدمات حمل و نقل بار بین شهری ، چاپ و نشر و 
خدمات بســته بندی ، مدیریت انرژی ، تولید محصولات 
پلاســتیکی ، خدمات گردشــگری بــه عنــوان اولویت های 

اشتغال معرفی شده است. 

گزارش                          روز اقتصاد                            روز

دل پر مجازی های اصفهان از فیلترینگ
کسب وکارهای مجازی از افت فروش و درصد سفارشات پس از محدودیت های تلگرام می گویند 

محمد هاشمی: 

نیازمند جذب سرمایه ایم تا مشکلات حل شود
وزیر اقتصاد اعلام کرد:

پیش بینی رشد 7 درصدی برای امسال
عضو ســابق مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام گفت: حســن 
روحانــی در شــرایطی دولــت را تحویــل 
گرفت که وضعیت کشور از جهات مختلف 
خیلی بد بود، رشد اقتصادی منهای پنج 
درصد بود، بیکاری سر به آسمان می زد، 
اشــتغال زایی وضعیــت بــدی داشــت و 

بســیاری از واحدهــای تولیــدی تعطیــل بــود کــه درســت 
کــردن اینها بــه ســرمایه نیــاز دارد و بــا شــعار نمی تــوان کار 

اقتصادی کرد. 
به گزارش ایسنا، محمد هاشمی در تحلیل وضعیت دولت 
حسن روحانی، اظهار کرد: دولت آقای روحانی نمی تواند 
معجزه کند، روحانی در شرایطی که دولت را تحویل گرفت، 

وضعیت کشــور از جهات مختلف خیلی 
بد بود.

وی افــزود: بــرآوردی کــه در دولــت آقای 
روحانی در ســال گذشته شــده بود، این 
گر بخواهیم به این تعداد شــغل  بود که ا
برسیم، به 50 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
نیــاز اســت و ایــن میــزان را از ســه طریق 
می تــوان تامین کــرد، یا بخــش خصوصــی بیاید یــا دولت 
 خود سرمایه گذاری کند، یا جذب سرمایه  خارجی داشته 
باشد؛ اما نه بخش خصوصی به این قدرت رسیده است و 
نه زمینه لازم برای جذب ســرمایه خارجی فراهم کرده ایم 
و نه دولت چنین بودجــه ای دارد و در نتیجه وضع همین 

می شود. 

وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
اشــاره به ثابت بــودن صادرات 
نفت در ســال جاری، پیــش بینی تحقق 
رشــد میانگین 7 درصدی اقتصاد کشور 
در ســال جــاری را  بــه لحــاظ عــدم تاثیــر 
پذیــری آن از افزایــش صــادرات نفــت، 
ارزشــمند و مهم توصیف کرد.به گزارش 

شادا، مسعود کرباســیان طی سخنانی در جلسه مشترک 
با مدیران عامل بانک های دولتی، با اشــاره به رشــد 12.5 
درصــدی اقتصــاد در  ســال گذشــته و میانگیــن حــدود 7 
درصــدی در ســال جــاری تصریــح کــرد: در ارتبــاط بــا نرخ 
رشــد اقتصــادی، ایــن را هــم بایــد در نظــر داشــته باشــیم 
کــه ســهم عمــده رشــد اقتصــادی ســال قبــل، به واســطه 

افزایش تولید نفت بود؛ ولی امسال دیگر 
اینگونه نیست، چون رشد تولید و صدور 
نفت به 2.5 میلیون بشکه در سال قبل 
محقق شد و بر اساس سهمیه و واقعیات 
موجــود، فعــلا امــکان افزایــش آن وجود 
ندارد و در نتیجه رشد سال جاری، عمدتا 
ناشــی از عواملی غیر از افزایــش صادرات 
نفــت بــوده اســت و شــاهدیم کــه اســتمرار هــم دارد. وزیر 
اقتصاد افزود: این مسائل تنها نظر و برداشت ما هم نیست 
که عده ای بگویند آمار دولتی اســت، بلکه این موضوع در 
گزارش صندوق بین المللی پول نیز مورد اشــاره قرار گرفته 
و رشد اقتصادی ایران را برای امســال، نزدیک به 5 درصد 

محاسبه کرده است.  

قیمت بنزین در 
روزهای پیش 

رو نقش آفرینی 
جدی تری را در 
عرصه اقتصاد 

و صحنه 
سیاست ایران 
ایفا خواهد کرد

پس از راه افتادن اغتشاشــات و ناآرامی ها در ســطح کشــور، 
محدود شــدن شــبکه های اجتماعــی از جمله پیام رســان 
فوری تلگــرام یکــی از سیاســت هایــی بود کــه از ســوی وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اجرایی شــد؛  اما محمد جواد 
جهرمــی در توییتی قول داده اســت پس از بازگشــت آرامش 
ایــن محدودیــت هانیــز  رفــع خواهــد شــد. جهرمــی در این 
پیام از صاحبان کسب وکارهای مجازی عذرخواهی کرده و 
خطاب به فعالان از کسب وکارها اینگونه نوشته است:»یکی 
از جهت گیری های دولت برای حل معضل بیکاری توسعه 
کســب و کارهای نوپا و تقویت فضای مجازی بوده و خواهد 
بود. وظیفه دارم از صدها هــزار هموطن عزیزی که به دلیل 

شرایط اخیر متضرر شده اند عذرخواهی کنم«

     افت 80 درصدی فروش محصولات پس از فیلترینگ
اما دربــاره اینکه فعالیت کســب وکارهــای مجازی فعــال در 
اصفهان تاچه اندازه از محدود شدن شبکه های اجتماعی 
تاثیر پذیرفتــه » اصفهــان زیبا «طــی برقراری تمــاس تلفنی 
با کارشناســان فــروش این دســته از کســب وکارها وضعیت 
سفارشــات و میــزان فروش آنهــا را پــس از فیلترینــگ تلگرام 
بررســی کرده اســت. کاهش 30 درصدی ، 50 درصدی و 80 
درصدی فروش محصولات پس از محدود شدن تلگرام اعداد 
و ارقامی است که برخی از  فعالان کسب وکارهای مجازی به 
آن اشاره می کنند. در این باره مدیر فروش فروشگاه اینترنتی 
دیجی تــل کــه در زمینه فــروش  تبلت و گوشــی هــای تلفن 
همراه فعال است به اصفهان زیبا می گوید تلگرام ارزان ترین 

راه عرضه قیمت ها به مشتریان و تبلیغات فروش محصول 
اســت؛ تغییر مداوم قیمت هــا به دلیل نوســانات نــرخ دلار 
ایجاب می کند تا لیســت قیمت هــا به طور مــداوم از طریق 
تلگرام اطلاع رسانی شود ؛زیرا هم نیاز به وقت کمتری دارد و 
هم هزینه ها کمتر می شود . کبیریان ادامه می دهد: از زمانی 
که تلگرام فیلتر شد برای دریافت لیست قیمت ها باید به طور 
مرتب با تهران تماس تلفنی برقرار شــود این در حالی اســت 
 که در تلگــرام کارها به راحتی پیش می رفت ، می توانســتیم 
ســریع تر لیســت قیمت ارائه دهیم و  به راحتی با مشــتریان 
ارتباط برقــرار می کردیــم. او معتقد اســت فیلترینگ تلگرام 
تا80 درصد روی بازار فروش محصولات این فروشگاه تاثیرات 
گذاشته اســت و پس از محدود شــدن این شبکه اجتماعی 

دیجی تل با افت فروش محصولات مواجه شده است. 

     آمار سفارش دهندگان کاهش یافته است
کاهــش میــزان سفارشــات همزمــان بــا فیلترینــگ تلگــرام 
موضوعی اســت کــه یکــی از کارشناســان فــروش فروشــگاه 
اینترنتی هایپرباز  که در زمینه فروش انواع محصولات غذایی 
فعال است به آن اشاره می کند. او به اصفهان زیبا می گوید: 
تا قبل از محدودشدن تلگرام تبلیغات این فروشگاه بیشتر از 

طریق کانال های تلگرامی انجام می شد؛ اما در شرایط 
فعلی بازدید از پست های این فروشگاه در کانال تلگرامی 
80 درصد کاهش یافته ضمن اینکه آمار بازدیدکنندگان از 
سایت فروشگاه نیز نسبت به گذشته  افت داشته است. 
به گفتــه این کارشــناس فــروش، سفارشــات فروشــگاه 
اینترنتی هایپرباز نســبت به گذشــته حــدود  50 درصد 

کاهش یافته است. 

     پیشــبرد فعالیــت هــا  300 درصد ســخت ترشــده 
است

براهیمی، مدیرفروش فروشــگاه اینترنتی پارسی گل در 
اصفهان که به صورت آنلاین پذیرنده سفارشــات انواع 
گل و گیــاه اســت یکــی دیگــر از فعالانی اســت کــه از افت 
فروش محصــولات پــس از محدود شــدن شــبکه های 
اجتماعی سخن می گوید. او به اصفهان زیبا می گوید: 
پل ارتباطی این فروشگاه با مشــتریان از طریق تلگرام و 
سایت فروشگاه است که به دلیل سرعت پایین اینترنت 
خرید مشتریان از ســایت کاهش یافته اســت و از طرفی 
هم مشتریان این فروشگاه بیشتر از طریق تلگرام نظرات 
 خــود را دررابطه بــا محصــولات خریداری شــده منتقل
 می کردند؛  اما با فیلترینگ تلگرام می توان گفت تا 300 
درصــد پیشــبردفعالیت هــای این فروشــگاه ســخت تر 
شــده اســت. به گفته براهیمی، برای ارتباط دوطرفه با 
مشتریان بهترین گزینه تلگرام است در این صورت هم 
می توان از نظریات مشتریان باخبر شد و هم کارشناسان 

فروش می توانند محصول خود را بهتر معرفی کنند. 

     مشتریان استقبال چندانی ندارند 
کارشــناس فــروش فروشــگاه اینترنتــی  اختریــان، 
پارس تینا کــه در زمینــه فروش انــواع لــوازم خانگی، 
دکوراســیون داخلی ، لــوازم منــزل و زیــورآلات فعال 
اســت در گفــت و گــو بــا اصفهــان زیبــا معتقد اســت 
حدود 20 تا 30 درصد فروش محصولات این فروشگاه 
همزمــان بــا فیلترینــگ تلگــرام کاهــش یافته اســت 
ضمن اینکه در کنــار افت فروش محصــولات ارتباط 
مشــتریان بــا ایــن فروشــگاه کاهــش یافته اســت. او 
می گویــد : درصــد زیادی از مشــتریان بــرای دریافت 
گر هم پس  مشــاوره از طریق تلگرام پیگیــر بودند یــا ا
از خریــد محصــول مشــکلی بــه وجــود آیــد انتقادات 
خــود را از طریــق ایــن شــبکه اجتماعــی در اختیار ما 
می گذاشتند؛ اما با محدود شدن برخی شبکه های 
اجتماعی از جمله تلگرام کیفیت ارتباط کارشناسان 
فروش با مشتریان تحت تاثیر این محدودیت ها قرار 

گرفته است.    

کاهـش درصـد سـفارش محصـولات همزمان با فیلترینگ تلگرام، کسـب و کارهـای آنلاین را وارد 

مینا
 ایزدی

فـاز جدیـدی کرده اسـت. کسـب و کارهایی که تـا چندی پیش عـلاوه بر تبلیغ در شـبکه اجتماعی 
تلگـرام، بـا مشـتریان خـود در کمتریـن زمـان ممکن و بـا هزینه انـدک ارتباط برقرار مـی کردند، 
لیسـت قیمـت ارائـه مـی دادنـد و انتقـادات و نظریـات آنهـا را دریافـت مـی کردنـد حـالا بـازار 
فروش محصولاتشـان محدودتر شـده اسـت. کارشناسـان فروش کسـب وکارهای مجازی از افت 
30 تـا 80 درصـدی فـروش محصـولات پس از محدود شـدن اسـتفاده از شـبکه اجتماعـی تلگرام 

خبر می دهند و از افت آمار بازدید از سایت اینترنتی فروش محصول سخن می گویند. 
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حمید سوریان؛ خداحافظی یا 
بازگشت پر ریسک؟

پرافتخارترین کشتی گیر تاریخ ایران هنوز 
تصمیم مشخصی برای آینده ورزشی خود 

نگرفته است.
بــه گــزارش ورزش ســه، حمیــد ســوریان کــه چنــد 
مــاه قبــل ۳۲ ســالگی خــود را جشــن گرفــت، بعد از 
المپیــک ۲۰۱۶ هیــچ فعالیتی در کشــتی نداشــته و 
 مشــخص نیســت چــه آینــده ای در ورزش خواهــد 

داشت.
این فرنگی کار پرافتخار با داشتن شش مدال طلای 
جهان و یــک طــلای المپیک خــودش را بــه عنوان 
پرافتخارتریــن کشــتی گیــر تاریخ ایــران از ایــن نظر 
ح کــرده؛ امــا حــذف از المپیــک ۲۰۱۶ آن هم با  مطر
ضربه فنی باعث شــد تصویر خوبی از پایان کار او در 

ذهن مردم شکل نبندد.
سوریان در این یک سال و نیم گذشته هیچ صحبت 
جــدی از خداحافظــی نکــرده و همــواره بــه صورت 
مبهم به سوالاتی درباره بازگشــت به کشتی جواب 

داده است.
 او چنــدی پیــش در گفت و گویــی که با ورزش ســه 
داشــت اعلام کرد شــاید برای رقم زدن یــک »پایان 

قشنگ« برگردد.
علی اشــکانی، ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی که 
دوره ای در کنــار ســوریان کشــتی می گرفــت، بارها 
در مصاحبــه هــای خود 
از بازگشت پرافتخارترین 
کشتی گیـــر ایران به تیـــم 
کـــرده  مـلــی استقــبـــــال 

است. 
او در آخریــن اظهارنظــر 
خود اینطور بــه احتمال 
بازگشــت ســوریان پاسخ 
می دهد: کشتی ورزشی 
اســـت کــه محــدودیــــت 
سنی و آمــادگی جسمانی 
در آن از اهمیــت بالایــی 

برخوردار است.
کو  البتــه بیشــترین ملا
معیــار برای ما خواســتن 
خــــــــود کشـــتی  گیــــــران 
اســت. حمیــد ســوریان خیلــی بیشــتر از توانــش، 
کــرده و در  کشــورمان ادا  کشــتی  دیــن اش را بــه 
رقابت هــای بزرگــی همچــون المپیــک و جهانــی 
 کشــتی گرفته و بــرای کشــورمان مدال کســب کرده 

است.
گر بخواهد کشــتی بگیرد در   البته از این به بعد هم ا
اختیار خودش اســت. مــا زمینــه را صددرصد برای 
گر خودش بخواهد  بازگشت او فراهم خواهیم کرد و ا
 به تیــم ملــی بازگردد مــا هــم در خدمتــش خواهیم 

بود. 
هرچند بر ما پوشــیده است که ســوریان می خواهد 
کشتی بگیرد یا نه و ما به همین خاطر نمی توانیم او 

را دعوت کنیم.
گــر   بــا ایــن حــال ســوریان، نــوروزی یــا رضایــی ا
درخواستی برای بازگشت به تیم ملی داشته باشند، 
من شخصا یکی از افرادی هستم که علاقه زیادی به 
بازگشــت آنها دارم. قطعا شــورای فنی هم نظرشان 

مثبت خواهد بود.
این اتفاقــات در حالی رقم خورده کــه چند روز قبل 
فدراســیون کشــتی خبــر از پیشــنهاد ســرمربیگری 
تیم ملی نوجوانان کشتی فرنگی به حمید سوریان 

داده بود. 
او هــم بــه بهانــه داشــتن مشــغله هــای تحصیلــی 
ایــن پیشــنهاد را رد کــرده بــود تــا همچنــان پرونده 

بازگشتش به دنیای قهرمانی باز بماند. 
در واقــع به نظر می رســید فدراســیون کشــتی برای 
اینکــه شــأن ســوریان حفــظ شــود، قصد داشــت با 
ایــن پیشــنهاد او را وارد دنیــای مربیگــری کنــد؛ اما 
پرافتخارترین کشتی گیر ایران هنوز هم به بازگشت 

روی تشک می اندیشد.
البته حمید ســوریان ایــن روزها در رشــته مدیریت 
ورزش و در مقطــع دکتــرا ادامه تحصیل مــی دهد و 
آنطور که خودش می گوید در حال پیگیری کارهای 

عقب افتاده اش است. 
به هــر حــال برخــی معتقدنــد آخریــن فرصــت برای 
این قهرمان طلایــی می توانــد بازی های آســیایی 

۲۰۱۸ باشد.
 ســوریان برای اینکه بتواند یک پایــان خوش را رقم 
بزنــد، بایــد بتوانــد اول از همــه دوبنــده تیــم ملی را 
بعد از دو ســال از جوان هایی که در این مدت رشد 
کرده اند،  پس بگیرد و ریســک بــالای حضور در یک 
تورنمنت مهم مثل بازی های آســیایی را هم قبول 
کند تا بلکــه آخرین صحنــه از او در دنیــای قهرمانی 

روی سکوی نخست آسیا باشد.
فعــلا کــه ســوریان بــا توجــه بــه پاســخ ردی کــه بــه 
پیشنهاد ســرمربیگری تیم ملی نوجوانان داده، به 
صورت تلویحی خداحافظی را رد کرده و باید دید در 

آینده چه تصمیمی خواهد گرفت. 
البته صرفا یک تصمیم نیست و این قهرمان خوب 
می داند برای بازگشــت باید روزهای سختی را برای 
کاهش وزن و به دست آوردن آمادگی دوباره آن هم 

در ۳۲ سالگی پشت سر بگذارد.
حمیــد ســوریان در دوران حرفــه ای، رونــد پرفراز و 
نشیبی را ســپری کرده و باید منتظر مانده و ببینیم 
برای پایان این دوران چه تصمیمی را اتخاذ  خواهد 

کرد.

مراسم یادبود تختی در 
پهلوانسرای علی بن ابیطالب

بــه مناســبت پنجاهمین ســالگرد درگذشــت 
جهــان پهلــوان تختــی مراســمی بــا حضــور 
هنرمندان، ورزشــکاران، قهرمانان کشــور و اصفهان در 

پهلوانسرای علی بن ابیطالب برگزار شد.
در این مراسم پهلوان محمد هدایت در سخنانی کوتاه 
به بر شمردن خصایص پهلوانی و جوانمردی در جامعه 

پرداخت.

    اصفهان مهد پهلوانان است
در ایــن مراســم ناصر ملــک مطیعــی، هنرمند باســابقه 
سینما گفت: گود زورخانه مهد رفاقت، دوستی، غیرت 
و تعصب اســت و من امروز به یاد ۶۰ ســال پیش افتادم، 
آن موقع جوان ها عاشق گود زورخانه بودند هنگامی که 
به سن ۱7 سالگی می رسیدند از خانواده خود خواهش 
می کردند تا آنهــا را به زورخانه ببرند.وی بــا بیان اینکه از 
زورخانه خاطرات بســیاری شــیرینی دارد، افــزود: قصد 
ندارم راجع به ســینما حرف بزنم، من از گــود زورخانه و 
کنون جرئت می کنم  زمین فوتبال به اینجا رسیده ام که ا

چند کلمه  ای در این مکان صحبت کنم.
هنرمند سینمای ایران بیان کرد: اصفهان مهد پهلوانان 
بوده اســت، زمان های قدیم بــه اصفهان می آمــدم و با 
پهلوانان بسیاری در ارتباط بودم.وی خاطرنشان کرد: 
باید از کســانی که ســنت و فرهنــگ ما را حفــظ می کنند 
تشــکر کرد، همچنیــن در ایــن راســتا از پهلــوان هدایت 
کــه چنیــن مجموعــه ای بنــا کــرده تــا  ورزش پهلوانــی و 
زورخانه ای و فرهنگ آن را ترویج کند تشکر می کنم.ملک 
مطیعی تصریح کرد: ما از نســل پوریای ولی هستیم، ما 
جهان پهلــوان تختی را داشــتیم و به همه اینهــا افتخار 
می کنیم. وقتی که تختی فوت شد برای مراسم رفتم، آن 
گرجایی می رفتم مردم اطرافم جمع می شدند؛ اما  موقع ا
آن روز هزاران نفر آمده بودند و کسی به من نگاه نکرد؛ آن 

موقع فهمیدم محبوبیت چه چیزی است.

    دیدار با زنده یاد ارحام صدر
محمد نصیری، پیشکسوت وزنه بردار ایرانی  که صاحب 
چندین مدال مختلف رقابت های جام جهانی، المپیک 
 و آســیایی اســت نیــز در ایــن مراســم گفــت: از مرتضــی 
ســیف زاده، پیشکســوت وزنــه بــرداری اصفهــان که در 
این مراسم حضور ندارد یاد می کنم؛ او برای وزنه برداری 

اصفهان زحمات زیادی کشیده است.
وی افــزود: همچنیــن او بــرای ســهراب مــرادی نیــز 
تلاش های زیادی کرد و ســهراب مرادی برای نخستین 
بار قهرمانی المپیک و قهرمانی جهــان را برای اصفهان 
به ارمغان آورد.نصیری به نقــل از  یک خاطره از زنده یاد 
ارحام صدر پرداخت و گفت:  9 سال پیش به دیدن ارحام 
صدر رفته و با او دیدار داشتم، یک ماه پس از دیدارمان 

خبردار شدم که به رحمت خدا رفته است.

   مردمی بــودن و دلجویی کــردن ورای پهلوانی 
است

علی اصغر شاهزیدی، استاد آواز اصفهانی در این مراسم 
نیز حضور داشــت. وی به چند خاطره از جهان پهلوان 
تختی پرداخت و گفت: جهان پهلوان تختی در زلزله ای 
خ داد پیــش قدم شــد و بــا جمــع آوری کمک های  کــه ر
مردمی به زلزلــه زده ها کمک کــرد.وی افــزود: در یکی از 
مبارزات جهان پهلوان تختی زانوی رقیب مقابل مشکل 
داشت و هنگامی که وی این را دانست در رقابت از زانوی 
آن کشتی گیر کشتی نگرفت؛ اینها معنی پهلوانی است.
در این مراســم از ناصر ملک مطیعی، خانــواده زنده یاد 
ارحام صدر و محمد نصیری، پیشکســوت وزنه برداری 
تجلیــل بــه عمــل آمــد و  ورزشــکاران بــه اجــرای ورزش 

پهلوانی و زورخانه ای پرداختند.

 خرید قایق هایی به ارزش
 1۲۰ هزار دلار برای روئینگ ایران

رئیــس فدراســیون قایقرانــی از خریــد قایــق 
روئینگ بعــد از ســالها خبــر داد و گفت: ۳۶ 
فروند قایق روئینگ به ارزش ۱۲۰ هزار دلار در حال خرید 
اســت.به گــزارش مهــر، مدتــی پیــش مربــی تیــم ملــی 
قایقرانــی روئینــگ ایــران بــه دنبــال دعوت تنها شــش 
پاروزن مــرد بــه اردوهای تیــم ملی یکــی از دلایــل عدم 
حضور قایقران بیشتر را نبود قایق و تجهیزات عنوان کرد. 
از آن سو اوایل فصل پاییز به دلیل یک طوفان در منطقه 
زنجان، بخــش عمــده ای از قایق های کمــپ روئینگ 
شکسته و غیر قابل استفاده شــد. فدراسیون قایقرانی 
البته قبل از شکسته شدن این تجهیزات و برپایی اردوی 
تیم ملی به دنبال تامین قایق برای اردوها و کمپ های 
تیــم بــود. بــه گفتــه رئیــس فدراســیون ایــن قایــق هــا 

خریداری شده است.
 غلامرضا امینی در گفت وگو با مهر ضمن اعلام این خبر 
کــه فدراســیون قایقرانــی در حــال خرید قایــق روئینگ 
است، گفت: یکی از برنامه های سفر ما به چین بازدید 
از مراحل ســاخت قایــق هایی بود کــه در حــال خرید از 
شــرکت مربوطــه هســتیم.وی افــزود: ۳۶ فرونــد قایق 
روئینگ بــه ارزش ۱۲۰ هزار دلار از این شــرکت خریداری 
شــده و بــه زودی نیــز مراحــل ورود آن بــه ایــران طــی 
خواهد شد. این قایق ها بعد از سال ها خریداری شده 
است. قبل از این تعدادی قایق نیز در زمان سرپرستی 
 اسبقیان خریداری شده بود؛ اما تعداد آن محدود و کم 

بود.
رئیس فدراسیون قایقرانی در  پاسخ به سوال مهر مبنی 
بر اینکه مربی تیم ملی یکی از دلایل دعوت تنها ۶ پاروزن 
به اردوی روئینــگ را نبود قایــق عنوان کرده اســت، آیا 
نبود قایق کافی اردوها را مختل کرده اســت، نیز گفت: 
این درست نیست. اعزام تیم ملی قایقرانی به بازیهای 
آســیایی مربوط به کمیته اســت و بر همین اساس قرار 
اســت تیمــی کیفی راهــی رقابتهــا شــود. قرار اســت با 
نفرات و موادی که شانس بیشــتری برای کسب مدال 
 دارند در این رقابتها حاضر شویم. به همین دلیل هم 
سرمایه گذاری بیشــتری روی موادی که شانس مدال 

دارند انجام شده است. 

ورزش                       روز یادداشت                       روز

دلمان نمی آمد  زیر  تابوتش را  بگیریم
آقا تختی به روایت تقی رجایی

ملاقاسمی: 

انتخاب علیزاده به خاطر اصرار بابک بود
اتحادیه جهانی کشتی اعلام کرد:

بازنشستگی داوران بین المللی در سن 6۰ سالگی 
 ملاقاســمی، عضو شــورای فنی کشــتی فرنگی 
درباره علل مخالفت شورای فنی با سرمربیگری 
فرشاد علیزاده در تیم   ملی نوجوانان،  اظهار کرد: فرشاد 
علیزاده پســر بســیار خــوب و اخلاق مــداری اســت. این 
موضوع را تمام اعضای شــورای فنی تایید کردند و بر آن 
گر  صحه گذاشتند؛ اما ما همگی عاشق کشتی هستیم و ا
با ایــن ســن و ســال و موهای ســپید دو، ســه ســاعت در 
جلسه شورای فنی می نشینیم و بحث می کنیم به خاطر 
این است که کشتی یک گام به جلو برود. بر همین اساس 
به خاطر تجربیاتی که داریم باید بررسی کنیم تا بهترین 
نفرات را برای تیم های ملی انتخاب کنیم. علیزاده مدتی 
به خاطر دوستی با محمد بنا کمک مربی تیم   ملی شد، 

اما من ناظر شورای فنی در تیم   ملی بودم و می دیدم که 
این بچه مدام روی تشک راه می رفت و اصلا در قبال بنا 

نمی توانست کاری را انجام بدهد.
عضو شورای فنی کشتی فرنگی افزود: شورای فنی پس از 
بحث و بررسی های صورت گرفته به این نتیجه  رسید که 
علیزاده توانایی لازم برای سرمربیگری تیم   ملی را ندارد؛ 
اما حســن بابک، مدیر تیم   ملی اعلام کرد سوریان گفته 
که به علیزاده در این راه کمک می کند. پازاج هم در جواب 
بابک، گفت : این دلیلی نمی شــود که مــا به خاطر اینکه 
سوریان چنین نظری دارد، بخواهیم علیزاده را انتخاب 
کنیم و مهم این است شخصی که انتخاب می شود از چه 

جایگاهی برخوردار است.

اتحادیــه جهانی کشــتی از بازنشســتگی داوران   
بین المللی در سن ۶۰ سالگی خبر داد.

به گــزارش ایســنا و بــه نقــل از  روابــط عمومی فدراســیون 
کشــتی، این اتحادیه در نامه ای به فدراســیون های ملی 
اعلام کرده اســت؛ درجه تمام داوران سال ۲۰۱۸ میلادی 
در سیستم آتنا )مربوط به سوابق کشتی گیران، داوران و 
... اتحادیه جهانی( به روز رســانی شــده اســت و به دلیل 
محدودیت ســنی تــا ۶۰ ســال، داوران بــالای ۶۰ ســال به 
صورت اتوماتیک درجه بین المللی خود را تا تاریخ ۱۰ دی 

ماه ۱۳9۶ از دست خواهند داد.
ایــن اتحادیه همچنیــن اعلام کرده اســت؛ لیســت کامل 
داوران ســال ۲۰۱۸ میــلادی و اطلاعــات بیشــتر مربــوط 

بــه کلاس هــا در اوایل مــاه نخســت میــلادی بــرای تمام 
فدراسیون های ملی ارسال خواهد شد.

همچنین کلینیک داوران S۱ )المپیکی( کشتی نیز روزهای 
کی برگزار  ۲۳ تا ۲7 دی ماه در شهر سامورین کشــور اسلوا
مــی شــود و حضــور همــه داوران المپیکــی در آن اجباری 

است.
در این کلینیک آخرین قوانین و مقررات کشتی دنیا برای 
حاضریــن تشــریح خواهد شــد و پــس از آن در مســابقات 

اجرایی می شود.
79 داور المپیکــی از جمله محمد ابراهیــم امامی، اردوان 
صاحــب، محمــد مصلایــی پــور و مــزدک گیتــی در ایــن 

کلینیک حضور می یابند.

 مسابقات گرند اسلم تکواندو ۲۰17 - چین

دومین هفته  هم برای ایران مدالی نداشت
عراق انصراف داد، گروه ایران تغییر کرد

 ازبک ها جایگزین عراقی ها شدند
 ســومین نماینــده ایــران در 
رقـابـــــت های گـــرنـــــــد اســلم 
تکوانــدو بــا شکســت در رده بنــدی از 

کسب مدال باز ماند.
گــزارش  ایســنا، نخســتین دوره  بــه  
رقابت های گرند اسلم تکواندو از هفته  
گذشــته بــه میزبانــی ووشــی در چیــن 

آغــاز شــده اســت. دومیــن هفته  ایــن مســابقات نیــز از 
صبح شــنبه ۱۶ دی ماه با برگزاری دیدارهــای اوزان ۶7 
کیلوگرم زنان و ۶۸  کیلوگرم مردان پیگیری شــد که تیم  
  ملی ایران با دو نماینــده خود در مبارزات شــرکت کرده

 بود.
صبح شــنبه میرهاشــم حســینی، تکواندوکار وزن دوم  

المپیک ایران )۶۸  کیلوگرم( با کســب 
دو پیــروزی متوالــی بــه مرحلــه نیمــه 
نهایی مسابقات گرند اسلم راه یافت. 
او در مرحله نیمه نهایی با حساب ۱۱ - 
۱۳ نتیجه  را به شــوئاژائو از کشور چین 
گذار کرد و برای کســب مــدال برنز به  وا
مصاف الکســی دنیســنکو از روسیه در 

مرحله رده بندی رفت.
میرهاشــم حســینی در ایــن مرحلــه نیــز بــا نتیجــه  ۱۴ ، 
۱۵ در مقابل نماینده کشــور روســیه شکســت خورد و از 
کســب مدال در ایــن رقابت ها بــاز ماند تــا در هفته  دوم 
 رقابت هــای گرند اســلم نیــز نماینــدگان ایــران عملکرد 

قابل قبولی را نداشته باشند.

 تیــم ملــی هندبــال عــراق از 
حضــور در هجدهمیــن دوره 
رقابت هــای هندبــال قهرمانــی آســیا 
انصراف داد.به گزارش فــارس، تیم ملی 
هندبال عــراق کــه در هجدهمیــن دوره 
از رقابت هــای هندبال قهرمانی آســیا در 
گروه یک ایــن رقابت ها با تیــم ملی ایران 

و ژاپن همگروه بــود انصراف خــود را از ایــن رقابت ها اعلام 
کرد. با توجه بــه انصراف ایــن تیم، کنفدراســیون هندبال 
آسیا با ایجاد تغییر در گروه بندی این رقابت ها تیم هندبال 
ازبکستان را از گروه دوم این مسابقات به گروه اول منتقل 
کرد. با این تغییر تیم ملی هندبال ایران در مرحله مقدماتی 
در گروه یک با تیم های ازبکستان و ژاپن همگروه است و در 

مرحلــه مقدماتــی در روز جمعــه ۲9 دی 
مــاه در برابــر ازبکســتان و در روز ۳۰ دی 
ماه بــه مصاف تیــم ژاپــن خواهــد رفت.

گروه بندى مرحله مقدماتی هجدهمین 
دوره مســابقات قهرمانی مردان آسیا به 

شرح زیر است:
گروه یک : ایران ، ازبکستان ،ژاپن

گروه دو : بحرین ، عمان ، استرالیا 
گروه سوم: کره جنوبی ، امارات ، هند ، بنگلادش 

گروه چهارم : قطر ، عربستان ، چین ، نیوزلند 
هجدهمین دوره رقابت هاى هندبال قهرمانی مردان آسیا 
از ۲۸ دی  تا هشتم بهمن ماه به میزبانی کره جنوبی برگزار 

خواهد شد.

هفدهم دی ماه، هر سال یادآور درگذشت قهرمانی است 
که خبرنگاران هــم دوره اش، واژه جهان پهلــوان را برای او 

ساختند و در تاریخ به یادگار گذاشتند.
تقی رجایی، کشــتی گیر  پیشکســوت اصفهانی اســت که 
در دوران جوانــی در وزن ۸۲ کیلوگــرم کشــتی می گرفــت 
و با جهــان پهلــوان تختــی، دوســتی دیرینه ای داشــت و 
فرارســیدن چنین روزی، بهانه ای شــد تا به پاسداشــت، 
ســنت نیکــوی جوانمــردی، از قهرمانی یاد کنیــم که نقل 
اســت پس از انتشــار خبر مرگش، قصابی در کرمانشاه بود 
که خــود را به قنــاره انداخــت و یادداشــت بزرگی بر شیشــه 
مغازه اش گذاشــت که »جهان بی جهان پهلوان ماندنی 
نیست.« با او روایتی از زندگی جاودانه ورزش ایران داشته 

باشــیم. رجایی از ســابقه آشــنایی با تختــی می گوید: من 
برادری داشــتم که شــاعر و نویســنده بود و رفاقــت زیادی 
با آقا تختی داشــت. بعدهــا در اردوی تیم ملی با هم آشــنا 
شدیم. دوستی ما خانوادگی بود و بارها وی به منزل ما در 
اصفهان می آمد.از رجایی در خصوص سفرهای تختی به 
اصفهان می پرســم: »وقتی بــه اصفهان می آمــد، معمولا 

جای خاصی نمی رفتیم.
 یک بار مسابقات کشــتی بین تیم های دانشگاه اصفهان 
و ســرباز بود و کشــتی گیــران این تیم هــا که می دانســتند 
آقا تختی، به اصفهان ســفر کــرده، از من خواســتند او را به 
ورزشگاه ببرم. حتی تا دم در سالن هم رفتیم ؛ اما آقا تختی 
وارد نشــد و گفت: اینها دانشجو و ســرباز هستند و ممکن 

است چیزی بگویند که حاشیه ساز شود و مرا عامل ایجاد 
دردسر بدانند.«وی ادامه می دهد: آقا تختی دلسوز مردم 
بود؛ نه فقط مردم کشور خودمان که برای مردم فقیر سایر 
کشــورها هم دل می ســوزاند. وی در ســفری که بــه ویتنام 
داشــت، از وضعیــت مردم فقیــر آنجا خیلــی ناراحــت بود و 
از دیــدن ایــن صحنــه کــه در گاری به جــای اســب از مردم 

مستمند استفاده می کردند، آزرده شده بود.

    به دل مردم رفتار می کرد
رفیــق اصفهانی کشــتی معتقد اســت، اســطوره ها چیزی 
فراتــر از مــردم عــادی هســتند کــه بین آنهــا بــه محبوبیت 
می رســند و به همین دلیل پس از ۵۰ سال که از درگذشت 
تختی ســپری می شــود، هنوز او بین مردم محبوب است 
 و روز هفدهــم دی ماه بــه یاد او مــی افتند، با وجــود اینکه 
کســب  کــه از وی بیشــتر مــدال  گیرانــی بودنــد  کشــتی 
کــرده بودنــد: »هر کجــا می رفــت، مردم دوســت داشــتند 
 بــا او عکــس یــادگاری بگیرنــد و او هــم بــه دل مــردم رفتــار

می کرد. 
خاطرم هســت، زمانی اردوی تیم ملی در دانشگاه تهران 
برگزار می شــد و چنــد نفر از کشــتی گیــران، هندوانه هایی 

از میــدان نزدیــک دانشــگاه خریــده بودنــد؛ امــا وقتی 
هندوانه را قاچ زدند، سفید بود. هندوانه ها را پس برده 
بودند و با هندوانه فروش و اطرافیانش بحثشان شده 
بود و درگیری بالا گرفته بود. وقتی آقا تختی، آمد، ماجرا 
تمام شد. وی به کشتی گیران معترض گفت: به جای 
دعوا کردن، هندوانه را پس می آورده و دو تومان برای 
خرید هندوانه دوباره پــول می دادید. خــود هندوانه 
فروش، شرمنده می شد و پول هندوانه های تازه را هم 
نمی گرفت.« تقی رجایی، تنها کسی است که از جمع 
اهالی کشتی، به عروسی آقا تختی دعوت شده است: 
»از من خواســته بود، تدارکات عروســی را فراهم کنم. 
شخصیت های سرشناسی برای عروسی دعوت شده 

بودند و انجام امور عروسی بر عهده من بود.
این پیشکســوت اصفهانــی در ادامه به نقل خاطــره ای 
از تختی پرداختــه و می گویــد: زمانی که هنوز بــه دوره 
قهرمانی نرســیده بودم، من و مربــی ام، اختلافی پیدا 
کــرده بودیــم. در یکــی از ســفرهایی کــه آقــا تختــی بــه 
اصفهان داشت، با او درددل کردم و گفتم که این مربی 
به درد من نمی خورد. آقا تختی در جوابم گفت: شــما 
اول قهرمان شو، بعد مربی ات را عوض کن. این حرف 
از آن زمان، آویزه گوش من شد و هر وقتی کشتی گیران، 
از مربیان خود گلایه دارند و بــه من می گویند، همین 

جواب را به آنها می دهم.

   در مدرسه چهارباغ برای آقا تختی مراسم گرفتیم
پس از نیم قرن هنوز مــرگ تختی یکی از معماهای حل 

نشدنی ورزش ایران است.
گوینــد وی در اواخــر دوران قهرمانــی و پــس   مــی 
از پایــان آن، مخالفانــی در بیــن جامعــه کشــتی پیــدا 
کــه ایــن موضــوع، از لحــاظ روانــی، وی  کــرده بــود 
را آزار مــی داد؛ امــا رجایــی، صحبــت خاصــی از آن 
 روزهــا نمی کنــد و بــا تکذیــب اختــلاف تختــی بــا دیگــر 
کشــتی گیران می گوید: آقــا تختی مخالــف رژیم بــود و با 

دولتی ها و نظامی ها خوب نبود.
 در مورد مرگ تختی هم، چیزی خاصی نمی توانم بگویم، 
چون در تهران نبودیم و نزدیکان وی، می توانند در این 
رابطه بهتر صحبت کنند. وقتی مــرگ آقا تختی در هتل 
آتلانتیک قطعی شد، روزنامه ها خبرش را کار کردند و ما 
هم از طریق روزنامه ها این خبر را شنیدیم؛ اما به تهران 
نرفتیم، چون دلمان نمی آمد زیر تابوت او را بگیریم. در 
اصفهان و در مدرســه، چهارباغ، مراســمی برایش برگزار 
کردیم. همان ســال هم خانم آقا تختــی و بابک به خانه 
ما آمدند؛ اما هیچ صحبتی در خصــوص مرگ آقا تختی 

نداشتیم.

»مـن فقـط بـرای این قهرمان شـده بـودم که عـده ای از هموطنانم جشـن بگیرند و شـادی کنند وگرنه 

مهری
مصور

مـن چـه فرقـی کردم؟« این جملـه کوتاه، فلسـفه زندگی مـردی را در خود خلاصه کرده کـه امروز پس 
از نیـم قـرن کـه از مرگش سـپری می شـود، دوسـتدارانش در ابـن بابویه جمع شـده و یـاد او را گرامی 
می دارنـد. مـردی کـه هـم دوره ای هایـش او را »آقاتختـی« خطـاب می کننـد و بـرای ایرانی هـا، جهان 
پهلوانـی اسـت کـه مـردم داریش او را »تختـی« کرد. »غلامرضا تختـی« اول پهلوان زندگی بود و سـپس 
قهرمـان جهـان و المپیـک شـد و بـرای مردم، شکسـت و پیـروزی او توفیری نداشـت، تا جایـی که اگر 

از میدانی با شکست برمی گشت، استقبال با شکوه تری نسبت به بازگشت با مدالش داشتند.

ما زمینه را 
برای بازگشت 

سوریان فراهم 
خواهیم کرد 
و اگر خودش 
بخواهد ما هم 
در خدمتش 

 خواهیم 
بود



ملی پوشان سپاهان و فولاد
هر یک از تیم های فولاد خوزســــتان و ســـپاهان 
در فهرست جدید تیم ملی دارای دو بازیکن هستند. 
 به همین منظور لک و عبدالله زاده از فولاد و آقایی و کریمی 

از سپاهان با حضور درمرکز PECبه تمرین ریکاوری پرداختند.

کی روش؛ یک افتخار حاشیه ای
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان به انتخاب یک 
سایت اندونزیایی، به عنوان برترین سرمربی سال 
۲۰۱۷ انتخاب شد. سایت »فوتبال ترایب« اندونزی اسامی 
مربیان برتر قاره آسیا در سال ۲۰۱۷ را منتشر کرده است.   

برانکو ! دل خوش مباش
برانکو هم درد والورده را داشت. او در غیاب رسن، منشا 
و احمدزاده به ذخیره هایش دل بست؛ امــــا نتیجه 
مطلوب را نگرفت. مشکل برانکو چون والورده بود که ریتم 
تیمش در غیاب بازیکنان در ترکیب اصلی اش نوسان داشت.   01

حمله انتقادی علیرضا افضل به شمس 
شمس ادعایش می شود و »گیر« می دهد

حیدرعلی عابدی نماینده اصفهان در مجلس:
 به رفع مشکل نقش جهان کمک می کنیم

علیرضـــــا افضـــــل در پی قهرمـــــان نشـــدن 
گیتی پسند مصاحبه مفصلـــــی با خبرگزاری 
مهر انجام داده است که در بخشی از آن آمده : آقای 
شمس! شما که ادعایت می شود و به همه از جمله 

وحید شمسایی، سیدمحمد ناظم الشریعه و هر فرد 
دیگری در فدراسیون و کمیته فوتسال گیر می 

دهید، یاد بگیر که نتیجه بگیری! تازه پنج 
ملی پوش هم داشتید. دو بازیکن برزیلی 
گیتی پسند بود. چرا با این همه  هم در 

بازیکن نتیجه نگرفتید؟در گیتی پسند 
بازیکن سالاری وجود داشت. 

بعضی بازیکنان می گفتند 
تمریناتم به روز نیست. 
که  دو سه نفری بودند 

اذیت می کردند و کاری که می گفتم انجام نمی دادند. 
بعد به باشگاه می رفتند و چیز دیگری می گفتند.

کافی  تیم را من بستم، خوب هم بستم ولی فرصت 
گر قرار بود با تغییر سرمربی در رده سوم جدول  ندادند. ا
قرار بگیرند که من هم می توانستم این کار را بکنم! 
گیر  متاسفانه شمــــس هر هفته با یک چیز 
می داد؛ یک هفته به تبانی و شرط بندی، 
کامــــل  که   یک هفته به تیم آذرخـــــش 

به اصفهان رفته بود . 
کار به جــــایی رســــیده بود که مــــی گفتند 
کچی  افضــــل به شمســـــایی و خــــورا
)سرمربیان تاسیسات و پارسیان( 
کتیک تیم را  زنگ می زند و تا

می گوید. 

گر   نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: ا
 شرکت فولاد مبارکه نمایندگان اصفهان را 
در جریان مشکلات ورزشگاه نقش جهان گذاشته بود، 
کنون نیز آمادگی کمک  برای رفع آن تلاش می کردیم و ا

به این شرکت را داریم. 
حیدرعلی عابدی در گفت و گو با ایمنا در مورد اینکه 

به گفته معاون شرکت فولاد مبارکه، این شرکت 
در ازای ســــرمایه گذاری ۴۰ میلیارد تومانی در 
اجاره نامــــه ای  هنوز  نقش جهان،  ورزشگاه 

از وزارت ورزش و جوانان و شرکت توسعه 
کن ورزشی دریافت نکرده و  و نگهداری اما

را  این موضوع این شرکت 
کرده  با مشکلاتی مواجه 

کـرد: به  اســـت، اظـــهار 

کار باید انجام  شرکت فولاد مبارکه حق می دهم این 
گر موانعی هم بر سر راه آن باشد، برای رفع آن  شود و ا

کمک می کنیم.
عابدی ادامه داد: باید به نمایندگان مراجعه شود و ما که 
نباید در هر کاری دخالت کنیم. شرکت فولاد مبارکه 
هم باید به نمایندگان اصفهان مراجعـــــه و 
موضـــــوع را مطرح می کـــرد که قرار بوده  
که برای ساخت  در ازای هزینه ای 
ورزشگاه نقش جهان می کند، طرف 
مقابل به این تعهدات عمل کند؛ اما 
این تعهـــدات عملیاتی نشده است تا 
ما طرف مورد قرارداد را فرا بخوانیم و با آنها 
صحبت کنیم و دلایلشان را 

بشنویم.

رشــید یکینــی با درخشــش در ســتوبال 
راهی جام جهانی شد و اولین گل تاریخ 
فوتبــال نیجریــه در جــام جهانــی را در 
دقیقه ۲۱ بازی مقابل بلغارستان به ثمر 
رساند. پس از آن وی با شادمانی ماندگار 
خود صحنــه ای بــه یادماندنــی برجای 

گذاشت.

RASHIDI YEKINI 07 سال چهاردهم، شماره 3113 فوتبال
یکشنبه
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نوستالژی                        فوتبال   اینستا                             گردی

مطالبات سرمربیان فوتبال 
بانوان از مسئولان 

ایــن روزهــا فوتبــال بانــوان در تعطیــلات 
نیم فصــل اســت و روز جمعــه هفتــه جاری 
شهرآورد بانوان اصفهان برگزار می شود . از همین رو 
سرمربیان دو تیم سپاهان و ذوب آهن به مسائل تیم 
و حواشی فوتبال بانوان پرداخته اند که بخشی از آن 
را در زیــر مــی خوانیــم .ســرمربی تیــم فوتبــال بانوان 
ذوب آهن با اشاره به مشکلاتی که رسانه های ورزشی 
اصفهان به ویژه عکاســان از ابتدای فصل داشــتند، 
گفت: متاسفانه یکی از بازوان توانمند و تاثیر گذاری 
 که ســال گذشــته در کنار فوتبال بانوان بود را امسال 
از دست دادیم و مسائلی مطرح شد که اجازه حضور 
گــر بــه دنبــال دیــده شــدن   عکاســان آقــا را نــداد، ا
و پیشرفت هستیم باید این موضوعات را حل کنیم. 
گر مثبت فکر کنیم و بدانیم که  کید کرد: ا مدایم زاده تا
آنها بر اســاس رســالتی که دارنــد تنها بــه دنبال ثبت 
صحنه هــای جــذاب و دیدنــی بــازی هســتند بــرای 
 کمــک بــه ورزش بانــوان در جهــت جــذب مخاطب 
و اسپانسر نه موضوعات دیگری، شــاید دیگر به این 
تصورات غلط فکر نکنیم. مژگان مدایم زاده در گفت 

وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
امــســـــال بـــــا جـــــذب 
بازیکنانی که داشــتیم 
از نظــر فنـــــی عملکــرد 
خوبی نســبت به سال 
گذشـــــته داشــــــتیم و 
هــدف گــذاری کــه مــا 
برای تیــم در پایان نیم 
فصل نخســت ترســیم 
کــرده بودیــم حداقــل 
قــرار گرفتــن در جمــع 
پنــج تیــم برتــر بــالای 
جــدول بود کــه در این 
مــیــــــان مــــســــائـــــل و 
مشکلاتی به وجود آمد 
که ما را از این هدف دور 
کــرد. هـــمــچـــــنـــیــــــن 
ســرمربی تیــم فوتبــال 
بانوان سپاهان گفت: 
باتوجه به شــرایط تیم 
در لــــیـــــــگ امــســـــال 

عملکرد خوبــی در نیم فصل داشــتیم، دور برگشــت 
 زمان جبران است.سمیه شــهبازی گفت: امیدوارم 
در خصوص رسانه ها تجدید نظر شود و اجازه حضور 
عکاسانی که کارت سازمان لیگ فدراسیون فوتبال 
را دارند صادر شود تا بتوانیم از قدرت مانور رسانه ای 
کــه آنها دارنــد در جــذب مخاطبــان و اسپانســرهای 
بیشــتر در حــوزه ورزش بانــوان اســتفاده کنیــم.وی 
کیــد کرد: حضور رســانه ها و بــه ویژه عکاســان مرد   تا
کــه موجــب شــد تحــول شــگرفی   از اصفهــان بــود 
 در فوتبال بانوان به واســطه انتشــار عکس های آنها 
در رســانه های معتبر داخلی و بین المللی شــود و به 
دنبال آن شناخت و اطلاعات جامعه از فوتبال بانوان 
افزایش یافت. درست نیست که این روند که در مسیر 
کنیــم امیــدوارم  درســت و خوبــی بــود را متوقــف 
مســئولان ورزش اســتان در ایــن زمینــه تجدید نظر 
کنند؛ چرا که این مســئله در اصفهان ســخت گیرانه 
پیگیری می شود.سرمربی تیم فوتبال سپاهان ادامه 
داد: ســاعت ۱۰ صبــح زمانــی اســت کــه هنــوز بــدن 
بازیکنان آماده یک رقابت سنگین و حرفه ای نیست 
و هــم زمانــی مســابقات بــا نمــاز جمعــه و همچنین 
تداخل با مسابقات آقایان در شــهرهایی که فوتبال 
آقایان دارند دلایل مسئولان برای برگزاری مسابقات 
بانوان در این زمان بوده است و فکر می کنم می توان 
 بــا تدابیــری کــه وجـــــود دارد ایـــــن ســـــاعت را تغییــر 

داد. 

نه گوسفندان عاقل می شوند ...

علی کریمی یکی دیگر از آن پست های معروف 
گرام گذاشت. و پر منظور خودش را در اینستا

علی کریمی که به تازگی به عنوان سرمربی سپیدرود 
رشت انتخاب شده همچنان در فضای مجازی نیز 
فعالیت دارد و مثل قبل پست پرمنظور کم نمی گذارد. 
گرامش قرار داده   جادوگر عکس زیر را در صفحه اینستا
کـــه نـــه  و نوشته: »پایانی برای قصه ها نیست. چــــرا

گوسفندان عاقل می شوند و نه گرگ ها سیر. « 

پست برانکو در روز رفع فیلتر 

در جریــان دیـــــدار تیم هــــای پرســپولیس 
گر  و نفت تهــران در ورزشــگاه خالــی از تماشــا
آزادی که بــا نتیجه بدون گل تســاوی به پایان رســید، 
پرسپولیسی ها توسط وحید امیری یک توپ روی دروازه 
نفت ارسال کردند و اعتقاد داشتند که در میانه راه توپ 
به دست مدافع نفت برخورد کرده. داور بازی اما چنین 

نظری نداشت و دستور به ارسال ضربه کرنر داد. 
 بعد از مســابقه برانکــو ایوانکوویچ این عکــس جالب را 

گرامش منتشر کرد.  از صحنه مورد نظر در اینستا

 یادداشت                            روز

 وقتی گزارشگر تبریز 
درمانده می شود

کتورسازی و استقلال بر عهده  گزارش بازی ترا
کثر گزارشگران  میلاد وطن پرست بود. او مثل ا
کــز اســتان ها ســابقه گزارش هــای جانبدارانــه را   مرا
 در کارنامــه دارد و بــا توجــه بــه اتفاقــات هفته گذشــته 
در استادیوم آزادی، پیش بینی می شد که وطن پرست 
کتورســازی ســنگ تمــام بگــذارد.او  بــرای تبریــز و ترا
گزارشش را با تعریف و تمجید از شهر تبریز آغاز کرد و بارها 
کتورسازی گفت. اما انگار  از فرهنگ بالای هواداران ترا
ایــن تعریف هــا کافــی نبــود و وطن پرســت در جمله ای 
عجیب مدعی شد که هواداران بعضی از تیم ها باید رسم 
کتورســازی یــاد بگیرند.   مهمان نــوازی را از هواداران ترا
در این لحظات کاملا مشخص بود که او قصد طعنه زدن 
به هواداران پرسپولیس را داشــت. در دقایق ابتدایی، 
 وطن پرست به همین شکل مشــغول گزارش بازی بود 
و حتــی از اصطــلاح »مکتــب عیبــی یــوخ« در فرهنــگ 
کتورســازی هم رونمایی کرد اما درست در  هواداران ترا
اوج تعریــف و تمجیــد او، پرتاب یک نارنجــک و صدای 
بلنــد انفجــار آن و البتــه ســردادن شــعارهایی قومیتی 
گران حاضر در ورزشگاه در  توسط بخش بزرگی از تماشا
دقیقه ۲۴ باعث شد تا وطن پرست، شیوه گزارش خود 
را تغییر دهد و بیشتر به خود بازی بپردازد. این در حالی 
کتورســازی روی کاغذ  بود کــه تعــدادی از هــواداران ترا
شعارهایی  در اعتراض به نژادپرستی منتشر کرده و آن را 
در یادگار به نمایش گذاشته بودند! عجیب اینکه همه 
این اتفاقات درســت مقابل چشــمان امام جمعه شهر 
خ داد. ادامــه همیــن  تبریــز  و اســتاندار آذربایجــان ر
وضعیت باعث شد  تا در نیمه دوم صدای ورزشگاه تا حد 
ممکن کم شــود و در حســاس  ترین لحظات بــازی هم 
هیچ صدایی از روی سکوهای استادیوم یادگار شنیده 
نشــود.البته هیجان زدگــی و تعصــب شــدید در میــان 

بخشی از هواداران کاملا طبیعی است .

فوتبال                         بانوان

راموس: ایران شایسته احترام 
است 

مهدی طارمی با پرسپولیس 
تمدید نمی کند

 مدافع با تجربــه رئــال مادرید و تیــم ملی اســپانیا به نیکــی از تیم ملــی ایران 
یاد کرد.به گزارش ایســنا و به نقل از مارکا ســرخیو راموس یکی از ســتاره های 
تیم ملی اســپانیا درباره حضور در ایــن گروه گفت: ما پرتغــال، قهرمانان اروپا 
را داریــم و آنهــا یکی از قــوی ترین تیــم ها هســتند. اما مــا همــه حریفانمان را 
کش شایسته احترام  جدی می گیریم. ایران و مرا
هســتند، آنها با شایســتگی به این رقابت ها راه 
یافته اند و به همین خاطر مــا باید آنها را جدی 
بگیریــم. در بــازی اول بــا پرتغــال بــازی داریــم 
که بازی ســختی برای ماســت با ایــن حال می 
خواهیم برنده این دیدار شــویم تــا در ادامه و در 
بازی های بعدی با اعتماد به نفس بیشتری 
بــازی کنیــم. پرتغــال تیــم خیلــی خوبی 
است و کریستیانو رونالدو را 
دارد که تعیین کننده است 
ولی آنهــا فقط بــه رونالدو 
خلاصه نمی شوند و تیم 

خیلی خوبی دارند.  

قلعه نویی : ببینید مرا می خواهند یا نه ؟
امیرقلعه نویی می گوید :مربی قبل از اینکه وارد شود در خروج را به او نشان 

می دهند. من قبلا هم در اصفهان بودم؛ اما امسال واقعا اذیت شدم. 
در بازی های قبل ما هفت تا هشت نفره بازی می کردیم ولی در این بازی ها 
یازده نفره بازی می کنیم. در پایان باید ببینیم نظر باشــگاه چیســت و آیا مرا 
می خواهد یا نه؟ نیم فصــل اول امتیازاتی که از دســت دادیم دلایل خاص 
خودش را داشــت و دیگر آن روند گذشته را نخواهیم داشــت. از مدیرعامل 

باشگاه آذری تشکر می کنم که در شرایط سخت تیم را حمایت کردند.  

مرد شماره یک مدیریت پرســپولیس می گوید ژوزه برای تیم دارد دردسر درست 
می کند.  مانوئل ژوزه بار دیگر شکایت از پرسپولیس را به جریان انداخته است. این 
چیزی است که پرسپولیسی ها درباره اش سخن می گویند. گرشاسبی سرپرست 
مدیریتی باشگاه در این باره گفته است:»ژوزه پیر است و در خانه بیکار نشسته ، 

می خواهد از پرسپولیس پولی بکند.«طاهری و تیمش کلامی 
درباره روند پرونده و پرداخت مطالبات مربی پرتغالی اعلام 
نکردند. بارها در این باره وثوق احمدی و دیگر مســئولان 
فدراســیون هشــدار دادند؛ اما پرسپولیســی هــا پرونده را 
تمام شده اعلام کرده بودند تا حالا که مشخص شده این 

پرونده هنوز ادامه دارد و به قول مدیر جدید ، ژوزه 
پیر خیال پول کندن دارد! 
گرشاسبی درباره سرنوشت 

مهــــــدی طارمــــــی 
هــــــم گـــفــتـــــه او 
 می خواهــد بــرود 

و حاضر به تمدید 
قرارداد نیست. 

گلزنان                          لیگ

Nigerian 
footballer

رهبری بختیار ؛ ارزش انتقال از دفاع به حمله
تحلیل فنی و کارشناسی روش برد ذوب آهن برابر پیکان  

 ذوبی ها 
در انتقال توپ 

 از دفاع 
 به حمله خوب 

کار کردند 

  ذوب آهــن بــا ایــن همــه قدمــت و پتانســیل جایگاهی 
به مراتب بهتر از هفتمی جدول دارد . 

با این اوصاف ، ذوبی ها با آنالیزی دقیق و حساب شده 
برابر تیم آقا معلم ) مجید جلالی ( صف آرایی کردند . 

بــازی رفت دو تیــم در هفته ســوم لیــگ برتر، با تســاوی 
بدون گل به پایان رسید .

 ذوبــی هــا در ترکیــــــب آن  مســــــابقه از وجــود دانیــال 
اســماعیلی فر ، مهران درخشــان مهر و احســان پهلوان 
بهره بردند که در مسابقه برگشت در اصفهان هیچ کدام 
کتیکی قلعه نویی نبودند . از بازیکنان نامبرده در پازل تا

     تحلیل فنی
تیم پیکان که چند هفته ای اســت با افت فاحش در لیگ 
برتر مواجه شــده در مصــاف با تیــم ذوب آهن ، از سیســتم 
گردان جلالی ، با تملک توپ  ۱-۲-3-۴ ، بهره می برد . شــا
و میدان و بازی ســرعتی در فاز تهاجمی، ذوبی ها را مجبور 
کتیک  کردند که از سیســتم 3-3-۴ به ۱-3-۲-۴  تغییر تا
 بدهنــد . حــرکات برق آســای آرفنــگ دافــه ، صــادق بارانی 
و مهدی شیری آنقدر آزار دهنده برای خط دفاع ذوب آهن 
بود که میــلاد فخرالدینــی و حمید بوحمدان کمتر دســت 

به نفوذ زدند .

    میزان دوندگی
همان طــور کــه در مطالب قبلــی گفتیــم میــزان دوندگی ، 
ارتباط مســتقیم با مالکیت توپ و استراتژی دفاعی تیم در 
طول مسابقه دارد . سفید و سبز پوشان وقتی آرایش دفاعی 
به خود گرفتند که تصمیم عاقلانه ای هم بود . سعی کردند 
گل نخورند و با استفاده از ضد حمله ، حریف را غافلگیر کنند 

که موفق هم شدند . 
 ذوبــی هــا در انتقــال تــوپ از دفــاع بــه حملــه 
و بــا اســتفاده از کوچــک کــردن زمین مســابقه  
و همیــن طــور حــرکات ترکیبــی و چنــد وجهــی 
در پشــت محوطــه جریمــه تیــم پیــکان عالــی 
بودند و روی همین حرکات توانســتند با سانتر 
 ســید محمد حســینی و قدرت ســرزنی تبریزی 

با برتری، )نیمه اول( را به رختکن بروند . 
بر عکس تیم پیکان هر چه در فاز یورش ها خوب 
عمل می کرد در فاز انتقال از حمله به دفاع کند 

و سنگین بودند .

    ترفند ضد حمله
 تیــم فوتبــال پیــکان وقــت دوم را بــا تــوپ پــر آغــاز کــرد 
و بــا حــرکات طولــی و نشــانه گرفتــن قلــب دفــاع ذوب 
آهن حمــلات خــود را آغــاز کردنــد . بــر همین اســاس با 
ضربه کاشته محمد صادق بارانی گل تســاوی را به ثمر 
کنش ذوبی ها بعد از گل تســاوی چه  رســاندند. اما ، وا
بود؟ ســفید وســبز پوشــان با همــان ترفند دفــاع و ضد 
حمله ســعی کردند تا بــا بازیکنان ســرعتی خــود به گل 

برتری برسند  که این گونه شد .

    رهبری بختیار
کــه نیــم فصــل قبــل بــا ناراحتــی از  بختیــار رحمانــی 
جمع پیکانــی ها جدا شــد و بــه ذوب آهن آمد، سرشــار 
 از انگیــزه بــود . بختیــار ، وقتــی فضــای بــاز هافبک هــا 
و دفــاع تیم پیکان را مشــاهده کــرد با یک پــاس طولی، 
میــلاد فخرالدینــی را در موقعیــت تک بــه تک قــرار داد. 
فخرالدینی ، هم پاس بختیــار را به گل تبدیل کرد.یکی 
از هفت شخصیتی که هر تیم برای موفقیت باید دارای 
آن باشــد، بازیکن رهبــر اســت. در لیگ هــای قبل رهبر 
ذوبی ها در مستطیل ســبز با مهدی رجب زاده و قاسم 
گر تیــم قلعه  کنــون ا حدادی فر شــکل مــی گرفــت. اما ا
 نویی، ســودای بالا نشــینی دارد باید بختیار رحمانی را 
بــه روزهــای اوج قبلــی اش برگردانــد یــا بیشــتر روی 
 حدادی فــر، تمرکــز کننــد تــا تیــم ذوب آهــن را از رخوت 

و سستی نجات دهند .

    سکانس پایانی
تیم فوتبال ذوب آهن به دومین برد متوالی در 
لیگ برتر رســید و امتیازات خــود را به عدد ۲6 
 در رده هفتم جدول ثبت کــرد؛ اما  قلعه نویی 
و شــرکا بایــد بداننــد در ادامه مســابقات لیگ 
برتــر و قهرمانــان آســیا فکورانــه تــر بــا مالکیت 
توپ بیشتر به مصاف رقیبان تا دندان مسلح 

بروند.

تیـم فوتبـال ذوب آهـن بعـد از بـرد حیاتـی هفتـه 17 در تبریـز )مصـاف بـا گسـترش فـولاد ( 

سعید 
واعظ

در ایسـتگاه 18 ،آن هـم در ورزشـگاه نقـش جهـان، توانسـت تیـم افـت کـرده پیـکان را در یک 
بـازی تاکتیکـی با برد پشـت سـر بگـذارد و خـود را مهیای » دربـی « نصف جهان کند. شـاگردان 
» ژنـرال « در نقـش جهـان پیـکان سـواری کردند؛ امـا، این تیـم در ادامه کار در لیـگ های برتر 
 و قهرمانـان آسـیا بایـد ریاضـت و تمریـن بیشـتری بکنـد. بـرای امیـر قلعـه نویـی و شـرکا بـرد 

در مصاف با پیکان فوق العاده حساس و حیاتی بود.

بازی های                                مهم

امتیازگل خورده   گل زدهبازی هاتیم

1830741پرسپولیس

18211532فولاد

18241431پارس جنوبی

1818927استقلال 

18181427پیکان

18112514نفت تهران
18133014اس خوزستان

18122113سیاه جامگان

جدول                   لیگ برتر
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مژگان 
مدایم زاده: 
متاسفانه 
عکاسان 

 مرد که یکی 
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 نصب المان شهری جدید 
در ورودی نطنز 

شــهردار نطنــز گفــت: نصــب المان شــهری 
جدید که نمادی از صنایع دســتی معروف 
شهرستان است در ورودی شهر نطنز نصب می شود.
علی پیراینده اظهار کرد: پس از اصلاح ورودی شهرک 
ولیعصر)عج( و تکمیــل عملیات رفت و برگشــت این 
شهرک، زیباســازی و ایجاد فضای ســبز آن رها شده 
بود که به درخواســت  مکرر مردمی و زیباسازی شهر  
که یکی از وظایف مهم شهرداری به حساب می آید، 
شــهرداری نطنز عملیات زیباســازی، ایجــاد فضای 
ســبز و نصب المان در ورودی شهرک ولیعصر)عج( را 
از چنــد روز گذشــته آغــاز کــرد. شــهردار نطنــز افزود: 
 المان این ورودی به شکل کوزه و سرامیک بوده که 
از صنایع معــروف این شهرســتان اســت، همچنین 
نصــب تابلــو ورودی، نورپــردازی المــان و کاشــت 
گل های فصلی و درختچه های تزیینی نیز در دستور 
کار قــرار دارد. وی بــا اشــاره بــه احیــای فضــای ســبز 
شــهری تصریح کرد: بلوار شــهید مصطفی خمینی و 
آیت الله طالقانی به عنوان بلوار اصلی باغشهر تاریخی 
نطنز در طول ســال پذیرای مســافران و گردشــگران 
داخلی و خارجی اســت و نیازمند فضاسازی و احیای 
فضــای ســبز شــهری بــود تــا عــلاوه بر جــذب بیشــتر 
گردشــگران و شــادی و نشــاط  شــهروندان، زیبایــی 

مبلمان شهری را نیز فراهم کند.

احداث بزرگ ترين مجتمع 
گردشگری آران و بيدگل

بزرگ تریــن مجتمــع اقامتی - گردشــگری 
گــذاری بخــش  آران و بیــدگل بــا ســرمایه 

خصوصی در این شهرستان احداث می شود.
بــه گــزارش مهــر، نماینــده مــردم شهرســتان هــای 
 کاشــان و آران و بیــدگل در مجلس شــورای اســلامی 
در آیین آغاز به کار ساخت این مجموعه گردشگری، 
ظرفیت گردشــگری آران و بیــدگل را در کنار صنعت 
فــرش ایــن شهرســتان یکــی پتانســیل هــای بالای 

شهرستان برای درآمدزایی عنوان کرد. 
سید جواد ساداتی نژاد افزود: حضور سرمایه گذاران 
بخــش صنعــت و گردشــگری در شهرســتان همواره 
این شهرســتان را بدون کمک های دولتی در مسیر 
اشــتغال بالا و همچنین درآمدزایی کشانده است. 
وی به آمار بالای اشتغال در آران و بیدگل هم اشاره 
 کــرد و اظهــار داشــت: امیدواریم مســئولان اســتانی 
هــم مســاعدت لازم را بــرای صــدور ســریع و بــدون 
دغدغه مجوزهای فعالیت در بخــش های مختلف 
برای سرمایه گذاران بخش خصوصی داشته باشند 
تا انگیزه این ســرمایه گذاران برای ادامه راه ســخت 

تولید و اشتغال از بین نرود.

خبر                             روز

 تغیير الگوی کشت 
در جرقویه علیا

مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان اصفهان با 
اشــاره به جریان آب در قنوات و چشمه های 
جرقویــه علیــا، از کشــاورزان خواســت تــا از ایــن نعمت 
خدادادی به نحو احسن استفاده و از کشت به صورت 
سنتی پرهیز کنند.احمد رضا صادقی در جلسه ای که 
بــه منظــور بررســی مشــکلات بخــش کشـــــاورزی در 
بخشداری جرقویه علیا تشکیل شـــــد،  افزود: در منطقه 
جرقویــه علیا کشــاورزان باید شــکر گزار خدا باشــند که 
هنوز چندین رشــته قنات و چشــمه در حال جوشش 
اســت ولــی مســئولان جهــاد کشــاورزی بایــد مــردم را 
تشویق به تغییر الگوی کشت کنند و از این آب موجود 
به نحو احسن استفاده شود.وی با اشاره به مشکلات 
دامداری ها گفت: دامــداران برای ســاخت دامداری، 
باید مجوز ســاخت یا مرمــت را از اداره مربــوط دریافت 
 کنند تا به منظور استفاده از تســهیلات اعم از آب، برق 
و گاز با مشــکل روبه رو نشــوند. مدیر جهاد کشــاورزی 
ع شهر  شهرستان اصفهان با اشاره به لوله گذاری در مزار
حسن آباد و روستاها اذعان کرد: اعضای شورا جلساتی 
را با کشــاورزان تشــکیل داده و بــرای اجــرای این طرح 
 همکاری مردم را درخواســت کنند تا کارشناسان بهتر 
ع اجــرا کنند.  و ســریع تــر بتواننــد ایــن طــرح را در مــزار
 حسین بهزادفر بخشدار جرقویه علیا نیز در این جلسه 
با اشاره به مشکلات موجود در بخش کشاورزی منطقه، 
از مســئولان خواســت تــا پیگیــری لازم را در ایــن رابطه 
داشته باشند. به گزارش پایگاه خبری اصفهان شرق، 
زمینه به کارگیری اقتصاد مقاومتی در روستاها به دلیل 
مشاغلی اعم از کشاورزی و دامداری به نحو مطلوبی می 
تواند اجرایی شود به گونه ای که هر خانوار نقش بسزایی 
را در تولید و اشتغال داشته باشند؛ اما مشکلات بسیاری 
 در مســیر دامداری ها وجــود دارد کــه از نبود روشــنایی 

تا مشقت در علوفه دامی را می توان متذکر شد.

با حضور مديران شهری صورت گرفت

برگزاری اولین جلسه ستاد دهه فجر فولادشهر
به مناسبت فرا رسیدن سی و نهمین بهار انقلاب 
اســلامی اولیــن جلســه ســتاد دهــه فجــر شــهر 
فولادشهر با حضور روساء و نمایندگان ادارات و نهادهای 

شهر در ساختمان شهرداری برگزار شد .
به گــزارش اداره ارتباطات شــهرداری فولادشــهر، ایزدی 
معاون توســعه مدیریت و منابع شــهرداری در ســخنانی 
با گرامیداشــت ایام الله دهــه فجر انقلاب اســلامی گفت: 
کنون در آستانه سی و نهمین سالگرد پیروزی شکوهمند  ا
انقلاب اســلامی ایران قرار داریم و امیدواریــم که بتوانیم 
برنامه های در خور شایسته ای برای نسل جوان و مردم 

عزیز داشته باشیم.
جانشــین ســتاد دهــه فجــر فولادشــهر در ادامــه اظهــار 
داشت: برنامه های دهه فجر با مشارکت گسترده ادارات 

و مردم در تمامی شهرانجام می گیرد.
وی با بیان اینکه امسال بیشتر برنامه 
کاری کمیتــه هــــــا، برنامــه تبیینــی و 
دســتاوردهای انقــلاب اســت، گفت: 
ملت ایران عزتش در اســتقلال آزادی 
و جمهوری اسلامی اســت که این هم 
کاری شــهدا و امــام راحل  مرهــون فدا
کــه در انقــلاب  ) ره ( و پیشکســوتانی 

زحمت کشیدند.
در ادامه این جلســه رئیــس اداره ارتباطات و دبیر ســتاد 
دهه فجر با تبریک فرا رســیدن گرامیداشت ایام الله دهه 
 فجر گفــت : دهه فجــر فرصت مناســبی اســت تــا اهداف 
 و ارزش هــای انقلاب برای نســل امــروز به درســتی تبیین 

و آنان با این اهداف به درســتی مانوس 
شوند.

اســماعیلی دهــه فجــر را تجلــی صبــر، 
اســتقامت و پشــتکار مردم همیشــه در 
گر امروز  صحنه ایران دانســت و گفــت: ا
عزت و اقتــدار داریــم و نظــام جمهوری 
اســلامی ایــران در منطقــه حــرف اول را 
می زند، مرهــون خون شــهدا و پیروزی 

مردم و انقلاب در سال۵۷ است.
وی پیــروزی انقــلاب اســلامی را نتیجــه حضــور گســترده 
مردم ولایتمدار و رهبری داهیانه بنیان گذار کبیر انقلاب 
اسلامی حضرت امام خمینی)ره( برشمرد و اظهار داشت: 
امروز نیز بــه برکت وجــود مقــام عظمای ولایــت و رهبری 

هوشمندانه ایشان و به پشتوانه مردم غیور و دلیر، نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران با قدرت و اقتدار در حال 

حرکت به سوی تعالی و پیشرفت است.
وی در پایــان گفــت :دشــمنان قســم خــورده انقــلاب از 
 هیچ ترفنــدی برای ضربــه زدن به نظام دریــغ نمی کنند 
و می خواهند انقلاب و امام راحل ) ره ( را از یاد مردم ببرند؛ 
اما دهــه فجــر فرصــت مغتنمی اســت تــا بــا برنامــه ریزی 
یــاد امــام ) ره ( و انقــلاب را در اذهان مــردم به ویژه نســل 
 جوان زنده نگه داشت تا اراده و عظمت امام ) ره ( بزرگوار 
از یادهــا نــرود. در پایــان هــر یــک از مســئولان نظــرات و 
برنامه ها و پیشنهادات خود را در زمینه هر چه با شکوه تر 
برگزار شــدن برنامــه های ســی و نهمین ســالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی اعلام کردند.

لزوم انتقال آب شرب سالم به بخش باغبهادران
با وجود همجواری با دو تصفیه خانه آب، مردم همچنان در انتظار هستند

نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس 
شـورای اسـامی گفت: انتقـال آب تصفیه 
خانـه بابـا شـیخعلی به غـرب شهرسـتان لنجـان در 
دوره هشـتم مجلس شـورای اسـامی کلید خورد و 
این پروژه از تصفیه خانه باباشـیخعلی آغاز شـد، تا 

محله نوگوران، شهر باغشاد رسید.

محســن کوهکن با بیــان اینکه قــرار بود مســیر انتقال 
 آب شرب از تپه های نوگوران عبور کرده و به باغبادران 
و چرمهین منتهی شود، افزود: در آن زمان، این بحث 
مطرح شد که آب شرب محلات جنوبی شهر زاینده رود 
و مدیسه نیز مشکل دارد و مسیر باید به صورتی اصلاح 
شــود که محله های جنوب شــهر زاینده رود نیــز از این 

مهم بهره مند شوند. 
وی تصریــح کــرد: از ایــن رو مســیر انتقــال آب شــرب 
باغبــادران و چرمهیــن اصــلاح شــد، بــه دلیــل آنکــه 
لوله هــای خــط انتقــال آب می بایســت از رودخانــه 
زاینــده رود عبور می کرد و همچنین تقویــت انتقال آب 
نیازمند ســاخت منبــع بــود، اعتبار پــروژه نیــز افزایش 
یافت.نماینده مردم لنجان در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه خط انتقال آب شــرب تا ابتدای پل کله، 
محله مدیســه پیش رفته و اقداماتی نیــز در این حوزه 
انجام شــده بــود، خاطرنشــان کرد: بــا توجه بــه اینکه 

در کشور یک ساله بخواهد به اتمام برسد، نیازمند ۵۰۰ 
هــزار میلیارد تومــان اعتبار اســت و کل بودجــه ای که 
برای این مهم قرار داده می شود و جزء تملک دارایی، 
عمرانی و ... است، ۲۶ هزار میلیارد تومان بوده و این 
به معنای آن است که پروژه های نیمه تمام میانگین 

۱۵ تا ۲۹ سال به طول می انجامد تا به پایان برسد.
وی متذکــر شــد: به ایــن نکتــه نیز بایــد توجه داشــت 
افــرادی کــه از برخــی مســائل انتقــاد می کننــد، حرف 
 مــردم را می زننــد و اشــکالی نداشــته و نــدارد؛ امــا 
در مواقعی پروژه ها اعتبار دارد و به علت سوء مدیریت 
و... تعلل می شود، در این مورد قطعا باید انتقاد کرد؛ 
اما پروژه ای که در شرایط موجود اعتبار ندارد همه باید 
کمک کنند اعتبار آن تامین و اجرا شود تا کام مردم نیز 

شیرین شود.
آذر ســال گذشــته مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
استان اصفهان در جمع مسئولان شهرستان لنجان 
 و شهر باغبادران بر لزوم برنامه ریزی جدی انتقال آب 
از تصفیــه خانــه باباشــیخعلی به بخــش باغبهــادران 
کید و اعلام کرده بود، با وجود کمبود اعتبارات، این  تا
پروژه با فکر و کار بیشتر و روش های جدید برنامه ریزی 
شده اســت و طی چهار ماه آینده خبرهای خوشی به 
 مردم شهر باغبادران خواهد رسید؛ اما با گذشت بیش 

از یک سال همچنان این مهم محقق نشده است. 

شــرکت آب و فاضــلاب اســتان در جلســات متعهد شــده 
 بود که در سال۹۶ پروژه را به اتمام برساند؛ اما شرکت آب 

و فاضلاب به مشکل اعتباری برخورد کرد. 
کوهکن افــزود: باید توجه داشــت اتمــام این پــروژه امروز 
نیازمند ۱۵۰ میلیارد تومان اعتبار اســت و بــه دلیل اینکه 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان خود را متعهد به اتمام این 
پروژه می داند و به عنوان یکی از اولویت های شهرســتان 
ح اســت، ایــن شــرکت حاضــر شــد، ۵۰  لنجــان نیــز مطــر
میلیارد ریال اوراق خزانه به نوعی مهیا کند تا با اســتفاده 

 از دیگر امکاناتی که در اختیار دارد، در ســال جاری بتواند 
این پروژه را به سرانجام برساند.

وی خاطرنشــان کــرد: بــا توجه بــه نامه ای که مســئولان 
نوشــته و اعداد و ارقــام را مشــخص کرده اند بــه دنبال آن 
هســتم بــا رایزنی هــای لازم، اوراق خزانــه را در اختیار آنها 
قرار دهم، تــا بحث کســری اعتبار این پــروژه تامیــن و کار 

به اتمام برسد.
نماینــده مــردم شهرســتان لنجــان در مجلــس شــورای 
گر پروژه های نیمه تمام  اسلامی افزود: مردم باید بدانند ا

خبر                    كوتاه

روزنامــه اصفهــان زیبــا در نظــر دارد 
 از بیــن علاقــه منــدان بــه خبرنــگاری 
کاشــان، خمینــی شــهر،  در شهرســتان هــای 
شــهرضا، نجف آباد، شــاهین شــهر، فولادشــهر، 
مبارکه، لنجان، زرین شــهر و گلپایگان، خبرنگار 
آزاد جذب کند. از جـــمله شــرط های همکاری،  
 دارا بــودن سابقـــه کـــار مـــطبوعاتی یــا آشــنایی 
بــا حرفــه خبرنــگاری و ســـــکونت در منطقــــه 
 موردنظــر اســت. علاقــه منــدان مــی تواننـــــد 
 برای کســب اطلاعات بیشــتر و نحــوه همکاری،  
 همــه روزه به جــز ایــام تعطیــل در ســاعت اداری 
با شــماره ۰3۱3۲۲۱8۱8۲ داخلی ۲۰۷ )منتشلو( 

تماس بگیرند.

فراخوان جذب خبرنگار

شهرستان08 سال سیزدهم، شماره 3101
یکشنبه

3 دی  1396

گهی مفادآرا هیأت قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان  آ
ک فریدن های فاقد سند رسمی در اداره ثبت اسناد و املا

ک فریدن  مفاد آراء صادره هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املا
که حسب ماده 1 قانون و ماده 8 آئین نامه صادر گردیده مستند به ماده 3 قانون 
گهی می  در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز از طریــق روزنامه کثیرالانتشــار و محلــی آ
گهی و  شود تا اشخاصی که به آراء مذکور اعتراض داشته باشند، از تاریخ انتشار آ
در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
محل وقوع ملک تســلیم و ظــرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض بــه اداره ثبت 
اســناد محل مبادرت بــه تقدیم دادخواســت بــه دادگاه عمومی محل و تســلیم 
گواهی مربوط به ثبت محل نمایند. بدیهی اســت اقدامات ثبــت منوط به ارائه 
حکم قطعــی دادگاه خواهد بــود. در صورتیکه اعتــراض در مهلــت قانونی واصل 
نشــود یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت بــه دادگاه محل ارائه ندهــد، اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید، صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست. 
1 - برابر رأی شماره 139660302012000471 مورخه 23 / 08 / 1396 هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریدن تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای محمدرضــا طاهری فرزند علی به شــماره شناســنامه 11 صادره از 
چادگان در ششــدانگ یک باب بنــای احداثی بــه مســاحت 34 / 175 مترمربع 
ک 12 فرعی از 12 اصلی واقع در داران جزء بخش سیزده  مفروز و مجزی شده از پلا
ثبت اصفهان خریداری از مالک رسمی آقای علی حسین خسروی محرز گردیده 

است.
تاریخ انتشار نوبت اول 96/10/2

تاریخ انتشار نوبت دوم 96/10/17 - م الف 433
ک فریدن موسی الرضا امامی  - رئیس اداره ثبت اسناد و املا

گهی فقدان سند مالکیت  آ
ک ثبتی شماره 196  نظر به اینکه سند مالکیت سه دانگ مشاع از ششدانگ پلا
فرعــی از 63  اصلی واقــع در بخش 5 ثبت خوانســار ذیــل ثبــت 2442 در صفحه 
ک جلــد 13 به نــام مهــدی صادقی تحت شــماره چاپی مسلســل  211 دفتر امــلا
0541346 ثبــت و صادر و تســلیم گردیده اســت ســپس بــه موجب ســند انتقال 
شماره 30404 دفترخانه شماره 4 خوانســار به خانم فاطمه صبوحی فرزند علی 
خ 1388/09/24 دفتر اسناد رسمی شماره  انتقال یافته که طی سند 30405 مور
4 خوانسار در رهن بانک مسکن قراردارد سپس نامبرده با ارائه درخواست کتبی 
به شماره وارده 961409701575599  به انضمام دو برگ استشهادیه محلی که 
امضاء  شهود آن ذیل شــماره 13960215564000629-به گواهی دفتر خانه 25 
خوانسار  رسیده است مدعی است که سند مالکیت آن به علت سرقت / مفقود 
گردیده است درخواســت صدور ســند مالکیت ملک فوق را نموده اند لذا مراتب 
به استناد تبصره یک اصلاحی ذیل ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
گهی می شــود چنانچه کســی مدعــی انجام معامله نســبت بــه ملــک مرقوم یا  آ
گهی ظرف مدت ده  وجود سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ انتشــار این آ
روز اعتراض خود را کتبا ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله به این اداره 
تســلیم و رســید اخذ نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل ســند مالکیــت به ارائه 
گر ظرف مدت مقرر اعتراض نرسید یا در  کننده سند مسترد گردد.  بدیهی است ا
صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارایه نشود اقدام به صدور سند 

مالکیت المثنی طبق مقررات خواهد شد. م الف/ 355
ک خوانسار  اداره ثبت اسناد و املا

گهی فقدان سند مالکیت  آ
ک ثبتی  نظر بــه اینکه ســند مالکیت ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ پــلا
شــماره 196 فرعی از 63  اصلی واقع در بخش 5 ثبت خوانســار ذیل ثبت 

ک جلد 13 بــه نام محتــرم ایرانی تحت شــماره  2443 در صفحــه 214 دفتــر امــلا
چاپی مسلسل 0541347  ثبت و صادر و تسلیم گردیده است سپس به موجب 
سند انتقال شماره 30404 دفترخانه شماره 4 خوانسار به خانم فاطمه صبوحی 
خ 1388/09/24 دفتر اســناد  فرزند علی انتقال یافتــه که طی ســند 30405 مور
رسمی شماره 4 خوانســار در رهن بانک مســکن قراردارد ســپس نامبرده با ارائه 
درخواســت کتبــی بــه شــماره وارده 961409701575599  بــه انضمــام دو بــرگ 
استشهادیه محلی که امضاء  شهود آن ذیل شماره 13960215564000628-به 
گواهی دفتر خانه 25 خوانسار  رسیده اســت مدعی است که سند مالکیت آن به 
علت سرقت / مفقود گردیده است درخواست صدور سند مالکیت ملک فوق را 
نموده اند لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ذیل ماده 120 آیین نامه قانون 
گهی می شود چنانچه کســی مدعی انجام معامله نسبت به  ثبت در یک نوبت آ
گهی  ملک مرقوم یا وجود ســند مالکیت نزد خود می باشــد از تاریخ انتشار این آ
ظرف مدت ده روز اعتــراض خــود را کتبا ضمن ارائه اصل ســند مالکیت یا ســند 
معامله به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل سند 

مالکیت به ارائه کننده سند مسترد گردد. 
گر ظرف مدت مقرر اعتراض نرسید یا در صورت اعتراض اصل سند  بدیهی است ا
مالکیت یا ســند معامله ارایه نشــود اقدام به صدور ســند مالکیــت المثنی طبق 

مقررات خواهد شد. م الف/ 356
ک خوانسار  اداره ثبت اسناد و املا

گهی حصر وراثت  آ
ح دادخواست  آقای سید جواد نوربخش دارای شناسنامه شماره 16574 به شر
به کلاســه 993/96 از این شــورا در خواســت گواهی حصر وراثت نموده و چنین 
توضیح  داده که شــادروان ســید محمــود نوربخــش بشناســنامه 392 در تاریخ 
96/09/23 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 

ح ذیل:  منحصر است به دو پسر و یک همسر دائمی به شر
1-سید جواد نوربخش فرزند سید محمود ش.ش 16574

2-سید حمید نوربخش فرزند سید محمود ش.ش 15963
3-صدیقه نوربخش فرزند صادق ش.ش 14252 و به غیر از نامبردگان فوق ورثه 
دیگری ندارد. اینک با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور را در یک نوبت 
گهی می نماید تا هر کســی اعتراضــی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشــد از  آ
گهی ظرف یک ماه به شــورا تقدیــم داردوالا گواهی صادر  تاریخ نشــر نخســتین آ

خواهد شد. /م الف/622
شعبه اول شورای حل اختلاف  شهرستان گلپایگان 

گهی ابلاغ آ
کی:  شــرکت فرآورده هــای لبنــی قطره طلایــی گلپــا) گلدره( بــا وکالــت ایمان  شــا
ذوالفقاری متهــم:  عباس زنگ زرین اتهام: کلاهبــرداری و تحصیل مال از طریق 
نامشــروع به مبلغ 3/348/000/000 ریال / نظــر به انیکه متهــم مذکور از طریق 
این شعبه تحت تعقیب بوده و دسترسی به وی به لحاظ مجهول المکان بودن 
مشارالیه مقدور نمی باشد لذا مراتب در راستای  ماده 174 قانون آیین دادرسی 
گهی جهت اخذ توضیح راجع  کیفری به وی ابلاغ تا ظرف یک ماه از تاریخ انتشار آ
به اتهام خود در شعبه دوم بازپرسی گلپایگان حاضر گردد در غیر اینصورت غیابا 

رسیدگی و قرار مقتضی صادر می گردد. م الف/ 653
شعبه دوم بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان  گلپایگان

مفقودی برگ سبز خودرو 
برگ ســبز خــودرو ســواری پــژو glxi 405 نقــره ای متالیک مــدل 1391 به شــماره 
ک 566-81  شاسی maam11ca7ck شماره موتور 12490249858    و شماره پلا
د 45 به نام علیرضا امیری ده چشمه مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد. 

آگهی فراخوان ثبت نام داوطلبان عضویت در هیات مدیره و بازرسان اتحادیه های صنفی 
شهرستان اصفهان )شماره: 96/359 تاریخ: 96/10/3(

خ 96/8/23 کمیســیون نظارت مرکز اســتان در خصــوص ادغــام اتحادیه هــای صنفی: ابزار فروشــان،  با عنایــت به مصوبه جلســه مــور
فروشندگان ابزار ساختمانی و فروشندگان قفل و لولا شهرستان اصفهان و تشکیل اتحادیه جدید با عنوان اتحادیه صنف فروشندگان ابزار 
و یراق آلات شهرستان اصفهان، بدینوسیله به اطلاع اعضای اتحادیه های صنفی ابزار فروشان، فروشندگان ابزار ساختمانی و فروشندگان 
 قفل و لولا می رســاند.  داوطلبان عضویت در هیات مدیره و بازرســان اتحادیه جدید فروشــندگان ابزار و یراق آلات شهرستان اصفهان 
کثر ظرف مدت 20 روز )بدون احتساب روزهای تعطیل( از روز شنبه مورخ 96/10/23 تا روز یکشنبه مورخ 96/11/15 پس از  می توانند حدا
ثبت نام در سامانه ایرانیان اصناف به نشانی www.iranianasnaf.ir و دریافت کد رهگیری، جهت تایید ثبت نام از ساعت 8 الی 13 
به ساختمان شهید خرازی سازمان صنعت، معدن و تجارت به نشانی: میدان آزادی، بلوار دانشگاه - مقابل در شمالی دانشگاه - ابتدای 

کوچه برزویه مراجعه نمایند. 
تذکر مهم: عدم مراجعه در مهلت فراخوان جهت تایید ثبت نام، به منزله انصراف از ثبت نام بوده و ثبت نام اولیه داوطلب رد می گردد. 

مدارک لازم جهت ثبت نام: 
پروانه کسب، شناسنامه، کارت ملی، مدرک تحصیلی، یک قطعه عکس رنگی جدید 

تذکرات مهم مربوط به قانون نظام صنفی و آیین نامه اجرایی نحوه برگزاری انتخابات هیات مدیره و بازرسان اتحادیه های صنفی: 
   داوطلب شــدن کارکنان اتحادیه ها، اتاق اصناف شهرســتان و ایران و دســتگاه هــای اجرایی موضوع مــاده )5( قانون مدیریت 
خدمات کشــوری در انتخابات هیــات مدیــره اتحادیه های صنفی منوط به اســتعفای آنان از شــغل قبلــی خود پیش از ثبــت نام در 

انتخابات می باشد. )تبصره 6 ماده 22 قانون(
   از زمــان لازم الاجــرا شــدن قانــون، عضویــت افــراد در هیــات مدیــره، بیــش از دو دوره متوالــی و یــا چهــار دوره متنــاوب ممنــوع 

می باشد. )تبصره 3 ماده 6 آیین نامه اجرایی(
   تعداد اعضای هیات مدیره، پنج نفر اصلی و دو نفر علی البدل بــرای اتحادیه های دارای کمتر از هزار واحد صنفی عضو و هفت نفر 

اصلی و سه نفر علی البدل برای اتحادیه های دارای بیش از هزار واحد صنفی عضو خواهد بود. )ماده 22 قانون(
کثریت نسبی آرای ماخوذه شــامل یک نفر رئیس، دو نفر نایب رئیس )اول و دوم(،     در اتحادیه ها افراد منتخب به ترتیب براساس ا
یک نفر دبیر و یک نفر خزانه دار تعیین می شود. همزمان با برگزاری انتخابات اعضای هیات مدیره اتحادیه، انتخاباتی برای انتخاب 

دو نفر بازرس )اصلی و علی البدل( برگزار می شود. )ماده 23 قانون(
    در صورت درخواست کلیه منتخبان، سمت آن ها از طریق برگزاری انتخابات داخلی در حضور رئیس یا نماینده کمیسیون نظارت 

تعیین می شود. )تبصره 3 ماده 23 قانون(
   چنانچه تعداد داوطلبان عضویت در هیات مدیره برای اتحادیه های دارای کمتر از هزار عضو، کمتر از ده نفر در اتحادیه های دارای 
کثر برای دو نوبت متوالی به  بیش از هزار عضو کمتر از پانزده نفر و تعداد داوطلبان بازرس کمتر از سه نفر باشــد. مهلت ثبت نام حدا
مدت ده روز تمدید می گردد و چنانچه پس از آن، تعداد داوطلبان ثبت نام شــده کمتر از نصاب یاد شــده شوند نسبت به 

سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهانادغام اتحادیه اقدام خواهد شد. )ماده 7 آیین نامه اجرایی(
 هیات اجرایی برگزاری انتخابات هیات مدیره و بازرسان اتحادیه های صنفی شهرستان اصفهان

شرایط داوطلبان عضویت در هیات مدیره و بازرسان 
1- تابعیت جمهوری اسلامی ایران 

2-اعتقاد و التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی ایران 
3-نداشتن سوء پیشینه کیفری موثر 

4-عــدم ممنوعیــت تصــرف در امــوال ماننــد: حجــر، 
ورشکستگی و افلاس 

5-عدم اعتیاد به مواد مخدر 
6-عدم اشتهار به فساد 

7-داشــتن حداقل مدرک تحصیلــی دیپلم بــرای افراد 

فاقد سابقه عضویت در هیات مدیره 
کثر سن در زمان ثبت نام هفتاد و پنج سال  8-حدا

9-داشتن پروانه کسب معتبر د ائم  )پروانه کسب معتبر، 
مجــوزی اســت کــه تاریــخ اعتبــار آن منقضــی نگردیده، 
صاحب آن تغییر شغل نداده و واحد صنفی خود را به غیر 
گذار و یا اجاره نداده باشد، واحد صنفی فعال و مکان  وا

آن تغییر نیافته باشد.(
10- وثاتت و امانت



رئیس کارگروه کاهش تقاضای اعتیاد مجمع تشخیص مصلحت نظام:

جز متادون، از درمان دیگری استفاده نمی شود
رئیس کارگــروه کاهــش تقاضــای اعتیــاد مجمع 
 تشــخیص مصلحت نظام بــا بیان اینکــه بیش از
  ۹۰ درصد پروتکل هــای درمان اعتیاد در کشــور مربوط به
 ۱۵ ســال گذشــته هســتند، بــر ضــرورت بازنگــری در ایــن 
پروتکل ها و درمان هــای توام با روان شناســی و مددکاری 

کید کرد. تا
ســعید صفاتیــان، در گفت وگــو بــا ایســنا، ضمــن انتقــاد 
از اینکــه در حــال حاضــر درمــان اعتیــاد در کشــور تنهــا به 
متادون درمانی خلاصه شــده اســت، گفت: هیــچ درمان 
دیگــری جــز اســتفاده از نگهدارنــده با متــادون در کشــور، 
توســعه نیافته و درمان با روان شناسی و مددکاری به طور 

کامل در کشور خوابیده است.
کیــد بــر لــزوم بازنگــری در پروتکل هــای درمــان  وی بــا تا
به ویژه مواد روانگردان اظهار کرد: بسیاری روان پزشکان، 

پزشکان و مددکاران هنوز درمان های 
مربــوط بــه مخدرهای صنعتــی جدید 
را نمی شناســند. ایــن درحالــی اســت 
کــه وزارت بهداشــت بــه عنــوان متولی 
ســلامت جامعه باید در این حوزه وارد 
شــود و دســت کم درمان های دارویی 

را توسعه دهد.
رئیس کارگروه کاهــش تقاضای اعتیاد 

مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به نقش سازمان 
بهزیستی کشور در توسعه درمان های غیر دارویی، تصریح 
کرد: برخــی از تصــور می کنند نوشــتن پروتکل درمــان این 
اســت که پشــت میــز بنشــینند و پروتکل های کشــورهای 
دیگر را بــاز کنند و بــا انتخاب چند خــط از میــان آنها برای 
ایران نیــز پروتکل تهیــه کننــد. درحالی که چنیــن چیزی 

امکان پذیر نیست.
کــرد:  کیــد  تا ادامــه  در  صفاتیــان 
پروتکل های درمانی کشورهای خارجی 
بسیار منعطف طراحی شــده و هر شش 
ماه تا یک سال با توجه به شرایط جامعه 
اصــلاح می شــوند. آنها همیشــه بــه نفع 
معتــادان هســتند و دستشــان را بــرای 

کز درمان باز می گذارند. ورود به مرا
وی با بیــان اینکه بایــد کاری کنیم تــا معتادان بــه راحتی 
کــز درمــان اعتیــاد مراجعه کننــد و احســاس نگرانی  به مرا
نداشــته باشــند، ادامــه داد: الگوهــای درمــان چــه بــرای 
معتــادان و چــه بــرای پزشــکان بایــد متنــوع باشــند. این 
درحالی اســت که با محدودیت های پروتکل های درمان 
کز درمانی کاهش یافته  کشور، میزان ورود معتادان به مرا

اســت. رئیــس کارگــروه کاهــش تقاضــای اعتیــاد مجمــع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به دلایل کاهش تمایل 
کــز درمانــی، افــزود: الگوی  معتــادان بــرای مراجعــه به مرا
کز به متادون درمانی محدود شده  درمان اعتیاد در این مرا
است. این درحالی است که افراد می توانند حتی متادون را 
کز تهیه کنند؛ بنابراین چرا باید  در بازار آزاد ارزان تر از این مرا
کز بیایند، شناسنامه شان را بگذارند و هر روز هم  به این مرا

برای دریافت متادون مراجعه کنند؟.
کید بــر قدیمی بــودن پروتکل هــای درمان  صفاتیان بــا تا
اعتیاد کشــور اظهار کرد: این پروتکل ها بر حســب شرایط 
جامعه باید اصلاح و بازنگری شوند. باید ببینیم جامعه از 
کی،  چه موادی، به چه میزانی و با چه روشی به شکل خورا
تزریقــی یا...اســتفاده می کنــد و ســپس پروتــکل درمان را 

تهیه کنیم.

09 جامعه

 شهر؛ بستر مناقشه
 یا مشارکت متخصصان؟
    یادداشت بیست و هشتم

مینا 
کشانی 
همدانی

ناچــارم جســتار پیــش رو را بــا چنــد 
جمله کلیشــه ای آغاز کنم؛ و آن اینکه 
امروزه با گســترش روزافــزون جمعیت 
کم  و پیچیده شــدن ابعاد مختلف حا
بــر ســکونتگاه های شــهری )در ابعــاد 
کالبــدی، اقتصــادی، اجتماعــی و...( لــزوم بکارگیــری 
گون در مدیریت شــهری  دانش هــا و تخصص های گونا
بیش از پیش ضروری می نماید؛ تخصص هایی همچون 
شهرسازی، جامعه شناسی، حقوق، جغرافیا، معماری، 
عمران و امثالهم. اما آنچه در واقعیت شاهد آن هستیم، 
مناقشه ای ست که بین هر یک از تخصص های مزبور با 
گون از دانشگاه گرفته  سایر تخصص ها و در سطوح گونا
تــا ســطوح اجرایــی و دســتگاه های ذی ربط، به چشــم 
می خــورد و بعضــا ادعــای برتــری هــر تخصــص بــه آفتی 

چشمگیر در جلسات کاری یا همفکری  بدل می شود.
این در حالی است که امروزه »مشارکت« به عنوان یکی از 
اصول اولیه توسعه در کشورهای توسعه یافته از اولویت 
بالایی برخوردار است و بسیاری از طرح های شهری در 
گون در قالب مشارکت شــهروندان، شکل  ســطوح گونا
می گیرد. نمی تــوان داعیــه ایجاد روحیه مشــارکت بین 
شــهروندان و نهادهای تصمیم گیرنده را در سر پروراند، 
اما همچنان در یک گروه کوچک کاری یا دانشگاهی، بر 
سر ارجح بودن معمار و شهرساز و جامعه شناس بر دیگر 
تخصص ها در یک طرح مشــترک، مناقشــه داشت؛ به 
مثالی از رشته تخصصی خود بسنده می کنم. جمعی از 
برنامه ریزان و طراحان شهری در یک گروه تلگرامی گرد 
هم آمده اند؛ امــا جبهه گیری های کلامی، بعضــا گروه را 
به میــدان نبرد ایــن دو گرایش )کــه هر دو از یک ریشــه-
شهرســازی- هســتند( تبدیــل می کنــد و گویــی هرچه 
دایــره محکوم کــردن گرایش مقابــل وســیع تر، پیروزی 
در حل مشکلات لاینحل شهرســازی سهل الوصول تر! 
و متاسفانه همین رویه در تقابل با سایر رشته های هم 

خانواده نیز قابل تعمیم است. 
شــاید یکی از دلایل این مســئله، این اســت کــه هر یک 
 از مــا بــه اقتضــای وجــودی دیگــر رشــته ها، بــه منظــور 
بــه نحــو احســن انجــام دادن چارچــوب وظایفمــان در 
قالب رشته تخصصی خود، فکر کرده ایم اما هرگز به این 
نیندیشیده ایم که اقتضای وجودی رشته ما برای سایر 
رشــته ها چیســت؟ نــگاه بــه تخصص هــای مختلف به 
عنوان رقبای مزاحم و زائد، می تواند منجر به شکل گیری 
فرایندی فرسایشــی و نامطلوب در تصمیم گیری شود. 
گریز از نگاه »بین رشــته ای« به مســائل شــهری، نه تنها 
به راه حل های موثری نخواهد انجامیــد که در آینده نه 
چندان دور، مسئله مزبور را در بعدی دیگر به عنوان یک 

مشکل اساسی به جامعه عرضه می کند.
از ایــن رو فرصــت گفت وگــو و تضــارب آرا در قالــب نــگاه 
بین رشــته ای، شــهر را بــه فضــای مشــارکتی مطلوبــی 
در لایــه متخصصــان و صاحــب نظــران بــدل می کنــد و 
صرفه جویی هــای زمانی و مالی بســیاری را برای شــهر و 

شهروندان به ارمغان خواهد آورد. 
همچنین ایجاد چنین روحیه ای قطعا به لایه های عام 
زندگی اجتماعی شــهروندان نیز تســری یافتــه و فضای 
تعاملی مناسبی را به منظور تسهیل مشارکت شهروندان 

در طرح های شهری فراهم می آورد.
دانش آموخته طراحی شهری

پژوهشگر جهاد دانشگاهی واحد اصفهان

خبر                             آخر

 ایجاد حاشیه امن
 تا ۵۰۰متری مدارس

مدیرکل فرهنگی پیشگیری ستاد مبارزه با مواد 
مخــدر بــر لــزوم توجــه بیشــتر بــه آمــوزش 
مهارت های اساسی زندگی با تمرکز بر پیشگیری از مصرف 
مواد در خانواده زندانیان و توانمندســازی روحی روانی 

کید کرد. فرزندان زندانیان تا
به گزارش ایسنا، عارف وهاب زاده اذعان داشت: آموزش 
مهارت های اساسی زندگی با تمرکز بر پیشگیری از مصرف 
مواد در خانواده زندانیان و توانمندســازی روحی روانی 
فرزنــدان زندانیــان از اهداف مهــم برنامه و ســند جامع 

پیشگیری از اعتیاد برای خانواده های زندانیان است.
گاهی و دانستن در زندگی  وی با اشاره به لزوم و اهمیت آ
گاهی بخشــی درست و اطلاع رسانی دقیق  امروز افزود: آ
و شــفاف از آســیب های اجتماعــی امری ضروری اســت 
و در این میــان، خانواده هــا می توانند نقــش مهمی در 
پیشگیری از بروز آســیب های اجتماعی و اعتیاد و از هم 

پاشیدگی بنیان خانواده ها داشته باشد.
وی با اشاره به معضل اعتیاد به عنوان یکی از اصلی ترین 
آســیب های اجتماعی گفــت: بهتریــن راه بــرای مبارزه 
با اعتیاد پیشــگیری از آن با آمــوزش مهارت های زندگی 
است.وهاب زاده تصریح کرد: تعدادی از معتادان کشور 
دارای شــغل هســتند و این آمارها نشــان از ورود اعتیاد 
گاهی در جامعه  در حوزه هــای مختلف و لزوم افزایــش آ
است، تخصیص اعتبارات در حوزه آسیب های اجتماعی 
پایین است و این مسئله توجه بیشتری را طلب می کند.
مدیرکل فرهنگی و پیشگیری ستاد بیان کرد: ۵۵ درصد 
از والدین تا سال سوم تا پنجم از اعتیاد باخبر می شوند 

گاهی و اقدامات پیشگیرانه است. و این نشان از عدم آ
وی یکی از چالش های مهم در حوزه پیشگیری از اعتیاد 
را پاییــن بــودن ســطح پوشــش برنامه هــای ایــن حوزه 
دانست و افزود: به دلیل محدودیت منابع مالی و انسانی 
سطح پوشش ما در حوزه پیشگیری اولیه از اعتیاد پایین 
است. مدیرکل فرهنگی و پیشگیری ستاد گفت: براساس 
برنامــه ششــم توســعه و اولویت های ابــلاغ شــده حوزه 
فرهنگی و پیشگیری ستاد باید نرخ شیوع مصرف مواد 

مخدر کشور هر سال پنج درصد کاهش یابد.
وهــاب زاده خاطــر نشــان کــرد: بــا هماهنگــی صــورت 
ح  گرفتــه بــا پلیــس مبــارزه بــا مــواد مخــدر ناجــا طــر
 حاشــیه امــن ۵۰۰ متــری مــدارس اجرا مــی شــود و بنابر

 برنامه ریزی هــای صورت گرفته و با همــکاری آموزش و 
 پرورش، در صــدد اجرای ایــن گونه طرح های مســتمر 

در مدارس هستیم. 

 بحث تعطیلات مدارس
 در پاییز چالش هایی دارد

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی درباره تعطیلات مدارس در 
پاییز گفت: این مســئله چالشی اســت که سال های 
ســال مطرح بــوده اســت. ســال قبل ایــن طــرح وارد 

مجلس شد و امسال هم مجدد وارد شده است.
گر قرار  به گــزارش مهر، محمــد بیرانوند با بیان اینکــه ا
باشد به توسعه برسیم، باید آموزش و پرورش را محور 
توسعه بدانیم؛ چون کارخانه آدم سازی است، گفت: 
گر کشورهایی ترقی کردند و به توسعه رسیدند  در دنیا ا
به این اصــل پرداخته اند و از این مســیر گذشــته اند. 
همه دنیا تقریبا دستگاه تعلیم و تربیت را محور توسعه 
می دانند. بیسمارک در آلمان بعد از جنگ جهانی دوم 
برای نخست وزیر شدنش شرط می گذارد که حقوق 

معلمان باید ۳۰ برابر شود.
گر قرار است اتفاقی متفاوت با سالیان   وی ادامه داد: ا
گذشته روی دهد یک همت همگانی می خواهد؛ زیرا 
در ایــن مورد نــه وزیر و نــه رئیس جمهــور و نه مجلس 
شــورای اســلامی به تنهایی نمــی تواننــد کاری کنند 
و مــن از همــگان مــی خواهم کــه آمــوزش و پــرورش را 
دستگاه هزینه ای ندانند؛ بلکه به چشم یک کارخانه 
به آن نگاه نکنند که این کارخانه چه فایــده ای برای 

ما داشته است.
عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی، مساوی دیدن تعلیم و تربیت با معلم ها را جفا 
در حق معلم ها دانســت و گفت: معلم ها محورهای 
توسعه هستند. سزاوار نیست معلمی که در دستگاه 
تعلیــم و تربیــت آن طــور فعالیــت دارد بعدازظهــر هم 
دســت به مسافرکشــی بزند تا به خاطر کرایه با مسافر 

درگیر شود.
وی با طرح این سوال که بودجه آموزش و پرورش قرار 
اســت فرایند آموزش را اجرایی کند یا معــادل امروزی 
یاددهی و یادگیری را اجرا کند، بیان کرد: این بودجه 
حتی خدمات آموزشــی را هم کفاف نمــی دهد و تنها 
۱۰ ماه از مجموعه تعلیم و تربیت را کفاف می دهد و به 
عبارتی حقوق و مزایا و بخشی از هزینه های فصل های  
یک، دو و شــش را پوشــش می دهد که برخی از کارها 

می مانند.

 جیب خالی بیمه سلامت 
برای پوشش اتباع

معاون بیمه خدمات سلامت سازمان بیمه 
سلامت ایران با بیان اینکه در لایحه بودجه 
سال ۹۷، رقمی برای تحت پوشــش بردن اتباع مجاز 
دیده نشده اســت، گفت: قرارداد ما برای بیمه کردن 
گر دولت در این  اتباع، منوط به مشارکت دولت شده، ا
زمینه مشــارکت کنــد، می توانیم به ســمت پوشــش 
بیمه ای این افراد رویم، اما در غیــر این صورت امکان 

تحت پوشش قرار دادن اتباع وجود ندارد.
دکتــر آناهیتــا کشــاورزی در گفت وگو بــا ایســنا، درباره 
بحث تحت پوشــش بیمه قــرار گرفتن اتبــاع مجاز در 
کشور بر اســاس قانون برنامه ششم توسعه، گفت: به 
سازمان بیمه سلامت اعلام شده است که در سال ۹۷، 
جمعیتی حدود یک میلیون نفر را تحت پوشش قرار 
کنون هم جمعیتی بالغ بــر ۱۱۰ هزار نفر از  دهد. البته تا
اتباع مجاز را تحت پوشش بیمه سلامت قرار داده ایم.
وی با بیان اینکه قرار بود یک میلیون نفر از اتباعی که 
کارت اقامت مجاز دارند، تحت پوشش بیمه سلامت 
قرار گیرند، افزود: بدون شک پوشش بیمه ای این افراد 

منوط به تامین اعتبارات لازم است.
 بر این اساس از آنجایی که قرارداد ما برای بیمه کردن 
گر دولت  اتباع، منوط به مشارکت دولت شده است، ا
در ایــن زمینــه مشــارکت کنــد، می توانیــم به ســمت 
پوشــش این افراد رویم، اما در غیر ایــن صورت امکان 

تحت پوشش قرار دادن اتباع وجود ندارد.
کشــاورزی بــا بیــان اینکــه بــدون شــک ســرانه بســته 
خدمتــی اتبــاع تحــت پوشــش بیمــه ســلامت را باید 
حداقل معادل قیمت تمام شــده سایر بیمه شدگان  
تحت پوشش در نظر بگیریم، ادامه داد: سرانه بسته 
خدمــات مصــوب دولــت در ســال ۹۶ حــدود ۴۹ هزار 
تومــان بوده اســت و قطعــا برای ســال ۹۷ میــزان این 
ســرانه بالاتر می رود که باید محاســبه و تامین شــود. 
گر منابع لازم برای تحت پوشش بردن اتباع  بنابراین ا
مجاز تامین شود، می توانیم آنها را تحت پوشش بیمه 

قرار دهیم.

 آزادی ۱۱۰ هزار زندانی غیرعمد
 از ابتدای تاسیس ستاد دیه

مدیرعامل ستاد دیه کشور از آزادی ۱۱۰ هزار 
زندانی جرایم غیرعمد و غیرکلاهبرداری از بدو 

تاسیس این نهاد حمایتی خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی ستاد دیه کشور، سید اسدالله 
جولایی اظهار کرد: ۴ درصد این افراد آزاد شده را زنان 

شامل می شوند.
وی بــا بیــان اقدامــات این نهــاد مردمــی در راســتای 
پیشــگیری از ورود ناخواســته افراد به زندان ها افزود: 
در کنار ماموریت اصلی این مجموعه که همان آزادی 
زندانیان واجد شرایط بوده و هست موضوع آموزش، 
فرهنگ ســازی و در برهه ای اصــلاح قوانیــن از جمله 
رســالت های ما تعریف شــده اســت کــه در ایــن حوزه 
می تــوان بــه تــلاش ۱8 ســاله ســتاد دیــه در راســتای 
تصویــب قانون جدید بیمــه اجباری شــخص ثالث یا 
 رفع جنبه کیفری از مهریه های بالای ۱۱۰ ســکه اشاره 

کرد.
مدیر عامل ســتاد دیــه با اشــاره به آمــار ۱2 هــزار نفری 
زندانیان غیرعمــد حال حاضــر ندامتگاه های کشــور 
گفت: از این جمعیت کیفری سه چهارم آنها به دلیل 
عدم ســابقه و فقدان نیــات مجرمانه در شــمول افراد 

تحت حمایت ما تعریف می شوند.  

سال چهاردهم، شماره 3۱۱3 
  یکشنبه

۱7 دی  ۱396

اخبار                         جامعه در جست وجوی                             فرصت ها

معاون تربیت بدنی و سلامت وزیر آموزش و پرورش خبر داد:

راه اندازی سامانه آسیب های اجتماعی در مدارس
معاون ساماندهی امور جوانان: 

شناسه سمن ها  به زودی ارائه می شود 
معــاون تربیت بدنــی و ســلامت وزیــر آمــوزش و 
پــرورش گفــت: ســامانه ای را بــرای شناســایی 
کنون ۳۶ هزار  آسیب های اجتماعی راه اندازی کردیم که تا
مدرسه، اطلاعات خود را در آن وارد کردند و در حدود ۱۰ هزار 
دانش آموز پر خطر معرفی شــده اســت. به گــزارش فارس، 
مهرزاد حمیدی، معاون تربیت بدنی و سلامت وزیر آموزش 
و پرورش اظهار داشــت: توانمندســازی، آموزش و توســعه 
فعالیت های حرکتی تنها راه ریشه کنی آسیب های اجتماعی 
اســت. وی ادامــه داد: فعالیت های تربیت بدنــی در هفت 
محــور شامــــــل مدرســه محــوری، مشـــــارکت جویــــــــی، 
کیفیت گرایی، تعمیم و گســترش، برنامه محوری، علمی و 
تخصص گرایی، اخلاق محوری و تحــت عنوان مکتب عام 

کارآمد را  انجام می شود. حمیدی با بیان اینکه طرح های نا
حذف کرده و طرح های مــورد نیــاز روز را جایگزین کردیم، 
ح هــا را در قالــب مدرســه قهرمــان اجرایی  افزود: همــه طر

کردیم. 
وی در خصوص آسیب های اجتماعی گفت: سامانه ای را 

برای شناسایی آسیب های اجتماعی راه اندازی کردیم. 
وی با بیان اینکه چاقــی در جامعه در حال افزایش اســت، 
ادامه داد: بیش از 22 درصد دانش آموزان دارای اضافه وزن 
یا چاق هستند و سواد حرکتی نسل ما در حال ریزش است، 
توانایی بدنــی آنها کاهــش یافته اســت که این مســائل در 
آینده مشکل ساز خواهد بود. حمیدی تصریح کرد: امروزه 

آمادگی جمسانی ما در حال کاهش است. 

معاون ساماندهی امور جوانان از تفاهم با وزارت 
کشــور به منظــور ارائه شناســه به ســازمان های 
مردم نهاد خبر داد و گفت: با این اقدام، مشکلات حقوقی 
ســمن ها به ویژه در موضوع افتتاح حساب بانکی مرتفع 

می شود.
محمدمهدی تندگویــان در گفت وگــو با مهر، با اشــاره به 
وجود برخی مشــکلات تشــکل های مردم نهــاد به دلیل 
نداشتن شناســه، افزود: از آنجا که این تشکل ها شناسه 
ندارند، نمی توانند در بانک حساب باز کنند. این مشکل 
تا سال گذشته وجود نداشت؛ اما از انتهای سال ۹۵ این 

مسئله برای تشکل های مردم نهاد به وجود آمده است.
وی ادامه داد: یک تفاهم نامه بین وزیر کشور و وزیر ورزش 

گر به امضا برســد، مشــکل  و جوانان تنظیم کرده ایم که ا
شناســه حل می شــود و موضوع ثبت حســاب و مسائل 

حقوقی هم حل خواهد شد.
کید ما این است تشکل های مردم  وی خاطرنشان کرد: تا
نهــاد زیرمجموعــه وزارت ورزش و جوانان بــه عنوان یک 
نهاد غیرانتفاعی باقی بمانند؛ اما شناسه هم داشته باشند 
چون از نظر ما غیر انتفاعی به معنی غیر اقتصادی نیست.

تندگویــان اضافه کرد: تشــکل ها بــرای ما نوعی اســتارت 
آپ هســتند که از مالیــات معاف اند و در بحــث بیمه هم 
معافیت هایی دارند. توافقاتی در حوزه های مختلف هم 
گر شناسه هم دریافت کنند مشکلات  در حال انجام است. ا

حقوقی آنها برای حساب بانکی هم حل می شود. 

توان شناسایی خیران برای حمایت معتادان ضروری است
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان اصفهان:

وی بــا بیان اینکــه طبق قوانیــن قوه قضائیــه پیگیری و 
اجرای مراقبت بعد از خروج معتادان از نظر قانونی شامل 
دو ماده ۱۵ و ۱۶ می شوند، افزود: معتادان با تمکن مالی 
و قــادر بــه پیگیــری مراحــل درمانی خــود جزء مــاده ۱۵ 
هستند و افراد به اصطلاح متجاهر، کارتن خواب، فاقد 
منزل مسکونی با وضعیت مالی ضعیف که برای پیگیری 
 مراحــل درمانــی خــود بــا محدودیت مالــی مواجــه اند،

 ماده ۱۶ محسوب می شوند.
بــه گفتــه معــاون اجتماعــی و پیشــگیری از وقــوع جرم 
دادگســتری اســتان اصفهــان، اقدامــات درمانــی لازم 
کز ماده  برای معتادانی که توسط دســتور قضایی به مرا
۱۶ معرفی می شوند، باید طبق آئین نامه مراقبت بعد از 

خروج معتادان با تکالیف دوازده گانه انجام شود.
این مقام مسئول، کمک به اجرای تکالیف مقرر در قانون 
پیشــگیری از وقوع جرم مانند پیش بینی، شناسایی و 
ارزیابی خطر وقوع جرم، اتخاذ تدابیر و اقدامات لازم برای 
از بین بردن و کاهش مواد مخدر را بخشی از اهداف سند 
همکاری مشترک ســتاد مبارزه با مواد مخدر و معاونت 

اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم عنوان کرد.
قنبــری در همیــن رابطــه خاطــر نشــان کــرد: تســهیل و 
تســریع در رســیدگی بــه پرونده هــای قضایــی مرتبط با 
کز درمانی موضوع مــاده ۱۵ قانون به منظور  فعالیت مرا
افزایش کیفیت و اثر بخشــی اقدامات درمانی و بازتوانی 
توســط قوه قضائیه، شناســایی خیّــران و هدایــت آنان 
در عرصه حمایــت اجتماعی پس از خروج، ســاماندهی 
و شناســنامه دار کــردن معتــادان متجاهــر بــی هویت از 
دیگر تعهدات ســند همکاری مشــترک ســتاد مبــارزه با 
مــواد مخــدر و معاونــت اجتماعــی و پیشــگیری از وقوع 

جرم است.
وی، پشــتیبانی و حمایــت از کارآفرینــان علاقــه منــد به 
اشتغال زایی و معتادان متجاهر بهبود یافته همچنین 
مدیریــت مهــارت و دانــش رفتــار )امیــد( و اجــرای آن در 
کــز مــاده ۱۵ و ۱۶ را از دیگــر تعهــدات ســند همــکاری  مرا
مشترک ستاد مبارزه با مواد مخدر و معاونت اجتماعی 

و پیشگیری از وقوع جرم ذکر کرد.
قنبری برگزاری کارگاه های آموزرشی، همایش ها و تولید 
بسته های آموزشی مرتبط با پیشگیری از اعتیاد، برگزاری 
جلســات آموزشــی- توجیهی دســتگاه های ذیربط را از 
تعهــدات مشــترک طرفیــن در ســند همکاری مشــترک 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم و ستاد مبارزه 
با مواد مخدر دانست و اظهار کرد: تدوین و اجرای سند 
ائتلافی ساماندهی آسیب دیدگان اجتماعی، اقدامات 
درمان محور معتادان متجاهر، بهبود قوانین و رویه های 
قضایی جهت بهینه سازی کاهش تقاضا مواد مخدر در 
کشــور از دیگر اقدامات موثر ســند همکاری مشــترک در 

حوزه کاهش تقاضاست.
کید بر اینکه معتاد نباید در جامعه رها شود، گفت:  وی با تا
وظیفه مرکز ماده ۱۶ حمایت و بررسی وضعیت بیمارانی است 
که توسط نیروی انتظامی شناسایی می شوند. همچنین 
این مرکز در راستای ساماندهی زندانیان و کاهش جمعیت 
کیفری زندان ها برای نگهداری از معتادانی فعالیت می کند 

که داوطلبانه به کمپ ها مراجعه نمی کنند.
معــاون اجتماعــی و پیشــگیری از وقــوع جرم دادگســتری،  
یکی از وظایف قوه قضائیه را پیگیــری و اجرای مراقبت بعد 
از خروج معتادان به ویژه معتادان متجاهر دانست و ادامه 
داد: فرد معتاد بعد از گذرانــدن دوران حبس در زندان باید 
کز مــاده ۱۶ معرفی شــود تا از گســترش  قبــل از خروج بــه مرا
آســیب هایی مانند طلاق، اعتیاد و جرائــم دیگر جلوگیری 
کز درمانی با  بشود. علاوه بر آن معرفی معتادان ماده ۱۶ به مرا
مسئولیت دانشگاه علوم پزشکی تسهیل گر جامعه ای عاری 

از اعتیاد خواهد بود.
وی با اشــاره بــه وظایف هــر یک از دســتگاه های همــکار در 

اجرای ســند همکاری مشــترک ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
و معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم خاطر نشان 
کــرد: یکــی از اهــداف ایــن ســتاد در حــوزه کاهــش تقاضــا، 
تعیین مکانی برای  شناســایی و غربالگری معتادان جهت 
 تفکیک به ماده ۱۵ و ۱۶ اســت که در همین راستا تعاملاتی 

با شهرداری اصفهان انجام شده است.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم دادگســتری با 
کز درمانی مورد هدف  اشاره به اهمیت درمان و پزشکی در مرا
اظهار کرد: برنامه های پیشــگیری باید برای پــس از خروج 

معتاد هم وجود داشته باشد تا فرد در جامعه رها نشود.
قنبری با اشاره به نیاز مرکز ماده ۱۶ به پزشک یا روان پزشک 
اضافــه کــرد: ارائه گواهــی ســلامت پــس از خروج معتــادان 
توسط پزشک معتمد مسئله مهمی است که طبق تکالیف 
دوازده گانــه و آئیــن نامــه مراقبــت بعــد از خــروج معتــادان 
تصویب شــده  و به همکاری معاونت درمان دانشگاه علوم 

پزشکی نیاز دارد.
وی، مختومه شدن پرونده معتادان ماده ۱۶ را مستلزم ارائه 

گواهی سلامت عنوان کرد: این گواهی مخصوص افرادی 
کز معرفی می شوند. البته  است که با دستور قضایی به مرا
نشانگر ترک اعتیاد آنها در آن زمان بوده و بیمه ای جهت 

عدم اعتیاد آنها در آینده نیست.
کید بر تهیه و ارائه لیست اطلاعات  این مقام مسئول با تا
هویتــی معتــادان متجاهــر افــزود: اقدامــات لازم و ثبت 
اطلاعات هویتی اشــخاص بدون شناسنامه همچنین 
فاقد شماره کد ملی و گواهی سلامت با معرفی به معاونت 
اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری برطرف 
خواهــد شــد. معــاون درمــان دانشــگاه علــوم پزشــکی 
اصفهــان، گواهی ســلامت پس از خــروج معتــادان مرکز 
مــاده ۱۶ را تضمیــن مطلقــی جهــت عــدم اعتیــاد دائــم 
معتــادان از مــواد مخــدر ندانســت و افــزود: کمیتــه ای 
متشکل از پزشکان معتمد، موظف به بررسی وضعیت 
فعلی معتادان در هنگام خروج از مرکز ماده ۱۶ جهت ارائه 
گواهی سلامت است؛  اما این معاونت هیچ تضمینی برای 
روزهــای آتی فرد معتاد جهــت روی آوری مجــدد فرد به 

مواد مخدر نمی کند.
کید به نســبی بودن گواهی سلامت جهت  کلیدری با تا
تضمین تــرک اعتیاد معتــادان برای قــوه قضائیه اضافه 
کرد: ایجاد کارگروه های درمانی همچنین هدف گذاری 
برای ترویــج و گســترش نگاه مســئولیت پذیرانــه میان 
مسئولان و مدیران، مسئله مهمی است که مورد توجه 

معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی است.
وی، ادامــه داد: بــی توجهــی بــه نقــاط گلوگاهــی برخی 
مناطق آسیب زا سبب ادامه دار شدن اعتیاد می شود؛ 
بنابراین بر حســب ضــرورت باید بــه تمام نقاط اســتان 
نگاه ویژه داشــت.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی 
کید کرد: معاونت درمان به عنوان سازمان  اصفهان، تا
کثری در تسهیل  متولی سلامت متعهد به همکاری حدا
فرآیندهــای درمانی معتــادان مــاده ۱۶ اســت و آمادگی 
خود را برای سیاست گذاری در این حوزه اعلام می دارد.

کلیدری ضمــن اشــاره به همــکاری میــان قــوه قضائیه 
و مجموعــه بیمارســتان های اســتان اصفهــان تصریح 
کــرد: معاونــت درمــان دانشــگاه علــوم پزشــکی متولــی 
خدمت رســانی و سیاســت گذاری اســت و در این راستا 

کثر تلاش خود را خواهد داشت. حدا
کبر ابراهیمی از پذیرش شبانه روزی  در ادامه دکتر علی ا
۱۴۱ نفر معتاد که گاهی این رقم به ۱۶۰ نفر می رسد خبر 
داد و افزود: نبود اطلاعات هویتی، ناخوانا بودن کد ملی 
و نبود هرگونه مدرک شناســایی از جمله مشکلات مرکز 

ماده ۱۶ با معتادان به ویژه افراد کارتن خواب است.
کارشــناس مســئول بهزیســتی اصفهــان از اقدامــات و 
توانایی مرکز ماده ۱۶ برای حمایت بعد از خروج معتادان 

بدون خانواده یا سرپناه پس از خروج سخن گفت.

معـاون اجتماعـی و پیشـگیری از وقـوع جرم دادگسـتری اسـتان اصفهان با اشـاره به وظایـف مقرر در 

نازیلا 
انصاری 

پور

بنـد پنجـم اصـل 156 قانـون اساسـی جمهـوری اسـامی ایـران همچنیـن تاکیـد مقام معظـم رهبری 
)مدظله العالی( به اقدام مناسـب جهت پیشـگیری از وقوع جرم و سیاسـت های کان نظام در حوزه 
مـواد مخـدر افـزود: قانـون مبـارزه بـا مواد مخـدر، قوانیـن و برنامه های توسـعه پنج سـاله جمهوری 
اسـامی ایـران همـواره در راسـتای اجـرای همـه جانبـه تکالیـف در قانـون پیشـگیری از وقـوع جـرم، 
پیش بینـی، شناسـایی، ارزیابـی خطـر و وقـوع جـرم همچنین اتخـاذ تدابیر بـرای از بین بـردن و کاهش 
وقـوع جـرم بـوده اسـت. محمدرضـا قنبـری، ارتقـای رویکـرد اجتماعـی کـردن مبـارزه با مـواد مخـدر را مسـئله مهمی 
دانسـت و گفـت: معاونـت اجتماعی و پیشـگیری از وقوع جـرم قوه قضائیه، تفاهم نامه ای را با سـتاد مبـارزه با مواد 

مخدر کشور در راستای اجرای هرچه بهتر آئین نامه مراقبت بعد از خروج معتادان و پیشگیری منعقد کرده است.
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آثار نقاشی »محمدعلی حدت« 
در نگارخانه خورشید

نمایشــگاهی از آثــار نقاشــی »محمدعلــی 
حــدت« هنرمنــد پیشکســوت اصفهــان در 

نگارخانه خورشید برگزار می شود.
به گــزارش ایمنــا، این هنرمنــد اظهار کــرد: آثــار من با 
دو مولفــه ســنت گرایی و واقع گرایــی به تصویــر کردن 
زندگی عمومی مردم، زندگی عشــایری و روزمرگی آنها 
می پــردازد و در برخی موارد نیز ابنیــه ها یا مکان های 
مخصــوص عبــادت را بــه تصویــر می کشــد. در ایــن 
آثــار قصــد دارم روایتگر آنچــه که ریشــه های مــا به آن 
بازمی گردد باشــم، موضوعاتی که ســند تایخی دارد و 
به گذشته مردم بازمی گردد. نساجی سنتی از جمله 
موضوعاتی اســت که درباره آن آثاری را ارائــه داده ام، 
نساجی در ایران سابقه ای سه یا چهار هزار ساله دارد 
و من با آوردن این آثار در نمایشگاه، هرچند که گوشه 
کوچکــی از کارهای من هســتند؛ اما تا جایــی که فضا 
اجازه می داد سعی کردم که نوع تفکر و نگرشم را درباره 
زندگی اجتماعی سیاسی و اقتصادی مردم بیان کنم.
 محمدعلــی حــدت ادامــه داد: در ایــن نمایشــگاه 
۳۰ اثر با ابعاد کوچک و بزرگ نمایش داده می شود که 
تعدادی از آنها با تکنیک گواش، تعدادی با رنگ روغن 

و تعدادی نیز با آبرنگ کار شده است.
 عمــده آثــاری کــه در ابعــاد کوچک تــر نمایــش داده 
شــده اند در ســال های اخیــر کار شــده و تعــدادی نیز 
به حدود ۱۰ تا ۱۲ ســال قبل باز می گردد و در حقیقت 
مروری بر آثارم است. فضای نمایشگاه از نظر معنوی 
خیلی خوب اســت؛ ولی به لحاظ مکانی از امکانی که 
بتوان آثــار بزرگ تــری را ارائــه کــرد،  برخوردار نیســت. 
در آینده ای نزدیک نمایشــگاه گســترده تری در خانه 
سعدی و به همت حوزه هنری اصفهان برگزار خواهم 

کرد.
محمدعلی حــدت، طراح و نقاش برجســته اصفهان 
است که فعالیتش را در اواخر دهه ۴۰ و در کنار »مرتضی 
ممیز«، از گرافیســت ها و طراحان شــاخص ایران آغاز 
کرد. این هنرمند در طول ســه دهه برای بیش از ۲۵۰ 
کران دوم  فیلم پوستر طراحی کرده اســت که پوستر ا
فیلم »رضا موتوری«، »فرار از تله«، »دونده«، »ترنج« و 
»گنج« از جمله آنهاست.نمایشگاه نقاشی »ریشه ها« 
از ۱۵ دی ماه افتتاح شده و تا ۲۵ دی ماه از ساعت ۱۶ تا 
۲۰ در نگارخانه خورشید، واقع در انتهای خیابان شیخ 
کلینی، نرسیده به بازارچه پرواز، سمت چپ جنب تریا 

ک ۱۵ پذیرای هنردوستان است. برمک، پلا

برپایی نشست »یکشنبه های 
تئاتر« در خانه هنرمندان

چهل و پنجمین نشست »یکشنبه های تئاتر«، 
به خوانش و نقد »این نمایشنامه به دلیل عدم 
حضــور یکــی از بازیگــران اجرا نمی شــود« نوشــته حامد 
قصری اختصــاص دارد.به گزارش ایمنا، نویســنده این 
نمایشــنامه اظهار کرد: »این نمایشــنامه به دلیل عدم 
حضــور یکــی از بازیگــران اجــرا نمی شــود« پنجمیــن 
نمایشنامه من است که ۵ شخصیت دارد و در یک پرده 
اجرا می شود. این نمایشنامه برای نخستین بار ۱۷ دی 
ماه، در پاتوق یکشنبه های تئاتر خوانش می شود.حامد 
قصری افزود: داستان نمایشنامه از این قرار است که یک 
ســاعت پیــش از اجــرا بــه عوامــل یــک نمایــش اطــلاع 
می دهند که »این نمایشنامه به دلیل عدم حضور یکی 
از بازیگران اجرا نمی شود« و در این شرایط، بازیگران در 
گرانشان بلیت اجرا  میدان اصلی شهر در حالی که تماشا

را در دست دارند در حال مشاجره هستند تا اینکه...
وی افــــزود: موضــوع نمایشــنامه بــه لحظــه ســخت 
تصمیم گیــری در موقعیت هــای ســخت می پــردازد و 
کنــش انســان های مختلــف را در برابــر ایــن موقعیت  وا
نشان می دهد.قصری خاطر نشــان کرد: یکشنبه های 
تئاتر، نشســت تخصصــی نمایشــنامه خوانی اســت که 
به همت حــوزه هنری با سرپرســتی امیر صفایــی پور دو 
هفته یکبار، روزهای یکشنبه، در خانه هنرمندان برگزار 
می شود و علاقه مندان برای شرکت در نشست این هفته 
می تواننــد یکشــنبه ۱۷ دی مــاه، رأس ســاعت ۱۶:۰۰ به 

خانه هنرمندان اصفهان مراجعه کنند.

ارسال 201 اثر به جشنواره 
»بهشت در قاب تصویر«

در پی فراخوان اعلام شــده توســط دبیرخانه 
چهارمین جشنواره »بهشت در قاب تصویر«، 
مجموعا  ۲۰۱ اثر از طرف بیش از ۵۰ مرکز و کانون  فرهنگی 
و هیئت های مذهبی سطح استان اصفهان به دبیرخانه 
این جشنواره ارسال و ثبت گردیده است.این جشنواره 
کــز فرهنگــی و  بــا محوریــت تولیــدات رســانه ای مرا
هیئت هــای مذهبــی اســتان اصفهــان از ســوی دفتــر 
تخصصی سینما وابسته به سازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشی شهرداری اصفهان، مجمع فیلمسازان انقلاب 

غ( برنامه ریزی شده است. اسلامی )سیمر
آثار ارســال شــده در قالــب هــای مختلف شــامل 9 عدد 
انیمیشــن، ۳9 عدد فیلم کوتاه داستانی، ۳۰ عدد فیلم 
نامه، ۴۴ عدد مستند، ۳۰ عدد کلیپ تصویری و ۲9 عدد 
نماهنگ صوتی مــی باشــد.آثار داوطلــب در بخش ویژه 
جشنواره نیز ۳۷ اثر می باشند که ۲۵ اثر در بخش »تجلی 
قــرآن در جامعــه« و ۱۲ اثــر در بخش ویژه شــهید حججی 
ارســال شــده اند.اختتامیــه جشــنواره »بهشــت در قاب 

تصویر«، اسفند برگزار میشود.

هنر                    اصفهان  یک کاریکاتوریست:خبر                       تجسمی

تحمل مسئولان نسبت به کاریکاتور بالاست
یک هنرمند کاریکاتوریست درباره آیین نامه شورای 
مشورتی خانه کاریکاتور که هنوز به تصویب نرسیده 
است، گفت:  تصمیم هایی گرفته شده بود که مدیریت خانه 
گر  کاریکاتور شورایی باشد؛ در آن جلسه حضور نداشتم؛  اما ا
بودم مانند دیگر کاریکاتوریست ها خواسته ام دفاع از حقوق 
صنفــی و تشــکیل شــورای سیاســت گذاری خانــه کاریکاتــور 
اســت. تا جایی که می دانم تصمیم منتفی شــد، با تغییرات 
شهرداری اتفاق افتاد، نمی دانم قرار است چه اتفاق هایی رخ 
دهد؛  اما امیدوارم هرچه می شود، به نفع کاریکاتوریست ها 
باشــد.به گــزارش ایســنا؛ جــواد علیــزاده ادامــه داد: خانــه 
کاریکاتور در گذشــته ها اعــلام کرده قصــد آن دفــاع از حقوق 
صنفی کاریکاتوریست ها نیســت و هدف ما آموزش و برپایی 
جشنواره ها است.کسی نمی خواهد فرد دیگری را حذف کند.

گر شورای سیاست گذاری خانه  این کاریکاتوریست بیان کرد: ا

کاریکاتور با آرای کاریکاتوریست ها تشکیل 
شود که هم جنبه سیاست گذاری داشته 
باشد و موضوعات صنفی را پیگیری کند 
بهتــر از هیچ چیــز اســت.علیزاده دربــاره 
تشکیل انجمن صنفی کاریکاتوریست ها 
اظهار کرد: حدود ۲۰ ســال اســت که قرار 
اســت انجمن صنفی کاریکاتوریســت ها 
تشکیل شود. کاریکاتور یک هنر سیاسی_ 

انتقادی است و فکر می کنم هیچ گاه تمایل یا اراده ای نبوده 
که یــک انجمــن صنفــی تشــکیل شــود؛ ولی حــالا کــه خانه 
کاریکاتور وجود دارد می توان کاری کرد.او اضافه کرد: خاطرم 
هســت در دل انجمــن صنفــی مطبوعــات جایــی هــم برای 
کاریکاتوریســت ها در نظــر گرفته شــده بــود؛  اما ایــن انجمن 
منحل شد. او که از ســال ۱۳۶9 مجله »طنز و کاریکاتور« را در 

دســت دارد با بیــان اینکه من حــدود ۴۵ 
ســال اســت در ایــن زمینــه مشــغول بــه 
فعالیت هستم؛ گفت: چند سال پیش در 
ســندیکای  ژاپــن  ماننــد  کشــورهایی 
کارتونیست ها تشکیل شــده و افرادی که 
عضو آن سندیکا می شوند می توانند کار و 
کنند.حتــی یــک  حق الزحمــه دریافــت 
کارتونیســت ها  ســندیکای بین المللــی 
وجود دارد.من فکر می کنم کاریکاتور هنری چند بعدی؛  اما 
بیشتر یک هنر رسانه ای است؛  زیرا با موضوعات روز سر و کار 
 دارد. در کشــور مــا هــم بایــد چنیــن ســندیکایی تشــکیل 

شود.
 ایــن هنرمند با بیــان اینکــه کاریکاتوریســت ها از نظــر درآمد 
مشکل دارند، اظهار کرد: منبع درآمد آنها از طریق حق الزحمه 

ناچیــز در مطبوعــات یــا داوری جشــنواره ها اســت کــه همه 
جا تابــع ضوابــط نیســت و در برخــی مواقع ســلیقه ای عمل 
می شود. وزارت ارشــاد باید در این زمینه کاری کند.علیزاده 
درباره تاثیرگذار بودن کاریکاتور ایران گفت: کاریکاتور ایران در 
مقاطعی تاثیرگذار بوده است؛ به عنوان مثال در زمان انقلاب 
روزنامه کیهــان کــه کاریکاتورهای خــود من نیــز در آن چاپ 
می شد با تیراژ بالای یک میلیون منتشر می شد و مردم برای 

خرید آن به صف می ایستادند.
او ادامــه داد: در مقایســه باید بگویم تحمل مســئولان ایران 
نســبت به کاریکاتور بــالا اســت؛ در زمان جنــگ تحمیلی در 
مطبوعات عراق نمی شد یک کاریکاتور درباره جنگ کشید؛ 
اما ما در ایران درباره موضوعات مختلفی مانند تاثیرات جنگ 
در تورم و گرانی کاریکاتور می کشیدیم؛ من فکر می کنم فضای 

کاریکاتور ایران مساعد است؛ اما می تواند بهتر باشد.

هنرسرای خورشید سرمست شد
با اجرای یک گروه موسیقی سنتی جوان؛ 

در این برنامه ســعید دائــی زاده نوازنده تار و ســه تار، 
کیــا نوازنــده عــود، امیرحســین  مهــران اعظمــی 
اخشــی نـــوازنده ســنتور، مســیح مردیهــا نوازنــده 
ویلــن، امـــیرحسین ســلیمان زاده نوازنــده تنبک و 
ســازهای کوبه ای و محســن بنــازاده نوازنــده دف و 
ادوات کوبه ای گروه سرمست را همراهی می کردند.
شــروع کنســرت بــا پیــش درآمــدی زیبــا آغــاز شــد، 
این پیــش درآمد توانســت به عنــوان نخســتین گام 
توجه مخاطبــان را به خــوب جلب کرده و توانســت 
زمینــه آمادگــی گوش هــا را بــرای ایــن اجــرا فراهــم 
ســازد، حجــم و میــزان صــدا در ایــن پیــش درآمــد 
 مناســب بــود و انتخــاب آن هوشــمندانه بــه نظــر 

می آمد.
تصنیف زیبایی از عشق و فراغ برای شروع هنرنمایی 
پارســا حســندخت که بســیار با احســاس اجرا شد و 
توســط نوازندگان گروه همراهی شــد و سوز کمانچه 
در این بخش مورد تحســین بــود، در بخشــی از این 
شعر آمده بود »ببار باران دلم تنگ است، مرا چشمی 
است بارانی؛ ببار باران همه دردم پریشانی، تو خود 

بهتر ز من دانی، مرا عشقی است پنهانی«

   یاد حافظ به روایت سرمست
آواز زیبایــی در ایــن برنامــه اجــرا شــد کــه شــعر آن از 

جامه  صد ماتم است این.

   وطن تو سبز جاودان بمان
سیاوش کســرائی دیگر شــاعر معاصر است که اشعار 
حماســی او در وصــف وطن مــورد توجــه هنرمندان 
گــروه دســتان  گرفتــه و همایــون شــجریان و  قــرار 
شــعر وطــن او را متعــدد اجــرا کرده انــد و اجــرای آن 
توسط گروه سرمست حسن ختام و پاسخی بود به 
 احساســات کسانی به اســتقبال کنســرت آنها آمده 

بودند.
وطن! وطن!

تو سبز جاودان بمان که من
پرنده ای مهاجرم که از فراز باغ با صفای تو

به دور دست مه گرفته پر گشوده ام
اجرای گــروه سرمســت نیــز در هنرســرای 
خورشــید به پایان رســید تا برگــی دیگر در 
موســیقی اصفهــان رقــم خــورده و گامــی 
دیگر از تاریخ موسیقی اصفهان طی شود، 
شبی از شــب هایی طی شــد که موسیقی 
اصفهــان به خاطــر خواهــد داشــت و این 
مهم مگر بــا حمایــت و تشــویق های اهل 
هنــر و مــردم موســیقی دوســت اصفهــان 

میسر نمی شد. 

حافظ بود و تنظیم بجا و خوب مهران نساج پور بر این 
آهنگ بر زیبایی ایــن شــعر افــزود و درک آن را ممکن تر 
ســاخت »ز گریه مردم چشمم نشســته در خون است، 
ببیــن کــه در طلبت حــال مردمان چون اســت؛ بــه یاد 
لعل تو و چشم مســت میگونت، ز جام غم می لعلی که 

می خورم خون است«

   شور و نوای مولانا
یکــی دیگــر از بخش هــای مثال زدنی شــب سرمســت، 
اجــرای قطعــه  آشــنای »ای لویــان« بــود، ایــن شــعر از 
مولانا بــود و ریتم دف در این آهنگ شــور و هیجان را بر 
کم کرد.ای لولیــان ای لولیان  هنرســرای خورشــید حا
یک لولی ای دیوانه شــد، طشــتش فتــاد از بــام ما نک 
سوی مجنون خانه شد/ می گشت گرد حوض او چون 
گهان  تشــنگان در جســت و جــو، چون خشــک نانــه نا

در حوض ما ترنانه شــد/ای مرد دانشــمند تو دو گوش 
از این بربند تو، مشــنو تو این افســون که او ز افســون ما 

افســانه شــد/زین حلقه نجهــد گوش ها کو 
عقل برد از هوش ها  تا ســر نهد بر آســیا چون 

دانه در پیمانه شد.
کــه  اســت  شــاعرانی  از  ابـــتهاج  هوشنـــگ 
دردآشــنای انســان امــروزی می نمایــد، ایــن 
هنرمندکــه اشــعارش با آنکــه در طبقــه بندی 
اشعار نو قرار می گیرد؛ اما پیوندی مستحکم با 
موسیقی اصیل پیدا کرده است و اجرا شعری 
 زیبــا از ایــن شــاعر حــال حاضــران را متحــول

 کرد. 
یــک دم نــگاه کــن کــه چــه بــر بــاد می دهی، 
چندین هزار امیــد بنی آدم اســت این گفتی 
که شعر ســایه دگر رنگ غم گرفت، آری سیاه 

یکی دیگر از 
بخش های 
مثال زدنی 

شب سرمست، 
اجرای قطعه  

آشنای ای 
لولیان بود

دفتـر تخصصی موسـیقی سـازمان فرهنگی اجتماعی ورزشـی شـهرداری اصفهـان، از نهادهای 

سعید 
امامی

مهـم حمایت کننده موسـیقی اسـت کـه این روزهـا به عنوان پشـتیبان موسـیقی ایرانی خوب و 
اصیل در شـهر مطرح اسـت و سـالن هنرسـرای خورشـید به عنوان میعادگاه موسـیقی و مردم 

شناخته می شود.
بـود کـه در زمینـه موسـیقی سـنتی فعالیـت  بـار هنرسـرای خورشـید میزبـان گـروه جوانـی  ایـن 

می کننـد، کنسـرت گـروه سرمسـت به سرپرسـتی مهران نسـاج پـور نوازنـده کمانچه و تنظیـم کننده 

بـا همراهـی خواننـده جـوان و خوش صـدا پارسـا حسـندخت بسـیار بـا اسـتقبال روبـه رو شـد.

سال سیزدهم، شماره 3101 10
 یکشنبه

3 دی 1396
فرهنگ و هنر
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آگهی استعلام  شماره  96-2
منطقه چهارده شهرداری در نظر دارد  پروژه های ذیل را تعیین پیمانکار نماید: 

تذکرات: 
1- پیمانکاران ملزم به ارایه اســناد و مدارک شــرکت/پیمانکاری و ســوابق کاری و گواهینامه صلاحیت 
انجام کار خود قبل از  تهیه اســناد می باشــند، بدیهی اســت تحویل اسناد اســتعلام منوط به ارزیابی 

سوابق و توان شرکت کنندگان می باشد. 
2- واجدین شــرایط می توانند از تاریخ نشــر ایــن اطلاعیه همه روزه بــه جزء روزهای تعطیــل به منطقه 
14 شــهرداری اصفهان واقع در خیابــان آیت اله غفــاری مقابل حرم و بــا ارایه معرفینامه کتبی شــرکت / 
پیمانکاری و سایر مدارک نسبت به خرید اسناد اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه اسناد استعلام می 

بایست توسط شرکت کننده تایید، مهر و امضا شده و طبق شرایط استعلام ضمیمه پیشنهاد گردد. 
کت  3- آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت تا تاریخ 1396/10/25 می باشد، بدیهی است دریافت پا

ها بعد از  ساعت 14 امکان پذیر نمی باشد. 
4- منطقه در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است. 

5- حضور نماینده تام الاختیار و مطلع به آنالیز قیمت پیشنهادی و بادر دست داشتن معرفینامه کتبی 
کت ها در محل الزامی است.  گشایی پا پیمانکار در روز باز

6- برندگان اول و دوم استعلام هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
7- برنده استعلام جهت عقد قرارداد بایدمعادل 5 درصد مبلغ مورد پیمان را به عنوان تضمین انجام 
تعهدات پیمان به صورت ضمانتنامه بانکی و یافیش نقدی تســلیم نمایــد. این ضمانتنامه طبق ماده 

34 شرایط عمومی پیمان آزاد می گردد. 
گهی استعلام به عهده برنده استعلام می باشد.  8- هزینه چاپ آ

مدیر منطقه 14 شهرداری اصفهان 

فهرست بها سال مبلغ برآورد اولیه تقریبی  نام  پروژه  
مدت اجرا ی 

عملیات )ماه(

تضمین شرکت در 

استعلام ) ریال( 

46/750/000ابنیه 450/000/0001396اصلاح هندسی معابر و تقاطع های سطح منطقه 

500/000/000حفر، تنقیه و لایروبی چاه های آب باران در سطح منطقه   
فهرست بهای ابلاغی 

معاونت عمران 96  
67/000/000

47/000/000ابنیه 500/000/0001396تعمیرات و نگهداری در سطح منطقه 

اصلاح جانمایی و مناسب سازی گذرهای عابر و پهلوگاه 

ایستگاه های اتوبوس در سطح منطقه 
68/500/000ابنیه 800/000/0001396

600/000/000نصب، تعمیر و نگهداری گاردریلها و موانع فلزی سطح منطقه 
فهرست بهای ابلاغی 

معاونت ترافیک 96  
127/500/000

اصلاحیه 

هیات مدیره شرکت پی وی سی خوزستان 

 پیــرو صورتجلســه مجمــع عمومــی فــوق العــاده در تاریــخ 96/09/18 کاهــش اختیــاری ســرمایه شــرکت
 پی وی سی خوزستان که در روزنامه اصفهان زیبا به شماره 3100 مورخ 96/10/02 چاپ شده است، سرمایه 
شــرکت از طریق کاهش تعداد ســهام از مبلــغ 24/970/352/000 ریال بــه مبلــغ 18/012/650/000 ریال 

صحیح می باشدکه مراتب بدین وسیله اصلاح می گردد. 
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مظنه

بررســی آمارهای تجارت خارجی کشــور نشــان می دهد در 9 ماهه نخســت سال 
جــاری، 1891 دســتگاه خــودرو از گمــرکات مختلــف بــه مقاصــد خارجــی صــادر 
شــده است.کشــورهایی از جمله لبنــان، ارمنســتان و عــراق  از جملــه خریداران 

خودروهای ایرانی هستند. به عنوان 
نمونه در آذرماه امســال 95 دســتگاه 
برلیانــس و پیکاپ از گمــرک تهران به 
کشــور لبنان صادر شده اســت. پراید 
از جمله پرطرفدار تریــن خودروهای 
صادراتــی ایران بــه  مقاصــدی مانند 
کشور عراق است. گفتنی است عمده 
صــادرات ایران به کشــور افغانســتان 
انواع قطعات خودرو ســت.بر اساس 
جدول منتشر شده از سوی گمرک در 
مهر ماه امسال، 3 دســتگاه پژو2008 
از گمرک غرب تهران به کشور فرانسه 

صادر شده است. همچنین در آبان ، 18 دستگاه سمند سورن به ارزش 123هزار 
دلار به کشور ارمنستان صادر شده است.

رئیس اتاق اصنــاف، گفت: قیت نان هیچ گونه افزایشــی نخواهد داشــت.به 
گزارش ایســنا، علی فاضلی اظهار کرد: بــرای جلوگیری از افزایــش قیمت نان 
پیشــنهاد ما این بود کــه شــاهد افزایش حامل هــای انرژی نباشــیم و قیمت  

حامل های انــرژی همچون ســال 
1393 باشد.وی افزود: همچنین 
پیشــنهاد کردیــم کــه حداقل حق 
بیمه کارفرمایان تا سقف پنج کارگر 
اعمال شود تا بدین ترتیب بخشی 
از مشــکلات ایــن صنــف برطــرف 
شــود.رئیس اتــاق اصـــناف کشــور 
در پاسخ به این ســوال که از سوی 
دولــت وعــده همــکاری در ایــن 
زمینــه داده شــده اســت، توضیح 
داد: هنوز مســئولان در این زمینه 
پاسخ نداده اند؛  اما پیشنهادمان 

را طی نامه ای به معاون اول رئیس جمهور ارسال کرده ایم که امیدواریم این 
پیشنهادات مورد توجه قرار گیرد.

فرآورده های گوشتی غیراستاندارد »دهکده پروتئین« توسط بازرسان اداره 
کل استاندارد استان تهران توقیف و از این واحد صنفی متخلف به دادگاه 
شــکایت شــد.به گزارش ایســنا، مســلم بیات ، مدیرکل اســتاندارد استان 

تهــران ، بــا اعلام هشــدار نســبت به 
فرآورده های غیراستاندارد گوشتی و 
پروتئینی یک واحد صنفی »دهکده 
پروتئین« در تهران اظهار کرد: هفته 
گذشــته بازرســان اســتاندارد، 2۴0 
کیلوگرم انواع فرآورده های گوشــتی 
غیراســتاندارد در ایــن فروشــگاه را 

توقیف کردند.
وی ادامــه داد: از ایــن واحد صنفی 
قــدس  میــدان  محــدوده  در  کــه 
شــده  واقــع  شــریعتی  خیابــان  و 
اســت 2۴0 کیلوگــرم انــواع ژامبون، 

غ توقیف و برای آزمون در آزمایشگاه های  گ گوشت و مر سوسیس، هات دا
استاندارد نمونه برداری شد.

بازارهای                      روز

گران ترین                    پاوربانک ها

مدتی است در برخی واحدهای طلافروشی به 
کتور به خریداران  بهانه های مختلف از ارائه فا
خودداری می شود. برخی خریداران بازار طلا در ماه های 
گذشــته بــا ایــن اتفــاق مواجــه شــده اند کــه واحدهــای 
کتور خــودداری  فروشــنده بــه دلایــل متعــدد از ارائــه فا
می کنند. در این میان برخی از فروشندگان اینگونه عنوان 
می کننــد کــه »طلاهایی بــا وزن کمتــر از یک گــرم نیاز به 
کتور ندارد« و برخی دیگر می گویند »طلاهایی که وزن  فا
کتور هستند«.البته در هیچ  کمتر از دو گرم دارند بدون فا
یک از مــوارد، فروشــندگان اســتدلالی برای حــرف خود 
ندارنــد و در نهایــت ممکــن اســت بگوینــد که »از ســوی 
اتحادیه چنین امری مصوب شده است«.جالب آنکه در 
کتور نیز در واحدهای مختلف  مورد وزن طلاهای بدون فا
به طور ســلیقه ای اقدام می شــود؛ امــا در مــوارد متعدد 
طلاهایی که بــه ویژه بــرای هدیه بــه فروش می رســند، 
کتور به دست مشتری سپرده می شوند که  بدون ارائه فا
درباره این موضوع، رئیس سابق اتحادیه فروشندگان طلا 
کید کرده بود »بــرای خرید هر نوع طلایی لازم  و جواهر تا
کتور ارائه شود«.محمد کشتی آرای در این باره به  است فا
گر یک واحد صنفی چنین حرفی زده  ایسنا، گفته بود »ا
که واحدها  باشــد قطعا مرتکب تخلف شــده اســت؛ چرا
موظف اند به هر میزان که پول دریافت می کنند رسید و 
اتحادیــه  مدیــره  هیئــت  کنند«عضــو  ارائــه  کتــور  فا
کید بــر اینکه اتحادیه  فروشــندگان طلا و جواهر ضمن تا
کتور هیچگونه  فروشــندگان طلا و جواهر برای صــدور فا
محدودیتی از نظر وزنی در نظر نگرفته است، اظهار کرد که 
هرگونه داد و ستدی در بازار طلا باید با ارائه مدرک باشد.
کشــتی آرای در پاســخ به این ســوال کــه آیا ممکن اســت 
واحدهای مربوطه به دلیل فروش طــلای تقلبی از ارائه 
کتور خودداری کنند، گفت: احتمال زیاد وجود دارد که  فا
کتور خودداری کنند که  این افراد به دلیل تقلب از ارائه فا
به مردم توصیه می شــود به هیچ عنــوان از این واحدها 
که ممکن است این افراد به دلیل برخی  خرید نکنند؛ چرا
مشکلات نخواهند مدرک به دست مشتریان خود دهند.

وی در عیــن حال یادآور شــد که افــراد می توانند اینگونه 
تخلفات را از طریق اتحادیه طلا و جواهر پیگیری کنند؛ 
کتور مربوطه را نداشــته باشــند،  گــر پس از خریــد، فا اما ا

راهی برای پیگیری موضوع وجود نخواهد داشت.

بازار                              روز

 واردات سر بطری
 به کشور

 پیش بینی افزایش 
قیمت سالیانه مسکن

 واردات برنج در 9 ماه
 ابتدایی سال

 حباب سکه
 با وجود حراجی ها

گمــرک در هشــت ماهــه  میــزان: بــر اســاس آمــار 
ســال 9۶، بیــش از یک هــزار و 11۴ تــن ســر بطــری 
 22 ارزش  بــــه  جهــان)  مختلــف  کشــور های  از 
میلیــارد و 102 میلیــون و 29۷ هــزار و ۶۴3 تومــان( 
 بــه ویــژه از کشــور های اروپایــی وارد ایــران شــده 

است.

ایسنا: پیش بینی کارشناسان این است که بازار مسکن 
با میانگین 10 تا 15 درصد افزایش قیمت سالیانه و رونق 
در بخش متوسط قیمت به روند فعلی خود ادامه دهد؛ 
اما جهش قیمتی در ســال آینده اتفــاق نخواهد افتاد. 
بازار مســکن در حــال حاضر با رونق نســبتا مناســبی در 

واحدهای میان متراژ مواجه شده است.

تسنیم: بر اساس آمارهای گمرک درباره واردات برنج تا 
آذر ماه امسال حدود 1میلیون تن برنج به ارزش تقریبی 
یک میلیارد دلار وارد کشور شــده است.بررسی آخرین 
آمارهای تجارت خارجی کشور نشان می دهد در 9ماهه 
نخست سال جاری واردات برنج نسبت به مدت مشابه 

سال قبل رشد 8۶درصدی داشته است. 

ایســنا: بــا وجــود برگــزاری حــدود 1۷ حراجــی برای 
عرضه ســکه و تعدیل قیمت هــا در بــازار، همچنان 
حــدود 100 هــزار تومــان حبــاب قیمتــی بــرای آن 

وجود دارد.
 گرانی دلار از دلایل اصلی رکوردشــکنی های سکه و 

عدم کاهش قیمت آن به شمار می رود.

هزار تومانمیلیارد دلار میلیارد تومان
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 - ظرفیت 10000 میلی آمپر با قابلیت 
پشتیبانی از شارژ سریع نسل 2.0 

-دارای یک کابل Micro USB جای گذاری 
شده در بدنه 

 -طراحی فوق العاده 
-شارژ  از طریق پایه مغناطیسی 

و کابل 
-قابلیت شارژ  دو  دستگاه همزمان 

-دارای کابل شارژ 

-دارای تکنولوژی شارژ سریع 3.0 
Quick Charge

-قابلیت تشخیص شدت جریان به صورت 
Power IQ هوشمند

-محافظت شده در برابر افزایش ولتاژ، جریان، 
MultiProtect دما

-تشخیص مقاومت کابل برای شارژ دهی 
Voltag Boost سریع تر

   -    قطع کردن جریان پس از 
شارژکامل 

-ظرفیت بالا 
-کیفیت بالا 

تومان

تومان

تومان

تومان 370.000

 ANKER 
 A1274 20000MAH

350.000

 340.000

300.000

 AMAZON 
BASICS 16100 16100MAH

 XIAOMI ZMI
MF885 10000MAH

JUST MOBILE 
TOPGUM 6000MAH 

تغییر)درصد(قیمتارز

 )0.۷9%( 3۴0-۴2.900دلار

 )3.8۶%( 2.030-52.550یورو

)0.۷۶%( ۶90-59.090پوند

 )0.93%( 110-11.880درهم

 )0.18%( 80-۴۴.550فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

 )0.21%( 30.000-1۴.520.000بهار آزادی

ح امام)ره( )0.31%( ۴5.000-1۴.۶10.000طر

)0.۶8%( 50.000-۷.300.000نیم سکه

)0.0%( ۴.25۷.0000ربع سکه

 )0.۷۷%( 10.390-1.353.۷90گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)0.3۶%( 9۶.2۷03۴1شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

30.855109 )%0.3۶(

)0.32%( ۶8.28۶21۶شاخص بازار اول

)0.۴2%( 20551581۶شاخص بازار دوم

)0.۷9%( 10۶38.1فرابورس

ایران 3 دستگاه پژو 2008

 به فرانسه صادر کرد

 آخرین تصمیم
 درباره قیمت  »نان«

 این فرآورده  گوشتی را
 نخرید

سال چهاردهم، شماره 123113
یکشنبه

17 دی 1396 
بازار

   قیمت انواع 
ماهی و میگو در بازار

مصوب عنوان

2۴0,000 ریال شمال-اردک ماهی  بالای ۷00گرم

300,000 ریال شمال-سفید دریایی  بالای 900 گرم

280,000 ریال شمال-سفید دریایی بین ۷00تا 900 گرم

250,000 ریال شمال-سفید دریایی  بین 500تا ۷00 گرم

2۶0,000 ریال شمال-سوف  بالای 800گرم

2۴0,000 ریال شمال-سوف   بین ۴00تا 800گرم

۷0,000 ریال شمال-سیم

290,000 ریال شمال-کفال  بالای 900 گرم

250,000 ریال شمال-کفال  بین ۶00تا 900 گرم

210,000 ریال شمال-کفال  بین 300تا ۶00 گرم

۴0,000 ریال شمال-کیلکا

1۴0,000 ریال
پرورشی آمور کپورعلفخوارسفید 

بالای1500 گرم

130,000 ریال
پرورشی آمور کپورعلفخوارسفید 

1000تا1500 گرم

85,000 ریال
پرورشی کپورسرگنده  بیگ هد 

بالای3000 گرم

۷5,000 ریال
پرورشی کپورسرگنده  بیگ هد 

2000تا3000 گرم

85,000 ریال
گ  کپور نقره ای ، آزاد  پرورشی فیتوفا

پرورشی بالای 1500 گرم

۷5,000 ریال
گ کپور نقره ای ، آزاد  پرورشی فیتوفا

پرورشی  بین 1000تا 1500 گرم

۶0,000 ریال
گ کپور نقره ای، آزاد  پرورشی فیتوفا

پرورشی  بین ۷00تا 1000 گرم

125,000 ریال
پرورشی قزل آلای رنگین کمان   بین 

300تا 1500 گرم

125,000 ریال پرورشی کپوربالای1500 گرم

115,000 ریال پرورشی کپوربین1000تا1500 گرم

2۴0,000 ریال
 ماهی شیر   بچه شیر   با سر و دم 

بین 1000تا3000 گرم

200,000 ریال
 ماهی شیر   بچه شیر   با سرو دم 

بین ۷00تا1000گرم

100,000 ریال ماهی بیاح   بالای 200 گرم

190,000 ریال ماهی پرستو کمتر از500 گرم

2۴5,000 ریال ماهی حلوا سیاه  بالای 1000 گرم

210,000 ریال ماهی حلوا سیاه   بین 500تا 1000 گرم

380,000 ریال ماهی راشکو   بین 1000تا 3000 گرم

3۴0,000 ریال ماهی راشکو   بالای 3000 گرم

95,000 ریال ماهی خامه ماهی   زیبا  بالای 3000 گرم

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-۷13۷نزدک آمریکا

-2529۶داوجونز

-2۷۴3اس اند پی500

-23۷15نیکی ژاپن

-3392شانگهای چین

ارزان ترین  موبایل ها از ارزان ترین برند
موبایل های هوشمند ارزان شیائومی چه هستند و چه امکاناتی دارند؟

 Redmi   
نخستین خانواده  از موبایل های ارزان قیمت شیائومی 
»ردمــی« نــام دارد کــه ایــن شــرکت هــر ســاله تعــدادی از 
اعضای جدید آنــرا به روز رســانی می کنــد. در حال حاضر 
 چهــار عضــو از اســمارت فون های ردمی شــیائومی یعنی  
Redmi ۴X ، redmi not2 ، Redmi ۴a ، Redmi2در بــازار 
اصفهــان به فــروش می رســند و همانطــور که ازاســم آنها 
مشــخص اســت، اســمارت فون  Redmi ۴Xنســبت بــه 

ســایر محصولات نام بــرده، جدید ترو امکانات بیشــتری 
 Redmi ۴Xو Redmi۴a  ،  redmi note2  دارد. بــرای
پردازنــده مرکزی 8 هســته ای بــه همــراه رم 2 گیگابایتی 
در نظــر گرفتــه شده اســت.  Redmi 2نیــز ماننــد ســایر 
اعضای خانــواده خود مجهز بــه حافظــه رم 2 گیگابایتی 
بــوده و فقــط پردازنــده مرکــزی ضعیف تــری دارد. از نظر 
 حافظــه داخلــی نیــز محصــولات ردمــی در دو نســخه 
1۶ و 32 گیگابایتــی ارائه می شــوند. بزرگ ترین نمایشــگر 

 در بیــن ایــن اســمارت فون های قیمــت پاییــن، بــه  
کــه در انــدازه 5.5 اینچــی از  redmi note2 تعلــق دارد 
نــوع LCD تولیــد می شــود. پــس از آن بایــد بــه صفحــه 
نمایــش 5 اینچــی Redmi ۴X و        Redmi ۴aاشــاره کــرد 
کیفیــت مناســبی برخــودار هســتند. همچنیــن  کــه از 
 Redmi  2کوچک ترین نمایشــگر یعنــی ۴.۷اینچی بــرای
تعبیــه شده است.اســمارت فون های خانــواده ردمــی با 
اینکه در دســته محصولات رده پایین این شــرکت جای 
می گیرند؛  اما مجهز به دوربین های با کیفیتی هســتند. 
در این میان تنها Redmi 2 به دوربین اصلی با سنسور 8 
مگاپیکسل و دوربین سلفی 2مگاپیکسلی مجهز است و 
برای ما بقی اعضای آنهــا دوربین اصلی 13 و دوربین جلو 
5 مگاپیکسلی در نظر گرفته شده اســت. در انتها باید به 
 Redmi2 قیمت این موبایل های هوشمند اشاره کرد که
بــه عنــوان ارزان تریــن محصــول ایــن کمپانــی بــا قیمت 
 Redmi ۴a redmi 380هزارتومــان  بــه فــروش می رســد و
note2  وRedmi ۴X  نیز هر کدام به  ترتیب با قیمت ۴80، 

550 و۶50 هــزار تومان عرضه می شــوند. نکته جالب 
در خصــوص خانــواده ردمی این اســت که همــه آنها 
از شبکه اینترنت ۴g پشــتیبانی می کنند و در کنار آن 
مجهز به باتری های قدرتمندی در مقایســه با ســایر 

رقیبان خود هستند.

Mi    
دومیــن ســری از خانــواده  موبایل هــای ارزان  قیمــت 
شــیائومی با نام خانواده  »می« عرضه می شــود؛ البته 
در مقایسه با محصولات ردمی، کمی گران تر هستند. 
اســمارت فون  Mi ۴ ارزان تریــن عضــو ایــن خانــواده 
محسوب می شود و قیمتی حدود ۴50هزار تومان دارد 
که از امکانات نســبتا مطلوبــی بهره می بــرد. پردازنده 
مرکزی ایــن محصــول، ۴هســته   قدرتمنــد دارد و با 3 
گیگابایت حافظه رم همراه شــده اســت تا به راحتی از 
پس  اجرای نرم  افزار های سنگین برآید. دوربین اصلی 
این موبایل دارای سنســور 13مگاپیکســلی اســت که 
می توانــد تصاویــر بــا کیفیتــی را ثبــت کنــد. همچنین 
دوربین ســلفی آن نیز، سنســور 8 مگاپیکســلی دارد. 
شیائومی برای  Mi ۴ نمایشگری 5 اینچی با رزولوشن  

full HD، تعبیه کرده است.
 پــس از Mi۴، بایــد بــه مشــخصات موبایل هوشــمند 
شیائومی مدل Mi Note دو سیم  کارته اشاره کرد که با 
داشتن امکانات منحصر به فردی، تنها حدود ۷00هزار 

تومان قیمت دارد.
 در واقع امکانات این موبایل هوشــمند باعث شده تا 
به راحتی آن را با پرچمداران ســایر کمپانی ها مقایسه 
کنند؛  در حالی که کمتر از نصف آنها قیمت دارد. درمرکز  
Mi Note  از پردازنده ای ۴ هســته ای با 3 گیگابایت رم 
استفاده شده است. همچنین ۶۴ گیگابایت حافظه 
داخلی دارد؛  اما عدم پشتیبانی از کارت حافظه را باید 
عیب بزرگ آن در نظر گرفت. صفحه نمایش 5.۷اینچی   
ایــن موبایــل نیــز بــا وضــوح تصویــر  FullHD ، کیفیت 

بالایی را به تصویر می  کشد. 
شیائومی در قاب جلو و پشت این محصول دو سنسور 
13 و ۴  مگاپیکســلی به عنوان دوربین اصلی و سلفی 
تعبیــه کرده اســت کــه می تواننــد بــا رزولوشــن بــالا و 
سرعت 30 فریم بر ثانیه فیلم  برداری کنند. در مجموع 
در این بازه قیمتــی، اســمارت فون های خانواده می 
شــیائومی از امکانات بالایی برخودار هســتند و البته 

زیبا طراحی شده اند.  

بـا شـنیدن نـام شـیائومی ابتـدا بـه چـه چیـزی فکـر می کنیـد؟ بررسـی ها نشـان می دهـد کـه 

سعیده 
غفاری

مـردم جهـان، شـیائومی را به عنـوان برندی می شناسـند کـه ارزان ترین موبایل های هوشـمند 
را تولیـد و روانـه بـازار می کنـد؛ بنابرایـن شـیائومی ارزان تریـن برنـد  بـازار اسـت! امـا در میان 
محصـولات ایـن برنـد، تعـدادی از آنهـا قیمـت  بـاور نکردنـی دارنـد؛ زیـرا در کنار مشـخصات 
 Mi و  Redmi  فنـی خـوب، بـا قیمت مناسـبی عرضه می شـوند. این موبایل هـا از دو خانـواده
هسـتند کـه همـه  آنهـا همزمـان بـا عرضـه  جهانـی در بـازار اصفهـان نیز بـه فروش می رسـند. 
قبـل از اینکـه  انتخـاب کنیـد کـدام یـک از ایـن موبایل ها مناسـب نیاز شـما هسـتند بایـد با مشـخصات آنها 

آشنا شوید.

هشدار به خریداران طلا



رئیس سازمان میراث فرهنگی خبر داد:

اختصاص 2400 میلیارد تومان برای توسعه گردشگری و صنایع دستی روستایی
رئیس ســازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری گفت: دولت با تصویب قانون حمایت 
از اشتغال و توسعه گردشــگری و صنایع دستی روستایی، 
دو هــزار و 400 میلیــارد تومــان بــرای رونــق و کارآفرینــی در 

روستاهای کوچک اختصاص داد.
به گزارش ایرنا، علی اصغر مونســان روز شــنبه در نشســت 
خبری بــه مناســبت مصوبــات اخیر دولــت در حــوزه های 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری در محل این 
سازمان اظهار کرد: در قانون حمایت از اشتغال روستایی، 
12 هــزار میلیارد تومان برای توســعه اشــتغال زایــی و رونق 
شــهرها و روســتاهای کوچــک در نظــر گرفتــه شــده کــه به 

درآمدزایی برای مردم این مناطق منجر خواهد شد.
 بــا اجــرای ایــن مصوبــه در شــهرهای کوچــک و روســتاها 

شــاهد رشــد اقتصــاد و رونــق روزافزون 
خواهیم بود.

    هشــت هــزار میلیــارد ریــال برای 
حمایت از اشتغال جوانان

معاون رئیس جمهوری از دیگر مصوبه 
دولت در حمایت از تولید و اشتغال خبر 
داد و در این باره توضیح داد: براســاس 

آیین نامه اجرایی تبصره 14 قانون بودجه سال 96 که از این 
پس اجرایی می شود، به سازمان برنامه و بودجه اجازه داده 
شد تا سقف هشت هزار میلیارد ریال بابت حمایت از تولید 
غ التحصیلان دانشگاهی،  و اشتغال با اولویت جوانان، فار

مسکن، حمل ونقل عمومی و کارآفرینی هزینه کند.

مجــوز همــکاری شــهرداری هــا بــرای 
مرمت و بهره بــرداری از بناهــای میراث 

فرهنگی
مونسان بیان داشت: بر اساس مصوبه 
جدیــد دولــت و بــه پیشــنهاد یکــی از 
کمیســیون های کلانشــهرها از این پس 
بــه شــهرداری هــا اجــازه داده می شــود 
که با ســازمان میراث فرهنگــی در زمینه 
مرمت و بهره برداری از بناهــای میراث فرهنگی همکاری 
کنند.رئیس ســازمان میــراث فرهنگــی ادامــه داد: بر این 
اساس، شــهرداری ها می توانند نســبت به مرمت تملک 
و بهــره بــرداری از بناهــای میراثــی در چارچــوب ضوابــط 
سازمان میراث فرهنگی اقدام کنند که مقرر شد آیین نامه 

اجرایی این مصوبه با همکاری سازمان میراث فرهنگی و 
کید کرد: همچنین  وزارت کشور تهیه و ابلاغ شــود.وی تا
به شورای های اسلامی شهر اجازه داده می شود با رعایت 
قوانین، درصدی از درآمد شهرداری ها را متناسب با نیاز 

بافت ها و بناهای تاریخی به این امر اختصاص دهند.
معــاون رئیــس جمهــوری یــادآور شــد: انتظــار مــی رود با 
ایــن مصوبات شــاهد رشــد و توســعه گردشــگری باشــیم 
و معتقدیــم ایــن توســعه فوایــد بســیاری در بخش هــای 
اجتماعــی و اقتصــادی دارد و مــی تواند در ایجاد شــغل و 
گر قرار باشد  شــادابی جامعه کمک کند.وی اضافه کرد: ا
در کشور، اقتصادی بر پایه جدا شدن از اتکا به نفت شکل 
بگیرد گردشــگری در این راســتا برای ایجاد شغل و درآمد 

مهم ترین کمک را خواهد کرد.

13 گردشگری

ســفیر جمهــوری خلــق چیــن در ایــران بــا 
اشاره به اهمیت توسعه گردشگری بین دو 
کشور، گفت: ضروری است که اصحاب رسانه برای 

این منظور به صحنه بیایند.
گــزارش ایرنــا، »پانــگ ســن« روز پنجشــنبه در  بــه 
نشســت تشــریح نخســتین همایــش بیــن المللــی 
له  چشم انداز توسعه روابط ایران و چین در هتل لا
تهران، به ســفر مســئولان و خبرنگاران چند شبکه 
تلویزیونی چین به نقاط مختلف ایران در سال های 
گذشته اشــاره کرد که با هدف ســاخت مستندها و 
سریال هایی برای معرفی هرچه بیشتر جاذبه های 
ایران به چینی ها و همچنین آداب و رسوم چینی ها 

بوده است.
به گفتــه وی، اصحاب رســانه دو کشــور مــی توانند 
در معرفی، تبیین و همچنیــن نمایش جاذبه های 
توریســتی و گردشــگری دو کشــور نقــش بســزایی را 

برای دو ملت ایفا کنند.
این مقام چینی از اصحاب رسانه دو کشور خواست 
برای توســعه، رونق و فراهم کردن زیر ســاخت ها و 
زمینه های گردشگری ایران و چین به صحنه آمده 
و در معرفی جاذبه هــا و ارائه راهکارهای مناســب و 
ح بــه مقامات مســئول دو کشــور در زمینه  قابل طر

گردشگری کمک کنند.
وی همچنیــن با اشــاره بــه اینکــه ســفارت چین در 
تهــران ســال گذشــته میــلادی 112 هــزار ویــزا برای 
اتباع ایرانی صادر کرده است، از رشد 8.8 درصدی 
سفر ایرانی ها به این کشور در مقایسه با سال 2016 

خبر داد.
بــه گفته یانگ ســن، روابط دو کشــور ایــران و چین 
از ســابقه ای طولانــی و دیرینه برخوردار بــوده که با 
حمایت روسای جمهوری دو کشــور رو به گسترش 

است.
وی، سفر »شی جین پینگ« رئیس جمهوری چین 
به ایران در سال 2016 را بسیار موفقیت آمیز توصیف 
کرد که طی آن، نقشه راه 
توســعه روابــط تهــران و 

پکن طراحی شد.
پانــگ ســن،  گفتــه  بــه 
نگاهی به ســال گذشــته 
از  کــی  حا میــلادی 
افزایــش همــکاری های 
دو کشــور در زمینه های 
مختلف به ویژه تجارت و 

گردشگری است.
ســفیر چیــن در تهــران 
کشــور  یــادآور شــد: دو 
ایــران و چیــن متمــدن 
و برخــوردار از تاریــخ و 
فرهنگ طولانی هستند 
همــکاری  معتقدیــم  و 
زمینــــــه  در  طــرف  دو 
گردشــگری مــی توانــد بــه تعمیــق همــکاری هــای 

فیمابین بینجامد.
ایــن دیپلمــات ارشــد چیــن همچنین بــا اشــاره به 
ســفر »علی اصغر مونســان« رئیس ســازمان میراث  
فرهنگــی، صنایع  دســتی و گردشــگری بــه چین در 
سال 2017، خاطرنشان کرد: در این سفر درخصوص 
تقویــت همکاری هــای طرفیــن بحث و تبــادل نظر 
شد.وی تصریح کرد: ایران و چین دو کشور مهم در 
ح  مسیر جاده ابریشــم هســتند که در چارچوب طر
»یک جاده، یک کمربنــد« همکاری هــای متقابل 
دارنــد و پیونــد نزدیــک ملــت هــا و توســعه تجــارت 
ح را  بدون وجــود موانــع، دو هــدف اصلــی این طــر

تشکیل می دهد.
پانگ ســن در ادامــه بــا تشــریح برنامه هــا و اهداف 
همایــش بیــن المللی »چشــم انــداز توســعه روابط 
ایران و چین« ایــن رویداد را فرصــت مغتنمی برای 
فعالان گردشــگری دو کشــور برای توســعه، تعمیق 
و رونق بخشــی بــه روابط عنــوان کرد که با آشــنایی 
هرچــه بیشــتر دو ملــت، تقویت دوســتی بیــن آنان 
کید بر حمایت همه  نیز میســر خواهد شــد.وی با تا
جانبه سفارت چین از این همایش، ابراز امیدواری 
کــرد: روابــط تهــران و پکــن در آینــده ای نزدیــک بــا 
تشــریک مســاعی بــه پیشــرفت هــای چشــمگیری 
نائل شود.ســفیر چین در تهران در ادامه در پاســخ 
به سوالی مبنی بر اراده دو کشور برای همکاری های 
گسترده در زمینه گردشگری، اظهار داشت: توسعه 
گردشــگری و تبــادل توریســم بیــن ایــران و چیــن 
مستلزم حمایت دولت ها، ارائه تسهیلات دولتی و 

مشارکت فعالانه سرمایه گذاران است.
پانگ سن افزود: مسئولان گردشگری ایران و چین 
طی تفاهم نامه های متعدد اعلام آمادگی کرده اند 
تا با تشریک مساعی تعداد توریست های دو کشور را 
افزایش دهند.به گفته این دیپلمات ارشد چین در 
ایران، برای اجرای این تفاهم نامه ها باید اقدامات 
زیادی به انجام برســد و در گام نخست، دولت باید 

فعالانه از این موضوع حمایت کند.
وی تصریح کرد: فراهم کردن تسهیلات برای توسعه 
گــذاران،  گردشــگری و مشــارکت فعالانــه ســرمایه 
ازجمله ســایر اقداماتی اســت که در این راستا باید 
بــه انجــام برسد.نخســتین همایــش بیــن المللــی 
چشــم انداز توســعه روابط ایران و چین با محوریت 
گردشــگری و تجــارت 28 دی مــاه جــاری بــا حضور 
رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری و سفیر 
چیــن در تهــران و فعــالان گردشــگری دو کشــور در 

تهران برگزار خواهد شد.

 حل پرسش های تاریخی با انجام 
طرح تبارشناسی ژنتیکی ایرانیان

انجــام بررســی و تحقیقــات آزمایشــگاهی 
نمونه های مربوط به مناطق باســتانی در 
ح تبارشناســی ژنتیکــی ایرانیان باســتان  قالب طــر
برای کمک به حل بسیاری از پرسش های تاریخی 

انجام می شود.
به گزارش روابط عمومی پژوهشگاه میراث فرهنگی 
و گردشگری، محمود تولایی، رئیس مرکز تحقیقات 
ژنتیــک انســانی نــور، در حاشــیه برگــزاری کمیتــه 
ح تبارشناســی ژنتیــک  مشــترک تفاهــم نامــه طــر
ایران باستان که با همکاری پژوهشکده حفاظت و 
مرمت آثار تاریخی-فرهنگی و مرکز تحقیقات ژنتیک 
انســانی نور برگزار شــد، با اعلام این خبــر گفت: علم 
باستان شناسی و مطالعات و بررسی های باستانی 
همواره تلاش داشته تا زوایای پنهان گذشته انسان 
را آشکار کند، در این میان ابزارهای زیادی به کمک 
این علم آمده و به ویژه در دهه های اخیر، این علم 

مسلح به علوم و ابزارهای نوینی شده است.
او با اشاره به جایگاه ویژه ژنتیک در میان دانش های 
گی های خاص این رشــته گفت:  نوین به دلیــل ویژ
مطالعات ژنتیکی قادر اســت اطلاعــات بی نظیری 
را در اختیار پژوهشــگران قــرار دهد و از ایــن داده ها 
می توان نتایج ارزشــمندی را مانند تبار انســان ها، 
مسیرهای مهاجرت، اختلاط، گسستگی و اشتقاق 
اقــوام از هــم، میــزان قرابــت انســان ها یــا اقــوام بــا 
یکدیگر،نســب شناســی ،تشــخیص بیمــاری های 

ژنتیکی و... به دست آورد.
رئیــس مرکــز تحقیقــات ژنتیــک انســانی نور افــزود: 
مانــدگاری طولانــی مولکــول DNA و اتقــان بــالای 
اطلاعات حاصل از آن سبب شده داده های ژنتیکی 
عــلاوه بــر تاییــد یــا در مــواردی رد برخــی اطلاعــات 
باســتان شناســی ، داده هــای جدیــدی را نیــز در 
 اختیار قرار دهد که تا پیش از این در دسترس نبوده 

است.
او در ادامــه افــزود: ایــران زمیــن، بــه عنــوان یکــی از 
کــه بســتر بســیاری از  مهدهــای تمــدن بشــری 
رویدادهای مختلف و متنوع انســانی بوده است، از 
نظر باستان شناسی دارای غنای کم نظیری است.

 ایــن در حالــی اســت کــه بــه جــز برخــی مطالعــات 
کنــده، تــا کنــون از ظرفیــت دانــش ژنتیــک در  پرا
زمینه مطالعات باســتان شناسی در ایران استفاده 

هدفمند و گسترده ای نشده است.
محمود تولایی با اشاره به آغاز طرح تبارشناسی ژنتیکی 
ایرانیان باستان، با همکاری مشترک پژوهشگاه میراث 
فرهنگی و گردشگری و مرکز تحقیقات ژنتیک انسانی 
دانشــگاه علوم پزشــکی بقیه الله در ســال 1۳9۵ برای 
فراهم ســازی زمینه لازم گفت: پژوهشــگران در تلاش  
هســتند تا بــرای اولین بــار با گســترش دانــش ژنتیک 
باســتانی به عنوان یک علم بین رشــته ای،قدم های 
جدیــد و متفاوتــی را در راســتای مطالعــات باســتان 

شناسی ایران بردارند.

تدوین منشور عکاسی و 
فیلم برداری از اشیا در موزه ها 

مدیــر کل امور موزه هــای کشــور از تدوین 
منشــور عکاســی و فیلم برداری از اشــیای 
فرهنگی- تاریخی موزه ها خبر داد و گفت: عکاسی 
بــدون فــلاش و فیلــم بــرداری غیرحرفــه ای بــدون 

تجهیزات جانبی بلامانع است.
به گزارش روابط عمومــی معاونت میراث فرهنگی، 
»محمدرضا کارگر«، مدیر کل امور مــوزه ها، با بیان 
این مطلب گفت: منشور عکاســی و فیلم برداری از 
اشــیای فرهنگی -تاریخی موزه ها که تدوین آن به 
مدت دوماه به طول انجامید با هدف ارتقای حقوق 
بازدیدکنندگان اعم از پژوهشــگران، دانشــجویان، 

خبرنگاران، گردشگران داخلی و خارجی است.
به گفته مدیر کل امور موزه ها، این منشور در زمینه 
عکاسی و فیلم برداری از اشــیای فرهنگی-تاریخی 
و تزئینــات وابســته بــه معمــاری و ارائــه خدمــات با 
کیفیت مطلوب در موزه ها و مجموعه های فرهنگی 

-تاریخی کشور تدوین شده است.
وی افــزود: عکاســی بــدون فــلاش و فیلــم بــرداری 
غیرحرفــه ای بــدون تجهیــزات جانبــی از تمامــی 
اشــیای فرهنگی-تاریخــی در معــرض نمایــش و 
تزئینات وابسته به معماری در موزه ها و کاخ موزه ها 
که عنوان »عکاســی و فیلم بــرداری ممنــوع« بر آنها 
الصــاق نشــده باشــد بــرای عمــوم بازدیدکننــدگان 

بلامانع است.
مدیر کل امور موزه ها همچنین بیان کرد: عکاســی 
و فیلــم بــرداری حرفــه ای بــا تجهیــزات جانبــی 
)نورپــردازی و حرکتــی( از تمامی اشــیای فرهنگی-
تاریخــی اعــم از داخــل مخــزن، در معــرض نمایــش 
و تزئینــات وابســته بــه معمــاری در مــوزه هــا و کاخ 
مــوزه هــا، توســط افــراد حقیقــی و حقوقی بــا اجازه 
اداره کل موزه ها و اموال منقــول فرهنگی-تاریخی 

امکان پذیر است.
کارگــر همچنیــن دسترســی به آرشــیو عکــس و فیلم 
موزه، با اخذ مجوز از مدیر مربوطه و ذکر منبع برای 
پژوهشگران، دانشجویان و خبرنگاران را امکان پذیر 

دانست.
کثر تا  کیــد کرد: موزه هــا موظف هســتند حدا وی تا
یک هفتــه هر نــوع تقاضایی را بررســی و بــا توجه به 
ضوابط، پاسخ مناســب را به تقاضای افراد حقیقی 
و حقوقی ارائــه کننــد. در غیر ایــن صــورت از طریق 
اداره کل موزه ها و اموال منقــول فرهنگی-تاریخی 

امکان پذیر است.
اجرای منشــور بــر عهــده مدیــر مــوزه یــا مجموعه و 
نظارت بر اجرا در استان ها بر عهده اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری اســتان و در 
موزه های تحت پوشــش ســتاد بــر عهــده اداره کل 
موزه هــا و اموال منقــول فرهنگــی -تاریخی خواهد 

بود.

سال چهاردهم، شماره 3113 
  یکشنبه

17 دی  1396

میراث                        ایرانی خبر                        گردشگری

راهکارهایی برای توسعه اقتصاد گردشگری
ح شد ؛ در همایش »فرصت ها و چالش های گردشگری اصفهان« مطر

توسعه »گردشگری در دســترس« در شــهر اصفهان موضوع 
همایش گردشــگری تــازه ای بود کــه در اصفهان برگزار شــد. 
یک عضو هیئت علمی دانشگاه هنر اصفهان در این برنامه با 
کید بر ضرورت توجه به موضوع گردشگری برای تمام اقشار  تا
جامعه، گفت: این شعار زمانی محقق می شود که بتوان این 
خدمات را برای تمام اقشار جامعه از کودک و پیر تا حتی افراد 

معلول ارائه کرد.
ندا ترابی فارسانی، با اشاره به شکل گیری خدمات گردشگری 
در دســترس در جهان، بیــان کرد: ایــن گردشــگری در ایران 
تنها در حد متون بوده و از آن فراتر نرفته است. در حالی که با 
اجرای آن می توان خدمات گردشگری بهتر و با کیفیت تری 

را به سالخوردگان و حتی معلولان ارائه کرد.
غ التحصیل دکتــرای توریســم پایــدار در ژئوپارک ها  او که فــار

ازطریق شبکه و ژئوتوریسم از کشور پرتغال است، ادامه داد: 
توسعه گردشگری در دسترس بهترین راه برای نیل به اهداف 

سند چشم انداز 20 ساله گردشگری ایران است.
 در حال حاضر در جهان اســتانداردهای خوبی برای توسعه 
گردشــگری در دســترس وجــود دارد کــه بــا پیاده ســازی آنها 

می توان در جذب گردشگر موفق بود.
وی با اشــاره بــه عــدم رعایــت بســیاری از اصول گردشــگری 
در دســترس در بســیاری از هتل ها، رســتوران ها، پارکینگ و 
حتی سرویس های بهداشــتی، گفت: نبود اســتانداردهای 
ویژه گردشــگری در دســترس در بســیاری از موارد ذکر شــده 
موجب عدم استقبال گردشگر ناتوان و معلول از این مکان ها 
می شــود.ترابی ضمــن بررســی مولفه هــای گردشــگری در 
کید بر اجباری شدن آموزش زبان برای بسیاری  دسترس با تا

از مسئولان رســتوران های اصفهان، گفت: بارها دیده شده 
زمانی کــه یک گردشــگر در اصفهان وارد رســتوران می شــود، 
متصدیان رســتوران نمی تواننــد از او ســفارش بگیرنــد. این 
در حالی است که باید به ویژه در رستوران هایی که در بافت 
تاریخی قــرار دارند بــرای متصدیان رســتوران دوره آموزشــی 
گذاشــته شــود تا درباره زبــان و برخــورد با گردشــگر به بینش 

تخصصی رسیده و نحوه رفتار درست را بیاموزند.

    اصفهان تقویم  گردشگری مناسب ندارد
عضو هیئت علمی دانشــگاه هنــر اصفهــان با اشــاره به عدم 
برخورداری از تقویم گردشــگری در شهر اصفهان، بیان کرد: 
شهر اصفهان به عنوان شهر خلاق صنایع دستی ثبت شد و با 
به فال نیک گرفتن این ثبت می توان با برگزاری جشنواره های 
مشــترک و بین المللی این صنایع را به دیگر کشــورها نشــان 
داد  و با تداوم ایــن کار در ثبت و امتداد تولید صنایع دســتی 
کوشــا بود.وی با طرح این ســوال کــه در چنیــن وضعیتی ما 
چقدر نشــان دادیم که اصفهان شــهر خلاق صنایع دســتی 
است، خاطرنشان کرد: با مراجعه  به سایت شهرهای خلاق 
و مشاهده تلاش آنان برای ثبت آثارشان متوجه عدم تلاش 
خود در این زمینه خواهیم شد، بنابراین با طراحی یک تقویم 

گردشــگری برای اصفهــان و برگــزاری سلســله همایش، 
نمایشگاه و بزرگداشــت به معرفی میراث خود بپردازیم.

وی با اشاره به برگزاری بزرگداشت حافظ و گوته که در شهر 
شیراز انجام شد، گفت: با توجه به اینکه شهر شیراز یک 
شهر ادبی اســت، این بزرگداشــت با جمعیت بسیار زیاد 
ج کشور مواجه شد. در اصفهان هم  شرکت کننده از خار
چنین قابلیت هایی وجود دارد و باید از آن استفاده کرد.

    معنای »اصفهان، نصف جهان« برای گردشگر 
خارجی

کید بر  عضو هیئــت علمــی دانشــگاه هنــر اصفهــان بــا تا
ضرورت ساخت و مدیریت برند شــهری و شعار مناسب 
برای جذب گردشگر، تصریح کرد: شعار معروف »اصفهان 
نصف جهــان« از نظر گردشــگر خارجــی معنایی نــدارد. 
کثر گردشــگرانی که به اصفهان می آیند مســن هستند  ا
و بــه بســیاری از مکان هــای دیدنی دنیــا ســفر کرده اند. 
اینهــا وقتــی بــه اصفهــان می آینــد و بــه آنهــا می گوییــم 
اصفهان نصف جهــان، فقط ســری تکان مــی دهند که 
یعنی نه! پس باید درباره تعیین شــعار گردشگری و برند 
گردشگری  شهر خود کار کنیم، باید سمبل های اصفهان 

را بشناسیم و به عنوان شعار و برند قرار دهیم.
کیــد بر ضــرورت پیونــد بیــن مــدارس و موزه ها،  وی با تا
افــزود: موزه های اصفهــان موزه های زنده ای نیســتند، 
در حالی که با ارتباط بیشتر آنان با دانشگاه ها و مدارس و 
کی  ارائه بسته های خدمات جدید مانند بلیت های اشترا
موزه ها، مســاجد، خانه هــای تاریخــی و... می تــوان در 

جذب بیشتر گردشگر موثر بود.

    تســهیلات گردشــگری باید متناســب با اقلیم 
باشند

این مدرس گردشگری با اشاره به تصحیح تغییر کاربری 
کــرد: متاســفانه برخــی از تغییــر  در گردشــگری، بیــان 
کاربری ها در شــهر صحیح نیســت، مثلا تمام خانه های 
تاریخی نباید هتل یا رستوران باشد، خانه های تاریخی 
هویت های دیگــری هــم دارد و باید دنبــال آن هویت ها 
کواریوم در شهر اصفهان اشاره کرد  بود.وی به ســاخت آ
و گفــت: اصفهانی کــه آب ندارد چــه نیازی بــه این همه 
کواریــوم دارد؟ کجــای دنیا دیده ایــد که در  پارک آبــی و آ

کواریوم ساخته شود؟!  منطقه ای بیابانی آ
مــن هفــت ســال در پرتغــال زندگــی کــردم، در حالی کــه 
گرفته، اما تنها  دورتادور این کشور را اقیانوس اطلس فرا
کواریوم داشت. کمی بیشــتر فکر کنیم و  دو شــهر در آن آ
برای ساخت جاذبه های گردشگری به اقلیم و مکان یابی 

توجه داشته باشیم. 

اگـر از رونـق گردشـگری صحبـت می کنیـم، مهـم تریـن نکته آن اسـت که موضوع گردشـگری 

زینب 
دبیری

را برای تمام اقشار جامعه با هر سن و حد توانایی جسمی، فراهم و تسهیل کنیم.  
همایـش »فرصت هـا و چالش هـای گردشـگری اصفهـان«  که بـه همت مرکز اصفهان شناسـی 
 و خانـه ملـل سـازمان فرهنگـی اجتماعـی ورزشـی شـهرداری اصفهـان عصـر روز پنجشـنبه
 چهاردهـم دی مـاه در کتابخانـه مرکـزی شـهرداری اصفهـان برگزار شـد، این هـدف را دنبال 

می کـرد. 

رئیس انجمن دوستی ایران و چین پیش بینی کرد:

یک میلیون گردشگر چینی در راه ایران
گرا تصمیم تازه مقامات گردشگری آ

ورود به  تاج محل محدود شد!
رئیس انجمن دوستی جمهوری اسلامی ایران 
وجمهــوری خلــق چیــن، گردشــگری وجذب 
توریســم راعامــل دوم بعــد ازنفــت بــرای رشــد و رونــق 
کــرد وگفــت: بایــد برنامــه ریــزی و  اقتصــادی عنــوان 
زیرســاخت های لازم بــرای میزبانــی از دســتکم یــک 
میلیون توریست و گردشگر چینی در سال را با توجه به 

کات فرهنگی دو کشور مهیا کنیم. اشترا
به گــزارش ایرنــا، احــد محمــدی افزود: ســال گذشــته 
ج از کشور سفر کرده و در  حدود 9 میلیون ایرانی به خار
مقابل نیز حــدود هفت میلیــون خارجی به کشــورمان 
ســفر کــرده اند؛ لــذا مــی تــوان بــا ایجــاد و فراهــم کردن 
زیرســاخت های لازم شــاهد رشــد حداقــل دو برابــری 

آن در ســال های آتی باشــیم. همه افرادی که به ایران 
ســفر کرده اند توریســت نبوده، بلکه در بین آنان شمار 
زیادی تجار، بــازرگان، دانشــجو، نمایندگان شــرکت ها 
و همچنیــن مقــام هــای سیاســی دیــده مــی شــود کــه 
ویــزا دریافت کــرده انــد. رئیس انجمــن دوســتی ایران 
وچین خاطرنشــان کــرد: درایــن پیوند، چیــن از جمله 
کشــورهایی اســت که می تواند برای توســعه توریسم با 
ایران همکاری داشته باشد. در سال 2016، بیش از صد 
ج از این کشــور  میلیــون چینی در قالب توریســم به خار
کات و نزدیکی فرهنگی  سفر کرده اند و با توجه به اشترا
 دو کشــور، بایــد ســهم بالاتــری از ایــن توریســت هــا را 

به کشورمان اختصاص دهیم. 

دولــت ایالتــی هنــد اعــلام کــرده اســت بــرای 
حفاظــت از تــاج محــل بــه عنــوان بزرگ تریــن 
جاذبه گردشــگری این کشــور، شــمار ورود گردشــگران 
مشتاق به بازدید از این بنای بی نظیر را کاهش خواهد 

داد.
گــرا اعلام  به گــزارش ایرنــا، مقامــات گردشــگری شــهر آ
کرده انــد قصــد دارنــد بــه زودی تعــداد بازدیدکنندگان 
را بــه 40 هــزار نفــر در روز کاهــش دهنــد؛ در حالی کــه 
درخواست گردشگران برای بازدید از این محل در فصل 
های خاصی از ســال تــا 70هزار نفــر در روز نیز می رســد. 
کارشناسان آثار تاریخی هند هشدار داده اند که هجوم 
جمعیــت انبوه گردشــگران به ایــن اثر بــی نظیر موجب 

فرسایش این مقبره منحصر بفرد می شود. 
در حال حاضر تاج محل به نظافت روزانه سطح خارجی 
بنا نیاز دارد تا آلودگی هوا باعث تغییر رنگ ســنگ های 
گــرا اعلام  مرمــر از ســفید بــه زرد نشــود. مقامات شــهر آ
کرده اند برای تامین بخشی از منابع مالی مورد نیاز برای 
ایــن تعمیــرات، بــرای آن دســته از گردشــگران خارجی 
که 16 دلار معادل یک هــزار روپیه بــرای ورود به این بنا 

پرداخت کنند، محدودیت ورود اعمال نخواهد شد.
 گردشگران هندی نیز که در حالت عادی فقط 40 روپیه 
برای بازدید از تاج محل پرداخــت می کنند؛ در صورتی 
که همین مبلغ را بپردازند، بــا ممانعت در ورود به علت 

ازدحام مواجه نخواهند شد.

 رونق گردشگری ایران و چین
 با تلاش اصحاب رسانه

 توسعه 
گردشگری بین 
ایران و چین 

مستلزم حمایت 
دولت ها، ارائه 

تسهیلات دولتی 
و مشارکت 

سرمایه گذاران 
است



سال چهاردهم، شماره 3113 
  یکشنبه

17 دی  1396 
سبک زندگی

مسابقه دانستنی های انتظامی
برای شرکت در این مسابقه جذاب که هرهفته 
 یکشــنبه ها برگــزار می  شــود، شــما می توانید 
با توجه به متــن  زیر، بــه ســوال چهار گزینــه ای مربوطه 
پاسخ دهید تا به قیدقرعه هدایایی ارزنده تقدیم شود. 
 بــرای شــرکت در این مســابقه می  توانید پاســخ خــود را 
 به شــماره 09139026414  همراه با نــام و نام خانوادگی 
و ذکر»مسابقه دانستنی  های انتظامی« پیامک کنید. 

ضمنا آخرین مهلت شرکت در مسابقه 21دی است.

  تخریب اموال عمومی / ونداليسم)قسمت اول (
در متون جامعه شناسی، وندالیسم به مفهوم داشتن 
نوعی روحیه بیمارگونه بــه کار رفته که مبیــن تمایل به 
گاهانه، ارادی و خودخواسته اموال، تاسیسات  تخریب آ
و متعلقات عمومی و خصوصی اســت. »وندالیسم«در 
لغت به معنای هرج و مرج طلبی ضد شــهری و تخریب 
اموال است. وندالیسم به معنای تخریب کنترل نشده 
اشیا و آثار فرهنگي باارزش یا اموال عمومی و دارایی های 
خصوصی است که یک ناهنجاری اجتماعی به حساب 
می آیــد و دلایــل متعــددی بــرای آن عنــوان می کننــد. 
وندالیســم را در زمره انحرافات و بزهکاری  های جوامع 
جدیــد دســته بندی می کننــد و آن را عکس العملــی 
کینه توزانــه نســبت بــه برخــی  کنشــی   خصمانــه و وا
از فشــارها، تحمیلات، ناملایمــات و اجحاف  ها تحلیل 
 می کننــد. وندالیســم در زمــره آن دســته از انحرافــات 
و بزهکاری هایــی اســت کــه در جوامــع جدیــد ظهــور 

یافته است.
روحیه ویرانگرانه قوم وندال)یکی از لقوام کهن ژرمن-
اسلاو( سبب شده است که در مباحث آسیب شناسی، 
گاهانه  کلیه رفتارهای بزهکارانه ای که به منظور تخریب آ
 اموال، اشیا و متعلقات و نیز تخریب و نابودی آثار هنری 
 و دشــمنی با علم و صنعت و آثار تمدن صورت می گیرد 

به گونه ای به وندالیسم منتسب شود.
»وندال هــای کهــن«، در هجوم هــای وحشــیانه خود، 
چیزی را ویــران می کردند کــه خود نســاخته بودند؛ اما 
»وندال های مــدرن« چیزی را نابود می ســازند که از آن 

جامعه خودشان است.
وندالیسم در همه جا بیداد می کند و تقریبا همه شاهد 
عوارض آن هستند. آثار وندالیسم را روی در و دیوارهای 
شهرها، آسانسورها، پارک های عمومی، کیوسک های 
تلفن و به شــکلی وســیع در مدارس می بینیــم. از دیگر 
کی بر روی دیوارهای  مظاهر وندالیسم، نوشــتن و حکا
موسسه های عمومی، روی صندلی های اتوبوس های 
بــر دیوارهــا  یادگاری هــا  انــواع  نوشـــــتن  و   شــهری 
و ســتون های مکان هــای 
باســتانی و آثــار تاریخــــی 
است. جوانانی که وسایل 
پارک ها یا زمین های بازی 
را تخریب می کنند و علائم 
و نشــانه های جاده هــــا، 
درخت هــا و فواره هــا را از 
بین می برند، تا آنجا پیش 
کــه گاهــی ابــزار   می رونــد 
و وسایل مورد نیاز عمومی 
نظیــر تلفــــــن عمومـــــی و 
سرویس بهداشتی عمومی 
غیرقابـــــل  و  تخریــــــب  را 
استفاده می سازند.تمدن 
ماشینی امروز که به دنبال 
خـــــود توســعه شــهرهای 
صنعتی، ایجاد محلات پرجمعیت، تغییر نحوه زندگی، 
درآمیختگی ســنت های کهنــه و نو و تضعیف انســجام 
و همبســتگی اجتماعــی، شکســـــت ها و عقد ه هــای 
روانی پنهانــی و امیال سرکوب شــده را به ارمغــان آورده 
اســت؛ پیامد دیگری نیز داشــته و آن عصیان روزافزون 
انســان ها به خصــوص نســل جــوان در برابــر واقعیــات 
کم بر  اجتماعــی اســت، به ویــژه ســرپیچی از قواعــد حا
روابط اجتماعی و طغیان بر علیه نظم دستوری جامعه 
در فــرم عکس العمل های منفــی یکی از شــاخص ترین 
کنش های رفتاری برخی از افراد در جامعه امروز است. وا
 محققان آســیب های اجتماعی دریافته اند که شرایط 
و محیط اجتماعی افراد در شکل گیری شخصیت وندال 
در آنها نقش تعیین کننده داشته اند که ریشه های آن را 

در محیط خانواده می توان یافت. 
درایــن خصــوص دو دیــدگاه متفــاوت و حتــی در برخی 

موارد متضاد در مورد وندالیسم ارائه شده است.
   دیدگاه نخست براین باورست که وندالیسم معمولا 
 در خانه  هایی غیرمنضبــط با والدیني ســردرگم و مردد 
و نامطمئن از ارزش ها و فلسفه اجتماعی خویش پرورش 
می یابد و غالبا احســاس درماندگی و احساس اجحاف 
خود را به صورت قهرآمیز و پرخاشگرانه در مقابل نسل 
بزرگ تر، صاحبان قدرت و همه نهادها و ســازمان های 

تاسیس شده در جامعه نشان می دهند.
   دیدگاهی دیگر وندالیسم را نتیجه مستقیم بریدگی 
و عدم پیوندی می داند که بین ارزش های تحمیل شده 
 از ســوی نهادهای پرورشــی با آنچــه به منزله شــرایط و
کم برجامعه مطرح است، پدید می آید. و اقعیت های حا

  سوال مسابقه
تفاوت وندالیسم کهن و جدید در چیست؟

1.هردو هدفشان تخریب اموال است.
 2.در وندالیســم کهن تخریب اموال خود ساخته مورد 

هدف است.
3.در وندالیسم جدید اموال متعلق به جامعه خودشان 

مورد هدف است.
 4.همه گزینه ها

  نام برنده مسابقه 
ستار باقرزاده. برگزیده عزیز شما می توانید برای  دریافت 
جایــزه خــود ضمــن تمــاس بــا شــماره 2183002 و بــه 
همراه داشتن کارت شناســایی، به معاونت اجتماعی 
فرماندهــی انتظامی اســتان واقــع در میدان امــام) ره ( 
مراجعه کنید. )نهایت فرصت دریافــت جایزه دوهفته 

پس از چاپ است و پاسخ هفته گذشته گزینه 4 بود.(
معاونت اجتماعــی فرماندهی انتظامی اســتان اصفهان - 
اداره آموزش همگانی 

بلوغ اشد

در سلسله نشست های راحیل که با همت 
خانه انقلاب اســلامی و بــا عنوان»انتخاب 
عاقلانــه، زندگــی عاشــقانه« و بــا ســخنرانی دکتــر 
امیر حســین بانکــی، رئیــس دانشـــــکده معــارف 
اهل البیت دانشــگاه اصفهان و کارشــناس مســائل 
ازدواج و خانواده برگزار شــد، این بــار در ادامه هفته 
کــه بـــــه  پیــش دربــاره بلــوغ ازدواج صحبــت شــد 
 خلاصه ای از آن اشــاره می کنیم:  اولین نیاز ضروری 
و شرایط ورود به مرحله ازدواج به ویژه برای جوانان 
بلــوغ عقلانــی اســت. تــا جوانی بــه ایــن حــد از بلوغ 
نرســد، شــرایط ازدواج موفق را ندارد و بلــوغ عقلی، 

توانمندی جسمی نیست.
 شاخص بلوغ جنسی در بلوغ اشــد، رشد قوه غریزه 
جنســی اســت و بســیار واضــح اســت که ایــن حس 
در پســران و دختــران بــر اثــر عوامــل فیزیولــوژی بروز 
می کنــد. اما از مشــکلاتی که در خصوص شناســایی 
این نشــانه ها در جوانان در جامعه کنونــی ما وجود 
دارد، این اســت کــه محرک های جنســی در جامعه 
زیاد شده اســت. این محرک ها - اعم از محرک های 
غذایــی، ارتباطــی، تصویــری و ... - رو بــه افزایــش 
اســت و از ایــن رو متاســفانه شــاهد بلــوغ زودرس 
جنسی جوانان در سنین پایین شده ایم. در حالی که 
متاســفانه ســن رشــد و بلوغ عقلی و اجتماعــی آنان 
کاهــش نیافته اســت و بــه عبارتــی دیگر، بایــد گفت 
میان بلوغ جنسی جوانان با بلوغ عقلی و اجتماعی 
فاصله زیادی افتاده اســت. »بلوغ اشد« صرفا بلوغ 
جنسی نیست ؛ هرچند بلوغ جنسی شرط لازم برای 
بلوغ اشد اســت و هنگامی بلوغ، به تعبیر قرآن کریم 
 بلوغ اشــد می شــود که فــرد به حــدی از بلــوغ روانی 
گر کسی   و عقلی رسیده باشد.  این چنین نیست که ا
به بلوغ جنســی برســد، همــان لحظــه هم بــه بلوغ 

روانی و اجتماعی و عقلی 
برســد. دختــران بــه طور 
متوســط در ســن هفده، 
هجــده ســالگی بــه ایــن 
بلــوغ اشــد راه می یابند و 
پسران ما معمولا در سن 
بیســت و یــک، بیســت و 
دو ســالگی بــه ایــن بلوغ 
می رســند.  بلــوغ اشــــــد 
مجموعه ای از بلوغ های 
جنسی، روانی، اجتماعی 
و عقلی اســت کــه هر یک 
شاخص مخصوص خود 

دارند.
 بلوغ عقلی بــا توانمندی 
روحی و فکری و احساس 

مسئولیت کردن و بزرگ منشی سر و کار دارد. همان 
چیزی که روحیــات یک فــرد را از بچه جــدا می کند؛ 
به ایــن معنی که بچه هــا در خانواده هیچ احســاس 
مسئولیت نمی کنند. گاهی شاهد هستین در محفل 
مهمانــی مــادر نگران اســت کــه از مهمانان درســت 
پذیرایــی شــود؛ اما ایــن جــوان بــا حالاتــی کودکانه 
احساس مادر را درک نمی کند.  بلوغ جنسی زودرس 
کی را برای جوانان ما به وجود می آورد  عواقب خطرنا
که از جمله آنها بحران های روانی و اختلالات رفتاری 
ایــن جوانــان اســت.  متاســفانه بعضــی در همیــن 
حالات بحرانی توصیه ای غیرمنطقی و جاهلانه برای 
بهبود اوضاع روانی آنان می کنند که به او زن بدهید 
تــا حالش بهبــود پیــدا کنــد؛ یا اینکــه زود شــوهرش 
 بدهید تــا حالش خوب شــود. در حالی که این دختر 
 یــا پســر در حــال حاضــر اصــلا در وضعیــت عــادی 
 و طبیعــی از نظر فکــری قرار نــدارد و گاهی شــرایط را 
بــا تصمیــم نابــه جــا بــرای او ســخت تر و شــدیدتر 
می کننــد.  گاه دیده می شــود برخــی افــراد جاهلانه 
یا عمدا بیمــاری فرزند خویــش را از خانــواده عروس 
 یــا دامــاد مخفــی می کننــد تــا ازدواج صــورت گیــرد 
و دلیل ایــن کار را در ایــن می دانند که ایــن بیماری 
هیجانات ناشــی از غرایز جنســی اســت که با ازدواج 
برطــرف می شــود. بــه طور مســلم چنیــن ازدواجــی 
آینــده روشــنی نخواهــد داشــت و پــدر و مادرانی که 
مبادرت بــه چنیــن کاری می کننــد خیانــت بزرگی را 

نسبت به طرف مقابل روا می دارند.
  شما بهتر است ازدواج نکنيد:  نباید علت تاخیر 
 در ازدواج را بــا فرافکنــی بــه دیگــران نســبت دهیــم 
و عیــوب خــود را فرامــوش کنیــم. دختر خانــم بایــد 
کــرده   ببینــد چقــدر بــرای ازدواج خــود فعالیــت 
و زمینه هــای ازدواج را در خــود ایجــاد کــرده اســت. 
مقصود این ســخن پیدا کردن همســر نیست، بلکه 
فراهم کردن شرایط ازدواج از نظر روانی و توانمندی 
در اداره کانون یک خانواده است؛ زیرا مفهوم ازدواج 
تشــکیل خانــواده ای مســتقل اســت.  ازدواج صرفا 
اطفای غریزه جنســی نیســت و وجود ایــن غریزه در 
انسان برای ترغیب اولیه در انسان نهاد شده است. 
مفهــوم ازدواج این اســت کــه مــا توانایــی اداره یک 

خانواده مستقل را بدون تکیه به دیگران داریم.

مهارت                           زندگی

تست                             جایزه
آشپزی مثبت

دو غذای گياهی
این روزها غذاهــای گیاهی طرفدار زیــادی پیدا 
کرده است شاید شما هم از این دسته باشید که 
غذاهای گیاهی برایتان اولویت دارد یا اینکه بدتان نیاید 
گاهی برای تنوع از غذاهای گیاهی هم استفاده کنید حال 
بماند که تعدادی هم به کل گیاه خوار هســتند؛ اما به هر 
گر از تنوع آن اطلاعی ندارید و دوســت دارید چنین  حال ا
غذاهایــی را به لیســت ناهــار یا شــامتان اضافــه کنید، بد 
 نیست ســتون آشــپزی مثبت ما را دنبال کنید تا با بعضی 
از غذاهای گیاهی که با نظر کارشناسان و مشاوران گیاهی 
است، آشنا شوید. امروز به دستور دو نوع غذای خوشمزه 

که تقریبا شبیه به هم است، اشاره می کنیم. 

  حموس

مواد لازم:
نخود پخته: دو پیمانه

ارده: شش تا هفت قاشق چایخوری
سیر کوبیده: یک تا دو حبه

لیموی تازه: دو عدد )آب آن را بگیرید(
جعفری یا گشنیز تازه: چهار تا پنج شاخه

فلفل قرمز: یک قاشق چایخوری
روغن زیتون: چهار قاشق چایخوری

نمک: به میزان دلخواه 

  طرزتهيه
 نخــود پخته را بــا یک پیمانــه از آبی کــه در آن پخته شــده 
در میکسر ریخته تا خمیر شــود؛ اما مراقبت باشید خیلی 

شل نشود. بعد ارده و آب لیمو، سیر و روغن زیتون را با کمی 
نمک و فلفل به میکســر اضافــه کنید و باز مــواد را میکس 

کنید تا خوب مخلوط شوند. 
گر مخلوط شــما قدری ســفت شــد به آن کمی آب نخود  ا
اضافه کنیــد. البته آب نخــود را بــا احتیاط اضافــه کنید. 
برای سرو، حموس را در ظرف مورد نظر بریزید و روی آن را 

با جعفری خرد شده و فلفل قرمز تزیین کنید.

     فلافل خوزستانی
مواد لازم:

نخود: دو لیوان )دو روز خیس کرده(
پیاز: یک عدد چرخ کرده

سیب زمینی: آب پز یک عدد چرخ کرده

جعفری خرد شده: دو قاشق غذاخوری
سیر: دو حبه

کنجد: دو قاشق غذاخوری 
بکینگ پودر: یک قاشق مربا خوری

نمک: به مقدار لازم
روغن: به مقدار لازم

زردچوبه: به مقدار لازم
فلفل: به مقدار لازم

  طرز تهيه
خ  کــرده و بعد بقیه مواد  نخود را دو بار چر

 را بــه آن اضافــه مــی کنیــم و در آخــر در تابه 
یا ظرفی گود با روغن زیاد سرخ می کنیم.

ونداليسم 
در همه جا 

بيداد 
می كند 
و تقريبا 

همه
 شاهد

 عوارض آن 
هستند

بلوغ عقلی 
با توانمندی 

روحی و فکری 
و احساس 
مسئولیت 

 کردن 
 و بزرگ منشی 

 سر و کار 
دارد
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حکاکی                        روی شیشه

گل های ضد استرس را بشناسید
رایحه درمانی

مجیـد بهــــادران، پژوهشـگر 

ليلا
 کهلانی

گیاهـان  تخصصــــی  دکتـری 
زینتـی دربـاره رایحـه درمانی و 
کـه  گل هایـی  خصــــوص  بـه 
استشـمام آن بـرای اختـالات 
مناسـب  اسـترس  و  روحــــی 
هســــتند، اشـــاره کـرده استــت کـه بـه آن 
می پردازیـم: از نظـر تاریخـی عطـر درمانی به 
مصـر باسـتان باز مـی گردد. در مصر باسـتان 
از روغـن هـای معطـر بـرای ماسـاژ، درمان و 
حمـام کـردن اسـتفاده مـی کردنـد. همچنین 
از بخـور ناشـی از سـوزاندن عطـر و گیاهـان 
معطــــر در مراســــم مذهبــــی اســتفاده 
می کردنـد. در جنـگ هـای صلیبـی روغن های 
گیاهـی از شـرق به اروپا برده شـد و در سـال 
1920درمـان سـنتی بـا مـواد معطـــر توسـط 
دانشـمندی فرانســــوی احیــــا و در اروپـــا 
متداول شـد. تحقیقات پزشـکی در سـال های 
اخیـر مشـخص کـرد کـه بویـی کـه استشـمام 
مـی کنیــــم بـه طـــور مسـتقیم بـر مرکـــز 
احساسـی مـا در مغـز اثر می گذارد. بسـیاری 
از بیماری های انسـان ناشـی از تجربه حالات 
انـدوه،  و  ماننـد غـم  احساسـی و هیجانـی 
اضطـراب و اســـترس  اسـت. در روش رایحه 
درمانـی اسـانس و عصـاره گیاهـان معطـر از 
طریـق بوییـدن و پوسـت بـه مرکـز احساسـی 
درآوردن  کنتــــرل  بـه  بـا  و  رســــیده  مغـز 
احساسـات و تنـش هـای هیجانـی و روانـی و 
ایجـاد آرامـش ذهنـی منجر به بهبود سـامت 
و برطـرف شـدن عائـم بیمـاری های جسـمی 
و روانــــی مـی شـــود. روش هـــای متداول 
رایجـه درمانـی شـامل بوییدن مسـتقیم عطر 
و اسـانس از گیاهـان معطـــر، اسـتفاده از 
اسـانس هـای روغنــــی در وان حمــــام یـا 
بـا  درمانـی  ماسـاژ  و  تبخیرکننـــده  دسـتگاه 
روغن هـای معطــــر اسـت. هنـگام بوییـدن 
اسـانس یا اسـتفاده موضعی آن  مولکول های 
کوچـک عطـر وارد جریـان خـون شـده یـا از 
طریـق پوشـش حفـره بینـی بـه مغـز منتقـل 
شـده بـه دنبـال آن بـا ترشـح یـک سـری مواد 
شـیمیایی اثـرات تسـکینی و آرام بخــــش در 
افـراد ایجـاد می شـود. در ادامه در خصوص 
پـرورش تعـدادی از گیاهـان معطـر و دارای 

اسانس موثر برای رایحه درمانی می پردازیم: 

فریدون غفاریان

رزماری به عنوان گیاهی دائمی و همیشه سبز در فضای باز استفاده می شود. این 
گیاه دارای برگ های باریک سوزنی شکل و معطر است، سطح فوقانی برگ ها سبز 

کستری است.  تیره و سطح زیرین آن به دلیل وجود کرک خا
 رزماری مقاوم به خشــکی و کم آبی اســت و نیازمند مکانی پر نور و آفتابی است. 

ک ندارد.  در ضمن حساسیتی نسبت به نوع خا
این گیاه دارای گل های آبی رنگ اســت که در تابســتان ظاهر می شوند. ازدیاد 
رزماری هم از طریق قلمه است. استفاده از اســانس رزماری به صورت موضعی 
 بــا افزایش جریان خــون در رفــع انقباضــات و گرفتگــی و درد عضلات موثر اســت 
 و بوییدن آن منجر به افزایش جریان خون در مغز شده و در درمان سردرد، غش

و فراموشی موثر بوده و منجر به بهبود تمرکز می شود.

شــمعدانی عطــری دارای بــرگ های ســبز 
است. کرک دار، دارای بریدگی های عمیق و معطر 

این گیاه به عنوان گیاهــی دائمی و معطر در فضای ســبز به کار مــی رود و دارای 
گل های کوچک است که زیاد جذاب نیست و مدت کوتاهی در اواخر بهار روی 

بوته ظاهر می شوند. 
کی متوسط با زهکشی مناسب  نیاز به مکانی آفتابی و پر نور، آبیاری زیاد و بافت خا
دارد. این گیاه باید در طول فصل سرما از یخبندان محافظت شود. ازدیاد آن هم 

از طریق قلمه ساقه است. 
بوییدن این گیاه نیز در درمان استرس، افسردگی، اضطراب و تنش های عصبی 

موثر است.

 مریم گلــی گیاهی چند ســاله و همیشــه ســبز دارای بــرگ های بیضــی گردآلود 
کستری است. و معطر به رنگ سبز مایل به خا

این گیاه از خانواده نعناییان بوده و قابلیت کشــت در محل های نیمه سایه را 
ک غنی است و افزایش آن با بذر و قلمه است.  دارد. نیازمند خا

 از ایــن گل نیــز می تــوان بــه عنــوان رایحــه درمانی اســتفاده کــرد به طــوری که 
در درمان فراموشی و عدم تمرکز حواس موثر است. 

اســطوخودوس گیاهی دائمی و همیشه سبز اســت. این گیاه که استفاده از آن 
کستری است  در فضای باز متداول اســت، دارای برگ های ســبز متمایل به خا
و  دارای گل های خوشــه آبــی رنگ یا بنفش اســت کــه در اواخر تابســتان ظاهر 

می شوند. 
در ضمن این گیاه به خشــکی مقاوم بوده و نیاز به مکانی آفتابی دارد. ازدیاد آن 

هم از طریق قلمه است.
بــد نیســت بدانیــد بوییدن ایــن گیــاه منجر بــه کاهش اســترس، 
اضطراب و تنش های عصبی می شود و در درمان افسردگی موثر 

است.
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15  اهمیت انرژی سلامت
و غذاهای انرژی زا

دکتر رسول حیدری، محقق و مشاوره تغذیه 
ســالم دربــاره اهمیــت انــرژی و غذاهــای 
انرژی زاچنیــن می گویــد: بــرای دســتیابی بــه هدف 
کسازی یا دســتیابی به هرهدف دیگر در این راستا  پا
همواره یک عامل مهم وجود دارد. جالب توجه است 
 که هدف انســان هــا دانســته یا ندانســته دســتیابی 

به این مهم ترین عامل حیات یعنی انرژی است. 
انــرژی، ماهیــت واقعــی زندگــی اســت و هنگامی که 
زیاد باشد، همه چیز ممکن اســت و در این حالت ما 

انسان های پر توان و پر قدرتی هستیم. 
کــه انــرژی رو بــه کاهــش رود،  برعکــس هــر زمانــی 
احســاس ناتوانــی کــرده تســلیم نیروهــای خارجــی 
 خواهیم شــد و ســرانجام هنگامی که انــرژی به کلی 

از بدن ما دور می شود، زندگی پایان می پذیرد.
به عنوان موجود انســانی، ما ســاختار هایی از انرژی 
هستیم و حقیقت این است که هیچ روندی در بدن 

بدون وجود انرژی انجام پذیر نیست.
هر کاری که انجام مــی دهید و هر عملــی که در بدن 

شما انجام می شود، نیاز به انرژی دارد. 
کســازی و میــزان انــرژی موجــود در بــدن متقابــا  پا
وابســته به هــم هســتند در عمــل بایــد دارای انرژی 
کســازی کنیم تــا انرژی  باشــیم تــا بتوانیــم خــود را پا

بیشتری داشته باشیم.
یکی از راه های دریافت انرژی همان طور که می دانید 
از طریق تغذیه است و از بهترین انرژی زاهای غذایی 
می تــوان بــه جیــن ســینگ، جوانــه ها بــه خصوص 
جوانــه گنــدم و جوانه مــاش، میــوه های تــازه، مثل 
مــوز و میــوه هــای خشــک، نخودچــی و کشــمش، 
 غــات ســبوس دار، خرمــا، مغزیجــات و... اشـــــاره

 کرد.

سال چهاردهم، شماره 3113 
  یکشنبه

17 دی  1396 

آشنایی با عرقیات

عرق دارچین؛ موثر در افزایش سوخت و ساز بدن
زهرا مشکاتی، کارشناس ارشــد و عضو گروه علمی 
بازار گیاهان دارویی در باره دارچین و خواص عرق 

آن بدین ترتیب اشاره می کند: 
دارچیــن ادویه ایســت کــه از بــرش بخش هایــی از درخــت 
دارچین حاصل می شــود و ســـــپس بخش های درونـــــی آن 
 اســـتخراج شــــــده و قسمت های چوبی آن حذف می شود. 
زمانی که خشک شد به صورت حلقه های نواری شکل به نام 
چوب دارچین در می آید یا آن را آسیاب کرده و پودر دارچین 

حاصل می شود. 
هــزاران ســال اســت کــه خــواص درمانــی دارچیــن کشــف 
کــــــه در  شــده اســت و علــوم جدیــد نیــز وجــود ترکیباتــی 
 دارچیــن ســبب کنــدی رونــد پیــری مــی شــود را بــه اثبــات 

رسانده اند. 

 دارچیــن یــا cinnamon از ادویــه  جــات بســیار پرکاربــرد 
کی هاست.  در تعداد زیادی از خورا

کــی فقــط ادویــه نبــوده و عرق  امــا در طب ســنتی ایــن خورا
دارچین نیز خواص و فواید درمانی زیادی نیز دارد. 

  خواص عرق دارچین  
از دیدگاه طب سنتی این عرق طبیعتی گرم دارد، مقوی قلب، 
برطرف کننده عفونت های گلو، پایین آورنده فشار، چربی و 
قندخون، رفع کننده سردی، رفع کننده ضعف بدن، مسکن، 
ضد میکروب، برای اعصاب، وسواس، جنون و خفقان مفید 

است. همچنین جهت رفع بدبویی دهان عالی است.
ضمنا جالب است بدانید مصرف روزانه آن انسان را سامت و 
جوان نگه می دارد و بهترین دارو برای دردهای عضانی است 

و به عنوان تب بر استفاده می شود. 
کلســـــترول و LDL و دارای خاصیــــــت  کاهــش  موثــر در 

رقیق کنندگی خون نیز است. 
همچنین کلیــه را گرم مــی کنــد و ضعف کمــر و پاهــا را از بین 

می برد و کم خونی را درمان می کند.
عرق دارچین عــاوه بر خاصیــت درمانی برای مــزه دار کردن 

نوشیدنی ها و غذاها کاربرد دارد. 
دارچین خاصیت عجیب دیگری دارد که آن هم قوی کردن 

مصونیت بدن در مقابل امراض است. 
دیگر آنکه مصــرف روزانه عرق دارچین، ســوخت و ســاز بدن 
 را تــا ۲۰ بــار فراتــر از توانایــی طبیعــی بــدن افزایــش می دهــد 
و به بدن اجازه می دهد تا چربی و کالری های ذخیره شده را 

با سرعت بیشتر و کارآمدی بهتری بسوزاند.

  نحوه مصرف 
عرق دارچین را همراه با چای یا بعد از هر غذا نصف اســتکان 

میل کنید.

  مضرات
مصــرف در زنــان بــاردار مــی تواند منجــر بــه زایمــان زودرس 
شــود و بایســتی از مصــرف آن خــودداری شــود. همچنیــن 
مصرف آن در دوران شــیردهی توصیه نمی شــود. زیرا باعث 
مشکات گورارشــی برای نوزاد می شــود. پیشنهاد می شود 
مبتایان بــه فشــار خــون در خصوص مصــرف آن با پزشــک 
معالج خود مشورت کنند.برای اطاعات بیشتر در این زمینه 
 می توانید با بازار گیاهان دارویی و شماره 356۰4144 تماس 

بگیرید.

سبد                            روغنی

منابع                         غذایی

کمبود ید و رابطه آن با تغذیه

غذاهاییددارکداماند؟
شـهناز ادیـب، کارشـناس نظـارت بـر موادغذایـی، آرایشـی و بهداشـتی معاونت غـذا و داروی 

لیلا
 کهلانی

دانشـگاه علـوم پزشـکی اصفهـان دربـاره کمبـود یـد و رابطـه آن بـا تغذیـه چنیـن مـی گویـد: 
امـروزه کمبـود یـد در بـدن انسـان ها بسیارشـایع اسـت که متاسـفانه اکثـرا به ایـن نکته توجه 
کافـی ندارنـد و یکـی از دلایلـی که چاقی و ازدیاد وزن فراگیر شـده همین مسـئله اسـت، صرفا 
میـزان  اگـر  و  دهنـد  نمـی  نشـان  را  تیروئیـد  کاری  کـم  خـون  آزمایشـات  اینکـه  دلیـل  بـه 
هورمون هـای T3 و T4 درحـد نرمـال باشـند دلیـل بـر آن نیسـت کـه میـزان یـد در بـدن درحد 
ایـده آل اسـت. کمبـود یـد در بـدن بـه یک بـاره منجر بـه کـم کاری تیروئید نمی شـود بلکـه با گذشـت ماه ها 
یـا سـال هـا سـبب بـروز این بیماری می شـود، کمبـود ید درمراحـل اولیه بـا علائمی ماننـد کاهش انـرژی بدن، 

افزایـش  موهـا،  وزن، یبوسـت و غیـره همـراه بـوده و بـا گذشـت زمـان منجـر به کـم کاری غده ریـزش 
تیروئید می شود.

 روغن بابونه
 ضد اسپاسم قوی

محمد حســین شــفیعی، از تولید کنندگان 
روغن هــای گیاهی به خــواص  یکــی از این 
 روغــن هــا کــه بســیار مفیــد اســت، ایــن گونه اشــاره 

می کند.

  طبیعت 
روغــن بابونــه از نظــر طــب ســنتی گــرم و بــه اعتــدال 

خشک است .

  ترکیبات
این نــوع روغن دارای مــواد موثره از نوع اســانس ها، 
فاوونوئیدهــا، هیدروکســی کوماریــن ها و اســیدها 
است .اسانس های آن بیشتر ساختار سزکویی ترپن 

دارند؛ مانند کامازولن با رنگ آبی.

  خواص
روغــن بابونــه بــه دلیــل داشــتن مــواد لیپوفیــل اثــر 
ضــد التهابــی داشــته و همچنیــن در بردارنــده مواد 
هیدروفیــل شــامل فاونوئیــد اپیژنیــن و کوماریــن 
اســت . همچنیــن خاصیــت ضــد التهابــی بابونــه 
می توانــد بــه دلیــل ماتریســین )پیشــتاز کامازولــن( 
باشد.عاوه بر این روغن بابونه بر روی عضات صاف 

اثر گذاشته و اثر ضد اسپاسم قوی دارد.
ایــن روغــن عــاوه بــر نــرم کــردن و مرطــوب کــردن 
کتریــال و ضــد  کوتیکــول هــا، دارای خــواص آنتــی با
عفونی کننــده منحصــر به فــردی اســت و مــی تواند 
به رشــد ناخن ها و حفظ رطوبت و انعطــاف پذیری 
ناخن هــا و حفظ الاستیســیته ناخن کمک شــایانی 

کند .
  خواص دیگــر : در درمــان زکام و آب ریــزش بینی ، 
به عنوان تسریع کننده بهبودی زخم ها و بافت های 

نکروز شده نیز کاربرد دارد.

  دستور مصرف 
روزی دو تا سه نوبت به موضع ماســاژ داده و روز بعد 
بشــویید. جهــت آبریــزش می تــوان با روغن بنفشــه 

مخلوط و هر شب یک قطره داخل بینی چکاند.
بــرای اطاعــات بیشــتر در ایــن زمینــه می توانیــد بــا 

شماره ۰91368766۲6 تماس بگیرید.

نقش ید در بدن فقط محدود به فعالیت غده تیروئید 
کتــری داشــته و بــه بدن  نیســت. یــد خاصیــت ضدبا
کتری ها  کمک می کند بــا عوامل عفونت زا از قبیــل با
چ هــا مقابله کند و بــا این مکانیــزم باعث تقویت  و قار
 سیســتم ایمنی بــدن می شــود. همچنین یــد بدن را 
در دفـــــع مــواد زائــد از فلــزات ســمی گرفتــه تــا مــواد 
شــیمیایی و ســموم یــاری مــی کند.محققان بــر این 
باورند مصرف به اندازه ید از خطر ابتا به سرطان سینه 
در زنان می کاهد، ماهی و آبزیان جزو غذاهای معمول 

مصرفی بوده که سرشار از عنصر ید هستند.

منابع غذایی حاوی ید
غذاهــای دریایــی از قبیــل ماهــی، میگــو، صــدف، 
خرچنــگ، گیــاه کلــپ، برخــی نمــک هــای دریایــی، 
نمک هــای تصفیه و غنی شــده با یــد از منابــع غذایی 
 حاوی ید هســتند. به منظــور اطمینــان از دریافت ید 

به میزان کافی چند توصیه می شود:
     مصرف دو تا ســه وعــده غذاهــای دریایی)به ویژه 

ماهی( درهفته
  اســتفاده از نمــک هــای یددار)نمــک هــای غنــی 

شده با ید(
  گاهی مصرف مکمل های غذایی حاوی ید از قبیل 

)Kelp(گیاه کلپ
  نکته: مصرف ید در قالب مکمل های غذایی تا دوز 
کثر افــراد و به ویژه خانم ها  15۰ میکروگرم در روز برای ا
بســیار مفید اســت؛ اما نباید بدون نظر پزشک بیشتر 
ک  از این میــزان مصرف کنیــد. زیــرا ازدیــاد آن خطرنا
 اســت و باعث پرکاری تیروئیــد و بروز مشــکات جدی 
می شود.آب های لوله کشــی حاوی مقدار زیادی کلر 
و سایر مواد شیمیایی بوده که با جذب و متابولیزم ید 
 تداخل عمل دارنــد از همیــن رو حتما آب شــیر را قبل 
 از مصــرف بــا دســتگاه هــای تصفیــه آب فیلتــر کنید یا 

از آب های معدنی استفاده کنید.
غذاهای دریایی بــه دلیل آلودگــی آب دریاها و محیط 
زیست حاوی مقداری فلزات سمی از قبیل جیوه بوده 
که برای سامت انسان مضر هستند و نباید بیش از دو 
 تا ســه وعده درهفته مصرف شــوند، البته دربســیاری 
از کشــورها ماهــی های پرورشــی بــا اســتاندارد بالایی 

پرورش می یابند.

بیماری ها و علائم مرتبط با کمبود ید
  بیمــاری گواتر)Goiter(: کمبود شــدید ید در بدن 
سبب بزرگ شدن غده تیروئید و بیماری گواتر می شود.

    کم کاری تیروئید
گر کمبود یــد در دوران     کرتینیســم)Cretinism(: ا
خ دهــد، روی جنیــن تاثیرمنفــی و غیرقابل  بــارداری ر
کــه بــه آن بیمــاری کریتینیســم  گــذارد  جبــران مــی 
 گویند. این بیماری ســبب اختالات جســمی و روانی 

و عقب افتادگی در نوزاد می شود.
 ســایر علائم کمبود یــد: کاهش ســرعت متابولیزم 
بــدن و بــه دنبــال آن کاهــش انــرژی و افزایــش وزن، 
یبوســت، حساســیت بــه ســرما، افســردگی خفیــف، 
شکننده شدن ناخن ها، ریزش مو، اختال در قاعدگی 
 و خشــکی پوســت از عائم کمبــود خفیف یــد در بدن 

هستند.

15 سال سیزدهم، شماره 3101 سلامت
  یکشنبه

3 دی  1396 

ــول  24 مــــحــــــــصــــــــــــــــــــ
ـــز  شــگݡــــفــــت انــگݡــــــــیــــــــ
از گݡــــــــروه رســـــــــــانــــه ای 
یــــبــــــــــــا اصــــــــــفـــــهـــان ز

ضمیمهݡ روزنامه اصفهان زیبا
+ 21

که دوست دارند  برای آن ها 
 کݡسب و کݡارهای مختلف
کنند را بشناسند و حرفه ای انتخاب 



قاب                       هنرمند

سال چهاردهم، شماره 3113 16
  یکشنبه

17 دی  1396
سینما و تلویزیون

ج منصــوری بــا ابــراز امیــدواری از اینکــه  تــور
ســینمای ایران قــدر و منزلت پیشکســوتان 
خود را بیشتر بداند، گفت: جمشید الوندی 
کــه از ســربازی بــه ژنرالــی  گری بــود  ســینما

رسید.
ایــن فیلــم بــردار باســابقه ســینما در پــی 
درگذشــت جمشــید الونــدی )فیلم بــردار 
ســینما( گفت: جمشــید الوندی چند سالی 
ج از کشور زندگی می کرد و حدود  بود که خار
یــک ســال قبــل بــه ایــران آمــد کــه از همان 
دوران بیمــاری اش پیشــرفت کرد و بــا اینکه 
درمان را در ایران شروع کرده بود، اما با توجه 
 بــه پیشــرفته بــودن آن، 15 دی مــاه از دنیــا 

رفت.
او افزود: رفتن او بســیار باعث تاســف است؛ 
کــه بســیار  چــون جــزء فیلــم بردارانــی بــود 
کار  بی ســروصدا، آرام و دوست داشــتنی 
خود را انجام می داد و کســی را نمی شناسم 

که از او بد بگوید.
کید بر اینکه جمشــید الوندی  منصوری با تا
گفــت: او از  خیلــی زود از میــان مــا رفــت، 
سربازی به ژنرالی رســیده بود و تمام مراحل 
کار کردن را در یک گروه فیلــم برداری تجربه 
کــرده بــود. یعنــی بــه آرامــی مراحل را پشــت 
ســر گذاشــته بــود تــا پشــت دوربین باشــد و 
فکــر نمی کنم کســانی که در ســینمای ایران 
سابقه بیش از 10 سال فعالیت دارند جمشید 

الوندی را نشناسند.
در  چــرا  اینکــه  بــه  پاســخ  در  منصــوری 
کــم  ســال های گذشــته جمشــید الونــدی 
کار شــده بــود و اثــری بــا فیلم بــرداری او 
ســاخته نشــده اســت، توضیــح داد: بعــد از 
آمدن سیســتم های دیجیتال به ســینمای 
ایران خیلی از افراد قدیمی تر نظیر جمشــید 
خدابیامرز نتوانســتند خودشــان را به موقع 
با سینما تطبیق دهند و کســانی هم که او را 
می شناختند و دوست داشتند با او کار کنند 

کم کار شده بودند. 
گــر الان بــه فیلــم »شــب های  وی افــزود: ا
بــا علیرضــا  او  یــا همکاری هــای  روشــن« 
کامــا یــک بلــوغ  کنیــد،  داوودنــژاد نــگاه 
کارهــای جمشــید الونــدی  و پختگــی را در 
کــه می توانســت ذره ذره وارد  می بینیــم 
دنیــای دیجیتال شــود و برای ایــن کار فقط 
کافی بــود قوانین نانوشــته ای که در ســینما 
کم است، بیشتر رعایت می شد و سایرین  حا
می توانســتند در ایــن قانــون نانوشــته تاثیر 
مثبت داشته باشند تا او هم در میان کسانی 

باشد که در سینما کار می کنند.
جمشــید الونــدی متولــد 1322 در کارنامــه 
کاری اش فیلــم بــرداری فیلم هایــی چــون 
خانواده ارنســت )13۸۸(، تیــغ زن )13۸۷(، 
زن بدلی )13۸5(، این ترانه عاشقانه نیست 
)13۸۴(، نــگاه )13۸3(، بــاج خــور )13۸2(، 
شــب های روشــن )13۸1(، بهشــت از آن تــو 
تــر از  13۷۶(، بالا 13۷۹(، جان ســخت ) (
خطــر )13۷5(، عروســی مهتــاب )13۷5( و 

...را دارد.

گری که  سینما
 از سربازی به ژنرالی رسید

ترامپ می خواهد فیلم 
اسپیلبرگ را تماشا کند

کاخ ســفید درخواســت کرد تــا فیلم »پســت« 
استیون اســپیلبرگ برای ترامپ نمایش داده 

شود.
آخر این هفته فیلم »پســت« اســتیون اسپیلبرگ عاوه 

بر سینماها، در کاخ سفید هم نمایش داده می شود.
گروه ترامپ با توجــه به تبلیغات این فیلم، درخواســت 

کرده اند تا این درام در آنجا نیز روی پرده برود.
در طول دهه ها، این به صورت یک رســم درآمده که هر 
فیلمی را کاخ سفید درخواست کند، از سوی هالیوود در 

کاخ سفید به نمایش درآید.
 در ایــن فیلــم مریــل اســتریپ و تــام هنکــس در نقــش

 دو چهره اصلی روزنامه واشنگتن پست بازی کرده اند که 
قصد دارند اطاعات واترگیت را علنی کنند.

 آنها با این کار در برابر دولت نیکسون ایستادند و موجب 
سقوط آن شدند.

»پســت« شــش نامزدی در جوایــز گلدن گلوب کســب 
کــران خود را شــروع  کــرده و از 22 دســامبر در ســینماها ا

کرده است.

سینما                        جهان 

 پاشنه آشیل فعالیت جریان سازان سینما
 دلایل نبود فیلم سازان نسل دوم در چرخه تولید فیلم این سال های کشور چیست؟

حال و روز دیگر همکاران کیمیایی، طی سالیان اخیر، 
ج از کشــور  چنــدان خــوب نیســت : بیضایــی به خــار
مهاجرت کرده و ترجیح می دهد آموزه های نوین خود 

را در اختیار دانشجویان قرار دهد. 
تقوایی ســال هاســت خانه نشــینی خودخواســته در 
اعتــراض بــه شــرایط موجــود را برگزیــده. مهرجویــی 
ســرمایه گذار برای فیلمش پیدا نمی کند. کیمیایی 
برای فیلم هایش با چالش هایی غیرمحترمانه روبه رو 
می شــود.  بــا کمــی اغمــاض، فرمــان آرا  فیلــم هایش 

طعمه ممیزی قرار می گیرند و... .
قیف وارونه سینمای ایران، به گونه ای سیاست های 
خود را پیش می برد که نه مدیران فرهنگی می توانند 
شرایط بهتری را برای این سرمایه های سینمای ملی 
فراهم آورند و نه بازار عرضه و تقاضای جدید که به کلی 
فرمول های گذشته را حذف کرده، جایی را برای این 
پیشکســوتان لحاظ کرده اســت؛ در چنین شــرایطی 
اســت که یک کارگردان اول یا یک کارگردان منتســب 
به سینمای بدنه و باسمه ساز، به راحتی فیلم خود را 
کران می کند و آن گاه فیلم سازان نسل  ساخته و روانه ا
دوم ما که سهم بسزایی در پایه ریزی فکری سینمای 
نوین ایران داشتند، این روزها، در گوشه عزلت، تنها 
نظاره گر شــرایط موجــود بــوده و کمتر دیده شــده که 

صدای اعتراضی از آنها بلند شود.

   سیستم معیوب فیلم سازی کشور
متاسفانه، سیستم تولید فیلم در کشورمان، چندان 
تابع مقررات و نظم نیست. نه فیلم نامه تعیین می کند 
که پروژه ای تولید شود یا خیر و نه حضور شخص، بلکه 
کشش بازار در برهه های زمانی خاص نشان می دهد 
که چارت غالب فیلم سازی کشور به چه صورتی باشد.
 به عنوان مثال کمدی های رواج یافته طی یک سال 
اخیر، در ابتدای دهه ۹0، دیده نمی شــد یا آن جنس 
کمدی های نیمه اول دهه ۸0، به هیچ عنوان در دهه 
۹0 دیــده نشــد؛ در مــورد گونه هــای دیگر نیــز وضع به 

همین ترتیب است.
بسیاری از تهیه کنندگان، حاضر نیستند فیلم نامه را 
به تنهایی مطالعه کنند و این شرط را تعیین کرده اند 
که یک کارگردان با یک فیلم نامه کامل در دست، جلو 
بیاید تــا وی پــس از مطالعه، پاســخ خود را نســبت به 

تولید آن پروژه اعام کند.
بســیاری ازتهیه کنندگان دیگر نیز ترجیح می دهند تا 
برای پائین آوردن هزینه، با فیلم سازان اول همکاری 
داشــته باشــند و چندان رغبتی بــرای کار با نــام های 

آشنای حوزه کارگردانی ندارند.

در این بین، بســیاری از کارگردانان، خود تهیه کننده کار 
خود هســتند یا اینکه بســیاری از تهیه کننــدگان ترجیح 
می دهند با فان کارگردانی که یک یا چند پروژه قبلی خود 
را با آنها کار کرده و به بازده خوب مالی نیز دست یافته اند، 

همکاری کنند.
تمام این شرایط سبب می شود که قیف وارونه تولید، به 
سراغ کارگردانان نسل دوم نرود.در حالی که در کشورهای 
توسعه یافته سینمایی دنیا، کمپانی ها همواره به دنبال 
همکاری با کارگردانان سرشــناس و قدیمی خــود بوده و 

حتی برای سال های دور آنها نیز برنامه ریزی کرده اند .
در ایران، نه تنها دفاتر تولید فیلم به سراغ این کارگردانان 
نمی رود، بلکه کمتر تهیه کننده و سرمایه گذاری حاضر 
می شــود تا شــرایط لازم برای تولید فیلم را در اختیار این 

کارگردانان قرار دهد.
این در حالی اســت که نــام ایــن کارگردانان، بــه تنهایی، 
تضمین لازم برای حداقل بازگشــت ســرمایه را می دهد. 
هم چنان که قاتل اهلی این روزها در حالی به فروش سه 
میلیاردی دست یافته که بعید به نظر می رسد نتوانسته 
کران فیلم  باشــد پول اولیه خود را زنده کند؛ ضمن آنکه ا
هم چنان ادامه داشته و حق رایت نسخه شبکه خانگی 

فیلم نیز محفوظ است.
بنابراین در شــرایطی که کارگردانان نســل دوم سینمای 
ایران، هــم چنان می توانند ســوددهی داشــته باشــند، 
جای تعجب بســیاری وجود دارد که چــرا تهیه کنندگان 
و ســرمایه گذاران، رغبــت چندانی برای همــکاری با این 
افراد معدود نداشته و کار را به جایی می رسانند که برخی 
از این چهره ها، علنا از نبود سرمایه برای تولید فیلم خود 

اعتراض کنند.

   ذوق زدگی سینمای ایران از درام های جدید
البته در ایــن چرخه، نباید از تغییر ذائقه ســینمای نوین 
ایران به سمت درام های پرتعلیق چشم پوشی کرد.این 
خ می دهد که نسل جدید فیلم ساز،  اتفاق در شرایطی ر
کثرا در چنین حال و هوایی فیلم نامه می نویســند؛ چرا  ا
که می توانند عاوه بر جریان ســازی در سینمای داخل، 
در جشنواره های جهانی نیز حضور چشمگیری داشته و 

خیلی زود به شهرت و البته سرمایه برسند.
این عطش به اندازه ای زیاد است که بسیاری از کارگردانان 
نسل سوم و چهارم نیز به یک باره به این گونه فیلم سازی 
روی آورده و در نتیجــه، هژمونــی عجیبــی از ایــن قالــب 

فیلم سازی در کشور پدید آمده که به راحتی ۸0درصد 
تولیــدات ســالیانه را در بر می گیــرد و این تغییــر ذائقه 
فیلم ســازان، در مخاطــب نیــز اثر کــرده و بــا نگاهی به 
آمارهــای موجــود متوجــه مــی شــویم کــه درام هــای 
گر بیشتر از کمدی نفروشند،  اجتماعی و خانوادگی، ا
قطعا، کمتر از آن نمی فروشند؛ هم چنان که در گیشه 
سال ۹۶، چهار فیلم پرفروش را دو اثر کمدی و دو درام 
تشکیل می دهند؛ این آمار در گیشه سال گذشته نیز 

به چشم می خورد.
طبیعتا در چنین فضایی، نه تنها سرمایه گذار رغبتی 
بــه صــرف هزینــه بــرای ســبک هــای قدیمی ســینما 
نمی کند،  بلکه مخاطب نیز ترجیح می دهد به جای 
المان های آشنایی هم چون خنجر، رفاقت، قهرمان 
اساطیری، تزهای روشنفکری و . . . به تماشای موج 
نوی فیلم سازی در کشور بنشیند و این شائبه اثبات 
نشــده شــکل بگیرد کــه آثــار فیلم ســازان نســل دوم، 

گران چندانی نخواهد داشت. تماشا
گزاره غلطی که متاسفانه طی این سال ها، رشد یافته و 
فیلم سازان نسل دوم ما را دچار حاشیه و خانه نشینی 

کرده است.  

    فراموشی مطلق
در این بلبشــوی فیلم ســازی، جای تعجب اســت که 
چرا مدیــران رده بالا و حتی میانی فرهنگی کشــور نیز 
پا پیش نمی گذارند.رئیس سابق سازمان سینمایی 
)ایوبــی( در ابتــدای دوره فعالیــت هــای خــود، تاش 
بســیاری کرد تــا ایــن فیلم ســازان را مجــددا وارد گود 
فیلم ســازی کرده و حتی شــخصا به دیدار آنهــا رفت و 
اخبــار امیدبخشــی از یک ســری اتفاق خوب منتشــر 
شد؛ اما پس از یک بازه کوتاه، باز همه چیز به فراموشی 
سپرده شد و اوضاع به حالت قبلی خود بازگشت.از آن 
زمان به بعد هم دیگر هیچ خبر و پیگیری چندانی برای 
بازگشت این فیلم سازان، رسانه ای نشد تا این نسل 
نواندیــش و جریان ســاز ســینما، طرفداران بی شــمار 

خود را از دانش خودآموخته و تجربی، محروم کنند. 
این انتظــار وجــود دارد کــه در دوره جدیــد، لااقل آن 
میزان بودجه های دولتی که برای ساخت فیلم در نظر 
گرفته شده، صرف حمایت نسبی از آثار این فیلم سازان 
قرار گرفته تا آنها مجددا به چرخه فیلم سازی این کشور 
بازگردند.قطعــا تکاپــوی مدیریتی نمی توانــد تنها به 
نظارت صرف و شــعارهای پشــت میکروفون محدود 
شــده و بایــد بــرای بهــره گیــری از جوهــره ســینمایی 
نســل دوم که حق بزرگی به گردن مبانــی کیفی رونق 

فیلم سازی در کشور دارند، فکر اساسی شود.

ایـن روزهـا، یکـی از پرحاشـیه تریـن فیلـم هـای سـالیان اخیر سـینمای ایران بـه روی پرده اسـت؛ 

مجتبی 
اردشیری

فیلمـی کـه نـه تـم سیاسـی دارد و نـه مشـمول ذوق زدگـی هـای افراطـی یـک جـوان تـازه کار در 
حوزه فیلم سازی است.

 »قاتـل اهلـی«  فیلـم مسـعود کیمیایـی اسـت؛ یکـی از جریـان سـازترین کارگردانـان نسـل دوم 
فیلم سـاز کشـور کـه کسـی نمـی توانـد منکـر جهـت دهـی هـای فکـری و مکتبـی او در سـینمای 

دهه هـای 40 و 50 شمسـی شـود. 

تصویر زندگی به تلویزیون بازگشتفرهاد آییش و مائده طهماسبی در تلویزیون 

فرهاد آئیش و مائــده طهماســبی ، زوج هنرمند، بــا حضور در 
 مجلــه شــبانگاهی شــبکه چهــار از »خاقیــت در بازیگــری«

 گفتند.
کــه شــنبه شــب ها بــه موضــوع تئاتــر    برنامــه »چشــم شــب روشــن« 
می پردازد، دیشب با دعوت از یک زوج هنری به موضوع »خاقیت در 

بازیگری« اختصاص داشت.
در این بخش که اجرای آن را مهرداد رایانی مخصوص بر عهده داشت، 
این موضوع بــا حضور فرهــاد آئیــش و مائده طهماســبی مورد بررســی 

قرار گرفت.
امیــر قمیشــی و اجــرای  بــه تهیه کنندگــی  »چشــم شــب روشــن« 
محمــد صالــح عــا کاری از گــروه ادب و هنــر شــبکه چهــار سیماســت 
 و شــنبه تــا چهارشــنبه ســاعت 23 از شــبکه چهــار ســیما روی آنتــن

 می رود.

سری جدید تصویر زندگی با رویکرد حالِ خوب خانواده ایرانی از شنبه، 
1۶ دی ماه روانه آنتن شد.بخش اصلی این برنامه شامل مستندهایی 
اســت پیرامون زندگی های واقعی مردمی که دارای یــک ویژگی منحصر به فرد 
گاهی و دانش اجتماعی افراد  هستند و دیدن این مستندها منجر به افزایش آ
می شــود.افزون بــر ایــن »تصویــر زندگــی« هــر هفته بــا یــک موضوع خــاص به 
پویش هایــی هفتگی می پــردازد که بــا عکس هــا و فیلم های ارســالی از ســوی 
بینندگان کامل می شود.»خیال راحت« عنوان بخش روان شناسی این برنامه 
اســت که با کارشناســی دکتر بهــروز اتونی پخش می شــود. از دیگــر بخش های 
»تصویر زندگی« می توان به دو آیتم »درباره سالمندان« و »درباره کودکان« اشاره 
کرد. همچنین بخش آشپزی با تمرکز بر اصاح روش تغذیه و استفاده از غذاهای 
سالم، ساده و ارزان و گفت و گو با کارشناسان و متخصصان رشته های پزشکی، 
جامعه شناســی، حقوقــی و ... از دیگــر بخش هــای این برنامه اســت.»تصویر 

زندگی« کاری است از گروه خانواده به تهیه کنندگی محمود محمودی.

تازه های                             پخش

 به »زنگبار« 
پروانه ساخت ندادند!

علــی ماقلی پــور کارگــردان ســینما بیــان کرد 
فیلم نامــه »زنگبــار« او بــا موضــوع مشــکات 
اقتصادی مردم موافقت شورای پروانه ساخت را کسب 
نکرده اســت.به گزارش مهر،  علی ماقلی پور، کارگردان 
سینما، درباره جدیدترین فعالیت های خود گفت: بعد 
از گذشت سه سال و نیم از ساخت »قندون جهیزیه« هر 
کننــده،  کــه نوشــتم بــا مشــکل تهیــه  فیلم نامــه ای 
ســرمایه گذار و... رو بــه رو شــد و حتــی چنــدی پیــش 
فیلم نامه »زنگبار« را به شورای پروانه ساخت ارائه دادم 

که این اثر هم موافقت شورا را اخذ نکرد.
وی افزود: می دانم که اعضای شــورا اشــکال هایی را به 
این فیلم نامــه کمدی- اجتماعــی گرفته انــد. موضوع 
فیلم نامه »زنگبار« که نوشته مشترک من و محمد امین 
نوروزی درباره عدالت اجتماعی، فشارهای اقتصادی، 
بیکاری مردم حاشیه نشین و ضعیف جامعه و رفاه طلبی 

برخی مدیران است که با لحنی کمدی نوشته بودیم.
ماقلی پور بیان کرد: بعد از شنیدن خبر موافقت نشدن 
با ایــن فیلم نامه، قصــد اعتراض داشــتم اما با شــنیدن 
ســخنان رئیس دولت مبنی بر اینکــه دولت اهل تعامل 
و گفت وگو است ســعی کردم صبر کنم و امیدوارم وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی و شــورای صدور پروانه ساخت 
فیلم نامــه ای را کــه ســه مــاه، روز و شــب روی آن وقــت 
گذاشــته ایــم بــه راحتــی حــذف نکنــد و در این شــرایط 
ناامیدکننده حداقل اهــل تدبیر باشــد و صدای منتقد 
حــذف نشــود. وی در پایــان اظهار کــرد: ایــن فیلم نامه 
پیش تر قرار بــود با حضور منصور لشــگری قوچانی تهیه 
و تولیــد شــود؛  اما بــا کنــاره گیــری و انصــراف وی آن را با 
تهیه کننده دیگر پیگیری می کنم و امیدوارم »زنگبار« در 

پله اول متوقف نشود.

مهلت ارسال آثار به جشنواره 
غ« تمدید شد »سیمر

بنابر اعام دبیرخانه دایمی نهمین جشــنواره 
غ« مهلت ارســال آثار تا 25 بهمن ماه  »ســیمر
تمدید شد. به گزارش مهر، مهلت ارسال آثار به دبیرخانه 
غ« تا 25 بهمن ماه تمدید شد  نهمین جشنواره »سیمر

و این زمان به هیچ عنوان تمدید نمی شود.
شــرکت کنندگان تا پایان روز 25 بهمن ماه فرصت دارند 
آثار خــود را در ســامانه ثبت نــام کننــد و آثاری کــه بعد از 

مهلت مذکور ثبت نام شود، ترتیب اثر داده نمی شود.
این جشنواره در بخش آزاد ویژه دانشجویان، کارکنان، 
اعضــای هیئــت علمــی دانشــگاه های علــوم پزشــکی و 
جامعــه پزشــکی کشــور، بخــش فرهنــگ ســامت ویژه 
کز و موسسات آموزش  دانشجویان تمام دانشگاه ها، مرا
عالی کشور و بخش بین الملل با موضوع فرهنگ سامت 

ویژه دانشجویان سراسر دنیا برگزار می شود.
غ« وزارت  بر اساس اعام دبیرخانه دایم جشنواره »سیمر
 بهداشــت، مهلت ثبت نــام و ارســال آثــار از 11 آبان ماه تا 
25 بهمن ماه ۹۶ در نظر گرفته شده است.عاقه مندان 
برای کسب اطاعات بیشتر می توانند به سایت جشنواره 

www.festivalf.ir مراجعه کنند.

مروری بر »سینمای کلاسیک« و 
»تاریخچه گریم« در اصفهان ست

بیســت و پنجمیــن پاتــوق هنرمنــدان تئاتــر و 
سینما، »اصفهان ست«، به بررسی دو موضوع 
»ســینمای کاســیک« و »تاریخچــه گریــم« اختصاص 
داشــت.به گزارش ایمنا، دبیر فصلی پاتــوق هنرمندان 
تئاتر و سینما »اصفهان »  اظهار کرد: بیست و پنجمین 
نشست هنرمندان تئاتر و سینما در دو بخش برگزار شد. 
کبر خامین، کارگردان سینما پیرامون  در بخش نخست، ا
سینمای کاسیک، تعاریف و آثار آن، همچنین شناخت 
نگاتیو و پوزیتیو صحبت کرد و نسل جوان را با مولفه های 

این سینما آشنا کرد.
ناصر طالبی ادامه داد: در بخش دوم نیز حسن جویره، 
نویسنده، بازیگر و کارگردان با مروری بر هنر چهره پردازی، 
در مــورد پیدایــش گریــم، کاربــرد آن در تئاتــر و ســینما، 
همچنین تفاوت گریم و آرایش صحبت کرد  و به بررسی 

سیر این هنر در طول تاریخ پرداخت.
وی افــزود: هدف کلــی پاتــوق هنرمندان تئاتر و ســینما 
برقراری پیوند بین نســل گذشــته تئاتر و سینما با نسل 
تــازه ایــن دو رشــته اســت و عاقه منــدان بــرای شــرکت 
در نشســت های ایــن برنامــه، می تواننــد به هنرســتان 

هنرهای زیبا مراجعه کنند

خبر                           سینما

برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(    آینه بغل

  سپاهان)سالن 2(     دخترعموپسرعمو

  پردیس چهارباغ     خالتور /

حریم شخصی/ خانه کاغذی / آینه 

 بغل/ رازسیاوش /   

  قدس)سالن 1(    خالتور

  قدس )سالن 2(    آینه بغل

  فلسطین      سد معبر

فیلم این روزهای هنر و تجربه اصفهان

برگ جان 

فیلــم ســینمایی »برگ جــان« نوشــته و 
کارگردانی ابراهیم مختاری است. 

در خاصه داســتان ایــن فیلم آمده اســت:  »برگ 
جــان« حکایــت آدمــی در تقــای رســیدن بــه 
خواســته ای  اســت که چون بــه آن می رســد دیگر 

برایش ارزشی ندارد.
 پس مسیر زندگی را برای رسیدن به آرزویی تغییر 
می دهد کــه همواره در پــی برآورده شــدنش بود؛ 

اما....
مهدی احمدی، سعید پورصمیمی،مریم مقدم، 
سجاد تابش،محمدرضا فرزاد و سحر سلحشور در 

این فیلم ایفای نقش می کنند.

سریال جدید پلیسی »آن سوی ماجرا«   

پخش ســریال پلیســی جدید »آن ســوی ماجرا« از روز یکشــنبه
1۷ دی از رادیــو نمایــش آغــاز مــی شــود.این  ســریال را حســین  

یعقوبی نوشته و در خاصه داستان آن آمده اســت: جسد کارخانه دار و 
مالک یک شــرکت بــزرگ حمــل و نقــل در زباله دانی اطراف شــهر کشــف 
می شــود. بازپرس جوانی مامور می شــود تا پرونده قتل را پی گیری کند 
خ می دهد که شنیدنی است. در »آن سوی ماجرا«  ودر این بین اتفاقاتی ر
کبــر مایی، مجید  هنرمندانی چــون فریبا متخصص، عبــاس توفیقی، ا
سهرابی، عباس شــادروان، حمیدرضا هدایتی، محمد یگانه، معصومه 
عزیــز محمــدی، محمــد پورحســن، ســلمان خطــی و تعــداد دیگــری از 
هنرمندان اداره کل هنرهای نمایشی رادیو  به ایفای نقش می پردازند.
این ســریال رادیویی به کارگردانی: جواد پیشــگر، تهیه کنندگی: اشــرف 
الســادات اشــرف نــژاد، صدابــرداری: حیــدر صفــدری و افکــت: نرگــس 

موسی پور از 1۷ ساعت ۹ صبح از رادیو نمایش پخش می شود.



17 سال چهاردهم، شماره 3113بین الملل
یکشنبه

17 دی  1396

بازداشت 11 شاهزاده سعودی 
معترض

روزنامه الکترونیکی ســبق عربستان نوشت،
۱۱ شــاهزاده ســعودی بعــد از اعتــراض بــه دو  

حکمی که مقامات دولتی عربســتان طــی مرحله  اخیر 
صادر کرده اند، بازداشت شدند. به گزارش ایسنا به نقل 
از این روزنامه ســعودی، منابع گفتند، این ۱۱ شاهزاده 
اقدام بــه تجمع مقابــل  قصر الحکــم  )یکــی از کاخ های 
تاریخی قدیمی( کرده و خواســتار لغو دســتور سلطنتی 
شــدند کــه در زمینــه توقــف پرداخت قبــض بــرق و آب 
شاهزادگان از سوی دولت بود. آنها همچنین خواستار 
پرداخــت جریمــه نقــدی در خصــوص حکــم قصاصی 
شــدند که در حق یکی از پسرعموهایشــان صادر شــد. 
حتی بعد از اینکه مطلع شدند درخواست شان اشتباه 
بوده کاخ مذکور یعنی قصر الحکــم را ترک نکردند لذا به 
گارد ســلطنتی دســتور داده شــده تــا مداخلــه و آنهــا را 
کنــد. ایــن تجمــع بــه رهبــری شــاهزاده  بازداشــت 
)س.ع.س( بود و شاهزاده ها بعد از بازداشت به زندان 
کمه قــرار بگیرند. روز  الحائر منتقل شــدند تا مــورد محا
جمعه در پی انتشار اطلاعاتی مبنی بر اینکه شاهزاده ها 
باید قبض آب و برق کاخ هایشــان را بپردازند اخباری از 
شــد.  منتشــر  شــاهزاده ها  از  تعــدادی  بازداشــت 
شاهزاده ای که شاهزادگان درباره حکم قصاص صادره 
در حق او پرداخت جریمه نقدی را مطالبه  کرده اند ترکی 
بن سعود بزرگ است. او اولین فرد از خاندان سلطنتی 

است که در پرونده کیفری اعدام شد.

اف بی آی درباره »بنیاد کلینتون« 
تحقیق می کند

ماجرای اهدای کمــک به »بنیاد کلینتون« و 
تاثیر احتمالی آن بر تصمیم های دولت آمریکا 
در دوران وزارت هیلاری کلینتــون، موضوع تحقیقات 
پلیس فدارل آمریــکا قرار گرفته اســت. به گــزارش مهر، 
شبکه خبری ســی بی اس  گزارش داد که پلیس فدرال 
آمریــکا، اف بــی آ ی، در حــال تحقیــق در مــورد بنیــاد 
کلینتون است و موضوع تحقیقات احتمال ارتباط بین 
کمک های مالی به این بنیاد با تصمیمــات و اقدامات 
دولــت آمریکاســت. ایــن تحقیقــات جدید نیســت و از 
ماه ها پیش آغاز شده اســت. در عین حال با تحقیقات 
اف بی آی در مورد استفاده کلینتون از ایمیل شخصی 
در دوران تصــدی وزارت خارجه آمریــکا ارتباطی ندارد. 
وزارت دادگستری آمریکا در پاسخ به سوال شبکه خبری 
سی بی اس عنوان کرده اســت: ما وجود تحقیقات را نه 
تایید و نه تکذیب می کنیم. دونالد ترامپ بارها از وزارت 
دادگســتری آمریــکا خواســته اســت تــا در مــورد بنیــاد 
کلینتون تحقیق کند و در پیام های خود در شبکه توییتر 
بــه ایــن خاطــر از وزارت دادگســتری و جــف سشــنز، 
کبی  دادســتان کل آمریــکا انتقــاد کرده اســت. ســارا ها
ســندرز ســخنگوی مطبوعاتی کاخ ســفید در پاسخ به 
سوالی در مورد این تحقیقات آن را خبر خوبی توصیف 
کرد و گفــت: بــه نظــرم خبــر خوبی اســت. بدون شــک 

مسائل زیادی وجود دارد که مایه نگرانی ماست. 

تمامی زندانیان بحران اخیر 
صنعاء آزاد می شوند

یک منبع مســئول یمنی اعلام کرد که در پی 
تصمیــم شــورای عالــی سیاســی یمــن، همه 
افرادی کــه در جریان بحــران اخیر در صنعاء بازداشــت 
شده بودند، آزاد خواهند شــد. به گزارش مهر به نقل از 
اسپوتنیک، یک منبع مسئول یمنی اعلام کرد که همه 
افرادی که در جریان درگیری های اخیر در صنعاء زندانی 
شده بودند، آزاد خواهند شد. این منبع در گفت وگو با 
خبرگزاری اســپوتنیک اعلام کــرد که طی چند ســاعت 
آینده همه افرادی کــه در پی درگیری هــای اخیر میان 
انصار الله و کنگره مردمی یمن در صنعاء بازداشت شده 
بودنــد آزاد خواهند شــد. بــه گفتــه او این اقــدام در پی 
تصمیم شورای عالی سیاسی یمن اجرایی خواهد شد. 
به گفته این منبع، چند روز پیش شورای عالی سیاسی 
یمــن بــا آزادی همــه زندانیــان بحــران اخیــر در صنعاء 
 موافقــت کــرده و ایــن تصمیم بعــد از مشــورت بــا همه 
جریان هــای یمنی صــورت گرفته اســت. بــه گفته این 
منبع مســئول یمنی همه جریان های داخلی کشور بر 
این باور هستند که برای پشت سر گذاشتن سختی هایی 
که یمن با آن دســت و پنجه نرم می کند بایــد وحدت و 

همبستگی ملی در این کشور حفظ شود.

پلیس به دنبال بازجویی از 
رئیس جمهوری برزیل

خبرگــزاری رویتــرز نوشــت: پلیــس برزیــل 
کــه میشــل تمــر، رئیــس  کــرده  درخواســت 
جمهوری این کشور به عنوان قســمتی از تحقیقات در 
مورد فســاد ادعایی شــکل گرفته در صــدور حکم برای 
بازرســی از یــک بنــدر مهــم در برزیــل، بــه یــک ســری از 
سوالات پاسخ دهد. به گزارش ایرنا، این تارنما با اشاره 
به تحقیقات پلیس دراین پرونده افزود: پلیس به دنبال 
آن اســت که آیا تمــر در قبال صدور حکم به نفع شــرکت 
تدارکات رودمیرار )Rodrimar SA( رشوه دریافت کرده 
 اســت یــا خیــر؟ شــرکت رودمیــرار در بنــدر ســانتوس

 )بزرگ ترین و مهم ترین بندر ســاحلی آمریکای لاتین( 
خدمــات ارائــه مــی کنــد. ایــن حکــم کــه در مــاه مــی 
)اردیبهشت و خرداد( صادر شد، ضرب الاجل قراردادها 
با عنوان امتیازات بنادر )Port concessions( را که به نفع 
متصدیان فعلی ارائه خدمات است،  به تعویق انداخت.  
ایــن تحقیقــات بــه چندین ادعــای فســاد مالــی که به 
ریاســت جمهــوری تمــر ضربــه وارد کــرده، اضافــه شــد 
کمه شدن  هرچند تابه حال او با پشتیبانی کنگره از محا

دوری کرده است. 

چهارگوشه                 جهان

 مرکل به پایان کار خود
 رسیده است

روزنامــه واشــنگتن پســت آمریــکا در تحلیلی 
پیش بینــی کــرد کــه آنــگلا مــرکل، صدراعظم 
آلمان به پایان دوران رهبری خود در کشــورش نزدیک 
می شــود. به گزارش ایســنا، این روزنامه در این تحلیل 
نوشته اســت: پایان دوران رهبری آنگلا مرکل در آلمان 
ممکن اســت ســریع تر از آنچه کــه هر کســی پیش بینی 
کــی از تضعیف  می کرد اتفاق بیفتد و همه نشــانه ها حا
قدرت و جایگاه سیاسی او هستند. واشنگتن پست در 
ادامــه پیش بینی کــرده که کناره گیــری مــرکل از قدرت 
گوار نه فقط در آلمان بلکه در جهان  منجر به یک خلأ نا
که مرکل یکی از قدرتمندترین وزنه های  غرب شود؛ چرا
متقابل حامی رویکرد بین المللی در برابر رویکرد حمایت 
از داخــل دونالــد ترامــپ اســت. ایــن روزنامــه در ادامه 
می نویسد: دردسرهای مرکل با نتیجه مأیوس کننده او 
در انتخابات ماه ســپتامبر آغاز شــد و با شکســت اولین 
تلاشش در ایجاد یک دولت جدید در ماه نوامبر هرچه 
بیشتر تشدید شدند. این روزنامه نوشته که در روزهای 
اخیر بدترین خبر برای مرکل این است که نظرسنجی ها 
نشان دهنده رویگردانی آلمانی ها از او و خستگی آنها از 

رهبری اش است.
 اواخر ماه دسامبر یک نظرسنجی روزنامه بیلد نشان داد 
که حدود نیمی از آلمانی ها نمی خواهند که مرکل دوره 
چهارم صدراعظمی اش را تکمیل کند. چند روز بعد نیز 
یک نظرســنجی روزنامه دی ولــت بدتر از آن نشــان داد 
که حدود نیمی از آلمانی ها می خواهنــد او فورا از قدرت 

کناره گیری کند. 
کنون فقط یک شانس  به نوشته واشنگتن پست مرکل ا
دیگر دارد تا برای تشکیل یک دولت ائتلافی و جلوگیری 
از یک تکرار فضاحت بار انتخابات در آلمان تلاش کند و 
گر که شکســت بخورد دیگر باید با قدرت خداحافظی  ا
کند. بــه گفته اســتفان کرنلیــوس، نویســنده بیوگرافی 
آنگلا مرکل »زمان برای او در حال اتمام اســت و او تحت 

فشاری فزاینده قرار دارد تا چنین اتفاقی را رقم بزند.«

دورنمای مبهم برگزیت
دورنمای برگزیت همچنان برای شهروندان 
انگلیسی مبهم است. هشدارهای مکرری 
که از سوی افرادی مانند تونی بلر، نخست وزیر اسبق 
انگلیس در این خصوص مخابره شــده، در تشــدید 
جو منفی اخیر علیه خروج این کشور از اتحادیه اروپا 
بی تاثیر نبوده است. از سوی دیگر، ترزا می همچنان 
کــره بــا اتحادیــه اروپــا بــر ســر برگزیــت ادامــه   بــه مذا
کراتی که به صورتی کند پیش می رود  می دهد. مذا
و بــه قــول بســیاری از تحلیلگــران مســائل اروپــا، 
دورنمای روشــنی بــرای آن متصــور نیســت. در این 
میــان برخــی کشــورهای اروپایــی در صــدد برگزاری 
رفراندوم دوباره در انگلیس هستند تا مانع از تحقق 
خروج این کشور از اروپای واحد شــوند. با این حال 
کنون دولت محافظه کار انگلیس بااین خواســته  تا
مخالفت کرده اســت. به گزارش مهر، در این میان، 
بسیاری از شهروندان انگلیسی و حتی آنهایی که به 
برگزیت رای مثبت داده اند، نگران آثار اقتصادی این 
پدیده هســتند. آنهــا به شــدت نگــران درون گرایی 
 اقتصــادی و تبدیــل شــدن انگلیــس از بازیگــری 
برون گرا به بازیگری منزوی در اروپا هستند. از سوی 
دیگر، انگلیســی ها نگرانند که از دسترسی آسان به 
بازار مشــترک اروپا و اتحادیــه گمرکی ایــن مجموعه 
محــروم شــوند. آنچــه مســلم اســت اینکــه مقامات 
انگلیسی هنوز نتوانسته اند این نگرانی ها را در میان 
شهروندان خود برطرف کنند. از سوی دیگر، ترزا می 
که تا ســال آینــده میــلادی ) ۲۰۱۹( در قــدرت حضور 
خواهد داشــت، در صدد اســت تا به هــر نحو ممکن 
کــرات خــروج از اتحادیــه اروپــا را بــه ســرانجام  مذا
کرات نشان می دهد  برساند. با این حال کندی مذا
کــه اتحادیــه اروپــا عجلــه ای بــرای بــر آورده کــردن 
خواسته مقامات انگلیســی در این خصوص ندارد. 
نکته دیگر اینکه اخیرا تونی بلر نخســت، وزیر اسبق 
انگلیس که از اصلی ترین مخالفان برگزیت محسوب 
می شــود، نســبت به آثار و تبعــات این پدیــده علیه 
اروپای واحد هشدار داده است. بلر معتقد است که 
این پدیده می تواند موجودیت اروپا را تحت تاثیر قرار 
داده و کشورهای دیگر را نسبت به خروج از اتحادیه 

اروپا ترغیب کند.
 لازم به ذکر اســت کــه دونالد ترامــپ، رئیس جمهور 
ایالات متحــده آمریکا چنــدی پیش ضمــن دفاع از 
برگزیت، از دیگر کشورهای اروپایی خواست تا در این 

خصوص از انگلیس الگو بگیرند! 
وی همچنین خروج دیگر کشورها از اتحادیه اروپا را 
گرچه مواضع دولتمردان  اجتناب ناپذیر دانســت. ا
آمریکایــی بــا اعتــراض و عتــاب افــرادی ماننــد آنگلا 
مــرکل صــدر اعظــم آلمــان همــراه شــد؛ امــا در عین 
حال نشــان دهنده حمایت واشــنگتن از فروپاشــی 
اروپای واحد محسوب می شود. حقیقتی که برخی 
سیاستمداران اروپایی همچنان چشمان خود را بر 

روی آن بسته اند.
آنچه مسلم اســت اینکه مناقشــه انگلیس و اروپای 
واحد بر ســر برگزیت در ســال ۲۰۱۸ میــلادی وارد فاز 
تازه ای خواهد شد. از یک سو مقامات انگلیسی در 
صددند به توافقــی دوطرفه و پایدار بــا اروپای واحد 
دست پیدا کنند و از سوی دیگر، اتحادیه اروپا نیز در 
صدد است در این معامله، امتیاز بزرگی به انگلیس 
ندهد. اصــرار دو طرف بــر مواضع خود ســبب ایجاد 
گره ای کور در معادلات اقتصادی و سیاسی انگلیس 

شده است. 
کنون بســیاری از شــهروندان انگلیســی چشــم  هم ا
انــداز و دورنمــای اقتصــادی روشــنی بــرای خــود و 
کشورشان متصور نیستند. آنها آینده اقتصادی خود 
کرات برگزیت و نحوه توافق  را متغیری وابسته به مذا
با اروپای واحد ) به عنوان اصلی ترین شریک تجاری 

انگلیس( می دانند.
 همیــن مســئله معمــای برگزیــت را در ســال جدیــد 

میلادی پیچیده تر می سازد.

اخبار                          روز
وزیر خارجه ایالات متحده:

آمریکا  احتمالا در برجام می ماند
رئیس جمهوری ترکیه:

از انتظار برای پیوستن به اتحادیه اروپا خسته شده ایم
وزیر خارجــه آمریکا اعلام کرد 
کــه قانــون ویــژه آمریــکا برای 
اصلاح شروط توافق هسته ای با ایران 
)برجــام( طــی هفتــه جــاری تصویــب 
خواهد شــد. بــه گــزارش ایلنــا، »رکس 
تیلرســون« وزیــر خارجــه آمریــکا، در 
گفت وگو با خبرگزاری آسوشیتدپرس، 
از احتمال تصویب شــدن قانــون ویژه 

برای اصلاح شــروط برجام طی هفته جاری، خبر داده 
است. تیلرسون گفت: »دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
آمریــکا اعــلام کــرده اســت کــه ایــن توافــق را یــا اصــلاح 
کنون در  ج خواهد شــد. مــا ا می کند یــا اینکــه از آن خار
فرایند تحقــق وعــده )ترامــپ( درخصوص اصــلاح این 
توافــق هســتیم.« ترامــپ، هفتــه گذشــته اعــلام کرده 

بود که بــا کنگــره درباره دربــاره اصلاح 
ک« توافق هســته ای  »نواقص خطرنا
همــکاری خواهــد کرد. بــا ایــن حال، 
تیلرســون گفته اســت که رایزنی های 
کاخ سفید و قانون گذاران آمریکایی در 
این باره ادامه دارد و هنوز نهایی نشده 
است. وزیر خارجه آمریکا تصریح کرد، 
در صورتی کــه کنگــره ســریع تصمیــم 
بگیــرد،  ترامــپ آمــاده اســت دربــاره رفــع تحریم هــای 
هسته ای اقدام کند. تیلرســون همچنین در مصاحبه 
با »ســی ان ان«، درخصــوص تحریم هــای جدیدی که 
واشنگتن درصدد اعمال آنها علیه ایران است، مدعی 
شــده که ایــن تحریم هــا در ارتبــاط مســتقیم بــا توافق 

هسته ای نیست.

رئیس جمهوری ترکیه در دیدار 
با همتای فرانسوی خود، گفت 
که کشورش از منتظر ماندن برای عضویت 
در اتحادیــه اروپا خســته شــده اســت. به 
گزارش ایلنــا به نقل از روســیاالیوم، رجب 
طیب اردوغان، رئیس جمهــوری ترکیه، 
کــه روز جمعــه وارد پاریــس شــد، طــی 
نشست مطبوعاتی مشــترک با »امانوئل 

کرون« همتای فرانسوی خود، گفت: از عدم پیشرفت در  ما
پرونده پیوستن به اتحادیه اروپا خسته شده ایم. اردوغان 
با بیان اینکه نمی توان تا ابد منتظر عضویت در اتحادیه اروپا 
ماند، خاطرنشــان کرد که اتحادیه اروپا به ترکیه پیشــنهاد 
راضی کننده ای دربــاره پرونــده این عضویت نداده اســت. 
رئیس جمهوری ترکیه درباره قدس نیز گفت: به رایزنی های 

فشــرده و قاطعانه با فرانســه درخصوص 
گام هایی که می توان درباره قدس گرفت، 
ادامه خواهیم داد. وی درباره همکاری در 
امر نبرد با تروریسم نیز گفت: ما )با فرانسه( 
در مبارزه با داعش، در مرزها و کشورمان، 
همــکاری می کنیــم و ضــرورت دارد برای 
مبارزه با گروه نیروهای دموکراتیک سوریه 
)شبه نظامیان کرد( گام های مشابهی نیز 
کرون به همتای ترکیه ای خود  اتخاذ شود. از سوی دیگر، ما
گفت که دولت های دموکراتیک بایســتی در رونــد مبارزه با 
کرون از  کمیت قانــون احترام بگذارنــد. ما تروریســم، به حا
سرنوشت صدها دانشجو، معلم و روزنامه نگار در ترکیه که 
کودتا در این کشور  در راستای اقدامات ســرکوب گرانه پســا

بازداشت شده اند، ابراز نگرانی کرد.

فرستاده ترامپ: 

نیروهای آمریکایی آماده ماندن در سوریه هستند
هماهنگ کننده کمک های بشردوستانه سازمان ملل: 

اوضاع یمنی ها شبیه روز قیامت است
فرستاده رئیس جمهور آمریکا در ائتلاف ضد داعش 
با اشاره به اینکه امکان حفاظت از روند سیاسی و 
کید  نیز تلاش ها برای برقراری ثبات در سوریه وجود دارد، تا
کــرد آمریکا آماده اســت تا زمــان اطمینــان از نابــودی کامل 
داعش در سوریه بماند. به گزارش ایسنا، به نوشته روزنامه 
فرامنطقه ای القدس العربی، برت مک گورک، فرستاده ویژه 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در ائتلاف ضد داعش در 
پیامی خطاب به تمامی کشورهای عضو این ائتلاف درباره 
پیشــروی اخیر این نیروها در سال گذشــته میلادی گفت: 
عملیات ائتلاف همچنان در سوریه ادامه دارد و یگان های 
نیروهای سوریه دموکراتیک در عملیات نابودی داعش در 
اطراف رود فرات مشارکت دارند و انتظار می رود این عملیات 

در سه ماهه نخست سال ۲۰۱۸ نیز ادامه داشته باشد و پس 
از آن به عملیاتــی متمرکز بر برقراری ثبات تبدیل می شــود. 
مک گــورک از کشــورهای عضــو ائتــلاف خواســت در رونــد 
کید  حمایت از ثبات در سوریه مشارکت داشته باشد. وی تا
کرد: برقراری ثبات، اقدامی غیرسیاسی و حرکتی برای نجات 
جان مردم بوده و شامل خنثی سازی مین ها و موادمنفجره 
باقی مانده از عملیات هــای جنگــی و بازگرداندن خدماتی 
چون آب، برق و بهداشت به مناطق مختلف سوریه است. 
فرســتاده رئیس جمهور آمریکا گفت: از جمله این تلاش ها 
می توان به خنثی سازی مین ها از تاسیسات حیاتی موجود 
در رقه، راه اندازی دوباره ایســتگاه های پمپاژ آب، بازسازی 

شبکه های برق اشاره کرد.

هماهنگ کننــده کمک هــای بشردوســتانه 
سازمان ملل در گزارشی اعلام کرد: در صورت 
عدم تغییر اوضاع یمن، این کشور در ۵۰ سال آتی شاهد 
بدترین فاجعه انسانی خواهد بود. به گزارش ایسنا، به 
نقل از شبکه الجزیره، مارک لوکوک گفت: در حال حاضر 
اوضــاع نابســامان مــردم این کشــور بــه دلیــل افزایش 
جنگ و درگیری، کمبود مواد غذایی و شــیوع بیماری 
شبیه روز قیامت است.لوکوک ضمن ابراز نگرانی درباره 
اوضاع یمــن افــزود: صندوق اضطــراری ســازمان ملل 
برای حمایــت از یمنی ها و امدادرســانی به این کشــور 
مبلــغ ۵۰ میلیون دلار اختصــاص خواهــد داد. گزارش 
صادره از دفتر هماهنگ کننده کمک های بشردوستانه 

کی از آن اســت که یمن با آغاز ۲۰۱۸ به  سازمان ملل حا
ویژه همراه با افزایش جنگ و درگیری در این کشــور به 
کمک های انسانی فوری نیاز دارد. در این گزارش آمده 
اســت، بیــش از ۲۲ میلیــون یمنــی نیازمنــد حمایت و 
کمک های انسانی هستند و بیش از ۱۱ میلیون تن از آنها 
بیشــتر از دیگران به این کمک ها نیاز دارند. طبق این 
گزارش، غیرنظامیان یمنی در خطر بزرگــی قرار دارند تا 
جایی که تعداد مرگ  و میرها به بیش از ۸۰۰۰ تن رسیده 
و ســه میلیون تن مجبور به فرار شــده اند. بنابر گزارش 
مذکور، حدود ۱۸ میلیــون تن از نبود مــواد غذایی رنج 
بــرده و یــک میلیــون یمنــی دیگــر بــرای ادامــه حیــات 

نیازمند تضمین هستند. 

قلدرمآبی 
آمریکا 

در سازمان ملل 
متحد 

تاریخچه ای 
طولانی دارد 

اما نمونه 
فعلی، یک مورد 

مضحک است

بومرنگ نشست شورای امنیت برای آمریکا
کامی واشنگتن در بهره گیری از اغتشاشات اخیر در ایران نا

به دنبال بروز برخی ناآرامی ها طی روزهای گذشته 
در ایران، رئیس جمهوری آمریکا وارد صحنه شــد و 
به صورت علنی از معترضان خیابانی ایران حمایت 
کنــش ترامــپ، نیکــی هیلــی،  کــرد. در پــی ایــن وا
نماینده آمریــکا در ســازمان ملل ماموریــت یافت تا 
با حضــور در جمــع خبرنگاران ســازمان ملــل، علیه 

جمهوری اسلامی ایران فضا سازی کند.
 وی در این نشست اعلام کرد که از شورای امنیت در 
نیویورک و کمیسیون حقوق بشر در ژنو می خواهد 
تا نســبت به وضعیت حقوق بشــر ایران و برخورد با 

معترضان نشست فوق العاده ای تشکیل دهند.
به گزارش ایرنا، از این رو، این نشست جمعه شب با 
درخواست و اصرار آمریکا با وجود اختلاف نظرهای 
شدید اعضای شــورای امنیت برگزارشــد و هریک از 
نمایندگان حاضر به بیان دیــدگاه های خود درباره 

حوادث داخلی کشورها از جمله ایران پرداختند.
 اعضــای شــورای امنیــت کــه از هــدف آمریــکا برای 
برپایــی ایــن نشســت مطلــع شــده بودنــد، اجــازه 
ندادند این کشــور از فرصت پیش آمده در نشســت 
برای اهداف سیاســی و همچنین برهم زدن برجام 

استفاده کند و نسبت به آن هشدار دادند. 
کید کردند  نمایندگان کشورها همگی بر این نکته تا
ح ایــن موضوعــات در مجامــع بیــن المللی  کــه طــر
کشــورها محســوب   دخالــت در مســائل داخلــی 
می شــود و همچنین از آمریکا خواســتند بــه برجام 

پایبند باشد. 
در این ارتباط، نماینده قزاقســتان که ریاست دوره 
ای شــورای امنیت را بر عهــده دارد، در جمع بندی 
این نشســت تصریح کرد : موضوع تظاهــرات ایران 
ربطی به امنیت منطقه ای یا بین المللی ندارد و در 
ظرفیت شــورای امنیت نیســت که به ایــن موضوع 
گاهیم  کید کرد: ما آ رسیدگی کند. غیرت عمر اف تا
که میزان درگیری ها کاهش پیــدا کرده و امیدواریم 

که موضوع به پایان برسد.
 این موضوعات نباید ضربه ای به توافق هســته ای 
بزند و همگی باید به برجام و قطعنامه های سازمان 
ملل پایبند باشند. فرانسوا دولاتر، نماینده فرانسه 
دیگر عضو این شــورا نیز گفــت: ما با دقــت وضعیت 

ایران را زیر نظر داریم.
  وظیفه اساســی ما یافتن راه حل برای بحران های 
خاورمیانه است و در این راستا باید از توافق هسته ای 
کید  بــا ایــران حفاظــت کنیــم.   وی در عین حــال تا
کرد حــوادث ایــران تهدیــدی بــرای ثبــات و امنیت 
بین المللی نیســت.  در همین حال ساشا لیورنتی، 

نماینــده بولیوی در ســازمان ملــل هم اظهار داشــت: 
برگــزاری ایــن جلســه شــورای امنیــت نشــانه خوبــی 
نیست و مخالف  مداخله برخی کشورها در امور داخلی 

کشورهای دیگر هستیم.  
وی ادامه داد شاهد تلاش نامناسب برخی اعضا برای 
بهره برداری سیاسی از  تحولات دیگر کشورها در جهت 

وارد کردن آن در دستور جلسه شورای امنیت بودیم.
 ما موضع جنبش عدم تعهد را تکرار می کنیم  که باید به 
کمیت کشورها احترام گذاشت و از مداخله در  حق حا
امور داخلی آنها خــودداری کرد.  منصــور عیاد العتیبی 
نماینده کویت در ســازمان ملل به عنــوان عضو جدید 
کید کــرد ایران همســایه  کویت اســت و  این شــورا نیز تا
ثبات و امنیــت ایران، ثبــات و امنیت منطقــه و جهان 

خواهد بود.  
متیو ریکرافــت، نماینده انگلیس در ســازمان ملل هم 
با این ادعا که بریتانیا تحولات ایــران را زیر نظر دارد و از 
دولت ایران می خواهد که به حق اعتراض مسالمت  آمیز 
معترضــان احترام بگــذارد، گفــت: بریتانیــا از وضعیت 
حقوق بشر درایران نگران اســت که به اعتراضات اخیر 

باز مــی گــردد.  وی اما تصریــح کــرد: بریتانیــا پایبندی 
کامل خــود را به برجــام اعلام کــرده و پایبنــدی ایران را 

به آن می ستاید.
 لیو جه یی، نماینده چین در ســازمان ملــل نیز درباره 

دستور کار این نشست گفت: شورای امنیت 
مکان مناســبی بــرای بحث دربــاره وضعیت 
حقــوق بشــر کشــورها نیســت. بحــث درباره 
مســائل داخلی ایــران در صلاحیت شــورای 

امنیت نیست.
واســیلی نبنزیا، نماینده فدراســیون روسیه 
در ســازمان ملل متحد هم اظهار داشت: ما 
بار دیگر دیدیــم که چگونــه آمریکا ازشــورای 
امنیت ســوء اســتفاده می کند و نقــش آن را 
بــه چالــش مــی کشــد.  هــدف از این جلســه 
نــه حمایــت از مــردم ایــران بلکه بر هــم زدن 

برجام است.  
وی آمریــکا را متهــم بــه اســتفاده از بهانــه 
ســاختگی بــرای مداخلــه در امــور داخلــی 
ایران کــرد و گفت: اجــازه دهید کــه ایران به 

مســائل خــود  رســیدگی کنــد. به جــای تلــف کردن 
انرژی شــورای امنیت، اجازه دهید انرژی آن صرف 
رسیدگی به بحران افغانستان، سوریه و لیبی  شود.  
همچنین کارل اســکاو، نماینده ســوئد درســازمان 
ملل متحد با ایــن ادعا که از نزدیــک تحولات ایران 
را زیر نظر داریم، کاربرد افراطی خشــونت را محکوم 

کرد. 
وی افــزود: مــا دربــاره تشــکیل این جلســه شــورای 
امنیــت ملاحظاتی داریم؛ امــا باید به حــق اعتراض 
مســالمت آمیــز مــردم در ایــران و همــه کشــورهای 
 جهان، احترام گذاشــت.  گفت وگو و تماس نزدیک 

با ایران بسیار اهمیت دارد.
 ما با مقام های ایرانی در تماس بوده وگفت وگوهای 

صریحی داشته ایم. 
در ادامــه ایــن نشســت و پــس از اینکــه نماینــدگان 
کشــورهای عضو شــورا بــا اعــلام مخالفــت و محکوم 
کردن درخواست برگزاری این نشست از سوی آمریکا 
نظراتشان را اعلام کردند، غلامعلی خوشرو، نماینده 
دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل متحد 
هم بر اساس آئین نامه شــورا در این نشست حضور 
یافت و در بیانیه ای شدید اللحن علیه آمریکا گفت: 
قلدرمآبی آمریکا در سازمان ملل متحد تاریخچه ای 
طولانی دارد، اما نمونه فعلی یعنی امور کاملا داخلی 

یک ملت، یک مورد مضحک است.  
کام  شــبکه تلویزیونــی فرانــس۲4در پی نشســت نا
شــورای امنیــت ســازمان ملــل کــه بــه درخواســت 
آمریکادرارتباط با وقایع ایران برگزارشد، گزارش داد: 
ج از وظایف  آمریکا متهم به برگزاری جلســه ای خار

شورای امنیت سازمان ملل شد.
 این شــبکه افزود: ایــران و روســیه در این 
جلسه به انتقاد شــدید از آمریکا پرداخته 
و آن را ســوء اســتفاده از قدرت در تشکیل 
ج از حیطــه و وظایف این  جلســه ای خار

شورا دانستند.
فرانــس۲4 گفــت: در این نشســت آمریکا 
متهم بــه تحت الشــعاع قــرار دادن توافق 
هســته ای ۲۰۱۵ بــا ایــران شــد. شــبکه 
گــزارش داد  تلویزیونــی ســی ان ان هــم 
ازســوی اعضای شــورای امنیت ســازمان 
ملل که جمعه شب به درخواست آمریکا 
در باره ایران نشســتی برگزار کــرده بودند، 
واشنگتن متهم به دخالت در امور داخلی 
 ایــران و داشــتن انگیــزه هــای پنهانــی 

شد.   

جلسـه جمعـه شـب شـورای امنیـت سـازمان ملـل متحـد کـه بـه درخواسـت آمریـکا بـرای بررسـی 
اغتشاشـات اخیـر در ایـران برگـزار شـد، در عمـل بـه صحنـه انـزوای کشـور در سـوء اسـتفاده از 
شـورای امنیـت و دفـاع دوبـاره اروپایـی هـا از توافق هسـته ای )برجـام( در برابـر آمریکا تبدیل شـد. این 
جلسـه کـه بنـا به درخواسـت نیکی هیلـی، نماینده آمریکا در سـازمان ملل بـه بهانه حوادث اخیـر در ایران 
برگـزار شـد، آمریـکا بـار دیگـر در صحنـه جهانـی در انزوا قـرار گرفـت و اکثر اعضای شـورای امنیـت تاکید 

کردند که مسئله داخلی ایران هیچ ارتباطی با حوزه کاری شورای امنیت سازمان ملل ندارد.
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خطر خشک شدن یک چهارم 
زمین در 30 سال آینده

خطر گرمایــش زمین جدی اســت و تغییرات 
ناشی از آن بسیار زودتر از آنچه که انتظار داریم 
در کمیــن ماســت. نتایــج یــک مطالعــه جدیــد نشــان 
می دهد در صورتی که جامعه جهانی نتواند با همکاری 
مشترک از افزایش دو درجه ای دمای زمین در دهه های 
 آتی جلوگیری کند، بین 24 تا 32 درصد از ســطح زمین 
 تا 30 ســال آینــده برای همیشــه خشــک خواهد شــد.

 بــه گــزارش عصــر ایــران بــه نقــل از هافینگتون پســت، 
بر اســاس نتایج یــک مطالعه جدیــد از نقشــه 27 مدل 
تغییرات اقلیمی در نقاط مختلف دنیا که از سوی مجله 
علمی »نیچر« منتشر شده، در صورتی که پیمان زیست 
محیطــی پاریس به اجــرا درنیایــد و رونــد رو بــه افزایش 
 گرمایــش زمین متوقف نشــود، تا 30 ســال آینــده بیش 
کــی برای همیشــه تبدیل   از یــک چهارم ســطح کره خا

به بیابان خشک و بی آب وعلف خواهد شد.
بر اســاس این مطالعــه در صــورت افزایــش 2 درجه ای 
میانگین دمای زمین طی 30 سال آینده، خشک شدن 
24 تا 32 درصد زمین قطعی خواهد بود ولی در صورتی 
که طی همین مدت دمای زمین 1.5 درجه کاهش یابد 
می تواند از خشک شدن دست کم  دو سوم از این سطح 

کی جلوگیری کند. از کره خا
این کاهش 1.5 درجه ای می تواند خطر خشک شدن 
30 ســال آتی در مناطقی از جمله جنــوب اروپا، جنوب 
آفریقا، آمریکای مرکزی، سواحل استرالیا و جنوب شرق 

آسیا را منتفی کند.
پیمان مقابله با تغییرات اقلیمی پاریس در سال 2016 به 
امضای همه کشورهای جهان رسید و قرار است از سال 
2020 اجــرای آن بــه طــور 
عملی آغاز شــود. بر اساس 
این پیمان 195 کشور امضا 
کننــده متعهــد شــده انــد 
طی دهه های آتی از تولید 
گازهای گلخانه ای بکاهند 
تا دمای زمین بیش از این 
گرم تر نشود. دونالد ترامپ 
رئیــس جمهــور آمریــکا اما 
از منتقــدان جــدی ایــــن 
پیمان است و در ماه ژوئن 
متحــده  ایــالات   ،2017
کشــورهای متعهــــد  را از 
ج  بــه پیمــان پاریــس خــار
کــرد. بــا این حــال بیــش از 
20 ایالت آمریکا و صاحبان 
شــرکت های بزرگ آمریکایی اعــام کرده انــد به پیمان 
پاریس متعهــد مانده و بــا جامعه جهانی بــرای کاهش 

روند گرمایش زمین همکاری خواهند کرد.
ترامپ همچنین از زمانی که به کاخ ســفید پا گذاشــته 
محدودیت هــای ســابق اعمــال شــده از ســوی دولــت 
اوباما در زمینه اســتخراج و مصرف زغال ســنگ و نفت 
را لغو کرده است. او بهانه این اقدام را بازگرداندن رونق 
اقتصادی به آمریکا و ایجاد اشتغال برای ده ها هزار بیکار 

آمریکایی اعام کرده است.
کم توجهــی دولــت ترامــپ به مســائل زیســت محیطی 
 و خطــر تغییــرات اقلیمی مــورد انتقــاد جامعــه جهانی 
و فعالان محیط زیست و حتی بسیاری از سیاستمداران 
و کارآفرینان آمریکایی است؛ با این حال رئیس جمهور 
آمریکا بــا لجبــازی بــر موضــع خــود در زمینــه » واقعی و 
مســتند نبودن خطــرات تغییــرات اقلیمی« پافشــاری 
کنش به سرمای شدید  دارد.ترامپ هفته گذشته در وا
در ســواحل شــرقی آمریــکا در توییتــی با کنایه نوشــت؛ 
آمریکا به گرمایش زمین نیاز دارد. او نوشت: در سواحل 
شرقی سرمای آخر ســال رکورد می زند، شاید بد نباشد 
کمــی از گرمایــش زمیــن بــرای گــرم کــردن کشــورمان 

استفاده کنیم. 
کنش به سرما و برف زمستانی در شهر  او پارسال نیز در وا

نیویورک، توییت مشابهی را نوشته بود.

 تهیه برنامه جامع کاهش 
آلودگی هوای کلانشهرها

معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیســت با اشــاره به ماموریت تازه این 
ســازمان برای تهیه برنامه جامع کاهش آلودگی هوای 
کانشهرها گفت: از یک ماه پیش نامه ای به ادارات کل 
محیط زیســت اســتان ها ارســال شــده تــا با همــکاری 
اســتانداری ها نســبت به تنظیم برنامــه جامع کاهش 

آلودگی هوا اقدام کنند.
به گزارش زیست آناین، مسعود تجریشی افزود: از یک 
ماه پیش جلساتی را با کنسرسیوم دانشگاه های کشور 
 برگزار کرده ایــم تا بــا حضور جــدی دانشــگاه ها بتوانیم 
علم را به این ســیاهه انتشــار اضافــه کنیــم و در نهایت 
اتخاذ راهکارهای عملیاتــی و اجرایی به منظور کاهش 
آلودگــی هــوا به شــکلی باشــد کــه قبــل از هــر تصمیمی 
ح هــا و اقدامــات بــه اجماع رســیده   روی اثرگــذاری طر

باشیم.
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشــاره به ســابقه تنظیــم مصوبــات دولتی در 
زمینه کاهــش آلودگی هوا اظهار کرد: بررســی ها نشــان 
می دهد کــه از ســال 90 فرآینــدی در مورد حل مشــکل 
آلودگــی هوا در کشــور آغــاز شــده اســت و ایــن فرآیند در 
اردیبهشت  سال 93 منجر به تهیه و تنظیم مجموعه ای 
از اقدامات برای کاهش آلودگی هوا شد و به تایید هیئت 
وزیران رسید البته این کار نقطه پایان نبود و در سال 95 
مصوبات تهیه شده از طریق مطالعات عمیق تر، اصاح 

و تکمیل و در قالب مصوبات جدید اباغ شد.
 وی بــا بیــان اینکــه در ایــن مصوبــات بــه مــوارد متعدد 
از جمله تجهیز ناوگان اتوبوســرانی، خروج خودروهای 
فرسوده، ارائه تسهیات برای فروش موتورهای برقی، 
حــذف موتورســیکلت های کاربراتــوری، نصــب فیلتــر 
 دوده روی وســایل نقلیه دیزلی و ... اشاره شده است، 
کید کرد: هدف از این مصوبات انجــام اقدامات موثر  تا

در حوزه کاهش آلودگی هوا توسط دستگاه هاست.

 چگونه آمستردام شهر 
دوچرخه هاشد؟ 

چهــار دهه پیش آمســتردام، شــبیه تهران   
بود. جایی پر از ترافیک، سروصدا و آلودگی. 
خیابان های هلند شــباهت دیگری نیز با شــهرهای 
ایران داشتند از نظر نرخ بالای مرگ و میر و تصادفات 
جاده ای. در ســال 1971 تلفات به 3300 نفر در ســال 
رســید کــه 400 کــودک در میــان آنها بــود. امــا امروزه 
شهرهای هلند حال و هوای دیگری دارند. به گزارش 
زیست آناین، هر کس به شــهرهای هلند سفر کرده 
باشــد می دانــد دوچرخه ســواران در ایــن شــهرها 
یکه تازی می کنند؛ آنها خیابان های مرکز شهر را تحت 
 کنترل خود دارند، به ســرعت راه خــود را باز می کنند 
و می روند. اینجا اولویت با دوچرخه هاست. اما کمتر 
کسی می داند چه تاش و رنجی برای تصویب قوانین 
 و امکانات دوچرخه ها شــده اســت. حالا آمستردام 
از مسیرهای مجهز دوچرخه سواری بهره می برد. این 
 مســیرهای به هم پیوســته دوچرخه به قــدری امن 
و راحت هستند که کودکان، معلولان یا سالخوردگان 
را هم بدون نگرانی به کوچه و خیابان کشانده است. 

 
    پرده اول: آمستردام تحت تسخیر ماشین ها

هلند از ابتدا ســرزمین دوچرخه ها نبــود؛ در دهه های 
چ وار خودروهــا عرصــه را   50 و 60 میــادی رشــد قــار
بر دوچرخه ســواران تنگ کرده بود و کار تا جایی پیش 
رفته بــود کــه بــه ســختی می شــد در شــهرها رکاب زد. 
سیاســتگذاران، خــودرو را آینــده حمــل و نقل شــهرها 
می دیدند. همه محله های آمستردام برای حمل و نقل 
ماشینی بازســازی شدند؛ در چنین شــرایطی، به مدد 
مقاومــت خســتگی ناپذیر گروه های مدنــی و چندین 
 تصمیــم سرنوشت ســاز، آمســتردام دوبــاره احیــا شــد 

تا امروز پایتخت دوچرخه دنیا باشد.  

   پــرده دوم: اعتــراض مدنــی و تولــد محله هــای 
مسکونی

هلنــد در پــی افزایــش تلفــات و تصادفــات، دهــه 70 
میــادی شــاهد خشــم و انتقادهــای مدنــی بــود. دو 
جریان به طور برجسته  این مطالبه را پیگیری می کرد،  
»کشــتن بچه ها را متوقف کنید« نام نخســتین جریان 
گیر شــد؛ اعضــای ایــن جریان   اســت که بــه ســرعت فرا
با دوچرخــه راهپیمایی می کردند. آنهــا در کوتاه مدت 
موفق شــدند اجــازه ممنــوع کــردن تــردد خــودرو را در 
برخی روزهــا و کوچه هــا بگیرند تــا کودکان با آســودگی 
بــازی کننــد. »فــون پوتــن« از اعضــای ایــن جنبــش، 
ح مــی دهــد: »مــا میزهــای  آن روزهــا را ایــن طــور شــر

غــذا را به کوچــه می بردیم 
و جشن هــــــای بزرگــی راه 
می انداختیم. جالب آنجا 
بود که پلیس چقــدر به ما 

کمک می کرد.«
او مــی گـویــــد: »آن روزهــــا 
سیاســتمداران بســیار در 
دسترس بودند؛ با اعضای 
پارلمـــــان بـــــرای صـــــرف 
چایــی بیــرون می رفتیــم 
و خواســته هـــایمــــــان را 
گــوش  می گفتیــم و آنهــــا 
می کردنــــد. حتی یــک بار 
دسته جمعی مقابل خانه 
نخست وزیر رفتیم و سرود 
خواندیــم؛ از او خواســتیم 
خیابان ها را برای کودکان 

امن تر کند. از خانه بیرون آمد و خواسته ما را شنید.«

   پرده ســوم: آلودگی های محیط زیستی و بحران 
سوخت

بحران نفت ســال 1973، تصمیمات سیاستمداران را 
به شــدت تحت تاثیر قرار داد. قیمت نفــت به یک باره 
چهار برابر شد. نخســت وزیر هلند در نطقی تلویزیونی 
از مردم خواست ســبک زندگی جدید هلند را بپذیرند 
و صرفه جویی ســوخت را بیش از انــدازه رعایت کنند. 
این اتفــاق به نفع دوچرخه ســواران پیــش رفت و پس 
ح »یکشــنبه های بدون  از آن دولت به طــور منظم طر

خودرو« را دنبال کرد.

و     پــرده چهــارم: یکشــنبه های بــدون خــودر
و حمایت سیاستمداران

به تدریج سیاستمداران هلندی دوچرخه را به عنوان 
وســیله حمل و نقل شــهری پذیرفتند و بــه مزایای آن 
گاه شــدند. از دهــه 80 میادی، ســاخت مســیرهای  آ
دوچرخــه در شــهرها و خیابان هــا مــورد بررســی قــرار 
گرفتند؛ هدف این بود که راه برای دوچرخه سوارها باز 
شود. در ابتدا مسیرهای دوچرخه بسیار براق و روشن 
بودند تا همه آنها را ببینند. بعدا معلوم شــد با یک گل 
بهار نمی شود. برای آنکه در شهر تغییر ایجاد شود، نیاز 
 به شبکه ای از مسیرها بود. شهر »دلف« شبکه کاملی 
 از مســیرهای دوچرخــه را ایجــاد کــرد و در پــی آن یــک 

به یک شهرهای هلند دوستدار دوچرخه شدند.
 

   پرده پنجم: چالش های امروز دوچرخه سواری؛ 
نهضت ادامه دارد

امــروزه هلنــد صاحــب 35 هــزار و 400 کیلومتــر مســیر 
اختصاصی دوچرخه اســت. در آمســتردام حــدود 38 
درصــد ســفرهای شــهری بــا دوچرخــه و در کل هلنــد 
در حــدود یک چهــارم این ســفرها بــا دوچرخــه انجام 
می شود. اتحادیه دوچرخه ســواران با بیش از 34 هزار 
عضو فعال، از حقوق دوچرخه سواران حفاظت می کند. 
ویم بات، ســخنگوی این اتحادیه می گوید: »در هلند 
دوچرخــه راه زیــادی آمــده اســت؛ امــا هنوز مشــکات 
زیادند. هم زمان کــه اســتاندارها را بــالا می بریم، باید 
مسیرها را تجهیز و مرمت کنیم. مسئله پارکینگ ها هم 
داستان دیگری است؛ با وجود پارکینگ های دوطبقه 
و بســیار، بازهم نیــاز به توســعه بیشــتر داریم. مــا برای 
حل مســائلمان نیاز بــه خاقیــت داریم. شــهرهای ما 
به زیرســاخت های دوچرخه کاما جدید نیاز دارند.« 
هلند راه زیادی آمده است؛ اما نهضت دوچرخه سواری 

همچنان ادامه دارد.

گزارش                         زیستی هشدار                           زیستی
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کاهش بارندگی ها می تواند ناشی از تغییر اقلیم باشد
ک و آب مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی اصفهان: دکتر حمیدرضا رحمانی، رئیس بخش تحقیقات خا

تغییــرات  اقلیمی ارتباطی بــا فعالیت های 
انسانی دارد؟

از فعالیت هــای  کــه  اقلیــم همــان طــوری  بلــه. 
گون انســانی تاثیر می پذیرد، اثــرات مختلفی بر  گونا
فعالیت هــای انســانی ایجــاد می کند. تغییــر پذیری 
گــی کان اقلیــم  اقلیمــی و تغییــرات اقلیمــی دو ویژ
مناطق مختلف است که تاثیرات غیرمنتظره اقلیمی 
در چارچوب آن صورت می پذیرد. تغییرات اقلیمی 
کــه در ســده های اخیــر مــورد توجــه دانشــمندان 
علــوم زیســت محیطــی و سیاســتمداران قرارگرفتــه 
اســت، ارتباط مســتقیمی بــا فعالیت انســانی دارد. 
کاهــش تنــوع و تغییــر  از پیامدهــای تغییــر اقلیــم 
کوسیستم های  جمعیت جوامع گیاهی و جانوری ا
مختلف اســت که حاصــل آن کاهــش میــزان تولید 
کاهــش تولیــد محصــولات جنگلــی   در آنهاســت. 
و مرتعی سبب افزایش  فشار بر آنها می شود. کاهش 
تولیــد محصــولات دامــی و آبزیــان نیــز تــوان تولیــد 
کاهــش می دهــد. بــروز  پروتئین هــای حیوانــی را 
مشکات جدید در محافظت گیاهان زراعی و باغی، 
جنگل و مرتع شامل افزایش جمعیت و تغییر در نوع 
گونه های آفات، بیماری ها و علف های هرز از جمله 
ک  خسارت های دیگر محسوب می شود. تهدید خا
نیز یکی دیگــر از مــوارد اثــرات تغییر اقلیم محســوب 
 می شــود. افزایش فرســایش و تشــدید بیابــان زایی 
کاهــش  کاهــش بــارش، افزایــش دمــا و  بــه دلیــل 
جمعیــت گیاهــی از جملــه پیامدهــای تغییــر اقلیم 
محسوب می شود. تغییر اقلیم دارای اثرات مستقیم 
کوسیســتم های  اجتماعــی هــم هســت.  تغییــر در ا
طبیعی و کشــاورزی بــا کاهش تولیــد در محصولات 
 گیاهــی، دام و شــیات، ســبب افــت ســطح درآمــد 
کــه تبعــات مختلفــی   در جوامــع روســتایی شـــــده 
از جمله  تهدید امنیت غذایی، مشــکات اشــتغال 
و افزایــش مهاجــرت به شــهرها را بــه دنبــال خواهد 

داشت.

با وجود امضا و پذیرش کنوانســیون تغییر 
آب و هوا توســط نماینده دولت ایــران )معاون 
رئیس جمهور وقت( در سال 1375 و پیوستن 
رســمی به جمع کشــورهای متعهد و تاســیس 
ح ملــی تغییــر اقلیــم و آب در ایــران   دفتــر طــر
 در ســال 1378 و همــکاری بــا ســازمان های 
 بیــن المللــی، داخلــی و تعــداد بی شــماری 
از متخصصــان، پــس از بیســت ســال، نــه تنها 
 وضعیــت تغییــر اقلیــم بهبــود نیافته، بلکــه روز 

به روز بدتر می شود. چرا؟
 پـــــدیـــــــده تــغـــیــــیــــــر اقلیــــــم در ســـــطـــــــح وســـــیـــــــع 
 اتفــاق افتــاده و نیازمنــد عــزم جهانــی در ایــن زمینــه 

است. 
قطعا در این میان سهم کشورهایی که در تولید گازهای 
گلخانه ای بیشتر موثرند بیشتر است؛ اما به غیر از کاهش 
میزان گازهــای گلخانه ای، اتخــاذ کلیه اســتراتژی ها و 
رفتارهایی که ســبب کاهش اثرات تغییر اقلیم شــوند، 
می توانــد نقــش آن را در منطقه مورد هــدف کم رنگ تر 
 کنــد؛ بنابرایــن عــاوه بــر عــزم کشــورها از جملــه ایــران 
در کاهش تولیــد گازهای گلخانه ای، بررســی و تحقیق 
در جهت اثرات تغییر اقلیم در همــه زمینه ها برای ارائه 

راهکارهایی جهت کاهش آن است. 
در ایــن ارتباط حرکت جــدی و ســازمان یافتــه ای لازم 

است، برنامه ریزی و اجرایی شود.

آیــا عوامــل طبیعــی نقش اصلــی را 
در تغییر اقلیم بر عهده دارند یا انسان؟

 عامــل اصلــی تغییــر اقلیــم ایجــاد اثــر افــزوده 
در گازهای گلخانه ای است که در اثر افزایش 
گازهای گلخانــه ای از حد معمــول و طبیعی 
در اثر فعالیت های بشر است؛ بنابراین عامل 
انســانی، عامــل اصلــی در بــه وجــود آمــدن 

تغییرات اقلیمی است. 
اصفهــان هــم در مناطــق خشــک کشــور قرار 
دارد و تغییر اقلیم ســبب می شــود که به طور 
غالــب مناطق خشــک، خشــک تــر و مناطق 

مرطوب، مرطوب تر شوند. 
بــه عبارتــی دیگــر مناطــق خشــک از جملــه 
اصفهان تحت تاثیر شــدیدتر تغییر اقلیم قرار 

می گیرند.

اصـــــــلا چـــــــرا تغییـــــــر اقـــلـــیـــــــم اتــــفـــــاق 
می افتد؟

عواملــی کــه بــه تولیــد گازهــای گلخانــه ای کمــک 
می کننــد، در واقــع، در ایجــاد تغییر اقلیــم در جهان 

نقش دارند. 
تولید گازهای گلخانه ای در کلیه فعالیت های بشر از 
جمله شهرنشینی، فعالیت های صنعتی و کشاورزی 
و... حاصــل آمــده کــه وقتــی میــزان گاز گلخانــه ای 
حاصله از حد معمول فراتر رود گرم شــدن کره زمین 

و در نتیجه تغییر اقلیم اتفاق می افتد.

تغییر اقلیم چه مشکلاتی را پدید می آورد؟
تغییر اقلیم ســبب شــده که وضعیت تبخیــر و تعرق 
از ســطح زمیــن در مناطــق خشــک بیشــتر شــود. 
همچنیــن میــزان نــزولات در مناطق خشــک از نظر 
میزان و نــوع آن تغییر کنــد و کاهش یابــد؛  بنابراین 
 نوع کشــت و ســطح آن برای محصولات تغییر کرده 
و بــه عبارتــی میــزان تولیــدات کشــاورزی و دامــی 

تغییر کند. 
از طرف دیگر ایجاد حوادث غیرمترقبه افزایش یافته 
که یکی از خسارت های مهم در این زمینه است که 

قابل توجه است. 
کــه در چنــد ســال اخیــر در اثــر  یکــی از مشــکاتی 
دخالت های بشری و اســتفاده غیر منطقی از منابع 
طبیعی و تخریب آن در حال گسترش است، پدیده 

گرد و غبار است.

شاهد کاهش 31 درصدی بارش در کشور 
 هســتیم. کــم بارشــی در پنــج اســتان از جمله 
در اصفهــان بــه 80 درصــد رســیده. ایــن 
موضــوع چــه میـــــزان بــا تغییــر اقلیــــــم در 

ارتبـــاط است؟
رشــد روز افــزون بیــــابــــــان هــــــا، تغییـــــر 
کـــشـــــور، از بیــن رفتـــــن  الگــوی بــارش 
یــا کاســته شــدن قابــل ماحظــه ذخایــر 
کوهســتانی و یخچالــی،  برفــی مناطــق 
کاهشـــــی مقــدار  افزایــش دمــــــا و رونــد 
کتورهــای روشــن  بــارش را می تــوان فا
کــه ضمــن وقــوع  و معنــاداری دانســــت 
بــا حرکــت در جهــت  همزمــان همگــی 
 منفی، نشــان از وقــوع پدیده تغییــر اقلیم 
 دارنــد؛ بنابرایـــــــن کاهــــــش بارندگــی هــا 
 مــی توانـــــد ناشــــــی از تغییــر اقلیــم نیــز 

باشد.  

اصـا بـاران پاییـزی را ندیدیـم و هوای بهاری زمسـتان هم از افسـار گسـیختگی هوای این 

سمیه 
سهرابی

روزهـای اصفهـان حکایـت دارد. از ابتـدای مهـر تا هفتـم آذر، اصفهان بـا 91 درصد کمبود 
اسـتان هـا پشـت سـر گذاشـت. خیلـی هـا  بقیـه  نسـبت  بـه  را   بـارش شـرایط دشـواری 
مـی گوینـد: کاهـش بارندگـی در اصفهان نشـانگر وقوع یک بحران اسـت، عـده ای دیگر نیز 
از ارتبـاط ایـن موضـوع بـا تغییـر اقلیم سـخن می گوینـد. تغییر اقلیم در سـطح کـره زمین 
در حـال رخ دادن اسـت کـه ایـن امـر موجـب بـروز ناهنجاری هایـی در میزان بـارش بر روی 
کـه  بودنـد  گفتـه  اقلیمـی سـخن  از مدل هـای  کارشناسـان  از  برخـی  ایـن  از  پیـش  زمیـن می شـود.   کـره 
در عرض هـای میانـی کـه کشـور مـا نیـز در ایـن عـرض واقع شـده اسـت در دهه هـای آینده کاهـش بارش 
را بـرای مـا بـه دنبـال دارد. دکتـر حمیدرضـا رحمانـی رئیـس بخـش تحقیقـات خـاک وآب مرکـز تحقیقـات 

کشاورزی و منابع طبیعی اصفهان از ارتباط کمی بارش ها با تغییر اقلیم گفت.

نتایج یک پژوهش نشان داد:

تغییر اقلیم مناطق کشنده اقیانوس را چهار برابر کرد
نتایج یک تحقیق نشان داد:

مزارعی که سگ و گربه دارند، موش ندارند!
تغییرات اقلیم منجر شــده اســت تا مســاحت 
کســیژن اقیانــوس بــه شــدت  مناطــق بــدون ا

افزایش یافته و رشدی چهار برابری را تجربه کند. 
بــه گــزارش زیســت آناین، بــر طبق یــک تحلیــل علمی 
کســیژن اقیانــوس  جدیــد، مســاحت مناطــق بــدون ا
»مناطق مرده« در جهان چهار برابر شده است. رشد این 
مناطق یکی دیگر از نتایج گرمایش جهانی اســت که به 
دلیل افزایش درجه حرارت اقیانوس و همچنین آلودگی 
آب های اقیانوسی با پساب های انسانی ایجاد می شود.
ایــن مطالعــه در مجلــه Science منتشــر شــده اســت: 
»افزایش بار مواد مغذی اقیانوس ها همــراه با تغییرات 
آب و هوایــی )کــه هــر دو از فعالیت های انســانی حاصل 

می شــود( در حال تغییــر بیوگرافی شــیمیایی اقیانوس 
کســیژن اســت. در نهایــت، چنیــن  و افزایــش مصــرف ا
تغییراتــی غیــر قابل تحمــل اســت و ممکن اســت باعث 
کوسیســتم شــود کــه در نهایت باعث آســیب  نابــودی ا

اجتماعی و اقتصادی خواهد شد«.
کسیژن توسط یک تیم  تجزیه و تحلیل مناطق خالی از ا
کســیژن جهانی )GO2NE( که  از دانشمندان از شبکه ا
در ســال 2016 توســط کمیســیون بین المللی اقیانوس 
شناســی ســازمان ملــل ایجــاد شــده بــود، انجــام شــد. 
کســیژن«  محققــان دریافتــه اند کــه مناطــق »خالی از ا
در اقیانــوس آرام از ســال 1950 تقریبا به انــدازه قاره اروپا 

گسترش یافته است. 

تحقیقات نشــان داده اســت که در مزارعی که 
مزرعــه داران گربــه هــا و ســگ هــا را بــه طــــور 
همزمان نگهــداری می کننــد، تعــداد موش هــا به طور 

قابل توجهی کاهش یافته است.
بــه گــزارش زیســت آنایــن، مــا در طبیعــت انســان این 
ضرب المثــل را داریم که دشــمن دشــمن من، دوســت 
 من اســت. این ضرب المثلی نیست که شــما فکر کنید 
در مورد گربه ها و سگ ها صدق می کند. اما یک مطالعه 
منتشر شده در اوایل سال 2017 نشان می دهد که وقتی 
این دشمنان افسانه ای با هم متحد شوند، می توانند 

یک دشمن مشترک را نابود کنند: موش ها.
همکاری بین دانشــگاه گرینویچ انگلســتان، دانشــگاه 

 ســوازیلند در آفریقا و دانشــگاه فلوریــدا، در این مطالعه 
به منظــور کمک بــه کشــاورزان آفریقایی به وســیله قرار 
دادن دو حیوانــات خانگی در برابر یکدیگــر برای تعیین 

اثبات کنترل موثرتر آفات، به ویژه موش، بود. 
محققان فعالیت های جونــدگان را در 40 مزرعه در مرکز 
 ســوایزیلند مورد بررســی قرار دادند که در ایــن مطالعه،

گربــه وجــود داشــت، 10 مزرعــه  10 مزرعــه تنهــا در آن 
تنها ســگ داشــتند، 10 مزرعه هیچ یــک از دو حیــوان را 
نداشتند و 10 مزرعه هر دو حیوان را در کنار هم نگهداری 
می کردنــد. در ایــن مطالعــه، از جعبه هــای دارای بادام 
زمینی که از شن و ماسه پر شده بودند به عنوان طعمه 

استفاده شد. 

محققان دست یافتند

سوخت های فسیلی دیگر هوا را آلوده نمی کنند!
محققــان دانشــگاه اوهایــــو موفــق بــه توســعه 
روش هایی شــدند که با اســتفاده از آن می توان 
سوخت های فسیلی و توده های زیســتی را بدون انتشار 
کسید، تبدیل  مهم ترین گاز آلاینده هوا یعنی کربن دی ا

به برق کرد.
بــه گــزارش زیســت آنایــن، محققــان در مقالــه هایی که 
 The Journal Energy & Environmental« در نشــریه
Science« منتشــر کردند، با اســتفاده از تکنولوژی نوین، 
 گازهای شــیلی را بــه محصــولات با ارزشــی چــون متانول 
و گازوئیــل تبدیــل می کننــد در حالی کــه طی آن نــه تنها 
کســید کربــن تولیــدی مصــرف می شــود بلکه  تمــام دی ا
کسید کربن اضافی از هوا نیز جذب می کند. مقداری دی ا
این تکنولوژی برای اســتفاده زغال ســنگ و زیســت توده 

نیــز بســیار مناســب اســت. محققــان 
دانشــگاه اوهایو اخیرا اعام کردند که 
تــوان افزایــش طــول عمــر ذرات نویــن 
کنش  استفاده شده برای انجام این وا
را دارنــد و بــه زودی این مــواد قابلیت 
تبدیل ســوخت های فســیلی بــه برق 
 طــی مــدت زمــان طولانــی و مقــرون 

به صرفه را خواهند داشت. 
ایــن بــدان معنی اســت کــه دیگــر ســوخت های فســیلی 

آسیبی به محیط زیست نخواهند رساند.
همچنیــن ایــن دانشــمندان بــا اســتفاده از تکنولــوژی 
 خــود موفــق شــدند هزینــه تولیــد ســوخت گاز مصنوعــی 

یا »Syngas« را تا 50 درصد کاهش دهند.

در این تکنولوژی که به چرخه شیمیایی 
 ،)Chemical Looping( معــروف اســت
کسیدشــده فلزی در فشار بسیار  ذرات ا
کتورهــا هنــگام ســـــوزاندن  بــالا بــه رآ
ســوخت های فســیلی یــا زیســت توده، 
اضافه می شــود. وجــود ایــن ذرات نیاز 
کسیژن هوا را از بین می برد. سوخت به ا
گفتــه محققـــــان توســعه دهنــده  بــه 
تکنولــوژی چرخه شــیمیایی، این تکنولوژی تــا زمانی که 
 انرژی هــای نــو نظیر خورشــید و بــاد بــه صورت گســترده 
و جهانی مقرون به صرفه و اقتصادی شوند، گزینه ایده آل 

تولید برق در آینده خواهد بود.
به گــزارش انــرژی امــروز، شــایان ذکر اســت کــه تکنولوژی 

چرخــه شــیمیایی در فراینــد ســوختن زغال ســنگ برای 
اولین بار پنج سال قبل توسط همین تیم تحقیقاتی مورد 

استفاده قرار گرفت. 
در طول این پنج سال دانشمندان به دنبال افزایش طول 
کسید فلزی و استفاده گسترده آنها در تمامی  عمر ذرات ا

سوخت ها بودند. 
دســتاورد اخیر دانشــمندان دانشــگاه اوهایــو را می توان 
نقطه عطف تحقیقات چرخه شیمیایی به شمار آورد؛ زیرا 
کســید فلزی مورد اســتفاده را   که نه تنها طول عمر ذرات ا
از 100 ســیکل بــه 3000 ســیکل افزایــش یافتــه، بلکــه بــازه 
ســوخت های مورد اســتفاده در آن نیز بســیار گســترده تر 
 و تولیــد ســوخت هایــی نظیــر گاز مصنوعــی بســیار ارزان 

و مقرون به صرفه تر شده است.



             نــگــاه  اول              
مرتضی نعمت الهی*
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نگاه دبیر 

 گالری داری در شهر  و
 چالش و پرسش مداوم 

هر چنــد گالــری و گالــری داری در اصفهان عمــر چندان 
بلندی نــدارد؛ اما تولد و مــرگ گالری های شــهر و حیات 
موقتی شــان نســبت به این عمر کوتاه روزهای پراتفاقی 
را رقــم زده اســت. از ســویی این حضــور و حیــات موقتی 
باعث شــده ارائه تعریف و متر  و معیار درست برای گالری 
و گالــری داری و پیــدا کــردن اســتاندارد هــا بــرای آن در 
شــهری مانند اصفهان ســخت باشــد. البته که تعطیلی 
و بسته شــدن بســیاری از این فضاها در ســکوت و بدون 
کنــش رســانه ای انجام شــد؛ امــا همیــن حضور  هیــچ وا
موقتــی نشــان از وجــود خواســت و تقاضایــی جــدی 
 بــرای ایجــاد و تاســیس چنیــن فضاهایــی دارد. اولیــن 
کــزی برای نمایــش و ارائه  جرقه های تاســیس مرکز و مرا
آثــار هنــری تجســمی در اصفهــان بــه بیــش از 50 ســال 
پیش مــی رســد؛ زمانی کــه در دهــه 40 انجمــن فرهنگی 
ایــران و آمریــکا بــا مدیریــت یــک آمریکایــی در کنــار دیگر 
فعالیت های فرهنگی امکان نمایش برخی آثارتجسمی 
در اصفهــان را فراهم کــرد . مرکز فرهنگــی رادیو تلویزیون 
کــه  اصفهــان نیــز در کوچــه هدایــت در چهاربــاغ بــالا 
توســط چند هنرمند و علاقه مند به هنر از جمله منصور 
 و ناصــر کوشــان اداره مــی شــد در دهــه 50 در بخشــی از

 فعالیت های خود به برگزاری نمایشگاه می پرداخت.
جــدی ترین خواســت بــرای تاســیس گالــری در بحبوبه 
انقلاب با تاسیس گالری هشت بهشت توسط سلیمان 
ساسون معمار و نقاش کلیمی اصفهان به ثمر نشست. 
این گالری با بازسازی یکی از شش مغازه میراث خانوادگی 
او در خیابان اســتانداری اصفهان طی دو ســال در ســال 
57 انجام و فعال شد؛ اما رکود فضای هنری در آن سالها 
باعــث شــد گالــری در جــذب مخاطبــان موفق نباشــد و 
کیفیــت آثــار هنــری ایتالیــا وآمریــکا در آن  پوســترهای  با
ارائه شــود؛ پس از برگــزاری چنــد دوره نمایشــگاه از دیگر 
هنرمندان، به دلیل گرفتارهای شغلی ساسون و فضای 
سرد تجسمی شهر، گالری هشت بهشت به محلی برای 
ارائه آثاری از خود ساســون منحصر شــد و تا امــروز هم به 
همیــن منــوال فعالیتــش ادامــه دارد. وجــود تمایلات و 
جوشش های هنری اما در سال 58 باعث شد مهندس 
رضــا عقیلی معمــار، نقاش و مجســمه ســاز ، طــرح های 
مبتکرانــه ای بــرای ایجــاد مجتمعــی فرهنگی هنــری در 
خیابان فیض اصفهان داشــته باشــد؛ اما با وقوع جنگ 
و جو متاثر از آن، تاســیس گالــری خانه ایران تا ســال 67 
عقب افتاد. عمری کوتاه  که سه سال بعد به پایان رسید .

دیگر گالری فعال اصفهان که تا همین چند ســال پیش 
سرپا ماند ، گالری کلاســیک با مدیریت مرتضی بخردی 
بود. این گالری ســال ها در کوچه طاووســخانه چهارباغ 
عباســی اصفهان دایر بود و محلی اختصاصی برای ارائه 
آثار هنرمندان مختلف داخلی و خارجی بود و در سالهای 
پایان فعالیتش به مجتمع فرشچیان اصفهان نقل مکان 
کرد تا اینکه فضای سرد هنری و بی رونقی و کسادی بازار 
 تجسمی سبب شــد تا ســرانجام گالری کلاســیک پس از

 22 سال فعالیت به تعطیلی کشیده شود.
از دیگر فضاهــای تاثیر گذار اصفهــان می تــوان به گالری 
کبر میخک اشاره کرد. این گالری  »نگاه« یا »آرت گالری« ا
در ســال 67 در خیابــان آمــادگاه گشــوده شــد و بــا ادامه 
فعالیت تــا ســال 82 طــرح هــای ارزشــمند و تاثیرگذاری 
مانند پروژه های مشــترک با هنرمندان ســایر کشــورها، 
ارائه نمونه های شــاخص و قابل توجهــی از مدیوم های 
تازه هنری و ... به علاقه مندان به هنرهای تازه که اقدام 
مهمی در فضای سنتی هنری آن زمان اصفهان محسوب 
می شود، اشــاره کرد. پس از این گالری های مختلفی در 
اصفهان تاسیس و فعال شد. گالری هایی که بیشترین 
 فعالیتشــان به یک بازه زمانــی دو  تا  چهار ســاله محدود 
 مــی شــد و ســپس از تقویــم گالــری داری شــهر حــذف 
می شــدند. آرته،  تکش،  هامون، اتــاق آبی، خانه نقش، 
مهــرگان برخــی از گالــری هــای تعطیــل شــده  اصفهــان 
هســتند. ایــن آمــار و نگاهــی بــه تاریــخ گالــری داری در 
اصفهــان ایــن نتیجــه را بــه دنبــال مــی آورد کــه بررســی 
 دقیق و جزئی فعالیــت گالری هــا و نحوه تاثیرگذاری شــان

 بر فضای هنری شهر و همین طور دلایل رونق و رکودشان 
در اصفهــان نیازمند مــاه ها پژوهــش و تحلیــل  و نگاه به 
موضــوع ازمنظرهای متنوع اســت. فصــل نــو در پرونده 
تــازه خــود تنهــا بــه بخــش هایــی از حیــات گالری هــا در 
اصفهــان پرداختــه اســت و اشــارات و پرســش هایــی به 
ایــن جریــان در شــهر دارد.  بــه همیــن منظــور اســتاد 
مرتضی نعمــت اللهی نــگاره ای در بــاب ویژگی و شــرایط 
حیــات گالــری هــا و رابطــه هنرمنــد و مخاطــب در ایــن 
کبــر میخــک نیــز در گفــت وگــوی مفصلی  پرونــده دارد. ا
به شــرح نگاه و زاویه نگرشــش در ایــن زمینــه پرداخته و 
به تشــریح بخشــی از فعالیت هــای مهم خــود در جریان 
گالــری داری اش در گالــری نگاه پرداخته اســت. مهدی 
وفامهــر نــگاره ای در بــاب لــزوم نهادهــای هنــری دارد 
 کــه در آن بــه اهمیــت وجــود چنیــن فضاهایــی و لــزوم 
حمایت های دولتی از آن و اشــاره به ضعف های موجود 
این بخش پرداخته اســت.ژیلا منانی نیــز در گفت وگوی 
مفصلــی از نخســتین ایــده هــای تاســیس گالــری خــود 
و شــرایط ســخت گالــری داری در اصفهــان و اهــداف و 
سیاســت هــای کاری اش صحبت کــرده اســت. پرونده 
کوچک فصــل نو با مروری بر شــرح فعالیــت برخی گالری 
های فعــال اصفهان در حــال حاضر به زبان مدیرانشــان 
در صفحه آخــر به اتمــام رســیده است.بررســی وضعیت 
هنرهای تجســمی و فضای گالــری داری در اصفهان اما 
نیاز به طرح پرسش هایی جدی در موضوعات مختلف 
مرتبط دارد: آسیب شناسی جریان گالری داری خصوصی 
گان و اصطلاحات رایج گالری ها  و دولتی، تحلیل دایره واژ
مانند کیوریتوری،  مجموعه داری،  استاندارد های فضا و 
مکان گالری،  شرایط و استاندارد های برگزاری حراج های 
هنری،  مخاطب شناسی گالری ها، شرایط ارائه هنرهای 
جدید در گالری ها،  بررسی استفاده از فضاهای عمومی 
تر مانند پارکینگ، سالن ها و حتی فضای بیرونی به عنوان 
محل ارائه اثر ، لزوم و نحوه استفاده از شهر و فضاهای به 

مثابه گالری و فضایی برای ارائه آثار و ...   

رابط هنرمند و مخاطب

هنرهای تجســمی کاربــردی ندارد، مگــر اینکــه رابطه ای 
فرهنگــی یــا علقــه و علاقــه ای خــاص در میــان باشــد تا 
شــخص را بــه ســوی هنرهای تجســمی ســوق دهــد. از 
 همیــن روی، ایــن رابطــه و  دیگــر روابطــی کــه در غــرب
 به وجود آمده و جزو ضرورت های زندگی شهری مدرن 
بوده است، همانند مفهوم گالری به سرزمین معانی ما 
گزیر به پذیــرش آن بوده ایم،  منتقل شــده، کمااینکه نا
درست مثل مفهوم عرضه و تقاضا و تب و تاب بازار که به 
عرصه هنرهای تجســمی نیز و رود یافت. مسئله ای که 
نه تنها ما، بل تمامی دنیا با آن درگیر هستند و متناسب 
با قشــر اجتماعی در قــدرت و طبقات بــالای اجتماعی، 
مقداری بر روند کاری گالری ها اعمال سلیقه می کنند، 
در صورتــی که این حرکــت معکوس بــود و بــا تعریفی که 
ما از گالری داریم باید معکوس باشــد، بــه این معنی که 
گالری می تواند ســلیقه ســازی کنــد؛ ولی متاســفانه در 
روابــط اقتصادی مدرن، جــای این دو عوض شــده و ما 
در موارد بسیاری مشاهده می کنیم که این خریدارانند 
که سلیقه شان را بر سلیقه گالری داران اعمال می کنند 
و گالری داران نیز به طور غیرمســتقیم، این ســلیقه را بر 
هنرمنــدان تحمیل مــی کنند. بــه همین دلیل شــاهد 
ج از »مارکت« و  آنیم کــه بســیاری از هنرمنــدان مــا خــار
بازار قــرار می گیرنــد و هیچ وقــت نمی تواننــد جایگاهی 
 در بــازار فــروش آثــار هنرهــای تجســمی بیابنــد. ایــن

 آســیب هــا را امــا در اصفهــان نســبت بــه تهــران کمتــر 
کم  می بینیــم و آنگونــه که بــه نظر می رســد، روابــط حا
بسیار ســالم تر از پایتخت اســت، ضمن آنکه پیشرفت و 
کیفیت کار هنری هنرمندان اصفهان نیز به مراتب بالاتر 
اســت،هر چند کــه بــازار عرضه کارشــان بســیار محدود 
اســت و مخاطب اصفهانی نیــز هنوز آن فرهنــگ هزینه 
کردن برای کار هنری را یاد نگرفته است. این اما مانع آن 

نیست که آموزش نبینیم و یاد نگیریم.
ما متاســفانه نقاط ضعف بســیاری داریم که یکی از آنها 
تکیــه صرف بــر تجربه اســت که فی نفســه کافی نیســت 
زیرا می بایســت علم کاری را که مشــتاق آنیــم بیاموزیم 
و ســپس بــا تجربــه در آن کار بــه پختگــی برســیم، چــه 
در تماشــا، چــه در اجــرا و چــه در گالــری داری. ممکــن 
اســت که ما حتی در رشــته هــای هنری تحصیــل کرده 
باشــیم و دانــش و ســواد بالایــی هــم در هنــر داشــته 
باشــیم؛ امــا بایــد متوجــه باشــیم کــه گالــری داری نیــز 
ماننــد هــر حرفــه هنــری دیگــر، نوعــی تخصص اســت و 
معیارهــا و ارزش هایــی در آن اســت که باید بــا تحقیق، 
مطالعه، تجربه و فهم این مسئله که در دیگر نقاط دنیا 
که  چطــور و چگونه به آن مــی نگرند، بــدان بنگریم؛ چرا
مُهــر یک گالــری در پشــت یــک اثــر هنــری بایــد آنچنان 
 معتبر باشــد که صدســال دیگــر که ایــن تابلو در مــوزه یا
حراجــی ای بــه چشــم کارشناســان رســید، بداننــد که 

توســط کدام گالری و گالری دار رد و بدل شــده است. از 
ســوی دیگر می باید هرگالری ما برای آثار هنری که ارائه 
می کنــد از نظر کیفیت و ارزش هنــر و هنرمند، حدودی 
قائل باشد که این حدود، مشی گالری را در روند دوران 
غ  فعالیتش مشخص کند. این تشخص بخشیدن، فار
از ارزش و کیفیت آثار ارائه شــده، قدمی اســت به سوی 
تخصصــی شــدن فعالیــت یــک گالــری و خــود کاتالوگی 
است که سیر تاریخ یک گالری را به مخاطب می نمایاند 
و همچنیــن مشــخص مــی کنــد کــه گالــری دار، بــه چه 
میزان ضرورت های اجتماعی را درک کرده و بنا دارد که 
براساس این درک، به مسئله فرهنگ سازی بپردازد که 
در غیر این صورت، دو ضعف بسیار بزرگ برای یک گالری 
محسوب می شود و شــاید مهم ترین کمبودهای ما در 
گالری داری باشد، چنانکه متاســفانه نمی توانم نمونه 

موفقی با تعاریفی که ارائه شد مثال بزنم. 
این نقاط ضعــف بدون شــک تابع بــی انضباطی هایی 
 در  هنــر و اجتمــاع ایــن روزهــای ماســت کــه طبیعتا در 

زندگی مان نیز تاثیر می گذارد. 
در واقع مســائلی هســت که باید به صــورت کلان پیش 
برود و ما نمی توانیــم با اعتماد به نفــس بگوییم، از این 
نقطه به بعد، بــه ایده آل متصور شــده مان می رســیم. 
گر  ما در وضعیتــی هارمونیک زندگــی می کنیــم. یعنی ا
گالــری داری مــا دچــار وضعیتــی خــاص اســت، بــدون 

هنـــرمنـــــدان رشتــــــه هــای 
مختلفی در گـــوشــــه گــوشـه 
اصفهــان در حــــال فعــالیــــت 
هستنــــد که تنها راه ارتباطی 
شــان بــا مخاطــب، مکانــی 
اســت بــه نــام گالــری کــه به 
طور طبیعــی باید تــوان ایجاد بســتری ارتباطــی میان 
آنهــا و مخاطب را داشــته باشــد. ایجــاد ایــن رابطه اما 
از ســویی نیازمنــد دانــش، تجربــه و شــناخت هنــر و 
هنرمند اســت و از ســوی دیگر نیازمند تهیه بســتر این 
ارتبــاط؛ بنابرایــن گالــری بســتری ارتباطــی اســت کــه 
 قادر اســت تــا هنــر، هنرمنــد و آثار هنــری در ســبک ها
و نوع های مختلف را به جامعه معرفی کند و همچنین 
بــه مســائل اقتصــادی مرتبط بــا ایــن عناصر بپــردازد. 
یعنــی بنا بــه شــاخصی مانند اعتبــار گالــری، وضعیتی 
دوگانه دارد؛ مجبور اســت تــا هم در اعتــلای آثار هنری 
و بالابــردن ســطح درک فرهنگــی مخاطــب بکوشــد 
و هــم  اعتمــاد آنهــا را بــرای خریــد و فــروش آثــار هنــری 
جلب کنــد. بنابرایــن وظیفه خطیری اســت که گاهی 
متناســب بــا وضعیــت هــای اقتصــادی اجتماعــی 
مخدوش می شــود، گاهی جنبه هــای اقتصادی اش 
 به جنبه های هنــری می چربد و گاهی نیز در شــرایطی 
ایــده آل، هر دوبالــش به مــوازات هم پــرواز مــی کنند.
کــه در عیــن آنکــه یــک  گالــری دار، شــخصیتی اســت 
کارشــناس هنــری اســت، منتقــد هنــر نیــز هســت. او 
موظف است تا بر وضعیت اجتماعی اقتصادی جامعه 
و شهری که در آن می زید احاطه کامل داشته و دارای 
شأن، جایگاه و پایگاهی اجتماعی باشد.گالری، مانند 
بســیاری از مفاهیــم هنــر کلاســیک، مــدرن و معاصــر، 
حاصل اندیشــه غربــی اســت و از همیــن طریــق نیز به 
کشــور ما وارد شــده اســت. پیش از این اما آنچــه که در 
ایــران متداول بــود، به طــور ســنتی، ارتباط مســتقیم 
خ می داد  هنرمند با جامعه بود کــه در کارگاه هنرمند ر
و مخاطب و مــردم بنا به ضــرورت های فرهنگی شــان 
سفارش کار هنری می دادند و به طور مستقیم با خودِ 

هنرمند در ارتباط بودند. 
در حدود 50 ســال پیــش در اصفهان، آقایان سُــمبات 
و یروانــد، دو نقــاش خــوب اصفهانــی در خیابــان 
چهاربــاغ مغــازه داشــتند. ایــن مغــازه هــا، هــم گالری 
شــخصی شــان بــود و هــم از نظــر عامــه حالــت دکان 
داشــت و هــم ممــری بــرای درآمدشــان بــود و مهــم تر 
از همــه رابطــه ای بــود بســیار ســالم میــان هنرمنــد، 
کــه مــی تــوان گفــت،  مخاطــب و خریــدار اثــر هنــری 
 ایــده آل ترین شــکل ممکــن در ایــن چرخه بود. شــهر 
مدرن اما دیگــر این امــکان را نمی دهد کــه هنرمند به 
طور مستقیم با جامعه در ارتباط باشــد، زیرا هنرهای 
مختلــف ماننــد گذشــته آنقدرهــا کاربــردی نیســتند 
و دیگــر تعریــف »هنــر مــاژور« و »هنــر مینــور« در زمینــه 

شــک در زمینه هــای دیگــر نیز همیــن گونــه ایم؛ 
اما با تمام این احوال و با اینکه با اســتانداردهای 
کلــی فاصلــه بســیاری داریــم،   هنــری بــه طــور 
می توانــم گفــت کــه در اصفهان نســبت بــه دیگر 
گر از نظر اقتصادی آنگونه که باید نیستیم  شهرها ا
امــا از نظر ســلامت روابــط به طور نســبی بســیار از 
پایتخت فاصلــه داریم. امــا به هــر روی، از صمیم 
قلبــم از تمامــی کســانی کــه در گســتره فرهنــگ و 
هنر این مملکت تلاش مــی کنند و دیده و نادیده 
انگاشــته می شــوند تشــکر می کنم و دست همه 
آنها را می بوســم زیرا از یک طرف سختي هاي کار 
و کمبود ها را مي بینم و از طرف دیگر ضرورت ها را 
کردن یک گالری،  و می دانم که نگه داشتن و برپا
آن کار توانفرسایی است که با وضعیت اقتصادی 
امروز، گریبان گالری داران ما را گرفته و همین قدر 
که تــلاش می کنند تــا گالــری را بی هیــچ حمایتی 
از ســوی نهادها و ســازمان هــای ذی ربط ســرپا و 
زنده نگاه دارند، دســتخوش دارد، چرا که هرچه 
گالــری بیشــتری در شــهر و کشــورمان برپــا شــود، 
امکانی بــه امکان های انــدک ارائه اثر بــه هنرمند 

هبه می شود.
 *  مجسمه ساز پیشکسوت 
و تاثیرگذار اصفهان

مــریـم  قدسیـــــه                                                      

گالری داری به مثابه بند بازی 
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  نگاه خیره نقاش
نقــاش در دنیــای مــدرن منتقــدان و هنردوســتان را 
ترغیب به کشــف زیبایی نهفته در اشــیا می کند که در 
کنار ما وجود دارند تا به لطف ایــن زیبایی ارتباط خود 
را با جهان پیرامون خود مســتحکم تر سازد. مخاطب 
ک های قدیمی  مدرن نیز باید دســت از قضاوت با مــا
بردارد، انتخاب زبان تازه هر اثر و آثار جدید را با انعطاف 

بیشتری بپذیرد...

  تولد آرت گالری میخک از مرد کوچیده 
کبر میخکِ کوچیــده پس از بیســت و پنج  آنچه بــرای ا
سال از ســرزمین میکل آنژ مهم بوده و هست، به پایان 
رساندن این کوچ با کوچیدن به سرزمین مادری برای 
حیرانــی و شــناخت زیبایــی اســت. البتــه  ســکان بانِ 
این کوچ، بنا داشته است تا کشتی نگاه خیره میخک 
 را بــه آفریقــای ســیاه راه بــر شــود؛ امــا بادهــای شــرقی  
سال های دهه 70، او را در تخیلِ فیروزه وش اِسپاهان 
گرفتار می کنــد و در چمبره زیبایی خویش می فشــارد 
تا وسوسه برجســته کردنِ زیبایی مکشــوفه سپاهان، 
»آرت گالری اصفهان« را از پهلوی چپِ قلم او بزایاند و 
تا سال 82 که به سن کوچِ دیگر می رسد بپاید و قسمی 
از این زیبایی را بپالاید تا پس از آن در کولی واری خود با 
نام های دیگری مانند »آرت گالری میخک« و » گالری 

نگاه« به یاد آورده شود.
 این زایش پُر درد و درک، جایی در دویست متری هتل 
عباســی، در منزل پــدریِ نقــاش به مســاحت 350 متر 
مربع بــا اتاق هایــی چنــد و حیاطی دلگشــا در شــماره 
118 خیابــان تاریخــی آمــادگاه به وقــوع مــی پیونــدد و 
خود می شــود محمل گفتــن ها و شــکفتن هایی نظیر 
پرفورمنــس زیبای»روشــن رامــی« شــاعر بــا موســیقی 
میثم تدین و»اسایدهای« تصاویر نو از اصفهان و ونیز 
از »مجموعه آب «، یا حیاتِ خلوتی برای نمایش آثار»آن 
ماری شــوارتزنگر« عکاس سوئیسی که اوائل قرن برای 
عکاســی به ایران می آید و گاه تپه ای می شود سبز و پر 
کبر میخک و دکتر رودلف  تپش برای سخنرانی مفصل ا
شیلینگ، رئیس دپارتمان هنر و سینمای دانشگاه هنر 
زوریخ، دربــاره همزیســتی بافــت قدیم و نــو و چگونگی 
 تلفیــق آنهــا در معمــاری. چــرا کــه بــه گفتــه میخــک:

» اصفهــان را بیشــتر از ایــران در جهــان می شناســند و 
انسان های بزرگی به دیدارش می شتابند که ما بی هیچ 
بهره ای از کنار آنها می گذریم، بی آنکه به فکر بستنِ پلی 
گر ایجاد این پل ارتباطی  بر این دره باشیم« و راستی، ا
میان جــاذب و مجذوب،  بــر دوش هنرمنــدِ گالری دار 
گــر یــک هنرمند، ســوای  نیســت؛ بــر دوش کیســت؟ ا
داریــدن و نداریدن یک گالــری،  در مقام زیســتنده ای 
در شهری چون اصفهان نتواند ادامه خود و هنرش در 
پیوند با هنر جهان باشد، چگونه می خواهد خود را در 
این رود خروشان، ماهی آزادی بپندارد که از اقیانوس 

هنر سخن می گوید؟ 
ایــن خاطــرات الــوان، آرت گالــری میخــک را در ذهــن 
اصفهان  تا ابد زیبا مــی دارند؛ چرا که ایــن خانه، خانه 
هفت سالگی های نقاش بوده است و  آدمیانِ بسیاری 
مانند کیوان قدرخواه، اهالی جنگ اصفهان و... در آن 

هنر خویش را به تماشا در آورده اند. اما رضایت خاطر قلبی 
مدیر گالری، آنجایــی حاصل می شــود که این مــکان را به 
محلی برای یافتن پیوندهای خویشــاوندی بــا هنرمندان 

جهان معاصر تبدیل می کند.

   گروه آوانگارد دادائیست های زوریخی 
گــروه »آوانــگارد  کبــر میخــک، در خصــوص آشــنایی بــا  ا
دادائیست های زوریـخی« که گروهی متشکل از روشنفکرانِ 
عکاس، معمار، مجســمه ســاز، منتقد هنری، هنر شــناس 
و... ادامــه دهنــده روحِ مکتــب »دادا« در همــان شــهری 
که این مکتب متولد شــده، می گویــد:» آنها مقولــه ارتباط 
هنــری را، کامــا در میــدان ارتبــاط هنــر بــا مــردم می دانند 
که همیــن نظر باعث شــد تــا در یکــی از همکاری هایمان در 
قالــب نمایشــگاهی گروهــی، بــه نتیجه ای بســیار شــگفت 

انگیز برسیم.«
 این نتیجه کــه در ادامه بــه آن خواهیــم پرداخت، مدیون 
مکانی است به نام»آرت گالری اصفهان« زیرا» آنها به دنبال 

فضایی نو بودندکه زمان خودش را معرفی می کرد.« 
 این آشــنایی خوشــایند برمی گردد به ســال 76 که اســتادِ 
نقــاش» نمایشــگاهی از ویدئــو آرت 6 نفــر از بزرگ تریــن 
آرتیست های معاصر را داشــتیم، ویدئوها را پخش کردیم، 
به بحث و نقد و گفت وگو نشســتیم تا جایی که حتی کار به 
مناظره کشــیده شــد، بســیاری مخالفت ورزیدنــد؛  ولی در 
نهایت با توضیحاتی کــه درباره گالری و مســیر آن به آقایانِ 
آمــده داده شــد، قانــع شــدند؛ زیــرا نــه غرب زدگی بــود، نه 
حمایت از اندیشه های غربی  بلکه »پدیده زمان« بود که ما 

معرفی اش کردیم« .

  آشنایی با آقای مورگن تالر: کاشی آبی، پنجره رنگی
مورگن تالر، نویسنده و منتقد هنریِ سوئیسی طب خوانده 
که کتــاب های بســیاری در حــوزه نویســندگی اش به چاپ 
رســانده، در جریــان همیــن داد و ســتدهای فرهنگــی بــا 
آرت گالــری میخک آشــنا شــده اســت.او کــه عاقه شــدید 
و عجیبــی بــه اصفهــان و زندگــی در آن داشــته، مشــمول 
داریدنِ این شــانس شــده که بــه کمک میخک و دوســتی 
از دوســتان،خانه ای بــا معمــاری زیبــای ایرانــی در محلــه 
کن شــود و بــه قــول او کنــد و در آن ســا  »پاقلعــه« پیــدا 

» روی آجر نظامی ها و در میان شیشــه رنگی ها و پنجره ها 
و کاشی های آبی پای برهنه راه می رفت و عشق می کرد.« 

ایــن بــودنِ مــکان بــه گفتــه میخــک» باعــث شــده بــود تا 
منتقدان و هنرمندانی که می دانستند در ایران و اصفهان 
مکانی برای اسکان دارند،  بیایند و ماهم سعی می کردیم به 
گونه ای برنامه ریزی کنیم که بتوانیم از وجود آنها و هنرشان 

بهره مند شویم.« 
این بده بستان های فرهنگی اصفهان و زوریخ تا آنجا پیش 
می رود کــه» به صورت رســمی با شــهرداری زوریــخ تماس 
داشتیم و همین مسئله موجب شده بود که اسپانسرهای 

ج هنرمندانشان را بپردازند« سوئیسی مخار

  زوریخ _ترانزیت_ اصفهان: بلیتِ دو سفره: راهِ رفت
مدیر آرت گالری اصفهان، در ادامه رایزنی های فرهنگی اش 
میان اصفهان و زوریخ، هنگامی که در دانشگاه هنر تدریس 
می کرده اســت، به معرفی کارل کایزر، مجســمه ساز فقید 

آلمانــی مــی پــردازد و طــی مراوداتــی کــه بــا گــروه آوانــگارد 
دادائیست های زوریخی داشته، پلی ارتباطی را برای اجرای 

پروژه 1991 که در زوریخ اجرا شده بود، تاسیس می کند.
 این پروژه به گفته مولفانش بر حســب این احساس شکل 
گرفته بــوده کــه» آنها احســاس مــی کردنــد که) به واســطه 
تبعــاتِ منفــی مدرنیته و صنعتی شــدن بســیارِ این شــهر( 
میــان نســل جــوان و نســل ســالخورده، شــکاف عمیقــی 
دهان گشــوده و این دونســل، بی هیچ ارتباط و جریانی در 
حال فرســوده شــدن هســتند« تصمیم مــی گیرند تا شــهر 
زوریخ را به پایگاهی برای ترانزیت)ســفر( تبدیل کنند. آنها 
توضیح مــی دهند:»مــا باید ایــن شــهر را به مکانــی تبدیل 
 کنیم که همه در آن با هم گفت وگو کنند.« و اضافه می کنند

» بنابراین باید این شــهر را به یک صحنه و سن تئاتر عظیم 
مبدل کنیم«

 اما این کار، نیازمند بازیگران بســیار بوده اســت. به همین 
خاطر آنها فکر می کنند که چه تعداد هنرپیشه دارند؟ 

 خوب که فکر کردند:» آمدند و مجسمه شخصیت های تاثیر 
گذار تاریخِ گذشته و معاصر زوریخ را که در شهر موجود بود، 
از محل اصلی شــان جابه جا کرده و به نقاط مختلف شــهر 
منتقل و باز، نصب کردند. چرا؟ چون اینها خطوط قرمزی 

هستند که باید در تاریخ مشخص شود که چه کرده اند. 
بنابراین مجسمه های شهردار، وزیر آموزش و پرورش، پایه 
گذار اقتصاد نوین ســوئیس و یــک کاردینال را بــه نقاط یاد 
شــده بردند تا این مباحث با هم آمیخته شوند؛ زیرا گالری 
آن مکانی است که دیده شــود و در آن گفت وگو جریان یابد 
و گرنه کــه نمایش تابلــو و برپایی نمایشــگاه بهانه ای ســت 
برای حضــور افکار مختلف تا مــردم بیایند و ببیننــد و در هر 
ســطحی که مــی تواننــد، در مــورد آثار تبــادل نظــر کنند که 
نهایت پرداخت یک نمایشــگاه برای یک آرتیست و گالری 

دار محسوب می شود.«
 بــر همیــن اســاس، گــروهِ روحِ دادئیســت هــا بــا کلیــد زدن 
ک زیبایی دست  پروژه ترانزیت 1991، به آن تجربه وحشتنا
ح می دهــد:» پروژه  کبر میخــک اینگونه شــر می یابند کــه ا
ترانزیــت 1991را بــه عنــوان یک»برخــورد« و یــک »حرکت« 
کلید زدند و بنا به برنامه ای که 6 ماه بــه طول انجامید، هر 
هفته مجسمه ها به اضافه عکس هایشان در سطح شهر، و 
در نقاط غیرقابل دیدی که تصور وجود مجسمه در آنجا غیر 
منتظره بود، جابهجا و نصب می کردند، فقط به این خاطر 
که ببینند مردم با این فضای غیرمنتظره چطور برخورد کرده 
و چگونه درباره آن حرف می زننــد؟ و بافاصله هرجایی که 
خالی می شــد، یک گروه از جوان های آرتیســت می آمدند 
و در»جــایِ خالی« بــا پرفورمنــس، بالــه، موســیقی، ویدئو 
کروبــات و...هنرنمایــی می کردند تا تصویــری تازه و   آرت، آ
بــه وجـــــود  شهــرونــــدان  خــاطـــر  در  نــو  ای   خـــــاطره 

آید«
 او اضافــه می کند:»بزرگ ترین تاثیر ایــن حرکت هم آنجایی 
نمودار شد که مجسمه شــخص کاردینال را در محله چراغ 
قرمز نصب کردند تا شــاهد تاثیــرات آن باشــند! می بینید، 
این است تفکر خردمندانه دادائیستی که جامعه را منقلب 

می کند!« 

وریــخ : بلیــتِ دو ســفره: راهِ    اصفهان-ترانزیت-ز
برگشت

ک زیبــای زوریخی، باعث  آن نتیجه بکــر و تجربه وحشــتنا
می شــود تا میخک از گروه دادائیســت ها درخواســت کند 
تــا ایــن نمایشــگاه را در اصفهــان نیــز برپــا کننــد. بنابراین، 
عکس های نمایشــگاه زوریخ را به همراه مجسمه کوچک 
چوبی شــهردار زوریخ که بســیار کمیــک و فانتــزی زیبایی 
از دو موجــود بود را بــه اصفهان می آورند. عکس ها شــامل 
تصاویری از جابه جایی مجسمه ها مانند آویزانی مجسمه 
ای از جرثقیــل، یــا مجســمه ای بر کفــی کامیونــت در حال 

حرکت و مراحل مختلف جابه جایی بوده است.
 میخک می گوید:»قرار شد ســکوت مطلق باشد تا ببینیم 
عکس العمل مردم چیست. حتی هیچ شــرحی هم درباره 
آن ندادیم. تنها من مانیفســت کوتاهی نوشتم که خاصه 
آن این بــود: زندگی دوبــاره دیدن اســت و این امــر، برای ما 

آرتیست ها بسیار مهم است.«
 این نمایشــگاه رســمی به مدت یــک مــاه برپا بــوده و تمام 
نظرات مردم به فارسی ضبط می شــده است تا آنجایی که 
مولف نمایشــگاه بــه میخــک مــی گوید:»مــردم زوریخ هم 

دقیقا همین برداشت را داشته اند!«
کید می کند:»این بزرگ ترین تجربه زندگی من است؛   وی تا
چون ایجاز هنر و اینکه مــی گوییم حد و مرز نمی شناســد، 
والاست و قضاوت پذیر نیست، این است. و همین موضوع 
گر دیگر کسی در مورد مردم یا در مورد اصفهان  باعث شد که ا
قضاوت کرد، من کاما با آن نظر مخالف باشــم و برگردم به 
همان ایده ای کــه بــه آن اعتقــاد داشــته و دارم و روز به روز 
بیشــتر بر من ثابت می شــود کــه اصفهان یک شــهر خاق، 
گر به سخن  نوگرا، مدرن و معتبر بوده و هست.« بخصوص ا
اســتاد بزرگی مانندکریســتو گوش فــرا دهیم که مــی گوید» 

خ می دهد«. تمام اتفاقات در حین اجرا و بعد از پروژه ر

  15 هنرمند از سوئیس: آرتیست هایی با چمدان 
یکی از جذابیت هــای این گفتمــان میان فرهنگــی؛  اما به 
گفته میخک ارتباط با مدرسه دادائیستی زوریخ بود که بعد 
از پروژه ترانزیت1991» میزبان 15 هنرمند سوئیسی بودیم. 
پانزده نفری که در هنرهایی چون مجسمه سازی، عکاسی، 
نقاشــی، کاریکاتور، هنر چیدمان و...فعالیــت می کردند و 
پروژه شان این بود که طی یک ماه زندگی در اصفهان، این 
اقامت یک ماهه را در قالب نمایشــگاه ارائه کنند؛  بنابراین 

هر کدام بخشی از این اجرا را برعهده گرفتند. 
یکــی از آنهــا بــا چیدمانــی زیبــا، بــاغ هــای اصفهــان را اجرا 
گــروه پــل 5 بودنــد کــه خانــم هــای   کــرد و 4 تــای دیگــر 
) گروهی که نام خود را از پنج قاره جهان گرفته بودند و تنها 
با چمدان هایشــان و اسپانســریِ اسپانســرهای سوئیسی 
بــه آفریقــا، آمریــکای جنوبــی و آســیا ســفر کــرده بودنــد( در 
قاره های جهان سفر می کردند، سکنی می گزیدند و پس از 
آن نمایشگاهی از دوران اقامت خود را در همان قاره و مکان 
خاص، برپا می کردند و اصفهــان فرصت ویژه ای بود که به 

آنها پیشنهاد شده بود.
 آنها حین ســفر بــه ایــران، در مرکــز شــهر پاریس، بر یــک بنر 
تصویر پروانه ای را دیــده بودند و روی این تصویر حســاس 
شده بودند که یکی از افرادی که در این باره اطاعاتی کافی 
داشــت، به آنها گفتــه بود کــه پروانــه در ادبیــات و فرهنگ 
ایران جایگاه فوق العاده ویژه ای دارد! ببینید که چطور یک 
آرتیســت به دنبال یافتن پاسخ ســوالات خود و پیدا کردن 

هویت یک ملت دست به چه کارهایی که نمی زند! آنها تایِ 
همین بنر را در اصفهان چاپ کردند و به سراغ دانشجویان 
رفتیم و گفتیم که هرکاری که مایلید با این بنر انجام دهید. 
ما از شــما فیلم و عکس می گیریــم و اعجاز پروانه، انســان و 
فرآیند مواجهه بــا آن همان اعجــازی بود که کریســتو از آن 

صحبت می کرد!«
 از سوی دیگر  یکی از مجسمه سازان گروه، شرح سفرش را با 
ساختن و پهن کردن قطعات سفالی بسیار زیادی به طول 
 ایوان موزه هنرهای معاصر به نمایش می گذارد و می گوید:
» این خاطره سفر من به آسیا و ایران است« و همین ایجاز 
است که سه پروفسور زیبایی شناسی و تاریخ هنر را به اتفاق 
دانشجویانشان به اصفهان و شیراز گسیل می دارد تا در این 

مکان ها درباره زیبایی صحبت کنند.

     کسوفِ اصفهان 
کســوف اصفهــان امــا از آن دســت برنامــه هــای خــاص و 
کبر میخک، خواســته بود تا در ارتباط با  یگانه ای ست که ا
فعالیت های تازه آرت گالری اصفهان از آن اســتفاده کند. 
این موضوع که نشــان دهنده گســتره فعالیــت یک گالری 
اســت، اینگونه به ذهــن مدیــر گالری خطــور می کنــد:» از 
یک ســال قبــل کــه از وقوع ایــن رخــداد شــگرف طبیعی با 
خبر شــدم، به این موضوع اندیشــیدم که زمان آن رسیده 
تا این رخداد را در پیوند با دنیا و مردم دنیا به اجرا درآوریم. 
بنابراین در آن زمان پــروژه ای به ذهنم خطــور کرده بود تا 
بتوانیم به آن واســطه، جای خودمان را در کتابخانه های 

دنیا باز کنیم، حالا چه روشنفکر و چه غیر آن.«

   شاید برای ما سوال باشد که چگونه؟ 
کبر میخک پاســخ می دهــد:» در تمام کشــورهای جهان  ا
در پــسِ پدیــده مــاه گرفتگی افســانه هایــی زیبا بــا روایاتی 

مختلف وجود دارد. 
می خواســتم با رجوع به مردم کوچــه و بازار، خیلی ســاده 
و صریح، از آنها جویا شــویم که وقتی ماه گرفتگی می شود 
چه کار مــی کنند و دربــاره آنچه می دانند؟ هرچــه که بود، 
چندتایش را انتخــاب، چــاپ و ترجمه کنیــم و بگوییم که 
ما هنگام کســوف چنین کارهایــی انجام می دهیــم و آن را 
به عنوان سوغات به همان انسان های بزرگی هدیه دهیم 
که برای دیــدار اصفهان مــی آیند و مــا بی بهره از کنارشــان 
می گذریــم؛  زیــرا ایــن رفتارهــا، رفتارهــایِ هوشــمندانه  و 
دقیقی بوده که از اصالت های زیبایی شناسانه و حکمت 
ایرانیان در ارتباط با این پدیده سرچشمه می گرفته است. 
 اما گویا گمــان باطلی بیش نبود، اســتقبال از ایــده نو  و کار 

جدید«

  فتح میخک: خاطره ای تازه در مردم
82 موجودیــتِ  از ســال  گرچــه  ا گالــری میخــک  آرت 
کــه  مکانــی خویــش را از دســت داده اســت؛ امــا آنچــه 
از خــود به جــا گذاشــته خاطــره ای تــازه در مــردم اســت. 
کبــر میخــک بــا اشــاره بــه آن می گویــد: کــه ا  خاطــره ای 
» خوشــحالم از اینکــه همچنــان در گوشــه و کنــار تهــران و 
اصفهان، جوانان پر شــور و اســتعدادی کــه در آن هنگام با 
گالــری کار می کردند یا مخاطــب آن بودند، از خاطراتشــان 
صحبــت می کننــد. چــون اصــل قضیه هــم همین اســت، 

درســت مثل پــروژه ترانزیــت1991. آنها می خواســتند 
خاطره تــازه ای بــرای مــردم رقــم بزنند. ایــن موضوع 
برای مــن ضرورتی بود که با شــهری کــه در آن بــه دنیا 
آمــده، زندگــی کــرده و در آن بــزرگ شــده ام، برخــورد 
جدیدی داشته باشم تا هرکس که به واسطه اصفهان 
بــه گالری مــی آید، ببینــد که یــک آرتیســت چگونه در 
 ادامه رود زنده هنر کار می کنــد، نه تبلیغات مضاعف. 

همین.«
 

  ظاهرا شما خیلی درگیر پست مدرن هستید! 
میخــک با نقــل یک خاطــره سوئیســی مــی گوید:»به 
همراه یکــی از دوســتان هنرمنــد و منتقد هنــری اهل 
ســوئد به بازدیــد  نمایشــگاهی از آثار دانشــجویان هنر 
اصفهــان رفتیــم. وقتی برگشــتیم به او گفتــم:» چطور 
دیدیــد؟« گفت:»چیــزی کــه مربــوط بــه اینجا باشــد 

ندیدم!« 
در ادامــه نظــرش را دربــاره متــن ســخنرانی هنــری که 
بسیار از واژه پست مدرن استفاده می کرد جویا شدم، 
او پاســخ داد:» ظاهرا شــما خیلــی درگیر پســت مدرن 

هستید!«
 گفتم:» شما چطور؟« 

جواب داد: »گه گاه توی روزنامه یــا مجله های هنری 
کاری پست مدرن معرفی و تفسیر می شود!« 

حالا، نمایشــگاه گردانــی یــا کیوریتوری هم بــر همین 
ســبیل، تعریف و تحریف شده اســت. گویا ما فراموش 
کــرده ایــم کــه هنر، یــک کار بســیار تخصصی،تجربی، 
کتسابی،دیداری، مطالعاتی و جدی است. به واقع،  ا
گاه باشــد  کیوریتور باید به حــدی از تاریخ هنر جهان آ
که افتضــاحِ حراجــی هــای بــزرگ را در تشــخیص کپی 
از اصــل اثــر تکــرار نکند؛ امــا متاســفانه آنچــه امــروزه از 
این حرفه برداشــت شــده و می شود، بســیار شباهت 
می بــرد بــه مضــرات خــوردن غذاهــای فســت فــودی 
 که بــه مــرور زمــان در بــدن انســان بــه ســرطان مبدل 

می شود«
کیــد مــی کنــد:  ایــن هنرمنــد نقــاش البتــه مصرانــه تا
» در ایــن خصوص قضــاوت نمی کنــم؛  اما آنچــه که از 
بنیان هنــر و هنرمنــد خودمان مــی بینم یک مســئله 
اســت: هنر وجود ندارد، هنرمند وجــود دارد  که البته 
 هردویشــان بــه همــراه جامعــه امــروزی دچــار بحران 
شــده انــد. قضیــه ایــن اســت کــه کیوریتــوری، جــزو 
حرفه هایی اســت کــه از آنِ بــزرگان و افرادی اســت که 
عمــری را به تجــارب دیــداری و مطالعاتی به ســرآورده 
باشند؛ هنر، اثر هنری، هنرمند و بازار هنر را بشناسند، 
کار »اورجینــال« دیده باشــند و موزه های جهــان را در 

گردش زیر پا گذاشته باشند «
 موسس آرت گالری اصفهان، به تبعِ پنجاه و اندی سال 
تجربه هنری، تعریف و رویکــردی متفاوت از آنچه رایج 

است به حرفه کیوریتوری دارد.
 او در ابتدای امر بر این باور اســت کــه:» اهمیت تعریف 
موضوع بســیار مهم اســت؛ زیرا کیوریتور بایــد به گونه 
ای رفتــار کنــد، ســخن بگویــد و قلــم بزنــد کــه »چیزی 
دیگــر« را به جامعه بازگرداند، این اســت که شــعور یک 
کیوریتور را نشــان می دهد، نــه نشســتن در اصفهان و 
رفتار کردن برمدار حرکات نیویورک، لندن و پاریس! آن 
هم بی آنکه دانش، بینش، پشتوانه و فضای نوشتاری 
این کار را داشــته باشــیم. نمی شــود که اثری بــه دیوار 
گالــری آویزان شــود_ چــه خــوب و چه بــد_ امــا روزنامه 
نگاران و منتقدان شهر درباره آن چیزی ننویسند. کافی 
اســت تا ببینیم آنهایی که در دنیا کیوریتوری می کنند 
چه رزومــه ای برای معرفــی خــود دارند؟ با چنــد موزه 
و روزنامه و نشــریه هنــری کارکرده انــد، چه تحصیاتی 
دارند و نمایشــگاه چه کســانی را گردانده اند؟ســامان 
 دادن یــک نمایشــگاه، کمتــر از خلــق یــک اثــر هنــری 

نیست.«

  استیتمنت ادبیات غلو است
مدیر آرت گالری اصفهان  براین باور اســت که:»هنر 
گری است؛  البته نه به طرف خلق  امروز نوعی کیمیا
اثر هنــری  بلکه  هــم در مســیر خلق یک امــر واقعی و 
ح جنبه تازه آن امر، نه روایت صرف آن. برای  هم طر
همین است که گمان می کنم استیتمنت، ادبیات 
غلو اســت و از واقعیت ســخن نمی گویــد. کما اینکه 
خاطرم نیســت چیــزی شــبیه ایــن مبحــث در اروپا 
بــوده باشــد. وقتــی آرتیســت نمایشــگاه می گــذارد 
 نباید حرف بزند؛ چــون حرف هایــش را زده. نقطه. 

تمام.«

آرت گالری میخک
گپ و گردشی  در زیست و زمانه یک گالری دار

گویـــم در  گفـــت و    
هــــنری  خــــاطراتِ 
کبـــر میخـــک، نقـــاش و دیزاینـــر اصفهانـــی  ا
در  اطلاعاتـــی  تنهـــا  تـــا  نیســـت  رو  آن  از 
گالـــری داری بـــه دســـت  گالـــری و  خصـــوص 
گردشـــی اســـت در تجربیـــات  دهـــم؛ بـــل 
ـــه،  ـــاز زمـــان و زمان ـــه نی ـــا ب ـــه بن ک هنرمنـــدی 
از »کـــوچ  پـــس  گالـــری میخـــک« را  »آرت 
اصفهـــان«  هـــان  تـــا  وطـــن  بـــه  دیگـــری 
ســـعی  و  نهـــاده  بنـــا  پـــدری  منـــزل  در 
زیبایـــی  ســـازی  برجســـته  بـــر  جمیلـــش 
کـــه زیســـتن  شناســـانه اصفهانـــی اســـت 
کیـــوان قدرخواه»شـــعور  در آن بـــه قـــول 
نیســـت  چیـــزی  شـــعور  و  خواهـــد«  مـــی 
مســـیر  از  »شـــناخت«  بـــه  رســـیدن  جـــز 
نائـــوم  گفتـــه  بـــه  زیـــرا  لـــذت؛  و  »تجربـــه 
گابـــو، مجســـمه ســـاز و نقـــاش برجســـته 
هنـــر  شالــــوده  کـــه  زمـانــــی  روس:»تـــا 
برپایـــه و اصـــول »واقعـــی« زندگـــی ریختـــه 
تـــاب  نشـــود، هیـــچ نظـــام نویـــن هنـــری 
نخواهـــد  را  نـــو  بالنـــده  فرهنـــگ   فشـــار 

داشت«

گو           گفت و           
عادل امیری

کبر میخک، سال 1380 نمایشگاهی در آرت گالری، ا

نمایی از کریدور گالری نگاه 
)آرت گالری اصفهان(

 بروشور نمایشگاه مشترک 
کبــر میخــک و یــان مورگــن  ا
تالــر در آرت گالــری، مهــر و 

آبان 1380

کبر میخک )نقاش و مدیر گالری نگاه( یان مورگن تالر)هنرمند  از چپ: ا
سوئیسی(
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هـمسایـــگی  در  درشـهراصفـــهان 
هنرهای سنتی، هنرهای تجسمی 
نیز در دهه هـــای اخیر شاهد رشد و 
توسعه بوده و هنرمندان این عرصه 
به صــورت حرفــه ای در رشــته های 
متنوعی مشــغول بــه فعالیت هســتند؛ اما آنچه مشــخص 
اســت آشــنایی و درک عمــوم مــردم از هنرهــای معاصر، به 
اندازه هنرهای سنتی و تزئینی نبوده و ارتباط بسیار کمتری 
با آن برقرار می کنند. حال ســوال این اســت که دلیل عدم 
اقبال مردم بــه گرایش هــای هنری معاصر چیســت؛ دلیل 
آن عــدم فرهنگ ســازی و نیــز عدم پــرورش ســلیقه هنری 
مــردم اســت.یکی از مــکان های عرضــه،  نمایــش و فروش 

آثــار هنری معاصــر، گالری هــا هســتند. گالری یــا نگارخانه 
محلی اســت کــه هنرمنــد در دوره زمانــی معینی آثــارش را 
در آن مــکان به نمایش گذاشــته و مخاطبیــن، هنرمندان 
و مــردم با هنرمنــد و آثار او آشــنا شــده و در صــورت تمایل، 
اثر مورد نظرشــان را خریداری مــی کنند. بر همین اســاس 
گالری هــا از نظــر اقتصــادی نیــز در هنــر معاصــر از اهمیــت 
بالایی برخــوردار هســتند. در دو دهه اخیر، شــهر اصفهان 
میزبان گشــایش بیــش از چهــل گالــری هنری بوده اســت 
که متاســفانه در طول زمان، بیشــتر آنها به محاق تعطیلی 
کشــیده شــده اند و چرایی شکســت این نهادهــای هنری 
خصوصــی از مهم تریــن چالش های هنــر معاصــر اصفهان 
کــز هنری دولتــی نیز فعالیــت کرده  اســت.در کنار آنها، مرا

که از آن میان می توان به موزه هنرهــای معاصر اصفهان یا 
نقش خانــه حوزه هنــری و همچنین نگارخانه دبیرســتان 
تاریخی سعدی اشاره نمود. آنچه که از فعالیت های بخش 
کز بر می آید، گویای آن است که آنها تلاش  دولتی در این مرا
چنــدان متمرکزی برای معرفــی هنرهای تجســمی معاصر 
در شــهر اصفهان نداشــته اند و فعالیت آنهــا در زمینه های 
کنده بوده اســت. شــاهد مثال این  متنوع و به صــورت پرا
مسئله انواع نمایشگاه هایی اســت که با موضوعات بسیار 
متفــاوت از مینیاتــور و صنایع دســتی گرفته تا شــیوه های 
هنری معاصر )ماننــد ویدئو آرت( در ایــن نهادهای دولتی 
برگزار شــده و هیچ رویکــرد تخصصی و متمرکــزی در عملکر 
آنها وجود نــدارد. غیر از ایــن در دو دهه گذشــته هیچ مرکز 
فرهنگــی هنــری جامــع، فعــال و موثــری در شــهر اصفهان 
شــکل نگرفته اســت کــه بــا توجــه بــه رشــد جمعیــت و نیز 
مهاجرپذیر بودن این شهر، کمبود چنین فضاهایی بیش 
از پیــش احســاس می شــود. البتــه اداره فرهنــگ و ارشــاد 

اسلامی در دهه هشــتاد، مرکز فرهنگی هنری فرشچیان را 
بدین منظور راه اندازی نمود؛  اما به دلیل ضعف مدیریت 
و عدم استفاده صحیح از قابلیت فضاهای این مجموعه، 
این مــکان عمــلا کارکــرد اصلــی خــود را از دســت داده و به 
مجموعــه ای در حــال تخریــب تبدیــل شــده کــه البتــه بــا 
گــذاری آن بــه بخــش خصوصــی نیــز تفاوت محسوســی  وا
در شــکل فعالیــت هــای آن صــورت نپذیرفــت و در عمــل، 
اداره ارشــاد فقــط مســئولیت این مــکان و وظیفــه متصور 
شــده بــرای آن را از عهــده خــود ســاقط نمــود. در حقیقت 
می توان گفــت که یکــی از وظایــف متولیان فرهنــگ و هنر 
شهر، فرهنگ ســازی و آشناســازی شــهروندان با هنرهای 
معاصر اســت و از ایــن طریق مــی توان بــه پایــداری و رونق 
نهادهای خصوصی )مانند گالری ها( کمک نمود؛ زیرا عدم 
آشنایی مردم با هنر معاصر است که موجب عدم استقبال 
و در نتیجه عدم گردش اقتصادی شــده و در نهایت عامل 
شکست برای این نهادها است. بخشی از آشنایی مردم با 

هنرهای تجســمی معاصر را می توان از طریق رســانه های 
مختلفی از جمله رادیو و تلویزیون به واسطه برنامه سازی 
و تولید محتوا ایجاد نمود، همچنین نهادهای آموزشی نیز 
با وارد کردن ایــن مباحث در دوره هــای تحصیلی کودکان 
خواهند توانست تا آنها را از سنین پایین با این مقولات آشنا 
ســازند. اما یکــی از مهم ترین عوامل جهت رشــد و توســعه 
انواع هنرهای معاصر، بسط و گسترش نهادهای فرهنگی 
هنری در شــهر اســت.اما در این شــرایط، تحقق این موارد 
با اراده متولیــان دولتی فرهنــگ و هنر گره خورده اســت تا 
با اجرای برنامه هایی نظیر تاســیس و راه اندازی مجموعه 
های فرهنگی هنری جامــع - مانند فرهنگســرای نیاوران 
یا خانه هنرمندان تهران ؛ بــه صورتی که انواع گرایش های 
هنری را پوشــش دهند، جــای خالــی آن را در برنامه ریزی 
و مدیریــت جامــع شــهری اصفهــان پــر کننــد. همچنیــن 
باید مراقب بود که تاســیس نهادهای هنــر جدید به خاطر 
سوءمدیریت، کاربری های غیرتخصصی و استفاده نکردن 

از نظرات کارشناسی هنرمندان به سرنوشتی مانند بعضی 
از مجتمع هــای فرهنگــی دیگر اصفهــان دچار نشــوند.در 
زمینه استفاده از پتانســیل های مکان های تاریخی مانند 
کارخانجات ریسندگی تعطیل شــده )ریسباف( در خیابان 
چهاربــاغ بــالا یــا مجموعــه تاریخــی مقابــل آن )در اختیــار 
معاونت فرهنگی شهرداری( نیز می توان گام های موثری 
برداشــت؛ اما این نگرانی وجود دارد که با تکرار اشتباهات 
سابق دراین خصوص، این مجموعه ها نیز کارکرد مطلوب 
خود در جهــت ایجاد زیرســاخت های فرهنگی را از دســت 
کد دولتی مانند ارگ جهان نما  بدهند و به دیگر فضاهای را
تبدیل شوند و سخن آخر اینکه برخی از مسئولین هرازگاهی 
جویای نظرات متخصصین حوزه فرهنگ و هنر می شوند؛ 
اما همــه چیز بــه جلســاتی بــی بــازده خلاصه می شــود که 
ح خبر ایــن نشســت ها در رســانه ها  تنها دســتاورد آن طــر
توسط مســئولین و گرفتن ژســت فرهنگ دوســتی توسط 

آنهاست.*هنرمندوپژوهشگر

در باب لزوم نهادهای هنری

یـــــادداشــــــــت 
*مهدی وفامهر

 11سال مدیریت گالری که 10 سالش مداوم بوده 
و در جریــان مدیریــت هــای گالری هــای موقتی 
شهر ما زمان زیادی محسوب می شود. به خاطر 
دارید در این ســال ها چند نمایشــگاه در گالری 

آپادانا برپا کرده اید؟ 
حــدود 450 نمایشــگاه برگــزار کــرده ام و هــر هفتــه در 
گالری ام نمایشــگاه برپــا بوده اســت. آمــاری  که  طبق 
ســایت گالری به جز ســال هــای اول و دوم کــه تدارک 
دیــده نشــده بــود، بقیــه نمایشــگاه هــا روی آن ثبــت 

شده است.
 

به نوعی گالری داری یک فعالیت مداوم شــبانه 
روزی برایتــان شــد؛ چــون حتــی جمعــه هــا هــم 
در تقویــم گالــری دارهــا تعطیــل نیســت و اتفاقا 
پرکارتریــن روز فعالیــت گالــری هاســت؛ چــون 
تمام افتتاحیه ها روزهای جمعه برگزار می شود. 
راســتی چــرا افتتاحیــه گالــری هــا همیشــه روز 

جمعه است؟
دقیقا فعالیــت شــبانه روزی بود . از کارهای شــخصی 
و تفریحم  از زمان گشــایش گالری گذشــتم و همیشــه 
روزهای پرکاری داشتم، برای همین هم بعد از 10 سال 
کار پر اســترس احســاس کردم به کمی اســتراحت نیاز 
دارم و موقتــا مدتی گالــری را تعطیــل کردم تــا تجدید 

قوا کنم.
 

چرا پر اســترس؟ بعــد از 10 ســال انتظــار می رفت 
شرایطتتان به ثبات و آرامش برسد؟

کار در فضــا و شــرایط  فرهنگــی اصفهــان و ورود بــه 
مرزهایش کار آسانی نیســت، ما اصفهانی ها آدم های 
سختی هستیم و پوسته سختی هم برای قبول خیلی 
چیزهــا داریــم. تــا جایــی کــه مــن فکــر می کنــم گالری 
داری در این شهر نوعی بندبازی اســت و تو باید مدام 
حواســت به ســقوط نکردن در ایــن فضا باشــد و روی 
خطی که مشــخص کــرده ای راه بروی تا بتوانی ســرپا 

بمانی. 
 

بــا توجه بــه این ســختی هــا و شــرایط خوبــی که 
برای مهاجــرت دارید، هیچ وقت بــه مهاجرت و 
ج  از ایــران و جایی دیگر  تاســیس گالری در خــار

فکر نکردید؟
کن ایتالیا  باورتــان نمی شــود؛  حتــی در زمانــی که ســا
بودم غصــه اصفهــان را مــی خــوردم و آرزویم برگشــت 
ک دل بکنم. در  بود. هنوز هــم نمی توانــم از ایــن خــا
سال های جوانی نتوانســتم و در میانسالی اصلا برایم 
امکان پذیر نیســت . الان دیگر اشــیا هم برایم خاطره 

می گویند...
  

اصلا ایده تاســیس گالــری برایتان از کجا شــکل 
گرفت؟

جرقه های اولیه این کار به زندگی 9 ساله من در ایتالیا 
و گــذران یــک دوران کار یــا کارآمــوزی گالــری داری در 
کنار یک خانم گالری دار ایتالیایی برمی گردد، با وجود 
اینکــه زمین شناســی خوانــده بــودم به قــدری به هنر 
علاقه مند شدم که کلا آن رشته را فراموش کردم. هنر 
آنقــدر در زندگی من پر رنگ شــده بود کــه حتی تفریح 
پسرم که در آن زمان 2 ســاله بود انتظار برای باز شدن 
در گالری و نقاشــی دیــدن بــود؛ خلاصه اینکــه گالری 
داری به رویای جدی من تبدیل شد. هر چند با وجود 
دو بچه کوچــک شــرایط بــرای تحققش فراهــم نبود؛  
اما بــا کمتر شــدن مســئولیت زندگــی و بزرگ تر شــدن 
بچه ها حدود 10 نمایشگاه در گالری های مختلف که 
بیشترشــان در تهران بود برگزار کردم. یادم است یکی 
از این نمایشــگاه ها در گالری نقش جهان با مدیریت 
خانــم نــوری برگــزار شــد. روز آخر نمایشــگاهم بــود که 
خانم نوری با تعجب گفت تو با این همه علاقه چرا یک 
گالری در شهر خودت نمی زنی؟ باورتان نمی شود که 
وقتی به اصفهــان آمدم یک هفته نشــده بود که رفتم 
اداره ارشاد و فرم را پر کردم و خیلی سریع طی یک ماه 
به من مجوز گالری دادند. در سال های اول کارم هم 
مرتضی بخردی مدیرگالری کلاســیک مشــورت های 

خوبی به من داد.
  

نمایشــگاه های ســال هــای اول کارتان بیشــتر 
کارهــای آبرنــگ بــود و کم کــم آثــار معاصــر مجال 
نمایش پیدا کرد. چرا روند اینطور پیش رفت و از 

ابتدا کار مدرن و معاصر نمی گذاشتید؟
)می خندد( دلیلش کاملا مشــخص است؛ چون اصفهان 
شهر آبرنگ است. یک  شهر سنتی با پوسته ای سخت که 
تغییر در آن به سختی ممکن است البته سنتی کارها مانند 
مینیاتوریســت ها و آبرنگ کارها و خوشنویسان متبحری 
هــم داشــته اســت. کســانی ماننــد مصورالملکــی، خانــم 
امامیه و ... البته در رشته آبرنگ هم استاد کارهای خیلی 
خوبی مانند یروان، سمبات، شــهبازیان و ... در اصفهان 
داشــته ایم و طبیعتا تقاضا هم بــرای آن زیاد اســت. اوائل 
همه کار آبرنگ را می شــناختند و فروش هم فقط روی آن 
بود. فضایی که شــاید تصورش برای گالری داران امروزی 
راحــت نباشــد؛  ولی کــم کم فضــا تغییر کــرد و آثار مــدرن یا 
حتی مدرن های خودآموخته مثل آثار آقای صمصام روی 
دیوارهای گالری نمایش داده شــد تا جایی که الان کمتر 

مشتری طالب خرید کار یروان و سمبات است...
  

اول  هــای  ســال  آن  در  چـــطور؟  دار  مـــجموعه 
مجموعه داری وجود داشــت یا کم کم کســانی برای 
خریــد آثــار پیــدا شــدند؟ ایــن مجموعــه داران چــه 

کسانی هستند؟ 
برحســب همان تقاضایــی که می گویــم مجموعــه دار کار 
آبرنــگ در اصفهــان داشــتیم و خــوب من کــم کم آنهــا را با 
آثــار مــدرن و معاصــر آشــنا کــردم و مجموعــه داران تــازه از 
بین پزشــک ها و مهندســان پیدا و البته بهتر است بگویم 
پرورش می دادم. مثلا یــک مجموعه دار پزشــک دارم که 
به قول خــودش می گوید در مطبم گالری شــماره 2 آپادانا 

را تاسیس کرده ام. 
 

مجموعه دار حرفه ای چطور؟ 
چنــد مجموعــه دار تخصصــی آبرنــگ یــروان و ســمبات 
داشــتم.اما بــه طــور کلــی مجموعــه دارانــی  از آدم هایــی 
تحصیــل کــرده و جــوان و بــا انگیــزه پیــدا کــردم. البته که 
ج از ایــران به کســانی کــه در فضای هنــری با  روابطم خــار
آنها آشــنا شــده بودم هم کمک کرد و فروش برخــی آثار به 
مجموعه داران خارج از ایران میسر شد؛ خصوصا زمانی که 
اصفهان دچار فضای رکود بود فروش اثر به مجموعه داران 

ایتالیایی و آمریکایی کمک می کرد.
  

هنوز هم فروش آثار هنرمندانی مثل یروان و سمبات 
را داریــد؟ ظاهــرا کپــی کاری از چنیــن هنرمندانــی در 

فضای تجسمی زیاد اتفاق می افتد؟
بله متاســفانه . کپی کاری از این هنرمندان به قدری زیاد 
شده که من جرئت فروش آثارشان را ندارم؛  چون می ترسم 

کپی باشد و کارهای قبلی هم که فروخته ام زیر سوال برود. 
ای کاش کپــی مــی کردنــد و می گذاشــتند اســم کپــی کار 
یروان بر آن باشد؛ متاسفانه به نام خودشان امضا می زنند 

و می خواهند بفروشند.  
 

تابلوهای واقعی این هنرمندان حدودا چقدر قیمت 
دارد؟

یک تابلو یروان یا سمبات ممکن است 80 میلیون خرید و 
فروش شود و خوب این رقم خیلی ها را وسوسه می کند. 

  
 در طول فعالیت شما آیا پیش آمده که یک کار مدرن 

و معاصر در این حد قیمت خرید و فروش شود؟
از کارهای امضــادار مثل هانیبال الخاص بلــه آثاری بوده؛ 

ولی از کارهای نسل خودمان در اصفهان خیر.
 

نهایت  رنج فروش آثار هنرمندان معاصر در اصفهان 
چقدر بوده است؟

نهایتا 10 تا 15 میلیون. 
 

تا قبل از تاسیس گالری شما و البته چند گالری دیگر 
که جسته گریخته فعالیت می کردند، فضاهایی مثل 
خانه ایــران و گالری کلاســیک ارائه آثار تجســمی به 
شــکل مــداوم در اصفهــان مرســوم نبــود و بــه نوعی 
هنرمندان اصفهانی فضای جدی برای ارائه آثارشان 
نداشــتند و حتــی خیلی هــا مجبــور مــی شــدند برای 
ارائه کارهایشان راهی تهران شوند. این جریان چه 
بستری را برای فعالیت شما به عنوان یک گالری تازه 

در اصفهان ایجاد کرده بود؟
همه چیز خیلی سخت بود و اصلا فضایی وجود نداشت. 
نکته مهــم در کار من شــاید اضافــه کردن مخاطــب عام تر 
برای تماشــای آثــار در گالــری بود. چــون اصلا بــرای مردم 
عــادی نبود کــه جایی در شــهر وجود داشــته باشــد که هر 
جمعــه در آن اثر تجســمی ببینند! قبلش بیشــتر اهل هنر 
مخاطب چنیــن فضاهایــی بودند و مــن واقعا به ســختی 
گر و حتی خریدار هنر کردم. کاری  مخاطبان عام را تماشــا
که قبــل از آن توســط  فضاهای مشــابه در اصفهــان اتفاق 

نیفتاده بود.
 

بــه همیــن خاطــر هــم همــه نــوع کاری در رشــته ها و 
فضاهای مختلف در گالری تان ارائه کردید؟ به خاطر 

اهمیت تنوع مخاطب؟
دقیقا و بــا همین روش و سیاســت، کــم کم آدم هــای عام 
هم در اصفهان فهمیدند باید به دیوار خانه هایشان تابلو 

بزنند. همیــن چیزها باعــث می شــود بگویــم الان فضای 
گالری داری به کلی نسبت به قبل تغییر کرده و تنها کسانی 
متوجــه این موضــوع می شــوند کــه آن ســال ها در جریان 
مســائل بودند. کســانی مثل آقــای بخردی و ساســون که 
حضورشان در محیط کاری من واقعا برایم امید بخش بود.

 
به جز تنــوع آثــار ارائه شــده ، فکر می کنیــد چه عامل 
دیگری پای این افراد را به گالری شما باز کرد و باعث 
شــد مخاطبان دائمی گالری آپادانا شــوند؟ اصلا به 

گی های یک گالری دار موفق چیست؟ نظر شما ویژ
رفتــار گالــری دار واقعــا مهــم اســت؛  مــردم دار و اجتماعی 
بــودن. چیــزی کــه در تمــام این ســال هــا مــن را بــه ادامه 
امیدوار و مصمم کرده  شــنیدن این جمله از زبان خیلی از 
هنرمندان و مخاطبــان عام بوده که» گالــری آپادانا مانند 

خانه ماست.«
 

درســت اســت که گالــری آپادانا بــه نوعــی و از خیلی 
جهات اولین گالری فعال و دائمی اصفهان شد؛  ولی 
یک نکته مهم دیگــر در رابطه بــا آن به نظــرم  حضور 
و فعالیت شــما بــه عنــوان اولین مدیــر زن گالــری در 
شهر بود. زن بودن شما چه تاثیری در طی مسیرتان 
داشت؟ اینکه حرفه و فعالیتی که حتی تعریف درستی 
هم برایش در جغرافیای به قول شــما سنتی و سخت 
اصفهان موجود نیســت، قرار باشــد توســط یک زن 

شکل بگیرد و اجرا شود؟
بله باور یک زن آن هم به عنوان نقاش و گالری دار و مثلا نه 
پزشک و مهندس برای همه کار واقعا سختی بود. بعضا با 
برخوردهای نا مناســب هــم مواجه می شــدم و چیزی که 
واقعا آزارم می داد همین نگاه ها و تفکرات بود . در حالیکه 

من هر هفته نمایشگاه داشتم .
آن هم نه فقط اینجا بلکه در کشورهای دیگر و با سفارت ها 
و کنسول گری ها و با جدیت تمام کار گالری داری را جدی 
گرفته بودم؛  اما مدام این جمله را می شــنیدم : چه خوب 
که برای خودتان یک ســرگرمی ایجاد کردیــد!  انگار که من 
چون یک خانه داشــتم و مجبور بــه اجاره جا نبــودم دیگر 
هیچ دغدغه ای پشــت کارم نبود و قرار بود بنشینم پشت 
میز و سرگرم شوم. هنرمندان وقتی جدیت من را می دیدند 
کم کم قبولم کردند؛  ولی مردم عامه از اقشــار مختلف اول 
انکارم می کردند و ندیده ام می گرفتنــد و بعد کم کم مانع 
ســر راهم مــی گذاشــتند و واقعا خیلی ســختی کشــیدم تا 

تثبیت شوم. 
  

یک ســوال کمــی خصوصی تــر، برخــورد خانــواده در 

مقابل شــما چه بــود؟ اجتماع کوچک تری کــه به آن 
تعلق داشتید؟

خانواده من فرزندانم هســتند که عاشــقانه دوستم دارند 
و همیشــه خیلی جــدی بــرای حرکــت رو به جلــو حمایتم 
کرده اند . این حمایت واقعی هم باعث شده من خیلی قوی 

و جدی ادامه بدهم. 
 

به جز حمایت چقدر به فضای شما وارد شدند و سعی 
کردند به شناخت و درک از کار شما برسند؟

خیلــی زیــاد. پســرم تــا زمانــی کــه داخــل ایــران بــود تمــام 
نمایشــگاه ها را بازدید می کــرد و نظرات خیلــی خوبی هم 
می داد. خوشبختانه هم دختر و هم پســرم با وجود اینکه 
رشــته انتخابی شــان هنر نیســت دید هنری خیلی خوبی 
دارند و وجودشان با هنر آغشــته است .  صحبت بر سر هنر 
و نقاشی همیشه میان ما جدی بوده است و آنها همیشه 
علاقه منــد و منتقــد کارهــای مــن بــوده انــد. )می خندد(  
باورتان نمی شود هر زمانی که خودم دست به قلم می شدم 
و تابلویی نقش می کردم ته سالن می گذاشتم؛ بچه ها هم 
خیلی جدی شــروع به نقد و نظر می کردنــد؛ حتی دخترم 
تعداد متقاضیان یا خریداران احتمالی کاررا تخمین می زد. 

 
از تجربــه نمایشــگاه هــای خــاص داخلــی و خارجی 
کســپو یــا حــراج هــای مهمــی که  بگوییــد؟ برگــزاری ا

تجربه کرده اید؟
کسپوی سال 86 در تهران بود که من یک غرفه برای  یکی ا
ارائه آثارهنرمندان اصفهانی گرفتم که خوشبختانه هم در 
آن غرفه بیشتر آثار به فروش رسید. بعد از آن یک نمایشگاه  
مشترک عکس با کنســول گری روسیه در فرشــچیان برگزار 

کردم. 
حتی مســابقه ای برای روز خواهر خواندگی سن پترزبورگ 
در گالری با ســفارت روســیه گذاشــتم کــه بازدید کنندگان 

زیادی داشت. 
نمایشــگاه حجــم مرتضــی نعمــت اللهــی،  نقاشــی های 
علی محبوبــی،  شــهریار صمصــام، فریبا فرقدانــی، جاوید 
طباطبایی، عباس میرزایی و چنــد کار از خودم را هم بعدا 
در روز ملی روسیه در سفارت تهران برگزار کردیم که بازخورد 
خیلی خوبی داشت. نمایشگاه های زیادی مثل گیزلا وارگا 
همســر خســرو ســینایی که کارهای خیلی خوبی داشت، 
جلایــی، محمــود ســمندریان، نــور محمــد زاده هنرمنــد 
آبرنگ که تمام آثار و نمایشــگاه هایش ســولدات می شــد. 
برای هنرمندان جوان مدرن کار تهران مثل اشکان صانعی، 
 داوود زندیــان ، محســنی کرمانشــاهی و ... نمایشــگاه 

گذاشتم. 

گالری داری به مثابه بند بازی 
هم صحبت با ژیلا منانی؛  اولین گالری دار زن اصفهان 

گو           گفت و           
مریم قدسیه

کـــه مـــروج نقـــش هـــای دیگـــران  کـــم چنـــان عمیـــق در وجـــودش نشســـته  کـــم  گرفتـــه و  کـــه وسوســـه نقـــش بـــازی در ایتالیـــای پرنقـــش و رنـــگ اوج   همـــه چیـــز از نقاشـــی شـــروع شـــده، از زمانـــی 
ـــه  ـــد راه رفتنـــی اش باشـــد. پـــس ب ـــان بنمای ـــد ناهمـــوار و نامهرب ـــر چن ـــه ه ک ـــازه  ـــار امـــا در مســـیری ت ـــده؛ ایـــن ب ـــه شـــهر مـــادری برگردان ـــاره ب ـــر دوســـتی او را دوب باشـــد. اصفهـــان خواهـــی و هن
کار مـــداوم پـــای هنرمنـــدان   گالـــری دار اصفهـــان. او بـــا بیـــش از 10 ســـال  عنـــوان اولیـــن زن در شـــهر خـــود خیـــال مـــی بافـــد و رج مـــی زنـــد تـــا بندبـــازی بیامـــوزد و بمانـــد!  ژیـــا منانـــی یـــک نقـــاش اســـت و البتـــه اولیـــن زن 
گالـــری اش را بســـته اســـت. حجـــم درخواســـت هـــا بـــرای حضـــور دوبـــاره امـــا چنـــدان بـــه ایـــن فـــارغ  کار بـــه طـــور موقـــت درهـــای  کـــرده و ایـــن روزهـــا بـــه خاطـــر خســـتگی از  گالـــری آپادانـــا بـــاز  و مخاطبـــان مختلفـــی را بـــه 
گالـــری داری را از ســـر بگیـــرد. خانـــم منانـــی حـــالا در 52  ســـالگی تجربیـــات زیـــاد و عجیبـــی از دنیـــای هنـــر و بـــه  البالـــی مجـــال نشســـتن بـــر تـــن نمـــی دهـــد و او قـــرار اســـت دوبـــاره از بهمـــن مـــاه امســـال روزهـــای پـــرکار 
ـــخن  ـــر، س ـــان و هن ـــری داری و اصفه گال ـــت از  گف ـــپ و  گ ـــس از  ـــرد. پ گی ـــی  ـــگ م ـــتر رن ـــگی اش بیش ـــد همیش ـــد و لبخن ـــی آی ـــر ذوق م ـــینم س ـــه می نش ک ـــش  ـــای حرف های ـــان دارد؛ پ ـــری داری در اصفه گال ـــاص  ـــور خ ط

کشـــد و بـــه درازای دو ســـاعت ادامـــه مـــی یابـــد. بـــه دنیـــای زنانـــه مـــان مـــی 

 این تغییر آرام فضا از ارائه آثار آبرنگ به سمت آثار مدرن و معاصر 
و حتــی برگــزاری نمایشــگاه هایی از هنرمندان دیـــگر جاها چه 

تاثیری در فضای هنری و تجسمی اصفهان گذاشت؟  
اصفهــان هــم در آن زمــان هنرمنــدان مــدرن و معاصــر خیلی 
خوبی داشت و دارد. به جرئت باید بگویم شهر من هنرمندان 
کــی دارد که واقعــا بکــر کار می کننــد و از قبل هــم وجود  زیرخا
داشــتند و عالــی کار می کردند؛  امــا فضایی برای ارائه آثارشــان 
نداشتند. نوشین نفیسی، فروزان منتظمی، پری حکیم، علی 
کبر میخک و  محبوبی، طهمورث بهادرانی، مژگان رئیســی ، ا
خیلی هنرمندان دیگر که به جرئت می توانم بگویم نمونه شان 
هیچ جــا پیــدا نمــی شــود و آثارشــان واقعــا خــاص و بــی نظیر 
کبر میخک اولین کســی بود که فضای مدرن و معاصر  است. ا
را در گالــری نــگاه در آمادگاه به اصفهــان معرفی کــرد و خیلی از 
هنرمندان مــدرن و معاصــر در گالــری او با کارهــای نویی مثل 
ویدئو آرت و ... آشنا شدند و بعدا به جرگه هنرمندان هنرهای 

جدید پیوستند. 
 

 در تاریــخ گالری داری شــما نمایشــگاه های درخشــان 
زیادی برگزار شــده؛ امــا به نمایشــگاه هایــی ضعیف هم 
برمی خوریم. چرا چنین نمایشگاه هایی ارائه کرده اید؟

درســت اســت بعضی از نمایشــگاه هایی کــه برگــزار کــرده ام را 
خودم هم قبول نداشتم؛ ولی من باید طوری در این مسیر جلو 
گر از ابتدا می خواستم ایده  می آمدم که بتوانم ماندگار شوم. ا
آل حرکت کنم اصفهان مــن را نمی پذیرفــت. به همین خاطر 
در رشته های مختلف و با برگزاری نمایشگاه هنرمندان خیلی 
زیادی کاررا شــروع کردم و آرام آرام به سمت تخصصی شدن و 

انتخاب پیش رفتم. 
 

 تولد گالری های تازه و بیشتر شدنشان چه تاثیری بر کار 
شما گذاشت؟

برای من واقعا اتفاق خوبی بود و تثبیتم را در پی داشت. چون 
قبلا بایــد یک تنــه کار می کــردم؛ اما با آمــدن آنها گالــری داری 
بیشتر به عنوان یک شغل پذیرفته شــد و فضای بهتری را رقم 
زد. من در هیچ مرحله ای از زندگی ام اصلا اهل مسابقه نبوده 
و نیستم و فقط لذت می برم کاری را که عاشقانه دوست دارم 
دنبال کنم؛ به نظرم وجودشان پویایی بیشتری را در این فضا 

ایجاد کرد.
 

به نظر شما به عنوان یک مدیر گالری با سابقه و قدیمی 
موقتی بــودن این گالری هــا به چه دلیلی اســت؟ تجربه 

کم و جوان بودن مدیران، نشناختن فضای شهر و ...؟
به نظرم شرایط سنی مدیران گالری خیلی تاثیر دارد؛ جوان ترند 
و تحمل کمتری دارند. انعطاف پذیر نیستند و اینکه باید پول 
اجاره فضــا را بدهند. گالــری داری به لحــاظ اقتصادی توجیه 
زیادی ندارد و نمی تواند درآمد زا باشد. گاهی هم عشق کافی 
گاهی و دانش لازم را ندارند.  از سویی خیلی ها به خاطراسم  و آ
گاهی ســمت آن  و پرســتیژ به نظر آمــدن گالــری داری بــدون آ
می آینــد و زمانی متوجه می شــوند ایــن کار درآمــد زایی کافی 
ندارد آن را کنار می گذارند و می روند. تصورشــان درباره گالری 
داری خیلی وقت ها ساختن یک فضای شیک و زیباست؛ در 
حالی که گالری ها باید استاندارد های خود را داشته باشند. من 
همیشــه می گویم گالری آپادانا یک آیکون اســت و باید با تمام 
نوســتالژی هایش حفظ شــود. خیلی وقت ها نمایشگاه های 
غیراســتاندارد و نادرســت برگــزار مــی شــود؛ در حالــی کــه هــر 
نمایشگاه عجیبی قابل قبول نیست و هر خارجی که به اینجا 

می آید نمی تواند یک هنرمند باشد. 
 

گالری ها بایــد یک شــورای متخصص بــرای انتخــاب آثار 
داشته باشند؟ دارند؟

می گوینــد داریم! نمــی دانم. البته گاهــی در این فضــا اخبار و 
مطالب عجیبی می شنویم. 

 
اصطــلاح »کیوریتــور« ایــن روزهــا زیــاد در فضــای هنــری 
اصفهان شنیده می شود. ما چقدر کیوریتورهای واقعی 

در فضای تجسمی شهرمان داریم؟ 
کیوریتوری یک علم اســت. علمی که با تخصص زیاد از نقاشی 

و هنر می آید . 
کیوریتور باید به نوعی گالری دار هم باشــد و از گالری داری ســر 
دربیاورد و به جز شــناخت فضا و مخاطب در حد بالای هنری 
دانش داشــته باشــد.  البته نه تنها کیوریتور که ما خیلی وقت 
ها گالــری داری هم برایمان تعریف شــده نیســت. همان طور 
که مجوز های زیادی به راحتی و بدون دانش لازم برای گالری 
داری داده می شود. می دانید خیلی کارها در کشور ما در مسیر 
راه به کسی که انجامش می دهد آموزش داده می شود، گالری 

داری هم از همان کارهاست.
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گالری متن 
فعالیت گالــری متن بــا مدیریت میتــرا پور معمــار و با 
نمایشــگاه منتخبــی از هنرمنــدان معاصــر و نوجــوی 
ایران با نمایشــگاه گردانی دکتر محمدباقر ضیایی در 
زمستان 1389 آغاز شــد.  این نمایشگاه که بیانیه ای 
بــود بــرای تعریــف عملکــرد و سیاســت ایــن گالــری و 
نمایشگاه های بعد از آن »متن« را به عنوان مهم ترین 
گالری فعال در عرصه هنــر معاصر و رســانه های نوین 
ج از تهران معرفی کردند. به عقیده  هنری ایران در خار
مدیراین گالری در زمان آغاز به کار گالری متن رویکرد 
برگزاری نمایشــگاه هــا در اصفهــان از اســتانداردهای 
لازم و شناخته شده بهره مند نبود و مخاطبان عادت 
بــه دیــدن نمایشــگاه های ویدئــو آرت، پرفورمنــس و 
اینستالیشــن نداشــتند. عمــده مخاطبــان و برخی از 
هنرمنــدان بیانیــه )اســتیتمنت( در نمایشــگاه را غیر 

ضروری می دانستند اصرار »متن« بر استاندارد سازی 
برگزاری نمایشــگاه ها از طراحی یونیفــورم تبلیغاتی و 
نحوه اطلاع رســانی و استفاده از شــبکه های مجازی 
تا شــیوه نمایشــگاه گردانی و حتی پذیرایــی و دریافت 
نکــردن وجــه از هنرمنــد بــرای برگــزاری نمایشــگاه، 
کنون به ندرت نمایشــگاهی بــدون این  باعث شــده ا
استانداردها در اصفهان تشــکیل شود. از سال 1393 
گالــری متــن در یــک همــکاری موقــت بــا خانــم مریم 
حســینی، با نــام »متن امــروز« بــه برگزاری نمایشــگاه 
ادامه داد. ایــن همکاری طبق توافق اولیــه در خرداد 
96 پایان پذیرفت و گالری متن با همان رویکردی که از 

ابتدا در پیش گرفته بود به کار خود ادامه داد.   
گالــری  در طــی هفــت ســال ســابقه فعالیــت ایــن 
هنرمندان زیادی از اصفهان به ایران معرفی شده اند و 
هنرمندان نامداری از تهران و سایر شهرستان ها برای 
معرفی به اصفهان دعوت شده اند، استمرار و پافشاری 
»متن« بر معاصر بودن و شایسته بودن نمایشگاه ها، 

توانســته تاثیر مشــخصی بــر عملکــرد گالری هایی که 
پس از »متن« آغاز به کار کردند بگذارد. گالری متن در 
ک 25 واقع گشته و می توانید هر  خیابان آبشار اول پلا
روز هفته از ساعت 10 تا 13و از 16 تا 20 به غیر از جمعه ها 

صبح برای دیدن آثار هنری به آن مراجعه کنید.

گالری گمان 
»گالری به مثابه یک بنگاه هنری یا یک پایگاه هنری؟«

 اولین ســوالی که ما در مواجه با آن ، پیش از تاســیس 
گالری قرار گرفتیم و در پی پاســخ این ســوال، تصمیم 
گرفتیــم، ســوال فــوق   بــه انجــام چنیــن پــروژه ای 

بود.
همان طور که در طی چندماه نخســتی که از تاسیس 
گالــری گمــان می گــذرد، هنرمنــدان و هنردوســتان 
بســیاری بــا هیئــت مدیــره گمــان تــا حــدودی آشــنا 
شــده اند و دریافتند که این افراد با گرایشات متفاوت 
هنری و دغدغه های همیشــگی شــان در هنر دســت 
به تاســیس یک »پایگاه هنــری« زده اند و در راســتای 
دغدغه ها و تخصص هایشان اهدافی را دنبال می کنند 
و بــه دنبال اتفاقــی متفــاوت در اصفهان هســتند؛  اما 
این اهداف و دغدغه ها تا به امروز چقدر نمود خارجی 
داشــته و اینک در مســیری که گمان قرار گرفته است 
تا به الان موفق بوده یا نه ؟ و آیــا گمان به اهداف بلند 

مدت خود خواهد رسید یا نه ؟متاسفانه درجامعه ما 
در مواجهه با هرگونه نو و جدید  موضع های بد و به دور 
از منطقی  وجود دارد، در پــی همین ناهنجاری های 
منطقی که در جامعه وجود دارد سیاست های گمان 
برآن بود که ابتدای امر مشابه تعاریف کلاسیکی که از 
گالری و گالری داری در ذهن های ما وجود دارد، عمل 
کند؛  اما همانطور که از دهه 80 میلادی در آمریکا و دهه 
اخیر شمســی در ایران )تهران( تعاریف و عملکردهای 
گالــری ها و همیــن طور تیپ شــخصیتی گالــری دارها 
دســت خوش تغییرات شــد، معنا و مفهــوم گالری نیز 
تغییر کرد و اتفاقات بســیار متفاوت تری از نمایش آثار 

خ داد.  تجسمی در گالری ها ر
مجموعه گمان نیز نه تنها به عنوان یک پایگاه هنری 
بلکه به عنوان سرزمین صلحی برای هنرمندان رشته 
های متفــاوت هنری بســتری بــرای ارائه آثــار، تعامل 
برای پیشرفت و ارتقای ســطح هنری اصفهان در هنر 

معاصر خواهد بود . 
رویکــرد هنری گمان مســلما رویکردی معاصــر در هنر 
اســت اما این به معنای گریز از هنر کلاســیک نخواهد 

بود.گالــری گمــان در چهــار بخــش کلــی پروژه هایــی 
را دنبــال می کنــد و اعضــای هیئــت مدیــره هرکــدام 
براســاس گرایشــات هنری و دغدغه هایشان مسئول 
ایــن پــروژه هــا هســتند: علــی میرعمــادی  مدیریــت 
بخش عکاسی،  رضا هنرمند  مدیریت بخش نقاشی،  
احسان قاسمی و علی نجات مسئول امور ادبی ،  علی 
 اســتدلال مدیریــت بخــش   Conseptual Art  یــا هنــر 

مفهومی.

کنون  گالری ا
کنون، این گالری  به عقیده الناز رجبیان، مدیر گالری ا
با رویکردی متفاوت در میان گالری های شهر اصفهان 
از اسفند ٩٣ شروع به کار کرد و تا به حال توانسته است 
 با ١٠٢ نمایشــگاه در زمینه هنرهای تجســمی فعالیت 

کند.
کنون در زمینه هنر مدرن و معاصراست  هدف گالری ا
و سعی کرده در زمینه معرفی جوانان هنرمند خلاق و 

نوظهور قدمی بردارد.
کنــون« بــا همکاری بــا گالری هــای شــهرهای دیگر  »ا
ایــران از جملــه شــیراز، تهــران و... ونیــز هنرمنــدان 
بین المللی، مردم هنردوست اصفهان را با آثار هنرهای 

تجسمی دیگر نقاط دنیا آشنا کرده است.
کنون« قصد دارد در راهی که در پیش دارد، موفق تر  »ا
فعالیت کند و بستری مناسب برای ارائه  آثار هنرهای 
تجسمی هنرمندان جوان و نیز  هنرمندان پیشکسوت 

این شهر باشد.
کنون نیز هدف متفاوتی را در  در ســال جدید فعالیت ا
 show پیش دارد کــه ایجاد فضایــی دائمی به عنــوان
کنون با  room   آثار انتخاب شده  هنرمندانی است که تا
این گالری فعالیت کرده اند که فضایی مناسب جهت 

فروش آثار هنرمندان ایجاد شود.
بنا به روال هر سال گالری نیز در اسفند ماه سال جاری 
بــا حــراج نقاشــی هــای کوچــک هنرمنــدان اصفهان 
روبه رو هســتیم. این نمایشــگاه  درخور شــرایط سال 
جدید، آثار بیش از 50 هنرمند را در دو طبقه گالری به 

نمایش درمی آورد که هدف بیشتر  معرفی هنرمندان و 
گردآوری مجموعه ای از آثارغنی آنان و بالاخص فروش 

این آثار در حراجی است.

گالری نگاه نو
گالــری نگاه نــو در ســال 92 بــه مدیریــت بابک شــکرانی و 
پریسا مهزاد در خیابان آبشار سوم، خیابان مسرور، کوی 
کنون بعد از گذشت چهار سال  باغ ارم افتتاح شــد و هم ا
بیش از 100 نمایشــگاه برگزار کرده است. در طی این چهار 
ســال چهار جشــنواره  در ســطح اســتان و دیگر استان ها 
برگزار کرده  که شــامل ســه جشــنواره بزرگ آبرنگ و اولین 

جشنواره تخصصی مدادرنگ در سطح استان اصفهان، 
برگزاری ورک شــاپ هــای متعدد با اســاتید ،همــکاری با 
آموزشــگاه های مختلف سطح شــهر و همچنین برگزاری 
نمایشگاههای متعدد از هنرمندان مختلف بوده است.
نمایشــگاه های گالری نگاه نو در سطوح و تکنینک های 
کرلیک  از هنر  مختلف از آبرنگ تا رنگ روغن و مدادرنگ و ا
کلاسیک تا مدرن برگزار شده است.برگزاری نمایشگاه در 
ســطح دانشــگاه ها و فعال بودن بخش فروش نیز از دیگر 
اهداف گالری نکاه نو اســت. بازدید ســفرای کشــور های 

اروگوئه ، ویتنــام ، و گینه در ســال 1393 یکی از مهم ترین 
رویدادهای این چهار سال شمرده می شود.

گالری نقش خانه
گالری نقش خانه از مجموعه گالری های حوزه هنری 
است. این گالری  در سال 83 پس از بازسازی و مرمت 
افتتاح شــد و شــروع فعالیت آن بــا نمایشــگاهی از آثار 
عباس کیارستمی همراه شــد  که علاقه مندان به هنر 

هم استقبال خوبی از آن به عمل آوردند . 
 این گالری در طبقه زیرین مجتمــع فرهنگی و هنری 

ســوره اصفهــان واقــع در خیابــان آمــادگاه، روبــه روی 
مهمانسرای عباسی واقع شده است و به دلیل داشتن 
دسترســی از مجتمــع عباســی و ســاختمان ســوره و 
همجــواری با کتاب فروشــی هــای این خیابــان محل 
 آمــد و شــد بســیاری از اهالــی فرهنــگ و هنــر اصفهان

 است.
ایــن گالــری در ســال 90 به ســبک نوین نمایشــگاهی 
بازســازی شــد و به عنوان یک گالری بــه روز در اختیار 

هنرمندان شهر اصفهان قرار گرفت.

 خانه هنرمندان
گالری خانه هنرمندان در طبقه همکف محل زیبای 
این ســاختمان قدیمی  واقع در خیابان آبشــار، پارک 

ایثارگران قراردارد،
کــرد  گالــری   فعالیــت خــود را از ســال 73 آغــاز  ایــن 
گالــری حــوزه هنــری اســتان اصفهــان  و نخســتین 

محسوب  می شود. 

هــدف از تاســیس ایــن گالــری برگــزاری نمایشــگاه از 
آثار اســاتید و هنرمنــدان نســل دوم و ســوم هنرهای 

تجسمی است.
ایــن گالــری بیشــتر توانســته در طــی ایــن ســــــال ها 
زمینــه  جــذب و شناســایی هنرمنــدان نوپــا و جــوان 
رشــــــته های  دانشــجویان  ویــژه  )بــه  را  اصفهــان 
کــه نخســـــــتین  مـــــــختلف هنــــــری و هنرمـــــــندانی 
 نمایشــگاه های انفرادی خــود را برپا می کننــد( ایجاد 

کند.

خانه صفوی 
در ورودی خانــه صفــوی و با عبــور از هشــتی ورودی، 
کــه  گیــرد  مــی  قــرار  دیدگانمــان  مقابــل  فضایــی 
اداره کننــدگان آن معتقدنــد بــه آن نگارخانــه صفوی 
گفته می شــود. فضایی که طولــی حــدود 30 متر دارد 
و در آن 18 بــوم جهــت بــه نمایــش درآمــدن آثــار فاخر 
هنرمندان پیش بینی شــده اســت. هــدف نگارخانه 
صفوی ارائه آثار فاخر هنرمندان جوان و پیشکســوت 
اســت و تلاش  می کند در زمینه هنر کلاسیک و سنتی 
فعالیت کند.تا کنون نمایشــگاه های متعددی از آثار 

نقاشی، طراحی، عکاسی، مینیاتور،نگارگری، آبرنگ 
و ...داشــته اســت. نگارخانه صفوی کــه در مجموعه 
فرهنگی خانه هنر و آفرینش صفوی قرار دارد، بستری 
مناســب بــرای به نمایــش درآمــدن آثــار هنرمنــدان و 
زمینه تعامل هنر،هنرمند و مخاطب را فراهم ساخته 
است. از فعالیت های دیگر نگارخانه صفوی همکاری 
با هنرمندان ســفارت های مختلف از جمله ســفارت 

فرانسه، سوئد، هلند و... است.
در اسفندماه امسال شاهد برگزاری حراج نقاشی های 
هنرمندان با آثار کلاســیک خود در نگارخانه خواهیم 

بود.

گالری بیان 
گالری بیان با مدیریت حسن طرفه در زمستان 95 در 
خیابــان مرداویج ، خیابان اســتقلال شــمالی ، نبش 

کوچه 17 تاسیس شد. 
گالــری بیــان  معرفــی هنرمنــدان بــا   هــدف اصلــی 
اســتعداد ایرانی با اولویت هنر معماری و شهرســازی 

به جامعه هنری ایران و جهان است.
ایــن گالری در نظــر گرفت تــا در رونــد فعالیــت خود بر 
کید گذارد، بدین  تعامل و ارتباط میان هنرمنــدان تا

جهــت برنامه هــا و نشســت هایی را در چشــم انداز 
 کاری خود قــرار داد که در راســتای این دو هــدف قرار

 بگیرد. 
هم چنین به پژوهش و تجربه هــای جدید و متفاوت 
در بستر هنرهای معاصر و به ســازوکارهای اقتصادی 
 موجــود در بســتر هنــری ایــران و جهــان توجــه ویــژه 

کرد.
 نمایشــگاه بیان اول، نمایشگاه دســتان و نمایشگاه 
چراغ روشــن چــراغ خاموش از نمایشــگاه هــای مهم 
 این گالــری از نظر محتــوا و مارکــت به ترتیــب برگزاری 

هستند.

گالری های سعدی
گالری های سعدی در ساختمان مرکزی حوزه هنری استان 
اصفهان قرارگرفته اند.  این دو گالری که در طبقه همکف 
عمارت ســعدی واقع شــده اند، از نظــر موقعیــت مکانی از 
گالری های خــوب اصفهان بــه شــمارمی آیند. همجواری 
با میــدان تاریخی نقــش جهان و امکان دسترســی آســان 
گردشــگران خارجی و مهمانان نوروزی و دیگر مســافران و 
همچنین قرارگیــری این ســاختمان در عمارتــی تاریخی و 

البته نزدیکی آن بــه موزه های هنرهــای تزئینی، هنرهای 
معاصر، دانشــگاه پردیس اصفهان، کاخ موزه چهلستون 
و... از مزایای این گالری اســت. گالری شــماره1 وشماره2 
عمارت ســعدی با برگزاری نمایشــگاه و فروش آثار نقاشــی 

هنرمندان معاصر اصفهان در سال 95 افتتاح شد.
 این گالری هــا با هــدف رشــد، نــوآوری و ارتباط مســتمر با 
گاهی و  هنرمندان کشور، کوشش در جهت افزایش سطح آ
دانش هنری مخاطبان، دسترسی به آخرین دستاوردهای 
گاهی از کارهای نو و  رویکردهای جدید  هنری هنرمندان و آ

فرهنگی و هنری و... در اصفهان دایرشده اند.

گالری های موزه هنرهای معاصر 
ساختمان موزه  هنرهای معاصر اصفهان، بنایی است 
مربــوط بــه دوره  صفویه کــه در مجاورت چهلســتون، 

رکیب خانه و تالار اشرف قرار دارد.
 این ساختمان در زمان حکومت قاجار تجدید بنا شد و 
کم وقت اصفهان آنجا  مسعود میرزا )ظل السلطان( حا
را با عنوان جبّه خانــه محل ســکونت و حکومت خود 
قــرار داد. پس از آنکه مســعود میــرزا باغ نو را بــه عنوان 
عمارت جدید خود ســاخت، این مکان را بــه دفتر کار 
خود اختصــاص داد و از زیرزمیــن آن به عنــوان زندان 
اســتفاده کرد. . پس از دوره قاجار از زمانی که اصطلاح 
استانداری رواج پیدا کرد، از این ساختمان به عنوان 

استانداری وقت استفاده شد. در زمان پهلوی مدتی 
نیز به عنوان استانداری مورد استفاده قرار می گرفت.

 بــا انتقــال اســتانداری بــه محــل جدیــد شــهرداری 
ج نهادن بــه شــخصیت والای  اصفهــان بــه منظــور ار
هنرمنــدان اقــدام به احیــا و بازســازی این بنا کــرد و با 
همت و کوشش معماران و مهندسین خود پس از دو 
ســال  در 15اســفند 1373با حضور مقام وزیر کشــور و 
جمعی از هنرمندان و مسئولان استان این ساختمان 
 تحت عنوان موزه  هنرهای معاصر اصفهان بازگشایی 
کنــون با دارا بودن شــش ســالن  شــد. این محــل هم ا
گالری نمایشگاه های مختلفی از هنرمندان اصفهان، 

ایران و حتی دنیا برگزار می کند. 
کــودکان  برگــزاری نمایشــگاه عکــس و تصویرگــری 

و   وتماشــا  عکــس  مکاشــفه  لهستان،نمایشــگاه 
آثــار مرتضــی نعمــت اللهــی  از تــازه تریــن و مهــم ترین 

نمایشگاه های موزه است.

گالری امروز 
مریم حســینی پس از سه ســال همکاری مشــترک در 
مدیریت گالــری »متن امروز« از ســال 93 تا 96 با میترا 
پور معمــار بــه تازگی  گالــری »امــروز« را بــا یــاری اهالی 
فرهنگ و هنر با هــدف حمایت از هنرمنــدان جوان و 

مطرح  افتتاح کرده است.
 این گالری سعی در ارائه و گسترش هنر معاصر و مدرن 
دارد و با نگاه به آن  و همراهی هنرمندان و هنردوستان 

با هــدف تاثیر نهــادن بر ســاختار رو به رشــد فرهنگ و 
هنر اصفهان و ایران فعالیت خود را از سر گرفته است.

گالری امروز در صدد یافتن راهی برای داشــتن شهری 
 با فضای هنــری زنــده و پویــا با نگاهــی به هنــر معاصر

 است.
 اتخاذ این رویکرد با علم به این موضوع است که راهی 
ناهموار در پیش رو است و به دست آوردن این مهم در 
سطح کیفی بالا و در حد اســتاندارهای بین المللی از 
اهمیتی ویژه برخور دار اســت که گالری امروز در صدد 

است به این امر دست یابد.

زنده یادرضــا عقیلــی، مدیــر 
گالری »خانه ایران«

ســلیمان ساســون، مدیــر 
گالری »هشت بهشت«

 مرتضــی بخــردی، مدیــر
 گالری »کلاسیک« 



 تجلیل از غلامعباس توسلی 
در هشتمین جایزه دکتر کاردان 

هشتمین جایزه علمی دکتر کاردان با تجلیل 
از استاد پیشکســوت جامعه شناسی ایران، 
 غلامعباس توســلی و اهدای جوایز به چهار رســاله برتر 
در حوزه علوم تربیتی و روان شناسی در فرهنگ سرای 

ارسباران برگزار شد.
به گزارش مهــر، در این مراســم محمدامیــن قانعی راد 
 به ارائه ســخنانی دربــاره غلامعباس توســلی و نقش او 
در توســعه رشــته جامعــه شناســی در ایــران پرداخــت 
و گفت: ایشــان خدمات ۵۰ ســاله ای در عرصه جامعه 
شناسی کشور داشته است که من سه تصور از خدمات 
توسلی دارم؛ اول استاد. دوم پژوهشگر و سوم معلمی 
که نقــش دانشــگاهی خــود را بــه خوبــی ایفا مــی کند. 
در این ســال ها مــا شــاهد اســتادی بودیم کــه در بین 
دانشــجویان خود به ترویج علم پرداخــت و از آن دفاع 
کــرد و بــا دانشــجویانش هرگــز برخوردهــای سیاســی 
نداشــت. او خــط و خــط بــازی را در کلاس هایــش در 
نظر نداشــت و همیشــه ویژگی یک معلم را حفظ کرد. 
حتی برای انتخــاب اعضای هیئت علمــی صرفا جنبه 
 علمی آنها را در نظر می گرفت و با اینکه فعالیت سیاسی 
و مدنــی داشــت همیشــه بیــن علــم و سیاســت تمایــز 

قائل بود.
این اســتاد جامعه شناســی بــا بیان اینکــه غلامعباس 
توســلی بــه عنــوان یــک اســتاد و یــک معلــم، چندین 
کنون   نسل از دانشجویان و اساتید را تربیت کردند که ا
در مدیریــت و بخش هــای سیاســتگذار کشــور حضور 
دارنــد، تصریــح کــرد: توســلی تاریــخ جامعــه شناســی 
پســاانقلابی اســت، تاریخ این رشــته مدیون او است و 
سرنوشت جامعه شناسی ایران در غیاب توسلی  شاید 

چیز دیگری می بود. 
او مدافع رشته جامعه شناســی بود و در حفظ، تحول 
و نهادینه سازی این رشــته تلاش های بسیاری انجام 

داد.توسلی نسبت به دانش، نگاه فرهنگی دارد.
قانعی راد با اشــاره به خدمات استاد کاردان در توسعه 
رشته علوم انسانی گفت: 
به نظر من دانشگاه ایرانی 
ظرفیت تولید فرهیختگی 
را از دســــــت داده اســــت 
ولــی ظرفیت تولیــد علم را 
دارد. آدم هــا در قاب های 
خودشــان فرو رفته اند در 
حالی که دکتر کاردان فراتر 
از این بود که در یک قالب 
قــرار گیــرد. او انســانی بــه 
معنای واقعــی، فرهیخته 
بــود و من بر اســاس چهل 
گردی گواه   سال تجربه شا
می دهم که ایشان چنین 

بود.
در ادامــه ایــــــن مراســــم 
حجــت الاســلام احمدی 
ریاســت ســازمان کتب علــوم انســانی ســمت بــه ارائه 
ســخنانی در خصــوص غلامعبــاس توســلی و نقــش او 
 در شــکل گیــری کتاب هــای ایــن انتشــارات پرداخت 
و گفت: ایشان در واقع بنیانگذار کتاب های دانشگاهی 
و دروس دانشگاهی دینی جدیدی بودند که متناسب 

با موقعیت دانشگاه ها بود. 
توســلی و مرحــوم کاردان در ایــن راه زحمــات زیــادی 
 کشــیدند و تعداد زیــادی از جــزوه هــای دانشــگاهی را 

در انتشارات سمت تبدیل به کتاب کردند.
 وی افــزود: امــروز تقریبــا دو هــزار و ۳۰۰ عنــوان کتــاب 
در بالای ۴۰ میلیون نســخه در ســازمان ســمت فراهم 
شده که یا کتاب درسی هستند یا کتاب مبنایی و این 
کاری است که در کشور تا به حال صورت نگرفته است. 
یکی از این کتاب ها، کتاب غلامعباس توسلی است که 
کی اش چندین کتاب  تا امروز با تمام اخلاص، علم و پا

نوشته و در انتشارات سمت منتشر کرده است.
از دیگر سخنرانان این مراسم رضا داوری اردکانی استاد 
برجسته فلسفه بود که ســخنانی اجمالی در خصوص 
تاریخ جامعه شناسی ایران و نقش غلامعباس توسلی 

در توسعه این علم در کشور داشت.
داوری اردکانــی در ادامه افــزود: کاری که دکتــر کاردان 
برای علوم انسانی کرده بی نظیر است. او استاد تعلیم 
و تربیــت بــود و کتــاب در تعلیــم و تربیــت ترجمــه کرد؛ 
امــا آثــاری هــم در جامعــه شناســی دارد؛ مثــل اولیــن 
کتاب جامعــه شناســی اثــر دورکیم کــه ایشــان ترجمه 
 کــرد. در روان شناســی تربیتــی و سیاســی و حتــی 
در فلســفه اجتماعــی هم کتــاب هــای خوبــی ترجمه 
کرده اند. همچنیــن دکتر کاردان الفت و انســی با علوم 
انسانی و اجتماعی داشتند و گذشته ایران را به خوبی 
می شــناختند که برای دانشــمند علوم اجتماعی یک 
ضرورت اســت.وی با اشــاره به نقش تعلیم و تربیت در 
کید کرد: مرحوم کاردان به فکر تعلیم و تربیت  جامعه تا
بود و در این راه تلاش کرد. چیزی که در جامعه کنونی 
ما مغفول مانده است. متاسفانه ما به علوم اجتماعی 
کم اعتنا و گاهی بی اعتنا هستیم. برای جامعه توسعه 
نیافته، علــوم اجتماعی اصل اســت. بــرای اینکه به ما 
می گوید جای چیزهایــی را که اخذ می کنیــم کجا قرار 
دارد. این علوم اجتماعی و علوم انسانی است که به ما 
این تعلیم را می دهند که کی و چه وقت چه باید کرد.در 
پایان این مراسم از مقام علمی استاد غلامعباس توسلی 
از ســوی چهره های فرهنگــی و علمی کشــور همچون 
احمد مسجدجامعی، سیدمحمود دعایی، رضا داوری 
اردکانی، غلامعلی افــروز، احمد احمدی، محمدامین 
قانعــی راد، محمــد صالحــی )معــاون رئیس جمهــور( 
 و محمدعلــی نجفــی شــهردار تهــران بــا اهــدای لــوح 

و هدایایی تقدیر شد.

گزارش                       هفته

 جایگاه رفیع »میرداماد« 
در مکتب فلسفی اصفهان

دکتــر یانیــس اشــوتس، اســتاد دانشــگاه 
 لیتوانــــی و مرکــز شــــــرق شناســی لنــــــدن 
در نشست »حکمت یمانی میرداماد و مکتب فلسفی 
اصفهــان« که بــه همــت خانــه حکمــت در کتابخانه 
مرکــزی شــهرداری اصفهــان برگــزار شــد، بــه ایــراد 
ســخنانی در خصــوص جایــگاه میردامــاد در مکتــب 
فلسفی اصفهان و مترجمان آثار او در کشورهای دیگر 

پرداخت.
به گــزارش خبرنــگار ایمنــا، اســتاد دانشــگاه لیتوانی 
 گفت: مکتب فلسفی اصفهان وســعت بسیاری دارد 

و ما هنوز به اندازه کافی آن را نشناخته ایم. 
ملاصــدرا از فیلســوفان مهــم در مکتــب فلســفی 
اصفهــان اســت و البتــه پیــش از شــناخت نظریــات 
اســاتید او نمــی تــوان بــا نظریاتــش آشــنا شــد و آنهــا 
 را درک کــرد. تقریبــا آثــار میردامــاد بــه چــاپ رســیده 
و در دســترس اســت؛ امــا متاســفانه تعــدادی از آثــار 

ملاصدرا هنوز به چاپ نرسیده اند.
وی افزود: من پنج شش ســال است که در مرکز شرق 

شناسی لندن مشغول به فعالیت هستم. 
پروژه ای داریم که در آن دایره المعارف بزرگ اسلامی 
که در تهران به چاپ رســیده مورد تحقیق و پژوهش 
کنون پنج جلد از این مجموعه در  قرار گرفته است. تا
این مرکز به چاپ رسیده و جلد ششم آن نیز به زودی 

به چاپ می رسد.
کید بــر اینکــه ترجمــه و تحقیقات خــود را در  وی بــا تا
ابتــدا در زمینــه اندیشــه هــای ســهروردی آغــاز کرده 
است، گفت: سپس به تحقیق در زمینه آثار ملاصدرا 
تشویق شدم و رساله دکتری ام درباره وجودشناختی 

و حکمت و عرفان از منظر صدرا است.
این پژوهشــگر با اشــاره به اینکه میرداماد پیچیدگی 
قابــل توجهــی در اندیشــه هایــش دارد، عنــوان کرد: 
گویــی او این ســبک را عمــدا انتخــاب کرده تــا بیگانه 
حرف های او را نفهمد و گمراه نشــود. ۶۰ سال است 
کــه در زمینــه آثــار میردامــاد مطالعــــــه در کشــورهای 

دیگــر شـــــــروع شـــــــده و 
نخســتین کســــی که این 
کــرد مرحــوم  کار را آغـــــاز 
کــه  کربــن اســت  هانــری 
در ســــال ۱۹۵۶ میــلادی 
مقالــه ای را به اســتادش 
کــه تقلیـــــل  کــرد  تقدیــم 
متن کوتاهــی از میرداماد 
گرد او قطــب  بــود کــه شــا
الدیــــــن اشــکوری آن را 
نقل کرده و گمان می کنم 
کــــتـــــــاب بحارالانــوار  در 
هــــــم آمــده اســــت. ایــن 
گزارشــی اســـــت از  متــــن 
حالتــی کــه در انــزوا بــرای 
خ داده  مــــیــــردامـــــــاد ر

کــــــه در آن مشـــــغول ذکــــــر خفــی  اســت، حالتــــــی 
 بوده و بر ذکر »یا غنی و یا مغنی« توجه داشــته است، 
در ایــن حالت عالم جســمانی را تــرک کــرده و به عالم 

دیگری رسیده است. 
کربــن ایــن را ترجمــه و بــه خوبــی تقلیل کرده اســت.
وی افزود: مرحــوم هانری کربن شــاید کامــلا متوجه 
کــه  کــه منظــور میردامــاد ایــن اســت   نشــده اســت 
گردانش انــدرزی بدهــد و آنهــا را بــه این ســفر  بــه شــا
فیلسوفانه تشویق کند. گزارشــی که کربن ارائه داده 
بعدها در ســال ۱۹۷۱ بــه چــاپ رســید. او میرداماد را 
به عنــوان یــک عــارف معرفی مــی کنــد که بــرای من 
قابــل پذیرش نیســت. امــا خدمتی کــه کربــن انجام 
داده ایــن اســت کــه میردامــاد را بــرای دانشــمندان 
و محققیــن معرفــی کــرده و اســم او را گســترش داده 
است. منتها کربن گرایشش بیشتر با مطالب عرفانی 
گرد تنجو سان  بوده اســت در حالی که در جوانی شــا
فیلسوف فرانســوی بوده اســت و می توانست متون 
فلســفی را درســت بفهمد و بــه همین خاطــر ترجمه 
 او از آثار ملاصــدرا هم دقیق اســت؛ اما نتیجــه ای که 
می گیــرد چنــدان مطابق بــا اندیشــه صدرا نیســت.
همچنیــن حامــد ناجــی، اســتاد فلســفه دانشــگاه 
اصفهــان بــه ارائــه توضیحاتــی درخصــوص مقایســه 
مکتــب فکــری میردامــاد بــا فیلســوف هــم عصــرش 
ملاصدرا پرداخت و گفت: ســن میردامــاد و ملاصدرا 
 تقریبــا نزدیــک بــه همدیگــر بــوده اســت و بیشــتر 
گرد  از هشت نه سال نیســت. اینکه آیا واقعا صدرا شا
میرداماد بوده اســت جای تامل دارد؛ امــا نکته مهم 
ایــن اســت کــه زمانــی کــه مکتــب فلســفی اصفهــان 
طراحی شد کرسی فلســفه مطلقا به دست میرداماد 
 بــود و او ریاســت مدرســه حکمــا را بــر عهــده داشــت 
و طبیعی است که صدرا هم به درس او برود؛ اما اینکه 
بگوییم صدرا تا چه حد وامدار میرداماد است سوالی 

جدی است.
وی ادامــه داد: روش میردامــاد و صــدرا کامــلا بــا هم 
متفــاوت اســت. روش میردامــاد بــر اســاس حکمت 
مشایی اســت، جز آنکه غایتش با غایت سینوی فرق 
دارد. غایــت میرداماد غایــت دینی اســت، او دغدغه 
الهیــات دینــی دارد در صورتی کــه دغدغه ابن ســینا 
غ از اینکــه این  عبــارت از کشــف حقیقت اســت، فــار
حقیقــت بــا حقایــق دینــی ســازگار باشــد یــا نباشــد. 
امــا میرداماد بــه دنبال این اســت که از ابزار ســینوی 
بــرای فهم گــزاره هــای دینــی اســتفاده کنــد. او خود 
 احساس می کند که دستگاه فکر سینوی و ارسطویی 
از الهیات دینی دور است و گزاره های کلامی هم نمی 
توانــد چنین عمــل کند، پــس بــه دنبــال تعیین یک 

دستگاه است تا این مسئله را تبیین کند.

گزارش                      هفته

19 سال یازدهم، شماره 2660 اندیشه
دو شنبه

۱0 خرداد ۱۳۹5 

سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳ اندیشه
یکشنبه 

۱7 دی ۱۳۹6 

جهانگیر مسعودی: 

ملاصدرا پیشگام هرمنوتیک فلسفی است
غلامرضا اعوانی:

نهضت حکمی در ایران همواره مستمر بوده است
گادامر که تحــت تاثیر هایدگر بود حــوزه متن را 
 تعمیــم داد و هــر چیز را بــه عنوان متــن در نظر 
 می گرفــت. انســان، جامعــه، فرهنــگ و … همــه اینها 
از نظر گادامر متن هستند و مورد تفسیر قرار می گیرند؛ 
اما تفسیر این امور به روشی که برخی پیشنهاد داده اند 
 پایبنــد نیســت و مهــم تریــن عامــل در عرصــه تفســیر 

هر متنی رویکرد دیالکتیکی است.
وی معتقــد اســت ایــن روش، روشــی ســقراطی اســت 
که کلید اصلی فهم به شــمار می آید. مفســر بــرای فهم 
 متن باید بــا آن وارد گفت و گو شــود و با قــرار دادن خود 
 در افق طرف مقابل و پرســش و پاســخ رفتی و برگشــتی 
 بــه فهــم برســد.از نظــر گادامــر فهــم کــه فرآینــد رفتــی 

و برگشتی است و البته فرآیندی پایان ناپذیر است. 
فهم یک واقعه یا یک حادثه اســت کــه در لحظه اتفاق 
می افتــد این گونه نیســت که بــرای کســب آن به روش 

خاصی متوسل شویم.
گفتــه نماند که شــبیه رویکــرد گادامــری در آثار  البتــه نا
 فیلســوفان اســلامی ماننــد صــدرا و دیگــران بــه چشــم 
مــی خــورد. بــه عنــوان مثــال ملاصــدرا در بحــث معــاد 
جسمانی از گفت و گوی دیالکتیکی عقل و نقل به نحو 
احســن اســتفاده کرده اســت و تلاش کرده است میان 
قرآن و عقل فلسفی یعنی معاد جسمانی و روحانی جمع 
کند. به نظر می رســد ملاصــدرا پیش از گادامــر قهرمان 

این رویکرد یعنی هرمنوتیک فلسفی است.

حکمت به معنای عام کلمه به معنی خرد است 
که همیشه در ایران بوده و از این حیث حکمت 
در همــه ابعــاد تمــدن و فرهنــگ تاثیــر داشــته و اثرگــذار 
بوده اســت از جملــه  در جهان بینــی، ادبیــات، شــعر، 
سیاست و اخلاق در زندگانی روزمره مردم در همه ابعاد 
تاثیر داشته است. در حالی که حکمت به معنای فلسفه 
مخصوص خواص بوده است. معمولا حکمت به معنای 
عــام با دیــن ارتبــاط دارد. ادیــان پیــش از اســلام و دین 

اسلام هم حکمت بوده است.
 بــر اســاس آیــه ای از قــرآن خداوند پیــش از خلقــت انبیا 
در عهد الست از آنها میثاق گرفت که این میثاق این بود 
که من کتاب و حکمت را به شما داده ام یعنی اصل کتاب 

و حکمت است. اسلام به عنوان یک دین جهانی انسان 
 را به آموختن حکمت ترغیــب می کند. حکمت خداوند 
کــم اســت و انســان را وادار و ترغیــب  در تمــام وجــود حا
می کند که به آن بیندیشد. حکمت ایرانی تاثیرگذارترین 
کنون این مسئله اندکی به محاق  حکمت دنیا بوده که ا
رفته است که حکمت اسلامی چه به معنای عام و خاص 
در بزرگ تریــن فرهنگ هــای زنده دنیــا تاثیــر دارد و این 
 افتخاری اســت برای حکمــت مــا. در دوره جدید، دین 
از حکمت جدا شده و فلسفه هم از دین جدا شده است 
 و حکمــت بــه معنــای عــام دیگــر حکمــت نیســت و هم 
در معنای خاص. جدا شدن حکمت از فلسفه در دنیای 

کنونی آن را دوباره به ما بازگردانده است.

علوم اجتماعی 
اصل است. 
برای اینکه 

به ما می گوید 
جای چیزهایی 

را که اخذ
 می کنیم 
کجا قرار 

دارد

2۳

 روش 
میرداماد

 بر اساس 
حکمت مشایی 

است، 
جز آنکه 

غایتش با 
غایت سینوی 

فرق دارد

مسئله مشروطیت و اختلاف نظر علمای اسلام
با نظر به اندیشه های شیخ فضل الله نوری و حاج آقا نور الله نجفی اصفهانی؛

یکی از این مقاطع حساس تاریخ معاصر ایران، بلاشک، 
عصــر مشــروطیت اســت و یکــی از آن تنگناهــای فهــم 
که گویی مــی تــوان در آن مســئله   مشــروطیت در ایران 
را بــا تمامــی ظرافت هــا و پیچیدگی هایــش دریافــت، 
اختلاف نظر علمای بزرگ اسلام، در معنای مشروطیت، 
نســبتش بــا دیــن مبیــن و جایــگاه تاریخــی آن اســت. 
مشــروطیت در زبــان  آلمانــی، Konstitution  اســت که 
از مصدر konstituieren  به معنای ســاختن و تاســیس 
کردن، مشتق شده است. اما در نظام سیاسی مشروطه، 
چه چیزی قرار است ساخته یا تاسیس شود و مبنای این 
تاسیس چیست؟ بدیهی ســت که آنچه نظام سیاسی 
خوانده می شود، در اساس همان نظام حقوقی ا ست؛ 
چرا که حق، مبنایی است که قانون با ابتنا بر آن ساخته 
می شود و قانون در تمامیتش همان نظام حقوقی است 
 که حدود مشروعیت اعمال انسان ها در ساحت فردی 
و اجتماعی را نشــان می دهد. پس معنای مشروطیت 
 در عــرف اصطلاح شناســی فلســفی چنیــــــن اســــــت: 
یــک نظــام مشــروعیت حقوقــی کــه در آن قانون گــذار، 
حدود مشروعیت اعمال انسان ها را تعیین می کند. اما 
آنچه در این نکته نهفته است این است که مشروطیت، 
خود نوعی مشــروعیت اســت؛ یعنی خود یک شــریعت 
کــه معنــای شــریعت، مطلــق حــدود عمــل  اســت؛ چرا
 ،)Recht(را افــاده می کنــد. حــال بایــد پرســید: حــق 
 در نظــام حقوقــی مشــروطیت، مشــروعیت خویــش را 
از کجا اخذ می کند؟ حق، در مدینه های پیش از تجدد، 
مشــروعیت خویش را از کتاب مقدس و ســیره و ســنت 
انبیــا و اولیــا اخــذ می کــرد؛ امــا در عصــر جدیــد کــه عصر 
کمیــت خــرد خودبنیــاد بشــری ا ســت، همــه چیــز  حا
حتی کتاب و سنت نیز به دادگاه عقل بشری خودبنیاد 
 می آینــد و دیــن بــه جــای منشــأ مشــروعیت اعمــال، 
بــه امــری اجتماعــی فروکاســته می شــود کــه شــهروند 
مدرن در حریم خصوصــی اش می تواند بــه آن بپردازد. 
این خــرد خودبنیاد کــه در تاریخ مــدرن، مرجعیت تام 
 )konstituierende Vernunft(یافته است، خرد سازنده
اســت کــه نظــام حقوقــی جامعــه را بــر اســاس مبانــی 
خودش مــی ســازد. مشــروطیت)Konstitution(، یک 
نظــام حقوقــی برســاخته، بــر مبنــای خــرد خودبنیــاد 
انتقادی است که مشــروعیت خویش را از جایی بیرون 
از خودش-کتاب مقدس یا ســیره وســنت نبــی و ولی- 
 اخــذ نمی کنــد؛ یعنــی از حیــث مشــروعیت، خودآئیــن 
و خودقانون گذار)autonom( اســت و بــه تعبیر واضح تر، 
مشــروطیت، خود، مشروعیتی اســت که هیچ شریعت 
دیگری را نمی تواند بپذیرد. حال وقتی این نظام حقوقی 
مدرن، به ایران می آید، طبیعی ست که آرام آرام تعارض 

ذاتی اش با شــریعت اســلامی آشــکار شــود. با طرح درست 
مفاهیم، می بینیم که تقابل نادرست مشروطه و مشروعه 
در تاریخ مشروطیت ایران از میان بر خواهد خواست، آنگاه 
خواهیم فهمید که شــیخ فضل الله نوری بــا ملکه  اجتهاد 
خویــش، همیــن معنــا را دریافتــه بــود کــه مــآلا همراهی و 
گذاشــت و حتی بــه حرمتش فتوا  دفــاع از مشــروطیت را وا
داد. شــیخ فضل الله نوری با رجــوع به مبانی فقه شــیعی، 
مسئله  مشروطیت را صرف تحدید قدرت سلطنت و تدبیر 
امور عرفی مملکت توســط مجلس شورای ملی نمی داند، 
بلکه با تاویل مشهورات مشروطیت به اصول و مبانی اش، 
آن را در تعارضی مبنایی با فقه اســلامی می یابد. به عنوان 
مثــال او در اصــل وکالــت در مشــروطیت اشــکال می کنــد و 
با برگــردان آن به اصــول فقــه، در آن خلط معنــای وکالت و 
ولایت را می بیند)نک: فیرحی داود، ۱۳۹۵، پیوست دوم: 
۵8۵(. می توان گفت شیخ فضل الله، مسئله  مشروطیت 
را در قانون و منشــأ مشــروعیت آن می دانــد و قانون گذاری 
کثریــت آراء را حتــی در امور مبــاح و عرفی  مبتنی بر اعتبــار ا
 نیز، بدعت در دیــن و حرام تلقــی می کند. شــیخ فضل الله 

در فتــوای حرمــت مشــروطه اش در ایــن بــاب چنیــــــن 
می نویســد:» اصل این ترتیــب و قانون اساســی و اعتبار به 
گر چه در امور مباحه بالاصل هم باشد، چون  کثریت آراء ا ا
بر وجه قانون التزام شده و می شود، حرام تشریعی و بدعت 
گر التزام به آن  در دین است و کل بدعه ضلاله. مباح را هم ا
کنند و لازم بدانند و بر مخالــف آن جزاء مترتب کنند، حرام 
اســت)همان: ۵8۷(.» یعنی شــیخ فضل الله، محل نزاع را 
تعــارض مبنایی فقه اســلامی و حقــوق مــدرن می داند که 
با قول به تفکیک احکام اسلام و قانون در امور عرفیه، رفع 
کثریت  که مثلا وقتی در مجلس با رجوع به ا نمی شود؛ چرا
آراء وکلای ملــت، بــرای عــدول از مبــاح شــرعی، مجــازات 
ع مقدس تبدل  قانونی وضع می شود، در واقع احکام شار
یافتــه و امر مبــاح، بــه امــر حــرام تبدیل شــده اســت و این 
بدعت در دین اســت و هر بدعتی ضلالت و گمراهی ا ست. 
پس می تــوان گفــت کــه از منظر شــیخ فضــل الله، مســئله 
مشــروطیت، مســئله  مشــروطیت و مشــروعیت نیســت، 
بلکه مســئله  تعارض دو مشــروعیت اســت. امــا در مقابل، 
علمایــی مثل حــاج آقــا نــورالله نجفــی اصفهانی در رســاله  

مقیم و مسافر، با قول به تمایز احکام غیر تاریخی اسلام 
و قوانین تاریخی در امــور عرفیه، مشــروطیت را امکانی 
تاریخی می دانند که برای حفظ اسلام باید تحقق یابد و 
گر ما با پافشاری بر ایده آل های اسلامی -که شاید تنها  ا
در حکومت امام عصر)عج( محقق شوند- از قدر مقدور 
تاریخی غافل شــویم، انحطــاط تاریخی ما، ریشــه  دین 
مبین را می خشــکاند. او در فرازی بســیار مهم از رســاله  
ج صدر اســلام  مذکور، جماعت مشــروعه خواه را از خوار
قیاس می گیــرد و چنین می نویســد: »اینها هــم در این 
کلمه  مشــروعه پیروی آنها را کردنــد و از این کلمه  حق، 
اراده  امر باطلی کرده بودند. چه، می دانستند سلطنت 
حقه که به تمام خصوصیات مشروع باشد، غیر از زمان 
حضرت امام عصر)عج( امکان ندارد.بنابراین این عنوان 
را کردند که مشــروطه را به این عنوان ببرند و مشــروعه 
ج محقق نشود و کار به کام مستبدین  هم در ظرف خار
شود. تصور بفرمایید چگونه می شود گمرکات و مالیات 
و عوارضــات و دخلیات دولــت را به تمــام خصوصیات، 
ع کرد؟«. حاج آقا نور الله اندکی پس  مطابق با قانون شر
از این فراز مفهومی مهم، گزاره ای بسیار معنادار را بیان 
می کند و می گوید: مشروطه مساوق اسلام است؛ یعنی 
در این تاریخ، نه تنها مفهوما، بلکه مصداقا هم این دو 
یکی هستند؛ یعنی التزام به برقراری مشروطیت، التزام 
به اسلام و تحقق دین مبین به قدر مقدور در این تاریخ 
کید کنیم، ایــن امکان  گر ما بر مشــروعیت تا اســت که ا
تاریخی را از دست می دهیم و به مشروعه هم نخواهیم 
رســید. در صورتی کــه شــیخ فضــل الله، اساســا مســئله  

مشروطیت را چیز دیگری یافته بود.
در نهایــت حــاج نــور الله، بــا خــردی تاریخی به مســئله  
کید و حکم  مشروطیت می نگرد و بر قدر مقدور تاریخی تا
 به تساوق مشروطیت و اسلام می کند و شیخ فضل الله 
 بــا رجــوع بــه مبانــی فقــه، مشــروطیت را حــرام اعــلام 

می کند. 
این اختلاف، اختلافی نیســت که ما امــروز پس از بیش 
از صد سال، با سهل انگاری از کنارش گذر کنیم یا برای 
ساده سازی مســئله  مشروطیت و رها شــدن از شر فکر، 
به جمع ساده انگارانه  این دو نظرگاه حکم کنیم، بلکه 
 باید در جست و جوی خردی تاریخی باشیم که با رجوع 
بــه مبانــی هــر اندیشــه ای، از ســهل انگاری در تفکــر 

مبراست.
  منابع

 فیرحی، داود، آستانه  تجدد، نشر نی: ۱۳۹۵ 
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بـه نظـر می رسـد بـدون بصیرت فلسـفی نسـبت بـه غـرب و عالم تجـدد، برای درک درسـت 

عباس 
معظم

 محـل نـزاع علمـای اسـام در عصـر مشـروطیت، بـا مشـکل مواجـه خواهیم شـد؛ چـرا که 
بـا فلسـفه می تـوان راهـی بـه باطن تاریخ جسـت و از آنجـا، تاریـخ را بهتر فهمیـد. از همین 
رو در گام نخسـت سـعی خواهیـم کـرد بـا رجوعـی به فلسـفه ، معنـای واژه  مشـروطیت را 
درسـت دریابیـم تـا پـس از آن، بـه طرح درسـت مسـئله  مشـروطیت و فهم محل نـزاع علما 
 توانـا شـویم؛ چـون کـه بـه قـول ارسـطو در کتـاب متافیزیـک، طرح درسـت مسـئله، نیمی 

از راه فهم آن است.

حجت الاسلام سیدعلی طالقانی:

فلسفه تحلیلی می تواند به صورت بندی دعاوی فلسفه اسلامی کمک کند
نشست علمی »فلسفه تحلیلی -فلسفه اسلامی؛ 
تفاوت ها و شــباهت ها« با ارائه حجت الاســلام 
سیدعلی طالقانی برگزار شد که خلاصه بحث به شرح ذیل 

است:
دیدگاه های در باب چیستی فلسفه تحلیلی عبارت اند از:
ح    دیدگاه دامتی: این دیدگاه توسط مایکل دامت طر
شد و وی معتقد بود ویژگی اصلی فلسفه تحلیلی چرخش 

زبانی آن است. 
  دیدگاه متمرکز بر اهمیت به علوم طبیعی: این دیدگاه 
گی اصلــی تحلیلی  دو قرائــت دارد. برخــی مــی گوینــد ویژ
بــودن ایــن فلســفه آن اســت که ایــن رویکــرد فلســفه ای 
ضد علم اســت مانند هکــر و برخی می گویند ایــن رویکرد 
فلســفه ای اســت که علم دوســت، علم گرا و متحد با علم 

است. افرادی مانند کارنپ، کریچلی، 
فــون رایــت، همپــل و دیگــران از ایــن 

دستند.
  منطق صوری: ایــن دیدگاه معتقد 
گی اصلی فلسفه تحلیلی آن  است ویژ
اســت که منطق صوری رکن رکین این 
فلســفه اســت. این دیدگاه هــم جامع 
نیست؛ زیرا امثالی مانند ویتگنشتاین 

دلبسته منطق صوری نبودند و دغدغه شان این نبود.
  دیــدگاه هکــر: وی معتقــد اســت واژه تحلیل بــه گفته 
تمامی فیلســوفان تحلیلی بــه نوعی درگیر شکســتن این 
واژه ستند و خود وی سه نوع تحلیل ارائه می دهد. تحلیل 
متافیزیکــی، تحلیــل منطقــی و تحلیــل مفهومــی ماننــد 

فلسفه زبان امروز. این دیدگاه هم مورد 
قبول نیست؛ زیرا فیلسوفان دیگر مانند 
ک، هوسرل و دیگران هم درگیر  کانت، لا

تحلیل بوده اند.
  آبــاء تحلیلــی: ایــن دیــدگاه معتقــد 
گی اصلی فلســفه  اســت برای یافتن ویژ
 تحلیلــی بایــد آبــاء آن را مشــخص کنیم 
تا این فلسفه تعریف و روشن شود. مثلا 
از فرگه آغازکنیــم و تا زمان حاضر رابطه تاثیر وی بر فلســفه 
 را بررســی کنیــم. این همــان دیدگاه رایت اســت کــه ابتدا 

در باره اش سخن گفتیم.
  شــباهت خانوادگــی: این دیــدگاه معتقد اســت برای 
کشف معیار تحلیلی بودن باید شباهت کارهای فیلسوفان 

تحلیلی را بیابیم تا بفهمیم فلسفه تحلیلی چیست. این 
دیدگاه امثال آقای پایاست که اشکالش آن است که معلوم 
نیست بر اساس چه معیاری این شــباهت را باید بیابیم. 
گــر این معیار درســت باشــد پس ربــط وثیقی میان  البته ا
فلسفه تحلیلی با فلسفه اسلامی وجود دارد.دو پیشنهاد 
برای کمک فلسفه تحلیلی به فلسفه اسلامی عبارت اند از:
   ایــن فلســفه در دیســیپلین بنــدی فلســفه اســلامی 
می تواند یاری رســان خوبی باشــد تا با کمک آن مباحث 
معرفت شاسی، متافیزیک، علم، اخلاق و … که در فلسفه 

اسلامی به هم آمیخته است را از هم جدا کنیم.
   در مباحــث جــاری فلســفه ایــن فلســفه مــی توانــد 
به صورت بنــدی دعاوی و دلائل فلســفه اســلامی کمک 

شایانی کند.
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خبر اینستا 

با توجه به محدود بودن پــول رایج در 
دســت آوارگان نیجریــه ای کــه از ترس 
بوکوحرام از خانه و کاشانه خود گریخته اند، آنان برای 
ادامــه زندگــی بــه تهاتــر کالا بــه کالا روی آورده انــد. 
کنــون با  شورشــیان بوکوحــرام از هشــت ســال قبل تا
حضورشان باعث آوارگی بیش از دو میلیون نفر شده اند. 
سازمان ملل این بحران را یکی از بدترین بحران های 

جهان می داند.

 بازگشت
 به مبادله کالا به کالا

آزادی بی ملاقاتی

آزادی زندونــی بــی ملاقاتــی ...
سلامتی باغبونی که زمستونش 
رو بیشــتر از بهــارش دوس داره، ســلامتی 

سه تن رفیق و ناموس و وطن ... 

 تــلاش نــازی بــرای تغيیــر ســنت هــای کريســمس -   
تصویر،  اعضای »گــروه دختــران آلمانی« را در دســامبر 
1938  نشــان می دهد کــه بــرای مــردم نیازمند کمک 
جمــع می کننــد. در دهه هــای 1930 و 1940، نازی هــا 
کردنــد تــا ســنت های محبــوب  نهایــت تلاششــان را 

کریســمس را بــا آداب نــازی جایگزین کنند. آنها ســعی 
کردنــد تاریــخ کریســمس را به تاریــخ انقلاب زمســتانی 
تغییــر دهنــد. بــه همین جهــت مراســم و جشــن های 
بزرگی برگزار می کردند که بر سنت های قبل از مسیحیت 

تمرکز داشت.  

نقش                         ماضی

احمد ایراندوست

بیژن عبدالكريمی، پژوهشگر: مهم ترین 
مســئله جهــان امــروز، مــرگ انســان و 
نهیلیسم است. درباره این مرگِ معنا ما مسلمانان 
چه شیعه و چه سنی وظیفه بزرگی داریم. باید به این 
موضوعات بپردازیم نه جدال های فقهی، کلامی و 
فرقــه ای. امروز نظــام هــای تئولوژیک دیگــر جایی 
ندارند. اینکه به قدرت پناه می برند به دلیل همین 
کاستی است. مســئله اساسی کشــور ما نیز توسعه 
نایافتگی اســت. ما عقــب افتادگی هــای اجتماعی 
داریم. مســائل فرعی را نباید برجســته کنیــم و این 

مسئله اصلی را فراموش کنیم.

 مسئله اصلی
 توسعه نیافتگی است

محمدرضا زائری، پژوهشگر: در جمعیت 
یک میلیونی مثلا زندان بــرای چهارصد، 
گر جمعیت زندانی  پانصد نفر معنی زندان دارد؛ ولی ا
های این شهر شدند چهل، پنجاه هزار نفر آن وقت 
اسمش دیگر زندان نیســت! یک شهرک مسکونی 
اســت! این روزها اســتفاده عمومی از فیلترشکن را 
ببینید و قبل از ایــن رواج دیش ماهــواره و ... وقتی 
ارتکاب منع قانونــی از عددی مشــخص بالاتر رفت 
مفهوم قانون و جرم عوض شده! به دویست نفر می 
گر سه هزار نفر آمدند  شود گفت عناصر دشمن، ولی ا

دیگر نمی شود گفت نیروهای دشمن بوده اند! 

مفهوم قانون و جرم 
عوض شده است

غلامحسيــــن ابــــــــراهيــمـــی ديـنـــــانی، 
فيلســوف: کلمــه مطلق فهمــش خیلی 
سخت است. همه مردم مطلق را می فهمند. کمال 
مطلــق را هــم می فهمنــد؛ ولــی تصــور کردنش یک 
قدری ســخت اســت. همه آدم ها کمال را دوســت 
دارند. هر اندازه که انسان کامل شود، از نقص عبور 
می کند. هر اندازه که کمال آدمی بالاتر باشد، یعنی 
از نقص عبور کرده اســت و به کمال رســیده اســت. 
معنی دیگر کمال این است که در انسان تحقق پیدا 
می کند و انســان می تواند از نقص هــا بگذرد و عبور 

کند و به کمال برسد. 

 همه آدم ها 
کمال را دوست دارند

محمــد سرشــار ، مدیــر شــبكه کــودک:  
شهید تهرانی مقدم ابتدا یاد گرفت چطور 
موشــک ها را شــلیک کند؛ بعــد آنهــا را مونتــاژ کرد؛ 
سپس مهندسی معکوس را شروع کرد و در آخر وارد 
فاز تولید نسخه بومی موشک شد.جالب است که 
همین مسیر موفق را، سازندگان  پیام رسان ایرانی 
طی نمیکنند! هنوز بلد نیســتند در  تلگــرام  کانال 
بالای یک میلیون عضو داشته باشند،  بعد رفته اند 
سراغ تولید نسخه بومی! برادر من. تو که نمی دانی 
مردم برای چه معتاد تلگرام شــده اند، چه چیزی را 

برای چه کسی می خواهی بسازی؟

چه چیزی را برای چه کسی 
می سازیم؟
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آخر توییت

ماهنامه گردشگری

محمدرضا عارف
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@ir_aref

از قـرار اطلاع،تعـدادی از دانشـجویان و 
دانش آموزان در تجمعات اخیر بازداشت 
شده اند. امیدوارم وزرای اطلاعات،علوم 
و آمـوزش و پـرورش نسـبت بـه آزادی ایـن 
امتحانـات  فصـل  بـه  توجـه  بـا  عزیـزان 
اقدامـات لازم را انجام دهند.شـخصا این 
موضـوع را تـا رسـیدن بـه نتیجـه مطلـوب 

دنبـال مـی کنـم.

محمود صادقی
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@mah_sadeghi

خوشـــبختانه ایـــن بـــار همـــه، حتـــی بعضـــی 
از امامـــان جمعـــه، بـــر شناســـایی و احتـــرام 
بـــه #حق_اعتـــراض بـــرای مـــردم تصریـــح و 
کیـــد می کننـــد. ایـــن را بایـــد بـــه فـــال نیـــک  تا
گرفـــت؛ امـــا بنابـــر اطلاعـــات موثـــق، بعضـــی 
از دانشـــجویان بازداشـــت شـــده اصـــلا در 
اعتراضـــات حضـــور نداشـــته اند! دوصـــد 

گفتـــه چـــون نیـــم کـــردار نیســـت.

حسین دهباشی

Translate from Persian
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جماعـت دانشـجو اغلب باشـوری و شـیرینی 
شعارها شیفته و فریفته می شـود. و وقتی به 
هـوش آمـده و پخته شـده کـه عمـر حضورش 
درانتخابـات  و  شـده  تمـام  دانشـگاه  در 
رفتـه  سیاسـت،  از  دل زده  بعـد،  4سـال 
کـه  سـراغ سـختی های زندگـی. ایـن اسـت 
جنبـش دانشـجویی علیرغـم معصومیـت و 
آرمان خواهـی و سـروصدایش اغلـب نردبـان 

دیگـران اسـت.
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 یلدا کام
  شیرینی فروش ها 

را شیرین کرد

 تعامل صنفی 
دو کلان شهر  برای 
توسعه اقتصاد خرد

اخذ پروانه کسب
اولین گام راه اندازی 

کافی شاپ

کارشناســان اقتصادی بر این باورند که 
 مناســبت هــا بهانــه هایــی هســتند که 
می توانند زمینه های رونق بازار را فراهم کنند. شب چله 
یا یلدا نیز یکی از همین مناسبت ها محسوب می شود.

دورهمی های خانوادگی و اجرای مراســم های ســنتی 
مانند شــب چله ای نوعروس و دامادهــا زمینه افزایش 

تقاضا کالاهای خاص را فراهم می کند...

صرف بستنی، آبمیوه و کافه گردی یکی 
از ســرگرمی هــای مــورد علاقــه جوانــان 
اســت. این تمایل باعث شده که بســیاری از جوانان به 
فکــر راه انــدازی واحدهــای کافــی شــاپ یا شــربت ســرا 

باشند. کارهای لوکس و مورد علاقه جوانان....

روســای 32 اتحادیــه از خراســان رضوی 
مهمــان 32 اتحادیه همگــن از اصفهان 
شــدند و در جریان این دیــدار در رابطه با نقــاط ضعف و 
قــوت خــود گفــت وگــو کردند.رئیس اتــاق اصنــاف مرکز 
استان اصفهان در این مراســم اظهار کرد: رشد اصناف 
سراســر کشــور در گرو همکاری و همدلی با یکدیگر برای 

دفاع از حقوق اصناف است...

پرهیز  برخورد سلیقه ای در نظارت بر اتحادیه ها 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان هشدار داد:

3030 تکلیف کمیسیون های آموزش و تشخیص مشخص شدزوال حاشیه امن بازارهای سنتی
ح کرد: با حضور روسا و اعضای کمیسیون های تخصصی؛ عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی مطر
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 حضور انقلابی اصناف
 در روز بصیرت اصفهان

تحلیل شیشه بران از  رکوردزنی طلا در بازار جهانی؛ 

پیش بینی افزایش ۱۰ درصدی بهای طلا تا پایان امسال
توسط سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان انجام شد؛

اهدای اعتبارنامه سه اتحادیه صنفی

ح کرد: رئیس بسیج اصناف استان اصفهان مطر

کمک بیش از دو میلیاردی بازاریان اصفهان به زلزله زدگان

رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با اشاره به 
افزایش ۱3 درصدی طلا در سال 2۰۱۷ میلادی، 
گر طــلا همچنــان بــه رکوردزنی خــود ادامــه دهد  گفت: ا
شاهد افزایش ۱۰ درصدی قیمت این فلز گرانبها تا پایان 

سال ۹۶ خواهیم بود.
هوشنگ شیشه بران در گفت وگو با ایمنا با بررسی بازار طلا 
به دنبال رکوردزنی این فلز ارزشمند  در روز جمعه، اظهار 
کرد: نوســانات قیمت ارز، میــزان عرضه و تقاضــا و اونس 
جهانی در بازار ایران هماننــد بازارهای جهانی بر قیمت 

طلا تاثیرگذار است.
وی با اشاره به افزایش قیمت طلا و پایین آمدن بهای دلار 
در بازارهای جهانی، تصریح کرد: همین موضوع موجب 
رکورد زنی قیمت طلا در روزهای پایانی سال میلادی 2۰۱۷ 

در بازار جهانی شد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با نگاهی به قیمت 
طــلا و پالادیــوم گفت:  در ســال جــاری بهتریــن عملکرد 
مربــوط به فلــز پالادیوم بــود که بیــش از ۵۷ درصد رشــد 
قیمــت داشــت و ایــن رشــد مربــوط بــه تقاضــای بــالای 
سازندگان کاتالیزور خودرو در بحبوحه کمبود تولید بود.

        شــک و تردید ســرمایه گذاران و حرکت به سمت 
بازار طلا

وی در خصــوص افزایــش بهــای طــلا در بازارهــا جهانی، 
اظهار کرد: زمانی که سرمایه گذار در بازارهای جهانی دچار 
شک و تردید شود به طور معمول به سمت سرمایه گذاری 

طلا سوق پیدا می کند.
شیشه بران با بیان دلایل ضعیف شدن دلار در بازارهای 
جهانــی، گفــت: انتقــاد نماینــدگان دموکرات کنگــره به 
تاثیــر اندک کاهــش مالیــات بــر اقتصــاد آمریــکا، کاهش 
انــدک نرخ رشــد اقتصــادی فصل ســوم آمریــکا، افزایش 
 موقعیت  کسری دلار در دو هفته گذشته و تضعیف دلار از 
مهم ترین عوامل تاثیرگذار کاهش نرخ دلار در بازار آمریکا 

و انتقال آن به بازارهای جهانی بوده است.
وی با اشــاره بــه اینکه طــلا در معامــلات روز پنجشــنبه و 
جمعه به ثبت بالاترین رقم خود رســید و رکوردزنی کرد، 
افزود: کاهش ارزش دلار، تنش های سیاسی کره شمالی 
و آمریکا، فروکش کردن نگرانی در مورد افزایش نرخ بهره 

آمریکا موجب این رکوردزنی شده است.

خ طلا در سال ۲۰۱۷ میلادی         رشد ۱۳ درصدی نر
کید کرد: نرخ طلا  رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان تا
در ســال 2۰۱۷ میلادی ۱3 درصد رشد داشــته که این به 
تردید سرمایه گذاران نسبت به موقعیت ترامپ در اجرای 
برنامه هــای انتخاباتــی بــر می گــردد و در نهایــت موجب 
کید بر اینکه  کاهش نرخ جهانی دلار شده است.وی با تا
عوامل مختلفی به خصوص در بازارهای بزرگ همچون 
چین و آمریکا می تواند بر قیمت طلا تاثیرگذار باشد، گفت: 
با نگاهی به بازارهای داخلی، سکه طی چند ماه گذشته 

دچــار حبــاب قیمتی بزرگ شــد کــه بانــک مرکــزی برای 
کنتــرل آن اقدام به حراج ســکه کــرد که تقریبــا ۵۰ درصد 
این حباب تخلیه شد.شیشه بران با اشاره به افزایش ۱۵ 
درصدی نرخ سکه و طلا در ایران نسبت به شهریور ماه، 
اظهار کرد: قیمت طلا به همراه نوسانات اونس جهانی و 
دلار در بازار آزاد ایران موجب حباب ســکه شــد که بانک 
مرکزی برای کنترل این لجام گسیختگی اقدام به برگزاری 
۱۴ مرحله حراج کرد تا طلا و سکه بیش از این گران نشود.

        پافشاری دلالان در حراجی سکه بر گرانی
کید بــر اینکه هنوز قیمت ســکه متعادل نشــده  وی بــا تا
اســت، گفــت: متاســفانه در برخــی مواقــع نرخ ســکه در 
بازار آزاد بیشتر از قیمت حراج آن بود؛ اما این سیاست تا 

حدودی جلو افزایش بی رویه نرخ سکه را گرفت.
رئیــس اتحادیه طــلا و جواهــر اصفهان بــا بیــان اینکه در 
ابتدا مردم از حراج ســکه اســتقبال کردند؛ اما در مراحل 
ســیزدهم و چهاردهم از میزان اســتقبال آنها کاســته اما 
بازار سکه کنترل شد، افزود: متاسفانه پافشاری دلالان 
در بالا نگه داشــتن نرخ ســکه در گرانی این فلز ارزشمند 
بســیار تاثیرگذار بود.وی با بیــان اینکه برخــی دلالان در 
حراج ســکه با عنوان مهریه و خرید وارد شدند تا حراجی 
را در دست بگیرند، یادآور شد: از ابتدای حراج، بالای ۹3 

هزار قطعه سکه در کشور به فروش رفت.

        کاهــش صد درصــدی مصرف کننــدگان واقعی طلا 
در بازار 

شیشــه بران در پاســخ به این ســوال که »افزایش نرخ طلا 

چقدر بر کاهش خرید مردم تاثیرگذار بوده است«، گفت: 
در سال جاری ۱۰۰ درصد مصرف کنندگان واقعی طلا در بازار 
کاهش یافته است و جنب و جوش بازار برای خرید و فروش 
طلا و نه برای اســتفاده آن بوده و خرید و فروش بیشــتر به 
صورت طلا اسقاطی، طلای نساخته، شمش، سکه و ... 
است.وی با پیش بینی نرخ سکه و طلا تا پایان سال جاری 
در کشــور، گفت: بانک مرکزی تمایل به تک نرخی شدن 
دلار دارد تا قیمت مبادله وبازار آزاد یکی شــود و در صورت 
این اتفاق، با نرخ متعادل ارز مواجه خواهیم شد. البته در 

بازار جهانی نیز ما شاهد نوسانات دلار و اونس هستیم.

خ دلار بر قیمت طلا در ایران         معادله متفاوت نر
کیــد بر اینکه از  رئیس اتحادیه طــلا و جواهر اصفهان با تا
ابتدای ســال جاری بهای طلای جهانی ۱3 درصد رشد 
داشت که این روند از آبان ماه به بعد بود، تصریح کرد: با 
توجه به روزهای پایانی سال میلادی تقاضای ارز اندکی 
بالا مــی رود کــه صد درصــد بــر قیمت طــلا تاثیــر خواهد 
گذاشــت.وی بــا بیــان اینکــه در بــازار ایــران به دلیــل دو 
نرخی بودن بهای دلار تعیین قیمت طلا اندکی متفاوت 
از بازارهــای دیگر اســت، اظهــار کرد: بــه دلیــل دو نرخی 
بــودن ارز در ایــران بــا بالارفتــن بهــای آن شــاهد افزایش 
گــر ارز تــک نرخی  قیمت طــلا و ســکه خواهیــم بود؛ امــا ا
 شود قیمت طلا همانند معادله بازارهای جهانی تعیین
 می شود.شیشــه بران با پیش بینــی بازار طــلا در ایران تا 
گر طلا همچنان به رکوردزنی  پایان ســال جاری، گفت: ا
خود ادامه دهد شاهد افزایش ۱۰ درصدی قیمت این فلز 

گرانبها تا پایان سال ۹۶ خواهیم بود.

اعتبارنامه روســا و هیئت رئیسه ســه اتحادیه 
صنفــی بــا حضــور معــاون ســازمان صنعــت، 
معــدن و تجــارت اســتان اصفهــان و رئیــس اداره امــور 

اصناف استان اصفهان اهدا شد.
اتحادیــه رســتوران و تالارهــای پذیرایــی بــه ریاســت 
محمدرضا عــکاف زاده، اتحادیه فروشــندگان اتومبیل 
به ریاســت حمید قندی و اتحادیه نقاشــان  به ریاست 
حســن افشــاری نژاد   کار خود را به صورت رسمی برای 

چهارسال آغاز خواهند کرد. 
رئیس اداره امور اصناف استان اصفهان  در این جلسه 
ضمن تبریــک بــه هیئت رئیســه جدیــد اتحادیــه های 
صنفــی ، منتخبیــن را بــه رعایــت دقیــق قانــون نظــام 
صنفــی دعــوت کــرد و گفــت: قانــون نظــام صنفــی یک 
قانون مترقی و کامل  برای پیشبرد امور اتحادیه است.

اســماعیل نادری ادامه داد: هیئت رئیسه های جدید 
باید به دنبال یافتن راهکارهای رشد و ترقی واحدهای 
صنفی تحت پوشــش خــود باشــند و از حواشــی دوری 
کنند.رئیس اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن 
و تجــارت اســتان اصفهــان خاطر نشــان کرد: ســازمان 

صمــت بــه عنــوان یــک نهــاد بالادســتی و نظارتــی در 
کنار اتحادیــه ها قــرار دارد و از روندهای توســعه و رشــد 
ایــن نهادهــا حمایــت مــی کند.نــادری همچنیــن بــه 

تغییر شــیوه های فروش و ارائه خدمات بــه اتحادیه ها 
اشــاره کرد و گفت: حرکت به ســمت شــیوه هــای نوین 

درآمدزایی برای بقا لازم و ضروری است.

رئیس بسیج اصناف استان اصفهان از کمک 
دو میلیارد و ۷38 میلیــون و ۴۱۵ هزار تومانی 
اصناف وبازاریان اصفهان به مردم زلزله زدله کرمانشاه 
خبرداد.سرهنگ حمیدرضا امانی اظهار کرد: اصناف و 
بازاریــان همانطور کــه رهبر معظــم انقلاب فرمــوده اند 
اولین گروهــی بودنــد که به نــدای بنیــان گــذار انقلاب 
اســلامی بــرای مبــارزه علیــه رژیــم شاهنشــاهی لبیــک 

گفتند.
وی با بیــان اینکه اصنــاف و بازاریــان اصفهــان در تمام 
عرصه های انقلاب اسلامی پیشگام بوده اند، افزود: در 
زلزله ای که برای هموطنان عزیزمان در کرمانشاه روی 
داد، اولین گروه هایی که برای کمک به هموطنانمان 
بســیج شــدند همین اصنــاف و بازاریــان بودند.رئیس 
بســیج اصنــاف اســتان اصفهــان خاطرنشــان کــرد: بــر 
اســاس آمــار 2۶ شهرســتان اســتان اصفهان بر اســاس 
جمعیت کمک های خوبی به مردم زلزله زده کرمانشاه 

کردند. 
وی ادامــه داد: ارســال 8۱ کانکس به مناطــق زلزله زده 
و استقرار در روســتاهای  غیر قابل چشــم پوشی است.

امانی خاطرنشان کرد: به واسطه اعتماد مردم به سپاه 
و بســیج 8۰ درصــد از کمک هــای مردمــی از طریق این 

نهادها به مناطق زلزله زده ارسال شده است.

رئیــس بســیج اصنــاف اســتان اصفهــان همچنیــن از 
برگــزاری جلســه ای بــه ریاســت رئیــس بســیج اصنــاف 
کشور درقصرشیرین با حضور روسای اتاق های اصناف، 
روســای اتاق های بازرگانی، خیرین بــازار و فعالین این 

عرصه خبــر داد .امانــی همچنین وضعیت روســتاهای 
سپرده شده کرمانشاه به سپاه استان اصفهان را خوب 
ارزیابــی کــرد و گفــت:  نتایــج ارزیابــی هــای ما نشــان از 

وضعیت خوب در روستاها دارد. 



سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳
یکشنبه

۱۷ دی  ۱۳96
گزارش

صادرات ۲69 میلیون دلاری فرش 
دستباف در  هشت ماهه امسال

رئیــس مرکــز ملــی فــرش ایــران از رشــد 3۱ 
درصدی ارزش صادرات فرش دســتباف تا 
پایان آبان امســال خبر داد و اعلام کرد: در این مدت 
بــه  2۶۹ میلیــون دلار فــرش دســتباف  بیــش از 
کشــورهای هدف صادر شــد.به گزارش ایرنا، حمید 
کارگر افزود: این افزایش ارزش صادرات فرش در سال 
گذشته نیز مشهود بود به طوری که در پایان سال ۹۵ 
بیش از 3۵۹ میلیون دلار فرش دستباف به حدود 8۰ 
کشــور جهان صادر شد که نسبت به ســال قبل از آن 
23 درصد رشد داشت.کارگر، این افزایش صادرات و 
نیز از ســرگیری صادرات فرش به آمریکا را پس از چند 
ســال وقفــه متاثــر از اجرایی شــدن برجام برشــمرد و 
خاطرنشــان کرد: مرکز ملی فرش ایران تلاش کرده با 
 وضع تعرفــه بالا بــرای واردات فــرش دســتباف و نیز 
بهره گیری از ابزارهای توســعه بــازار از جمله برگزاری 
نمایشگاه های برون مرزی، اعزام و پذیرش هیئت های 
تجاری، تبلیغات و... تسهیل کننده، حامی و رونق 
دهنده صادرات فرش دستباف کشورمان باشد. در 
ســال ۹2 بــه عنــوان بدتریــن ســال صادراتــی، 3۱۴ 
میلیون دلار فرش از کشــور صادر شــد که با متوسط 
میزان صادرات فرش در دهه های گذشته که نزدیک 
به۵۰۰ میلیون دلار بود فاصله زیادی داشت، اما این 
رونــد کاهشــی در ســال ۹3 متوقــف و روند افزایشــی 
جایگزین آن شد، طوری که عدد 3۱۴ میلیون دلاری 
در بهمن ماه ۹3 محقق شد و در پایان اسفند ماه این 
رقم به 33۰ میلیون دلار رسید و در پایان سال ۹۴ به 
3۵۰ میلیون دلار افزایش یافت.سرانجام با تلاش ها 
و رایزنی هــای دیپلماتیک، در بنــد 22 برجام به لغو 
تحریم فرش دســتبافت ایرانی اشــاره شــد و از ژانویه 
2۰۱۶ ) دی مــاه ۹۴( بــه محض اعلام اجــرای برجام، 
نخســتین محموله فــرش دســتبافت ایرانــی از مبدا 
هامبورگ آلمان به لس آنجلس آمریکا ارسال شد و از 
بهمن ۹۴ یعنی یک ماه بعد از آن صادرات مســتقیم 
از ایــران نیــز اتفــاق افتــاد. نکتــه قابــل توجــه اینکــه 
صادرات ۹۰ میلیون دلاری صادرات به آمریکا در سال 
۹۵ حتی از صادرات 8۰ میلیون دلاری قبل از اعمال 
کنون فرش ایرانی  تحریم ها هم بیشتر بوده اســت.ا
به 8۰ کشور جهان صادر می شود و در این میان رتبه 
 نخســت واردات فــرش ایرانــی را آمریــکا در اختیــار 

دارد. 

تشکیل تعاونی های سهامی 
عام با هدف صادرات

 معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از ایجاد تعاونی های سهامی عام 
بــه عنــوان تعاونــی هــای پنجــم بــا هــدف مدیریــت 
صــادرات ۵۰ درصد کالاهــای صادراتی در یک ســال 
کنون چهار نــوع شــرکت تعاونی در  آینــده خبــر داد. ا
کشور وجود دارد: شرکت های تعاونی کوچک هفت 
نفره، تعاونی های تامین نیاز صادراتی، شرکت های 
تعاونــی منطقــه ای توســعه صــادرات و تعاونی های 

مرزنشینان.
از ایــن رو،  حمید کلانتری تعاونی های ســهامی عام 
را به عنوان تعاونی هــای پنجم معرفی کرد. کلانتری 
ایــن ســخنان را در ســیزدهمین نشســت تخصصــی 
کمیســیون توســعه تجارت و صادرات غیرنفتی بیان 
کرد که با حضور مدیران دفترهای تخصصی معاونت 
امور تعاون و نمایندگان اتاق تعــاون و اتحادیه های 
تعاونــی بــا هدف »بررســی تشــکیل شــرکت ســهامی 
 عــام بــرای ارتقــا و رشــد صــادرات تعاونــی هــا« برگزار 

شد.
وی ادامه داد: هیئت موســس شــرکت های تعاونی 
ســهامی عام که می تواند به عنوان بــازوی صادراتی 
بــرای تعاونــی هــا و اتحادیــه هــا شــناخته شــود باید 
ایــن  اداره  بــرای  تخصصــی  لازم  شــرایط   دارای 
کید کرد بــرای تعیین  تعاونی ها باشــند. کلانتــری تا
سهامداران باید شــرکت های تعاونی صادرکننده در 
اولویت خرید سهام باشند و همچنین باید از ظرفیت 
افرادی کــه توانمنــدی لازم را دارند اســتفاده شــود.
ح جامع توسعه صادرات  کید کرد باید طر کلانتری تا
شــرکت هــا و اتحادیــه تعاونی تهیــه شــود و بازارهای 
هدف صادراتی، محصــولات قابل ارائه در هــر بازار و 
چگونگی صادرات کالاها و شــرایط رقابتی در هر بازار 
در هر طرح مشخص شود.وی بر استفاده از بازارهای 
مجازی برای پیشــرفت و حضور در بازارهای جهانی 

کید کرد.  تا
گفــت:  کار و رفــاه اجتماعــی  معــاون وزیــر تعــاون 
 صادرات تعاونی ها باید به ارتقای کیفیت محصولات 
تعاونی ها منجر شود. کالای تعاونی ها باید بهترین 
محصــول باشــد و بــا تــلاش تعاونگــران بایــد نهضت 
کیفیــت را در بخش تعــاون ایجــاد کنیــم. کلانتری از 
اعضای کمیسیون خواســت با بررسی دقیق بودجه 
۱3۹۷ دیــدگاه هــا و پیشــنهادهای خــود را بــا توجــه 
بــه ظرفیت هــای بخش تعــاون، به مجلس شــورای 
اســلامی ارائــه کنند.همچنیــن در ایــن نشســت در 
زمینــه بررســی فرصــت هــای نمایشــگاهی، تهیــه و 
ج از کشور و مشارکت  تنظیم تقویم نمایشگاهی خار
ج از کشــور گفت  در اعزام هیئت های تجاری به خار

و گو شد. 
مشــارکت دادن بخــش هــای خصوصــی و تعاونــی 
خ های پیشــرفت کشــور از بندهای  در گردانــدن چر
سیاســت های اقتصــاد مقاومتی اســت که در ســال 
۱3۹2 ابلاغ شــد.پس از آن، سال ۱3۹۵ از سوی رهبر 
معظــم انقــلاب »اقتصــاد مقاومتــی؛ اقــدام و عمل« 
نام گرفت و امســال نیــز )۱3۹۶(  »اقتصــاد مقاومتی؛ 

تولید، اشتغال«.
اطلاعات ســامانه جامع آمارهای ثبتی تعاون نشان 
مــی دهد شــمار تعاونــی هــای ثبــت شــده در آذرماه 
 نســبت بــه مــاه گذشــته، ۶۴درصــد بیشــتر شــد و 
فرصت های شــغلی پدید آمــده را ۵۴ درصد و شــمار 

اعضا را ۱2درصد افزایش داد.

 آبرفت پول های دولت
 در بانک ها

با  بانک ها  در  دولت  سپرده های  حجم 
کاهش همراه شده است، اتفاقی که تا حد 
زیادی متاثر از اجرای دستورالعمل انتقال حساب های 
دولتی به بانک مرکزی خواهد بود.به گزارش ایسنا، 
طبق ماده )۱2( قانون پولی و بانکی، بانک مرکزی 
بانکدار دولت بوده و موظف به نگهداری حساب های 
ج از  دولتی و انجام تمام عملیات بانکی داخل و خار
ایران است، با این حال طی سال های گذشته و بنابر 
دلایلی مسئولیت برخی از این تکالیف به ویژه در مورد 
گذار شد، اما در ادامه با  حساب های آن به بانک ها وا
کافی از  گاهی  توجه به برخی مسائل از جمله عدم آ
حساب های دولتی و همچنین عواملی که می توانست 
موجب ایجاد فساد یا رانت برای گروه های خاصی شود، 
بار دیگر تصمیم بر این شد تا حساب های دولتی به 
بانک مرکزی منتقل شود. موضوعی که در قوانین برنامه 
توسعه مورد توجه قرار گرفت و به برنامه ششم نیز منتقل 
که تکلیف شد تا به منظور افزایش  گونه ای  شد به 
و  درآمدی  حساب های  گردش  کارایی  و  سرعت 
هزینه ای دولت، شفاف سازی و ایجاد امکان نظارت بر 
خط بر کلیه حساب های دستگاه های اجرایی و کاهش 
اثر منفی عملیات مالی دولت بر نظام بانکی، تمام 
زیر  برای  ارزی  و  ریالی  از  اعم  بانکی  حساب های 
مجموعه های دولتی صرفا از طریق خزانه داری کل 

کشور و نزد بانک مرکزی افتتاح شود.
به  انتقال حساب های دولتی  برای  این اساس  بر 
که در  بانک مرکزی و حتی حساب های متعددی 
بانک های عامل وجود داشت »حساب واحد خزانه« 
و  یکپارچه  سیستمی  ایجاد  ضمن  تا  شد  تشکیل 
محاسباتی با محوریت بانک مرکزی و خزانه داری کل 
کشور موجب کاهش هزینه های عملیاتی و از سوی دیگر 
افزایش شفافیت مالی در دولت شود، در عین حال که 
دستورالعمل  مربوطه به طور خاص از سال گذشته در 
دستور کار قرار گرفت و حساب ها به مرور در حال انتقال 
هستند.مروری بر صورت های مالی جدیدی که بانک 
مرکزی از وضعیت مالی بانک ها منتشر کرده است نشان 
از کمتر شدن حجم سپرده های دولتی در بانک ها دارد. 
در مهرماه سال جاری حجم سپرده های دولتی به 3۵ 
هزار میلیارد تومان رسیده که در مقایسه با رقم ۴۶ هزار 
میلیاردی مهرماه سال۱3۹۴ تا بیش از ۱۱ هزار میلیارد 
تومان کاهش دارد. این رقم در اسفندماه سال قبل 
حدود 3۷ هزار میلیارد تومان بوده است. با این حال  
کند شدن سرعت ریزش حساب ها  در  آمار نشان از 
دوره مورد بررسی دارد؛  چرا که در مهرماه سال قبل 
در مقایسه با همین ماه در سال ۱3۹۴ تا 2۱.8 درصد 
از حجم سپرده های دولتی در بانک ها کم شده و در 
مهرماه امسال نسبت به مهرماه سال قبل ۱.۷ درصد 

کاهش دارد.

 چهار ماه و 
دو نوسان قیمتی کاغذ

رئیس اتحادیه صادرکنندگان چاپ با بیان 
کاغذ با دو  کنون  اینکه از چهار ماه قبل تا
نوسان قیمتی روبه رو بوده است، اعلام کرد: به دلیل 
مشخص نبودن سرنوشت حقوق و عوارض گمرکی کاغذ 
و نیز مسائل مربوط به ارز مبادله ای نمی توان قیمت این 

محصول را در زمان فعلی پیش بینی کرد.
بابک عابدین در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آخرین 
وضعیت قیمت کاغذ پس از وعده های وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مبنی بر تخصیص ارز مبادله ای و 
نیز تلاش در راستای جلوگیری از آشفتگی بازار این 
محصول، اظهار کرد: قیمت هر بند کاغذ حدود چهار 
ماه قبل چیزی در حدود ۷۰ تومان بود که به یکباره به 
۱۱۵ تومان پس از آن افزایش یافت و پس از وعده های 
اخیر داده شده توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت تا 

حدود ۹2 تومان به ازای هر بند کاهش یافت.
وی با اشاره به اینکه کاغذ جزو کالاهای استراتژیک به 
شمار می رود و افزایش قیمت آن تبعاتی برای مصرف 
کننده و نیز بخش صادرات کشور دارد، خاطر نشان کرد: 
افزایش قیمت کاغذ موجب خواهد شد تا در دو بخش 
فرهنگی و بسته بندی به مشکل بخوریم. در حال حاضر 
با مشکل سرانه مطالعه روبه رو هستیم و به طور حتم 
سبد کالایی مردم در بخش مطالعات با توجه به شرایط 

اقتصادی کوچک تر می شود.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان چاپ افزود: به طور حتم 
افزایش قیمت کاغذ در بخش صادرات نیز صادرکنندگان 
که محصولات  کرد، چرا  را با مشکل مواجه خواهد 
مختلف جهت صادرات نیازمند بسته بندی هستند. 
کنون کاغذ با  عابدین با اعلام اینکه از چهار ماه قبل تا
دو نوسان قیمتی روبه رو بوده است، بیان کرد: قیمت 
کنون با دو نوسان قیمتی  کاغذ از حدود چهار ماه قبل تا
روبه رو بوده و از ۷2 تومان به ۱۱۵ و سپس ۹2 تومان 
به ازای هر بند تغییر کرده است. در یک مقطع زمانی 
به یکباره با افزایش قابل تاملی روبه رو شد، اما پس از 
وعده های داده شده توسط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت مبنی بر اختصاص ارز مبادله ای و سایر مسائل 
عنوان شده با کاهش قیمتی روبه رو شد.وی در پاسخ 
به اینکه برخی عنوان می کنند در بازار کاغذ مافیا موجب 
افزایش قیمت شده است، اظهار کرد: چنین مسائلی 
صحت ندارد. مافیا، شرایط اقتصادی است. چرا طی 
یک سال گذشته قیمت کاغذ نوسان داشته است؟ 
کرده اند و  کاغذ را از مبادی رسمی وارد  برخی تجار 
می خواهند منافع خود را تامین کنند، اما متاسفانه با 
افزایش قیمت ارز و کاهش ارزش پولی ما متحمل ضرر 
می شوند به همین دلیل تصمیم گرفتند در فروش خود 
تعلل کنند تا بازار با ثبات روبه رو شود. رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان چاپ ادامه داد: پس از افزایش قیمت ارز 
نیز به یکباره اعلام شد که ارز مبادله ای برای کاغذ تعلق 
نمی گیرد و قرار است افزایش حقوق و عوارض گمرکی 
اعمال شود. همین مسئله موجب شکل گیری حباب 
در بازار کاغذ شد و همچنان زمزمه افزایش ۱۰ درصدی 

حقوق و عوارض گمرکی کاغذ وجود دارد.  

تعامل صنفی دو کلان شهر  برای توسعه اقتصاد خرد
دیدار روسای ۳۲ اتحادیه همگن در اصفهان

جهانگیــری با اشــاره بــه جایــگاه اتــاق اصناف خراســان 
رضوی و اصفهــان در اقتصاد خرد کشــور اظهار کرد: این 
دو نهاد بایــد بتوانند نقش اساســی در تصمیم ســازی و 
تصمیــم گیــری در رابطه بــا اصناف داشــته باشــند.وی 
همچنیــن بــه تغییــر و تحــولات حــوزه اصنــاف اشــاره و 
خاطرنشــان کرد: با تغییــر و تحول در هیات رئیســه اتاق 
اصناف اصفهــان، این نهــاد حرکــت رو به جلویــی را آغاز 

کرده است.
رئیس اتاق اصناف خراســان رضوی نیز در این مراسم با 
اشــاره به گســتردگی اصناف در سراسر کشــور و جمعیت 

قابل توجه این قشر اظهار کرد: سه میلیون واحدصنفی 
در کشــور وجــود دارد.بنانژاد ادامــه داد: ســبقه فعالیت 
اصناف و همچنین نقش آفرینی این قشــردر مناســبات 
سیاســی، اقتصــادی، اجتماعــی و فرهنگــی کشــور بــر 
اهمیت اصناف افزوده اســت.وی با اشــاره به زلزله غرب 
کشــور اظهار کرد: اصنــاف از اولین گروه هایــی بودند که 
بــرای کمک بــه هموطنان پیشــگام شــدند.رئیس اتاق 
اصناف مشــهد اعلام کــرد: بحث تولیــد در اصنــاف باید 
مورد توجــه قــرار گیرد، مــا نبایــد اجــازه بدهیــم از تعداد 

واحدهای تولیدی ما کاسته  شود.

  بنانــژاد تصریــح کــرد: متاســفانه گســترش واحدهــای 
کالای قاچــاق را بیشــتر  توزیعــی مشــکلات مرتبــط بــا 
گر بخــش تولیــد در اصناف  کرده اســت.وی ادامــه داد: ا
احیا شــود، اشــتغال ایجاد شــده و بســیاری از مشکلات 

اقتصادی رفع می شــود.رئیس اتاق خراســان 
رضــوی همچنین با تشــریح وضعیــت اصناف 
خراسان رضوی اظهار کرد: ۱۰3 اتحادیه صنفی 
و بالغ بر ۱۰ هزار واحــد صنفی زیرمجموعه اتاق 
اصنــاف خراســان رضــوی فعالیــت مــی کنند.

این مقــام مســئول در رابطه با ارائه تســهیلات 
بــه اصنــاف خراســان رضــوی اظهــار کــرد: بــه 
واحدهای تولیــدی در این منطقه تســهیلات 
گزارشــی از  ارائــه شــده اســت.وی در ادامــه 
 عملکــرد اتــاق اصنــاف خراســان رضــوی ارائــه 

کرد.
بنانژاد از ایجاد شهرک های تخصصی خبر داد 
و خاطرنشــان کرد: بــرای انتقــال صنوفی که با 
توســعه شــهرها امروز  صنایع آلاینــده و مزاحم 
نام گرفتــه اند ایجاد شــهرک های صنفــی را در 

دســتور کار قــرار دادیــم.وی اظهــار کــرد: ۱۷ شــهرک 
تخصصــی بــرای 2۷ صنــف پیــش بینی شــده اســت 
.رئیس اتاق خراسان رضوی ادامه داد: در این مسیر 
از ظرفیــت شــرکت شــهرک هــای صنعتــی اســتفاده 

کردیم.

       بازرسی برمبنای شکایت 
رئیس اتــاق اصناف خراســان رضوی اظهار کــرد:  در 
 حوزه بازرســی مــا روش خــود را از بازرســی دوره ای و

 نوبــه ای که بــرای مــردم و واحدهــای صنفــی ایجاد 
مزاحمت می کرد به روش بازرسی بر مبنای شکایت 

یا بازرسی تخصصی تغییر داده ایم.
وی بــا بیــان اینکه چهــار حــوزه در این مســیر تعریف 
کرده ایم، گفت: اقامت، زیارت، ســلامت وفنی چهار 

حوزه تعریف شده در حوزه بازرسی هستند.
بنانــژاد بــا اشــاره بــه فعالیــت 2۰ تــا 3۵ میلیــون زائــر 
در ســال در ایــن کلانشــهر اظهــار کــرد: ۶۰ درصــد از 
واحدهای اقامتی رسمی شامل یک هزار و ۴۰۰ هتل، 
مهمانپذیــر و هتــل آپارتمــان در ایــن شــهر ســرویس 

دهی می کنند.
وی با اشــاره بــه توجه ویژه بــه خدمات صنفــی ویژه 
ارائــه شــده بــه مســافران درحــوزه ســلامت، خرید و 
خدمات اظهار کــرد: علی رغم اینکــه در حوزه تامین 
مالی این حوزه مشکل داریم؛ اما حوزه بازرسی یکی 
از موثرترین حوزه های اتاق اصناف خراسان رضوی 

به شمار می رود.
کــرد: درددل همــه روســای   بنانــژاد خاطرنشــان 
اتاق های اصناف سراسر کشــور تامین بودجه حوزه 
بازرســی اصنــاف اســت ، متاســفانه بیش از دوســال 
اســت که حــق اصنــاف یعنــی یک ســوم از 
منابع وارد شــده بــه خزانه  ازمحــل جرائم 
به حســاب اصنــاف واریز نشــده و مشــکل 
اتاق های اصناف را دوچندان کرده است.

وی رســیدگی آنلاین به شــکایت مــردم در 
محــل هــای تجمــع زائریــن در ماه صفــر را 
از دیگــر خدمــات واحــد بازرســی اصنــاف 

خراسان رضوی برشمرد.
رئیس اتــاق اصنــاف مرکز اســتان اصفهان 
در ادامه به حل مشکلات اصناف در حوزه 
مدیریت شــهری و مشــاغل آینده اشــاره و 
اظهــار کــرد: خوشــبختانه این مســئله در 
دوره چهارم شورای اســلامی با حضور من 
بــه عنــوان نماینــده اصنــاف در ایــن نهاد 

حل شد.  

روسـای 32 اتحادیـه از خراسـان رضـوی مهمـان 32 اتحادیـه همگـن از اصفهـان شـدند و در 

فاطمه 
نوری

جریـان ایـن دیـدار در رابطـه بـا نقـاط ضعـف و قـوت خـود گفـت وگـو کردند.رئیـس اتـاق 
اصناف مرکز اسـتان اصفهان در این مراسـم اظهار کرد: رشـد اصناف سراسـر کشـور در گرو 
همـکاری و همدلـی بـا یکدیگـر بـرای دفـاع از حقـوق اصنـاف است.رسـول جهانگیـری ادامـه 
داد: اصناف نشـان داده اند که هرکجا کارشـان به خودشـان واگذار شـده اسـت توانسـته اند 
عملکـرد موفقـی از خـود بـه نمایـش بگذارنـد. وی تصریـح کـرد:  یکـی از بارزتریـن مـوارد 
موفقیـت آمیـز واگـذاری بازرسـی هـای اصنـاف بـه اتـاق اصنـاف اسـت.رئیس اتـاق اصنـاف مرکـز اسـتان 

اصفهان نتیجه اعتماد به تشکل های مردم نهاد مانند اتاق های اصناف را آرامش بازار دانست.

اقتصاد                         کلان اصناف                        ایران

ح کرد: رئیس اتحادیه مصنوعات چوب اصفهان مطر
انعکاس مسائل اتحادیه های فنی به کمیسیوننظارت

رئیــس اتحادیــه مصنوعــات چوبی شهرســتان 
اصفهــان در نطــق پیــش از دســتور خــود در 
هشــتمین اجــلاس ماهیانــه اتــاق اصنــاف مرکــز اســتان 
اصفهــان اظهــار کــرد: در اتحادیــه هــای تامیــن هزینــه 
 کارشناســی شــکایات و رســیدگی بــه شــکایات برعهــده
 اتحادیه ها قرار دارد. محمد شادمند افزود: در اتحادیه های 
فنی کار کارشناسی صحیح و دقیق نیازمند صرف زمان زیاد 
و بهره گیری از کارشناسان مجرب است که تامین هزینه 
ج اســت. وی  مالی این کارشناســان ازعهده اتحادیه خار
ادامه داد: اتحادیه به ناچار افراد را به کانون کارشناســان 
دادگستری ارجاع می دهد که عملا مردم و اعضای صنف 
در صف طولانی  رسیدگی به شکایات قرار می گیرند. رئیس 

اتحادیه مصنوعات چوب اصفهان خواستار انعکاس این 
مشکل به کمیســیون نظارت شــد. وی خاطرنشان کرد: 
دومین موضوع بحث بازرسی  اصناف است، عدم همکاری 
بازرسی اصناف با اتحادیه مصنوعات چوب روند خدمت 
رســانی و قانونمندســازی اعضای این صنــف را کند کرده 
است. بر اساس قانون، اتحادیه ها ملزم به دادن بازرس به 
واحد بازرسی نیستند و دادن بازرس یا ندادن بازرس نباید 
باعث ایجاد تبعیض در روند خدمت رسانی به اتحادیه های 
صنفی قرار گیرد.  شادمند خواستار تسریع در رسیدگی به 
درخواست های پلمب این اتحادیه شدو گفت: تسریع در 
روند اعمال قانون برای واحدهای صنفی غیرمجاز  به رشد 

اتحادیه ها کمک خواهد کرد.  

ح کرد: رئیس اتاق اصناف مرکز استان اصفهان مطر

افزایش سرعت پاسخگویی اتاق اصناف
رئیــس اتــاق اصنــاف مرکــز اســتان اصفهــان در 
هشــتمین اجــلاس ماهانــه اتــاق اصنــاف مرکــز 
کــرد: اتــاق اصنــاف در رابطــه بــا  اســتان اصفهــان اظهــار 
 بحث کارشناســی های لازم برای رســیدگی به شــکایات در 
اتحادیه های صنفــی گفت وگوهایی با کمیســیون نظارت 
انجام داده است.رسول جهانگیری افزود: اتحادیه های فنی 
و تخصصــی که در این رابطه مشــکل دارند بایــد در اقدامی 
هماهنگ مشکلات خود را به اتاق اصناف برای پیگیری به 
کمیسیون نظارت اعلام کنند.رسول جهانگیری با اشاره به 
گشایش های انجام شده در رابطه با افزایش معقولانه حق 
عضویت برخــی از اتحادیه ها اظهــار کرد: اتحادیــه ها برای 
تامین منابع مالی کارشناســی ها می تواننــد حق عضویت 
خــود را افزایــش دهنــد و کمیســیون مالــی اتــاق اصنــاف 

آمادگی رسیدگی به این موضوعات را دارد.
وی در رابطــه با تســریع در روند رســیدگی 
بــه درخواســت هــای پلمــب واحدهــای 
غیرمجاز اظهار کرد: در طول این یکسال 
تلاش زیادی برای رســیدگی به نامه های 
اتحادیه ها انجام شــده و مدت رســیدگی 
بــه درخواســت هــای اتحادیــه بــه طــور 

محسوســی کاهش یافته اســت.وی افزایش توقع روسای 
اتحادیه ها از اتاق اصناف را مثبت ارزیابی کرد و  گفت: اتاق 
اصناف این موضوع را در دستور کار قرار می دهد و روسای 
اتحادیه ها نیز باید این مسئله را پیگیری کنند.رئیس اتاق 
اصناف مرکز اســتان اصفهان همچنین از پیگیری موضوع 
ارزش افــزوده در ســطح کلان خبر داد و گفــت: امیدوارم در 

آینده نزدیک خبرهای خوبی در این باره 
اعلام شود.جهانگیری همچنین از بسیج 
اصنــاف اســتان اصفهــان بــرای کمک به 
زلزله زدگان و تســهیل ارســال کمک های 
اصنــاف تقدیــر و تشــکر کرد.رئیــس اتــاق 
اصنــاف مرکــز اســتان اصفهــان همچنین 
از روســای اتاق هــای اصنــاف خواســت تا 
برای پیشــرفت و تعالی اصنــاف همدل شــوند.جهانگیری 
با اشــاره به اینکــه تغییر و تحول در کمیســیون هــا در پیش 
اســت، افــزود: بــرای جایگزیــن کــردن افــراد و نحــوه اقدام 
کردن از کمیسیون نظارت اســتعلام کرده ایم و متناسب با 
پاســخ آن اقدام مــی کنیم.رئیس اتاق اصناف مرکز اســتان 
اصفهان از برنامه ریــزی برای اجرای برنامــه های فرهنگی 

برای خانواده های روســای اتحادیه های صنفــی خبر داد 
و گفت: به زودی این موضوع اجرایی خواهد شد.در ادامه 
این جلسه مصوبات کمیسیون تشخیص و استعفای یکی 
از اعضای کمیســیون های تخصصــی اتاق اصنــاف در این 
اجــلاس بــه رای گذاشــته شــد.رئیس اتحادیــه مصنوعات 
چوبی اصفهان به درخواست تغییر نام اتحادیه مصنوعات 
فلزی اعتراض کرد و خواستار رسیدگی و بررسی کارشناسی 
این موضوع شد.محمدشادمند ادامه داد: متاسفانه این 
ح کردن با اتحادیه مصنوعات  موضوع بدون بررسی و مطر
چوب به اجلاس آورده شده است و مغایر با اصول و قوانین 
است.ســراج رئیس اتحادیه مصنوعات فلــزی اصفهان نیز 
ح کرد .درنهایت  در این اجلاس برخی از دلایل خود را مطر

مقرر شد این موضوع دوباره مورد بررسی قرار گیرد.  

۲6

رئیس اتحادیه چینی وبلور اصفهان:

حضور افراد غیرمجاز در نمایشگاه ها متوقف شود
رئیس اتحادیه چینی و بلور اصفهان در نطق 
از دستور خود در هشتمین اجلاس  پیش 
ماهانه اتاق اصناف اظهار کرد: متاسفانه نمایشگاه از 
هدف ذاتی خود در برگزاری نمایشگاه دور شده و به یک 

فروشگاه بزرگ تبدیل شده است.
برگزار  نمایشگاه  که  زمانی  داد:  ادامه  نیک   بلوری 
می شود غرفه دارانی که از شهرهای دیگر به نمایشگاه 
می آیند و یا افراد بدون پروانه نیز اقدام به ارائه کالا و 

خدمات خود می کنند.
کرد: پس از پایان نمایشگاه ها سیلی از  وی تصریح 
مصرف کنندگان وخریداران معترض به سمت اتحادیه 

می آیند.

 بلوری نیک گفت: حقوق مردمی که از این نمایشگاه ها
نارضایتی مردم  و  پایمال شده  گیرند  سرویس می 

افزایش می یابد.
رئیس اتحادیه چینی و بلور اصفهان خواستار همکاری 
و نظارت بیشتر شرکت نمایشگاه های استان اصفهان 
گذاری غرفه ها شد و بیان کرد: شرکت نمایشگاه های  در وا
بین المللی استان اصفهان نباید از اهداف ذاتی خود 
دور شود.بیشترین سهام شرکت نمایشگاه های بین 
المللی استــــــــان اصفهـــــان در اختیــار شهـرداری و 
اتـــاق بــازرگانی اصفهـــان قـــرار دارد و سیـــاســـت گــذاری 
 این نهـــاد در اختیــــار دو سهـــامـــدار عمـــده این شـــرکت 

است.  

درددل همه 
روسای 

اتاق های 
اصناف 

سراسر کشور 
تامین بودجه 
حوزه بازرسی 

اصناف
 است



بازرسی

تورم قبل از گرانی حامل های 
انرژی دورقمی شد

گر چه پیش بینی ها بر این بـود تا در صورت 
افزایـش قیمـت حامل هـای انرژی در سـال 
خ تـورم دو رقمـی شـود؛ امـا سـه مـاه زودتـر  آینـده نـر
اتفـاق افتـاد و بانـک مرکـزی از افزایـش تـورم بـه ۱۰ 

درصد در آذر خبر داد.
خ تـورم در سـال جاری  به گزارش ایسـنا، روالـی که نر
طـی کـرده اغلـب بـا نوسـان همـراه بـوده اسـت، هـر 
گزارش هـای منتشـره از سـوی دو مرجـع  کـه  چنـد 
یعنی بانک مرکـزی و مرکـز آمار در مـواردی بـا یکدیگر 

اختـلاف دارنـد. 
تـورم  خ  نـر اغلـب  جـاری  ســــــال  در  آمـار  مرکـز 
کـه بـا افزایـش  کـرد حتـی زمانـی  کاهشـی اعـلام  را 
همـراه بـود هیـچ گاه دورقمـی نشــد، ولـی در سـوی 
خ تـورم از سـوی بانـک مرکـزی بـرای  دیگـر اعـلام نـر
بـوده  درصـد   ۹ از  تـر  بالا همـواره  امسـال  مـاه   ۹ 

و در مواقعی به بیش از ۱۰ درصد رسیده است.
تازه ترین آمـار بانـک مرکزی از نوسـان قیمتـی کالاها 
کـه تـورم سـالانه   و خدمـات از ایـن حکایـت دارد 
کـه نشـــان از دو  در آذر بـه ۱۰ درصـد افزایـش یافتـه 

رقمـی شـدن تـورم دارد. 
همچنیـن تـورم نقطـه بـه نقطـه  )تغییـرات شـاخص 
نسبت به آذر سـال گذشـته( حدود ۱۰ درصد گزارش 
شـده اسـت. شـاخص کل نیـز تغییراتـی داشـته کـه 

تـورم ۱,۹ درصـدی را در مـاه آذر رقـم زد.
ایـن در حالـی اسـت کـه مرکـز آمـار در روزهـای اخیـر 
گـزارش تورمـی خـود از آذرمـاه را این گونـه اعـلام کرده 
بـود کـه تـورم سـالانه بـه 8 درصـد رسـیده اسـت کـه 
خ اعـلام شـده بیـن  نشـان از اختـلاف 2 درصـدی نـر

ایـن دو نهـاد دارد. 
از سـوی دیگـر بنابـر اعـلام مرکـز آمـار تـورم نقطـه بـه 

نقطـه 8,۹ و ماهانـه ۰,۷ درصـد بـود.
جریان تغییرات تورم در سال جاری و براساس آنچه 
کـی از آن اسـت که از  که بانـک مرکـزی اعـلام کـرده حا
۹,۵ درصـد در فروردیـن  
۱۰ درصـد در  ۹,8 و  بـه 
در  و  می رسـد  خـرداد 
باقـی   رقمـی  دو  ادامـه 
کـه  می مانـد بـه طـوری 
در تیر ۱۰,۱ و در مــــــرداد ۱۰ 
درصـد گـزارش شـد، ولـی 
شـهریور زمانی بود که بار 
دیگر بـه کمتـر از ۱۰ درصد 
رسـید و بانـک مرکـزی از 
 تـورم ۹,۹ درصـدی خبـر 

داد. 
بـرای مهـر ۹,8 و آبـان  هم 
۹,۹ گـزارش شـد، ولی آذر 
خ  نشـان از عبور تورم از نر
تـک رقمـی و ۱۰ درصـدی 
 شــــــدن آن حـــکـــــایـــــت 

دارد.
تورم در حالــــی بـــــرای چهارمین بار در ســــال جاری 
کـه اخیـرا بـا ارائـه  لایحـه بودجـه  دو رقمــــــــی شـد 
ســـــال ۱3۹۷ و پیشنهاد افزایش قیمت حامل های 
خ تـورم در سـال  انـرژی دو مرجـع معتبـر از افزایـش نـر
آینـده بـا تصویـب و اجرایـی شـدن ایـن موضـوع خبـر 

داده بودنـد. 
اخیرا صندوق بین المللی پول در گزارشی اعلام کرد 
کـه در صـورت تصویـب افزایـش قیمـت حامل هـای 
خ تـورم در سـال آینـده بـه طـور موقـت   انـرژی نـر
خ ۹,۹ درصدی سـال جاری افزایش  در مقایسـه با نر
پیـدا می کند ولـی صنـدوق امیـدوار بـود کـه در میان 
مـدت و بـا توجـه بـه سیاسـت های احتیاطـی دوباره 

تـک رقمی شـود.
چنـدی پیـش پیمـان قربانـی  معـاون اقتصـادی 
بانـک مرکـزی   نیـز در رابطـــه بـا پیش بینـی صنـدوق 
و دربـاره احتمـال افزایـش تـورم بـا توجـه بـه رشـد 
کـه افزایـش  گفتـه بـود  قیمـت حامل هـای انـرژی 
کـه دولـت در  تـورم بسـتگی بـه سـناریوهایی دارد 
 رابطـه بـا قیمـت حامل هـای انـرژی اعمـال خواهـد 

کرد. 
 بـا ایـن حـال بانـک مرکـزی اقدام هـای احتیاطـی 
و لازم را بـرای حفاظـت از دسـتاوردهای تـورم انجـام 
می دهد، هر چند که ممکن اسـت در نتیجه تعدیل 
خ حامل هـای انـرژی افزایـــــش جزیـی در تـورم  نـر
اتفـاق بیفتـد ولی کامـلا طبیعـی اسـت و می تـوان آن 

را کنتـرل کـرد.
 بـا ایـن حـال تبعـات تورمـی ناشـی از افزایـش قیمـت 
حامـل هـای انـرژی در سـال آینـده موضوعـی اسـت 
 کـه در روزهـای اخیـــــر پـس از ارائـه لایحـه بودجـه 
بـا مخالفت هایـی بـه ویـــــژه از ســــوی نماینـدگان 

مجلـس همـراه شـده اسـت. 
دولـت در نظـر دارد تـا بـر اسـاس تبصـره)۱8( لایحـه 
بودجه مجـوز درآمد حـدود ۱۷ هـزار و ۴۰۰ میلیاردی 
را از محـل افزایـش قیمــــت حامـل هـای انـرژی از 

کنـد.  مجلـس دریافـت 
بر اسـاس آنچه کـه پایـگاه اطلاع رسـانی دولـت اعلام 
کرده اسـت پیـش بینـی بر ایـن اسـت که برای کسـب 
 ایـن درآمـد قیمـت بنزیـن تـا ۱۵۰۰ تومـان و گازوئیـل 
تا ۴۰۰ تومان رشد کند که نشـان از رشد ۵۰ درصدی 

قیمت خواهد داشت.
افزایش قیمت های حامل های انـرژی موضوع داغ 

این روزهای مجلس شـورای اسلامی است. 
قرار است این موضوع در کمیسـیون تلفیق مجلس 

ح شـود. مطر

سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳ 
یکشنبه 

۱۷  دی  ۱۳96

یلدا کام شیرینی فروش ها را شیرین کرد
اصفهان زیبا گزارش می دهد

 رســول جهانگیــری در شــب هــای منتهــی به شــب یلدا 
کالا   از هماهنگــی هــای لازم بــرای عرضــــــه مناســــــب 
و همچنین بازرســی ها در بازار  خبر داده بــود، وعده ای 
 کــه انجــام شــد و خوشــبختانه در این ایــام هیــچ کمبود 

و ناآرامی در بازار نیز وجود نداشت.
روسای اتحادیه های صنفی گزوشیرینی و کفش قیمت ها 

در این ایام را بدون تغییر گزارش کردند.
 تنهــا اتحادیــه آجیــل و اتحادیه میوه و ســبزی فروشــان 

بودند که تغییرات قیمتی از برخی اقلام را اعلام کردند.
عضــو هیئــت رئیســه اتحادیه خــوار وبــار و آجیــل فروش 
اصفهان نیز در رابطه با قیمت آجیل در آستانه شب یلدا 
اظهار کرد: قیمت آجیــل تحت تاثیــر ممنوعیت واردات 

و همچنیــن میــزان برداشــت محصــول در ســال زراعــی 
متغیر است.

وی خاطرنشــان کــرد: بیشــترین ســهم بــازار را نوعروس 
و دامادهــا بــرای اجــرای مراســم شــب چلــه ای بــه خود 
اختصاص داده انــد و بخش کوچک تر متعلــق به عموم 

مردم است.

       رشد ۱۷ درصدی بازرسی ها از سطح عرضه
گزارش های ارسالی از مدیریت بازرسی و نظارت اصناف 
استان اصفهان از طرح ویژه نظارتی شب یلدا قابل توجه 

است.
 مدیربازرســی و نظارت اصناف استان اصفهان در رابطه 

با این گزارشــات اظهار کرد:در این گــزارش پنج اتحادیه 
صنفی مورد توجه قرار گرفته اند و عملکردشان به نسبت 

سال گذشته مورد مقایسه قرار گرفته است. 
جــواد محمــدی فشــارکی ادامــه داد: بنــا برگزارشــات  

 ارسالی از دو هزار و 8۶2 بازرسی صورت گرفته 
از اتحادیــه هــای مختلــف 22۱ مــورد تخلــف 

ثبت شده است.
 اتحادیه گز و شــیرینی اصفهان ۱2 فرم تخلف 
ثبت شده که میزان تخلفات  به نسبت سال 

گذشته بدون تغییر بوده است.
وی ادامــه داد: ۹2۴ واحــد صنفــی تحــت 
پوشــش اتحادیــه میــوه و ســبزی فروشــان 
 اصفهــان نیــز مــورد بازرســی قــرار گرفتــه کــه 
در جریــان این بازرســی هــا ۱۶۵ مــورد تخلف 

ثبت شده است.
این مقام مســئول میزان بازرسی های انجام 
شده از اتحادیه عمده فروشــان میوه و تره بار 
را 388 مــورد عنــوان کــرد و افــزود: ۱3 مــورد 
تخلف در جریــان این بازرســی ها ثبت شــده 

 اســت، تخلفات اعضای تحت پوشــش این اتحادیه 
به نسبت سال گذشته تغییری نکرده است.

مدیر بازرسی و نظارت اصناف استان اصفهان اظهار 
کــرد: از اتحادیــه گلفروشــان اصفهــان نیــز 33۱ مورد 
بازرسی انجام شده و تنها هفت مورد تخلف از اعضای 

این صنف مشاهده شده است.
محمدی از کاهش ۵۰ درصــدی تخلفات این صنف 
خبــر دادو گفت: اتحادیــه خواروبار و آجیل فروشــان 
اصفهــان نیــز ۷2۱ مــورد بازرســی انجــام گرفتــه و 2۴ 
مورد تخلف گزارش شــده اســت که به نســبت مدت 
مشــابه ســال گذشــته 2۵ درصــد کاهــش را از خــود 

نشان می دهد.
مدیربازرســی و نظــارت اصنــاف اســتان اصفهــان 
گفت: میزان بازرسی ها به نسبت مدت مشابه سال 
گذشته ۱۷ درصد افزایش یافته است . وی ادامه داد: 
میزان پرونده های متشکله برای ارسال به نهادهای 

ذی ربط نیز ۱2 درصد رشد داشته است.

       تغییر الگوی مصرف میوه در اصفهان
نــوروز علــــــی اســماعیلی رئیــس اتحادیــــــه میـــــوه 
گشــت  بــه  بــا اشــاره  و سبزی فروشــان اصفهــان 
ونظارت هــای اتحادیــه در شــب هــای منتهــی بــه 
شــب یلــدا اظهــار کــرد: رکــود بــازار و کاهــش شــدید 
تــوان اقتصــادی مــردم باعــث شــد تــا شــب یلــدا نیز 
 افزایش تقاضــای چندانی برای خرید میوه را شــاهد 

نباشیم.
نایب رئیــس اتحادیه عمده فروشــان میوه و ســبزی 
اصفهــان نیــز از تغییر الگــوی مصــرف میــوه در میان 
مــردم خبر می دهــد و می گویــد:  تناژ خریــد و فروش 
میــوه در میــدان متناســب بــا تغییــر الگوی 

مصرف مردم کاهش داشته است.
علی مهرکش ادامه داد:اما باید توجه داشت 
کــه کیفیــت بارهــای خریــداری شــده رشــد 

چشمگیری داشته است.

       رشد فروش شیرینی در اصفهان 
رئیس اتحادیه گز و شیرینی اصفهان درباره 
میــزان فــروش شــب یلــدا بــه نســبت ســال 
گذشــته اظهار کــرد:  پیــش بینی مــا باتوجه 
 به وضعیــت اقتصــادی مردم کاهــش خرید 

و تداوم رکود در بازار بود.
حســن شــریفی ادامه داد: اما خوشــبختانه 
خرید مردم فراتر از انتظار ما بود و یلدا به بازار 

شیرینی اصفهان رونق بخشید.

کارشناسـان اقتصـادی بـر ایـن باورنـد کـه مناسـبت هـا بهانـه هایـی هسـتند کـه مـی تواننـد 

فاطمه 
نوری

زمینه هـای رونـق بـازار را فراهـم کننـد. شـب چلـه یـا یلـدا نیـز یکـی از همیـن مناسـبت هـا 
محسـوب می شـود.دورهمی های خانوادگی و اجرای مراسـم های سـنتی مانند شـب چله ای 

نوعروس و دامادها زمینه افزایش تقاضا کالاهای خاص را فراهم می کند. 
رئیـس اتـاق اصنـاف مرکـز اسـتان اصفهـان پیـش از ایـن از آرامـش کامـل بـازار و همچنیـن 

پیش بینـی کالاهـا و مـواد خوراکـی بـه انـدازه نیـاز مـردم خبـر داده بـود.

۲۷

خبر                        اصناف

  تورم نقطه
 به نقطه  
)تغییرات 

شاخص نسبت 
به آذر سال 

گذشته(
 حدود ۱۰ 

درصد گزارش 
شده است

مشکلات 
اقتصادی 

باعث
  نگرانی 
در حوزه 
بازرگانی 

داخلی
 شــــــده
 اســـــت

تنها اتحادیه 
آجیل 

و اتحادیه 
میوه و سبزی 

فروشان بودند 
که تغییرات 

قیمتی از برخی 
اقلام را اعلام 

کردند

 قوانین و مقررات برای حمایت 
از تولید داخلی اصلاح شود

 رئیس اتاق اصـــــنــــاف ایران در نشــــست 
کمیسیون اقتصــــــادی مجلــــــس شـــورای 
اسلامی که با حضور وزیر صمت و روسای اتاق های 
بازرگانی و تعاون برگزارشد، نسبت به اصلاح فوری 
کید  قوانین و مقررات برای حمایت از تولید داخلی تا
گزارش پایگاه اطلاع رســــانی اتاق اصناف  کرد. به 
کسی نمی تواند  کـــــرد:  کید  ایران، علی فاضلی تا
مشکلات موجود در بخش تولید و توزیع را انکار کند 
و پیشنهاد بنده این است که مشکلاتی که در این 
حوزه وجود دارد را با برگزاری جلسات مشترک بین 
مجلس، دولــــت و روســــــای ســــــه اتاق به نتیجه 

برسانیم. 
رئیس اتاق اصناف ایران افــــزود: در بیرون از این 
اتاق فعــــالان اقتصــــادی بسیار نگران هســــتند 
و شما نمایندگان و مسئولان بیشــــتر بر علل این 

نگرانی واقــــف هســتید 
را  مســــــائــــــل  بــایـــــد  و 
بـــــــه صـــــورت شــــفـــاف 
گذاشـــت. وی  به بحث 
گفت: بنـــــــده در تمـــام 
نشست هـــــا دغدعه هــا 
و مـــــشـــــکلات جــــــدی 
ح کرده ام  اصناف را مطــر
و در  محضــــر معاون اول 
رئیس جمهور  محتــــرم 
که باید به  کردم  عرض 
فوریـــــت به مشـــــکلات 
کرد.  اصناف رســـــیدگی 
گفت: قطعــــا برای  وی 
حل این مشــکل وزارت 
صنعت، معدن و تجارت 

و روسای سه اتاق تجربیات بسیاری در اختیار دارند 
و انگیزه های آنان برای عبور از شرایط فعلی بسیار 

قوی است. 
 فاضلی افزود: مشکلات اقتصادی باعث نگرانی 
که باید   در حوزه بازرگانی داخلی شــــــده اســـــت 
به جد به آن پرداخته شود ونباید با یک سری 
صحبت های غیر مسئولانه سعی در تضعیف دولت 
کار تنها تیشه به ریشه نظام  داشت؛ چرا که با این 
می زنیم وبه جای آن باید اقدامات موثرتر وگام های 

مثبت برداریم. 
خ حامل های انرژی در لایحه  وی درباره افزایش نر
بودجه گفت: حداقل ۱۹ رسته بزرگ صنفی تحت 
تاثیر افزایش قیمت های انرژی هستند وباید برای 

آن اندیشه کرد. 
کرد: نسبت به مسئله  فاضلـــــی همچنین تصریح 
که بسیار مسئله مهمی است، بحث  بودجه نیز 
زیادی دارم که در جلسه دیگر بیان خواهــــــم کرد 
و باید در کمیسیون مشترک مجلس و دولت و سه 

ح و حل شود.  اتاق این مباحث مطر
کید کرد که دولت نسبت به پرداخت بودجه  وی تا
حوزه نظارت و بازرسی که در بودجه های سالانه 
تصویب می شود، اقدام کند تا تنظیم بازار به درستی 

صورت گیرد.

ضرورت ایجاد تشکل های 
صادراتی در اصناف

داخلی  تولیدکنندگـــــان  حاضر  حال  در 
ظرفیت صادرات محصولات خود را دارند؛ 
اما آنچه مهم است نبود زیرساخت های اصلی برای 
توسعه صادرات است که برنامه اتاق اصناف ایران 
برای صادرات صنفی، تشکیل شرکت صادرات محور 

است. 
کرد: در صنعت لوستر کشور اقدامات  وی تصریح 
بسیاری خوبی صورت گرفته و رشد زیادی داشته ایم 
و بیشتر دغدعه این صنف در موانع تولید است که 
در این خصوص بارهــــا با دولت و مجلس جلسه 

داشته ایم. 
کشور  کرد: توسعه صنعت لوستر  فاضلی تصریح 
کشور   سبب شده تا بخش زیادی از بازار مصرفی 
ج شود  از دست تولیدکنندگان چینی و ترکیه ای خار

که این مسئله بسیار با اهمیت است. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر به دنبال ایده آل 
که حرکت به سمت خودکفایی  نیستیم و همین 
 آغاز شده، خوشحال هستیم و باید توســــعــــه را 

بر اساس واقعیت ها سنجید. 
رئیس اتاق اصناف ایران افزود: در بخش تولیــــد 
 مشکلات عمده ای مانند مالیات بر ارزش افزوده 
که باید برای اصلاح آن تلاش  و تعرفه ها را داریم 

شود. 
کرد: ارزش بــــــازار صادرات لوستر   فاضلی اظهار 
در دنیا ۵۰۰ میلیارد دلار است که سهم ایران تنها 
که بسیار اندک است و  2۵۰ میلیون دلار است 
کنون شرکت های  که تا این ایراد اصلی ماست 
صادرات گرا و توسعه محور نداشته ایم و وظیفه ما 
که به زودی  تشکیل شرکت صادرات محور است 

کلید خواهد خورد. 
وی گفت: تولیدکنندگان در تامین مواد اولیه خیلی 
مشکل ندارند؛ اما آنچه اهمیت دارد حمــــــایت 

دولـــــت از تولیدکنندگان است . 
در این زمینه قوانین و دستورالعمل های پیچیده 

ومتعارض با تولید وجود دارد که باید رفع شوند.

اصناف                         بازار

ح کرد: رئیس اتحادیه فروشندگان و تعویض کاران روغن موتور مطر
دست دلالان در فروش روغن موتورهای قلابی

رئیــس اتحادیه فروشــندگان وتعویــض کاران 
کــرد: ورود ســـــازمان  روغــن موتــور اظهــــــار 
اســتاندارد بــرای شناســایی توزیــع کننــدگان روغــن 
موتورهای قلابــی  و برخورد بــا تولیدکننــدگان این نوع 
محصولات ضرروی است. محمد امیدفر در گفت وگو با 
اصفهان زیبا اظهار کـــرد: متاسفانه برخی از سودجویان 
بــا جعــل برنــد هــای خارجــی اقــدام بــه فــروش روغــن 
موتورهای تقلبی در بازار می کنند. وی ادامه داد:  برای 
نظارت و جلوگیری از ورود سودجویان تقاضای گشت 
مشترک با بازرســان ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان اصفهـــــــان و اداره کل اســــــتاندارد اصفهــــــان 
داشــته ایم. وی با بیان اینکــه این موضوع بــا موافقت 

سازمان صنعت، معدن مواجه شــده؛ اما هنوز از اداره 
کل اســتاندارد اســتان اصفهــان پاســخی دریافــت 
نکرده ایم. امیدفر ادامه داد: یکی دیگر از معضلاتی که 
در راه شناســایی ایــن تخلفــات وجــود دارد، خریــد 
فروشــندگان از واســطه هاســت؛ متاســفانه شناسایی 
دلالان روغن موتو ر سخت و بعضا غیر ممکن است. وی 
خاطر نشــان کرد: اخیــرا با مدیریــت بازرســی و نظارت 
اصنــاف اســتان اصفهــان بــرای نظــــــارت بــر ایــن امــر 
گفت وگویــی داشــته ایــم و مقــرر شـــــد در ایــن زمینــه 
گفتــه ایــن  گیــرد. بــه  همــکاری هــای لازم صــــــورت 
 کارشــناس، نقــش روغن موتور مناســب برای ســلامت 

و افزایش عمر خودرو بسیار حائز اهمیت است.  

اصفهان زیبا بررسی می کند؛

غ و برنج خارجی در صدر رشد قیمت ها  تخم مر
بــر اســاس اطلاعــات رســیده از دایــره تحلیــل 
و بررســی مدیریــت بازرســی و نظــارت اصناف 
 اســتان اصفهــان در یــک مــاه گذشــته قیمــت برخــی 
از کالاهای اساســی تغییرات جزیی از خود نشــان داده 
قیمــت  23 درصــدی  رشــد  خ  نــر میانگیــن  اســت. 
صیفی جات از ابتدا تا انتهای آذر بیشــترین میزان رشد 
ثبــت شــده در ســبد کالای اساســی به شــمار مــی رود. 
خ رشد ۱۶ درصدی نیز در ردیف  حبوبات با میانگین نر

دوم افزایش قیمت ها قرار دارد.
غ بــا میانگیــن رشــد ۱3 درصــدی و برنــج های  تخم مــر
خ رشــد ۱۰ درصــد و برنــج خارجی شــامل  هنــدی بــا نــر
کســتانی؛ اروگوئه ای و تایلنــدی نیز با ثبت   برنج های پا

۶,۴ درصد افزایش از دیگــر تغییرات قیمت ها در یکماه 
خ رشد برنج ایرانی نیز  اخیر به شمار می آید. میانگین نر
۱,2 درصد گزارش شده است.میوه نیز رشد قیمت ۶,3 
درصدی را به نام خود ثبت کرده است. لبنیات نیز رشد 

چهار دهم درصدی را تجربه کرد.
گوشت سفید با کاهش قیمت ۹ درصدی و گوشت قرمز 
با کاهــش قیمت ســه دهــم درصــدی از جملــه اقلامی 
بودند که کاهش قیمــت را تجربــه کردند.قیمت روغن 

نیز در یک ماه اخیر بی تغییر گزارش شد.
رشــد قیمت ۱3,۵ درصدی کاغذی رشــد ۱,۶ درصدی 
 لاســتیک از جملــه افزایــش قیمــت هــای ثبــت شــده 

در بازار است.  

به دنبال افزایش قیمت لبنیات انجام شد

هشدار سازمان حمایت نسبت به گرانی لبنیات
عضو کمیسیون انرژی مجلس:

 گرانی بنزین در کمیسیون مجلس رد شد
تعــدادی از کارخانه هــای لبنی 
بــه صــورت غیــر قانونــی قیمت 
محصولاتشــان را افزایــش داده انــد کــه 
ســازمان حمایــت مصرف کننـــــدگان و 
تولیدکنندگان نســبت برگشت قیمت ها 
به نرخ مصوب قبلی و برخورد با متخلفان 
هشدار داد. به گزارش ایسنا، پس از آن که 

برخی شــرکت های تولیدکننده محصولات لبنــی اقدام به 
افزایش غیر قانونی و خارج از ضابطه محصولات خود کردند، 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان به عنوان 
نهاد نظارتی طی اطلاعیــه ای از آنها خواســت قیمت های 
 خــود را بــه ارقــام مصــوب بــر گرداننــد. ســازمان حمایــت 
کید کرد که بر اساس مفاد مصوبه هجدهمین  در این راستا تا

 جلســه ســتاد هدفمندســازی یارانه هــا 
در روز شــش خــرداد ۱3۹۴ محصــولات 
لبنی پرمصرف شامل شیر، ماست و پنیر 
مشــمول کالاهای اولویت  اول است و هر 
 گونه افزایش قیمتی صرفا بعد از تصویب 
و ابــلاغ کارگروه تنظیــم بازار قابلیــت اجرا 

دارد. 
 همچنیــن ایــن ســازمان در اطلاعیه خــود آورده اســت که

 » شرکت های گرانفروش با اطلاع از غیر قانونی بودن اقدام 
 خــود قیمت هــا را افزایــش دادنــد و در ایــن میــان تعدادی 
از شرکت های تولیدکننده مواد لبنی برخلاف اطلاع از فرآیند 
موضوع، بدون مجوز قانونی نسبت به افزایش قیمت اقلام 

مذکور مبادرت کرده اند. «

عضو کمیسیون انرژی مجلس 
از مخالفت اعضای کمیسیون 
متبوعش بــا افزایش قیمــت حامل های 
 انــرژی در لایحــه بودجــه ۹۷ خبــر داد 
و گفــت: بــه اعتقــاد نماینــدگان شــرایط 
اقتصــــــادی بــه گونـــــه ای نیســـــت کــه 
هزینه های دولت را از جیب مردم تامین 

کنیم. به گزارش تسنیم، غلامرضا شرفی در تشریح جلسه 
 کمیســیون انــرژی، اظهــار کــرد: در ایــن جلســه تبصره هــا 
و پیشنهادات نمایندگان که در حوزه تخصصی کمیسیون 

انرژی مجلس بود، بررسی شد. 
وی افــزود: تبصره هــای لایحــه بودجــه  ۹۷ کــه مربــوط بــه 
کمیســیون انــرژی بــود بررســی و در صــورت آمــاده شــدن 

به کمیســیون تلفیــق بودجــه ۹۷ ارجاع 
می شود. 

عضو کمیســیون انــرژی مجلس بــا بیان 
اینکــه در این جلســه بند)ج( کــه مربوط 
به افزایش قیمت حامل های انرژی بود، 
بررســی شــد؛ گفت: اعضای کمیســیون 
انرژی با افزایش قیمت حامل های انرژی 
 در بودجــه ســال ۹۷ مخالفــت کردنــد کــه ایــن تبصــره نیــز 

به کمیسیون تلفیق ارجاع شد. 
وی درباره دلایل مخالفت نمایندگان با این تبصره، اظهار 
کرد: هــدف از افزایش قیمت حامل های انــرژی این بود که 
درآمدهای حاصل از افزایش قیمت در بخش تولید هزینه 

شود؛ اما تا کنون این اتفاق نیفتاده است .



سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳
یکشنبه

۱۷ دی  ۱۳96  
گزارش

سهم ایران از بازار اینترنت اشیا 
چقدر است؟ 

چند سالی است که اینترنت اشیا )IOT( مورد 
توجه دولت ها و شرکت ها قرار گرفته و تا به حال 
برای پیشرفت و توسعه آن سرمایه گذاری های هنگفتی 
شــده اســت.به گزارش اقتصــاد آنلایــن  به طــور کلی هر 
وســیله ای که توانایی برقــراری ارتباط با شــبکه جهانی 
اینترنــت را داشــته باشــد جزیــی از اینترنــت اشــیا بــه 
حســاب می آید؛ حــال ایــن وســیله می خواهــد رایانــه 

 شخصی باشد یا لباس کودک یا یخچال.
به گفته کارشناسان در سال های نه چندان دور بیشتر 
اشــیا اطراف ما به اینترنت متصل می شوند و این عمل 
 می تواند بســیاری از کارهــای روزمره را برای بشــر آســان 

و لذت بخش کند.
طبــق آخریــن آمارهــا در حــال حاضــر حــدود ۱۰ میلیارد 
 شیدر دنیا به اینترنت متصل است و طبق پیش بینی ها، 
تــا ســال 2۰2۵ ایــن رقــم بــه ۵۰ میلیــارد خواهد رســید.
براســاس پیش بینــی IDC،بــازار اینترنت اشــیا تا ســال 
2۰2۰ به بیش از ۱.23 تریلیون دلار خواهد رسید و از این 
 میزان ۴۰۰ میلیارد دلار سهم تجهیزات و سخت افزار های 

این فناوری خواهد بود.
طی ده ســال گذشــته کشــورهای زیــادی برای توســعه 
اینترنت اشــیا آســتین ها را بالا زده اند و زیرساخت های 
خود را برای ورود حجم عظیمی از دستگاه های متصل 

به اینترنت آماده کرده اند . 
برزیل، چین، هند، آلمان، سنگاپور، کره جنوبی و آمریکا 
از کشورهای پیشرو در توسعه زیرساخت ها برای میزبانی 

از فناوری اینترنت اشیا هستند .
مسئولان کشور ما هم دســت روی دست نگذاشته اند 
و در تلاشند تا زیرســاخت های ارتباطی ایران را نیز برای 
میزبانی از حجم زیادی از دستگاه های متصل به اینترنت 
آماده کنند و می توان افتتاح »شبکه ملی اینترنت اشیا« 
را از آخریــن دســتاورد های تــلاش دولتمــردان در ایــن 

زمینه بر شمرد.
اما بــرای توســعه ایــن فنــاوری به چــه زیرســاخت های 
دیگری نیاز اســت و در حال حاضر کشــور ما چقدر برای 

ورود این فناوری آمادگی دارد؟
 محمد شــهیری کارشــناس فناوری اطلاعات درپاســخ 
به این ســوال گفت: توسعه شــبکه های ارتباطی اولین 
قدم برای آماده ســازی زیرســاخت ها به حساب می آید 

که هر کشوری باید آن را تقویت کند .
به گفته وی افزایش ظرفیت آدرس های IP ، اولین قدم 
برای آمــاده ســازی زیرســاخت های ارتباطی بــه منظور 
استقبال از فناوری اینترنت اشیاســت و هر کشوری دیر 
یا زود باید بــه این موضوع 

توجه کند.
شـــــهـــــیــــــــری گفــت: هــر 
دســتگاهی بــرای اتصــال 
بــه اینترنــت یــک شناســه 
)چنــد عــدد در کنــار هــم( 
منحصــربه فــــــــردی دارد 
را هیــچ  آن  کــه مشــــــابه 
دستگاهــــــــی در ســـــطح 
جهــان نــدارد کــه بــه ایــن 
آدرس هـــــای  شناســه 
IP گفتــه می شــود؛ اما این 
آدرس هــا ظرفیــت خاصی 
دارنــد و نســل چهــارم آنها 
ظرفیــت چهــــــار میلیــارد 
آدرس را دارد که این مقدار 
 برای اتصــال همه دســتگاه ها به اینترنت کافی نیســت 
 IPو باید بــرای برطرف کــردن این مشــکل از آدرس های
 IP نسل ششم استفاده کرد که چندین برابر آدرس های

نسل چهارم ظرفیت دارد.
این کارشناس افزود: انتقال از نسل چهارم به نسل ششم 
اولین قدم زیرســاختی برای ورود به عصر اینترنت اشــیا 
محسوب می شود که در کشور ما طی سه سال گذشته 
تلاش های زیادی در این زمینه شد و به نظر می رسد که 

به زودی این مرحله تکمیل شود.
گرچه کارهایی برای ورود به دنیای  وی معتقد است که ا
اینترنت اشیا انجام شده؛ اما هنوز کارهایی مانده که باید 

هرچه زودتر آ نها را به ثمر نشاند.
به گفته شــهیری ســرعت کم اینترنــت و نبود سیســتم  
وای فــای شــهری ، از خلاهایی اســت که به طــور جدی 
احساس می شود و هرچه زودتر باید به آن  رسیدگی شود 

تا در آینده دچار مشکل نشویم.
ایــن کارشــناس اظهــار کــرد: تــا بــه حــال همایش هــا ، 
انجمن ها و جلســات زیادی برای توســعه اینترنت اشیا 
تشکیل شده است؛ اما هنوز از این فناوری به طور عملی 
چندان استفاده نشده است ، درحالی که اینترنت اشیا 
می توانــد دربســیاری از مواقــع به انســان ها کمک های 
حیاتی کنــد. وی ادامــه داد: به عنــوان مثــال در حادثه 
گــر همــه آتشنشــان هایی که زیــر آوار  غم انگیز پلاســکو ا
بودند، از دســت بند های هوشمند استفاده می کردند، 
محــل دقیق آنهــا بــه راحتــی مشــخص می شــد و حتی 
می توانســتیم علائــم حیاتــی  آنهــا را بســنجیم یا بــا آنها 
ارتبــاط برقــرار کنیــم. شــهیری افــزود : در حــال حاضــر 
پروژه هایی با عنوان بیمارستان های هوشمند در دست 
 احداث هستند؛ اما سرعت پیشرفت آنها بسیار کم است 
و سال ها طول می کشــد تا همه بیمارستان ها خدمات 
خود را به وســیله اینترنت اشــیا به بیماران ارائه دهند . 
وی درپاســخ به این ســوال که بخش خصوصی چگونه 
می تواند به توسعه اینترنت اشیا کمک کند ؟ گفت: بدون 
شــک نباید همه نگاه ها به دولتمردان باشد و بالعکس 
بیشتر کارها باید به دست بخش خصوصی انجام شود 
و مســئولان فقط باید بســتری مناســب برای پیشرفت 
این تکنولــوژی محیا کنند. این کارشــناس اظهــار کرد: 
متاســفانه ســرمایه گذاران ما چندان با تکنولوژی آشــنا 
نیســتند و ترجیح می دهنــد تــا روی پروژه های ســنتی 
مثل ساخت وساز سرمایه گذاری کنند؛ درحالی که آینده 
متعلق به کسب وکارهای نو است و باید این نوع افکار را 
بازسازی کرد. شهیری معتقد اســت که طی چهار سال 
 آینده بازار ایران شــاهد ۴۰ میلیــارد دلار ســرمایه گذاری 
در حــوزه اینترنــت اشــیا باشــد کــه بــا توجــه به داشــتن 
پتانســیل بالای ایران در این زمینه، باید ایــن بازار بکر را 

بیشتر به سرمایه گذاران معرفی کرد.

سرنوشت بیت کوین در اصفهان
کارشناسان بررسی کردند:

گزارش                          ویژه

در جریان انتخابات اتحادیه؛ 
رئیس اتحادیه پولکی و نبات اصفهان ابقا شد

انتخابــات اتحادیــه پولکــی و نبــات اصفهان 
با حضور 238 نفر از اعضای این اتحادیه برگزار 
شــد. علیرضا شــیروانی بــا کســب ۱۴2 رای رئیــس این 

اتحادیه باقی ماند.
منصــور کتیرایــی بــا کســب ۱۱۵ رای بــه عنــوان نائــب 
رئیــس اول و مرتضی محمودیــان با کســب ۱۰۷ رای به 
 عنوان نائب رئیس دوم، علی وطنی با کســب ۱۰۷ رای 
به عنوان دبیــر و مرتضی عربیان حســین آبــادی با ۱۰۵ 
رای بــه عنــوان خزانــه دار اتحادیــه انتخــاب شــدند. 
مجتبی شالباف  و مهدی هلالی اصفهانی نیز به عنوان 

اعضای علی البدل اول ودوم انتخاب شدند.
محمدرضا قندی نیز با کسب ۹۴ رای به عنوان بازرس 

اصلی اتحادیه و محســن دهقان نژاد با کسب 32 را ی 
به عنوان بــازرس علی البدل انتخاب شــد.رئیس اداره 
امور اصناف اســتان اصفهان درپایان انتخابات ضمن 
تبریــک بــه اعضــای منتخب اظهــار کــرد: پیــش از این 

پرونده ادغام این اتحادیه در دستور کار قرار داشت.
اســماعیل نــادری بــا بیــان اینکــه پولکــــــی و نبــات 
یکــی از ســوغات اصفهــان بــه شــمار مــی آیــد ، افــزود: 
بــرای پاســداری از فرهنــگ و ســوغات اصفهــان و بــا 
نظــر کمیســیون تشــخیص اتــاق اصنــاف مرکز اســتان 
اصفهان و موافقت ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
ج   استان اصفهان ادغام این اتحادیه از دستور کار خار

شد. 
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ح کرد: رئیس کمیسیون فرهنگی اتاق اصناف مطر

حضور انقلابی اصناف در روز بصیرت اصفهان
رئیــس کمیســیون فرهنگی اتاق اصنــاف مرکز 
استان اصفهان با اشاره به دهه بصیرت اظهار 
کـــــرد: از اول دی تــا ۹ دی هفتــه بصیــــــرت اســــــــت. 
 ســعیدکوچک زاده افــزود: برنامــه ریزی های مناســبی 
در این هفته در شورای تبلیغات اسلامی اصفهان انجام 
شــد. وی بــا اشــاره بــه دیــدار فعــالان فرهنگــی اســتان 
اصفهان با نماینده ولی فقیه در اســتان اصفهان اظهار 
 کــرد:  در ایــــــن جلســــــه همــه مســئولان از ســــــخنان 
 و راهنمایــی هــای آیــت الله ســید یوســف طباطبایی، 
امام جمعه  اصفهان اســتفاده کردند.وی خاطرنشان 
کرد: از جامعه بزرگ اصناف برای حضــور در راهپیمایی 
8دی در مصلی امام خمینی)ره( راس ســاعت ۱۰ و نیم 

صبــح دعــوت شــد، حضــور اصنــاف درایــن اجتمــاع 
چشمگیر بود.رئیس کمیســیون فرهنگی اتاق اصناف 
مرکــز اســتان اصفهــان همچنیــن بــه فــرا رســیدن دهه 
مبارک فجر اشاره و اظهار کرد: اصناف نقش پررنگی در 
پیروزی نظام جمهوری اسلامی برعهده داشتند و امروز 
نیز در بزرگداشــت ایــن پیــروزی و انقلاب برنامه هــــــای 

متعددی اجرا خواهند کرد.
کوچک زاده با اشاره به اینکه آغاز به کار این کمیسیون 
در ســال گذشــته مصــادف بــا دهــه مبــارک فجــر بــود، 
گفت: در ســال گذشــته کــم تجربــه بودیــم  و امیدواریم 
از اندوختــه تجربیــات یک ســاله دهه فجــری متفاوت 

داشته باشیم.

رئیس اتحادیه ادوات کشاورزی اصفهان:

ضریب مالیاتی اصناف با سود معین شده، مطابقت ندارد
رئیــس اتحادیه ادوات کشــاورزی اصفهــان گفت: 
ضرایب مالیاتــی اصناف با ســودمعین شــده برای 

فروش و ارائه خدمات مطابقت ندارد.
هوشــنگ صیرفیان پــور در گفت وگو بــا اصفهان زیبــا اظهار 
کرد: اولین مشکل تمام صنوف و بزرگ ترین مشکل این قشر 

بحث مالیات است.
وی با بیان اینکه در بحث مالیات به اصناف ظلم می شود، 
 خاطرنشــان کــرد: بعضــا ضرایــب مالیاتــی بــرای اصنــاف دو

یا چندبرابر سود تعیین شده برای اصناف است.
کــه  کــه مالیاتــی  کــرد: ایــن بــدان معناســت   وی تصریــح 
 از واحدهــای صنفی اخــذ می شــود، چندبرابر ســود حاصل 

از فروش است.
رئیس اتحادیه ادوات کشاورزی اصفهان و نماینده اصناف 

در اداره امــور مالیــات و دارایی اظهــار کرد: 
در واقع مالیــات از درآمدی که اخذ نشــده 

گرفته می شود .
وی ادامه داد: چون در شرایط کنونی و رکود 
بازار بسیاری از فروشندگان اجناس خود را 
زیر قیمت و با سود بسیار پایین تر از میزان 

تعیین شده به بازار عرضه می کنند.
نماینده اصنــاف در اداره امــور مالیات و دارایی خاطرنشــان 
کــرد: در ایــن بــاره مکاتباتــی بــا نماینــدگان مجلس شــورای 
اســلامی داشــته ایــم؛ امــا متاســفانه پاســخ قانع کننــده ای 

دریافت نکرده ایم.
وی یکی دیگر از مشکلات صنف خود را شرایط جدید سازمان 
جهــاد کشــاورزی بــرای افــراد فعــال در زمینه فروش ســموم 

کشاورزی دانست.
رئیــس اتحادیــه ابــزار و ادوات کشــاورزی 
گفت: بر اساس دســتورالعمل های جدید 
برخــی از مشــاغل تحـــــت پوشــش ایــن 
اتحادیــه ملــزم بــه اخــذ مجــوز از ســازمان 
جهادکشــاورزی هســتند و دریافــت ایــن 
 مجــوز منــوط بــه اخــذ مـــــــدارک مرتبــط 

یا به کارگیری یک نیروی متخصص است.
 صیرفیــان پــور تصریــح کــرد: ایــن موضــوع بــرای تعــدادی 
از واحدهــای باســابقه تحت پوشــش ایــن اتحادیــه معضل 
 ایجاد کرده اســت؛ زیرا ایــن واحدهای صنفــی توانایی مالی 

به کارگیری یک نیروی متخصص را ندارند.
رئیس اتحادیه ابزار و ادوات کشــاورزی شهرســتان اصفهان 

کیــد کــرد:  از ســوی دیگــر تعطیــل کــردن ایــن واحدهــای  تا
پرسابقه دور از عدل  و انصاف است .

وی از جهاد کشاورزی استان اصفهان خواست تا برای حل 
این مشکل چاره اندیشی کرده و برای حفظ مشاغل موجود 
 در این رســته شــغلی برای افــراد پرســابقه شــرایط خاصی را 

در نظر گیرد.
صیرفیان پور تعــداد پروانه کســب هــای صادرشــده در این 
اتحادیه را 3۰۰ پروانه کسب عنوان کرد و گفت: حدود شش 

پروانه نیز در دست اقدام است.
 وی خاطرنشــان کرد: این اتحادیه یک اتحادیه به روز است 

و کارهای اداری آن بر زمین نمی ماند.
به گفته این کارشناس، این اتحادیه ۱۰ رسته تخصصی تحت 

پوشش دارد.

رکود صنعت ساختمان 
گریبان گیر مصالح فروشان

کثر بخش های  در حال حاضر رکود گریبان گیر ا
که در این بین رکود شدیــــد  اقتصاد است 
 صنعت ساختمان در کنار افزایش هزینه های جاری 
و مالیات، مشکلات این بخش را دوچندان کرده است.

 به گزارش فارس ، صنعــــت ساختمان تعداد زیادی 
 از اصناف، واحدهای صنعتی و تولیدی را در بر گرفته 
و همین امر باعث شده است که رکود و رونق این صنعت 
 نقش تعیین کننــــــده ای در اقتصـــــاد کشـــــور داشته 

باشد.
در حال حاضر رکود پنج ساله ای بر سر این صنعـــت 
که وضعیت اقتصادی تولیدکنندگان   سایه افکنده 
 و فروشندگان مصـــــالـــح ساختمانی را تحت الشعاع 
قرار داده است.صنعت ساختمان به لحاظ پتانسیلی 
که دارد سطح بالایی از اشتغال را به صورت مستقیم 
و غیرمستقیـــــم در بر می گیــــــرد، به مراتـــــب حجــــم 
سرمایه گذاری در این صنعت نیز قابل توجه است؛ 
بر اساس آخرین آماری که از میزان سرمایه گذاری در 
بخش ساختمان در مناطق شهری اصفهان در سال 
۹۵ در دست است، بیش از ۵۶.۶ هزار میلیارد ریال 
سرمایه گذاری در این حوزه صورت گرفته است.این 
رقم نزدیک به ۱۰ درصد کل سرمایه گذاری های این 
صنعت در کشور را در بر می گیرد و بعد از استان تهران 
 در جایگاه دوم از نظر جذب سرمایه گذاری  قرار گرفته 

است.
در این میان ظرفیت بالفعل بسیاری از صنایع به 
کم شده، کاهش  واسطه شرایط رکودی که بر جامعه حا
یافته است؛ در این شرایط رشد هر ساله مالیات ها، 
متوازن نبودن اخذ مالیات از تمام اقشار جامعه و رشد 
هزینه های جاری، ادامه حیات صنایع و بنگاه های 
کوچک و بزرگ را با مشکل مواجه کرده است و با گذشت 
کارا و اثربخش بیش از  زمان فقدان سیاست گذاری 

پیش احساس می شود.

     رکود، مالیات و حضور دلالان ســه معضل اصلی 
مصالح فروشان

در همین راستا ناصر محمدی جوزدانی در رابطه با 
مشکلات صنف فروشندگان مصالح ساختمانی اظهار 
کثر بخش های  کرد: در حــــال حاضر رکود گریبان گیر ا
که در این بین رکود شدید ساختمان  اقتصاد است 

مشکلات این بخش را دوچندان کرده است.
کم بر صنف فروشندگان  وی افزود: در کنار جو رکود حا
مصـــــــالح ســـــــاختمانی، افزایش مالیات و افزایش 

بیمه منجر به زیان دهی 
بسیــــــاری از واحدهـــای 
صنفی فعال شده است و 
در صورت تداوم این روند، 
آینده روشنی در انتظار این 

اتحادیه نخواهد بود.

     تعطیلــی ۱5 تــا ۲۰ 
واحدهــای  درصـــــــدی 

صنفی
رئــیــــــــــــس اتــــحــــــادیـــــه 
فروشـــــــندگان مصـــــالـــح 
ساختمانی در اصفهــــان 
کنون ۱۵  کرد: تا  تصریح 
تا 2۰ درصد واحــــــدهای 
شرایط  دلیل  به  صنفی 
صنف  بر  کم  حا رکود 

ساختمان، به تعطیلی کشانده شده اند و حدود 3۰ 
تا ۴۰ درصد این واحدها نیز بلاتکلیف بوده و در آستانه 

تعطیل شدن هستند.
وی در ادامه بیان داشت: افزایش هزینه ها نیز یکی 
دیگر از عوامل منفی تاثیرگذار بر عملکرد این صنف بوده 
است که در این میان می توان به هزینه حامل های 
انرژی و هزینه پرسنلی اشاره کرد، در این شرایط تقریبا 
همه واحدهای صنعتی یا به مرحله ضرر رسیده اند 
یا در آستانه زیان دهی قرار دارند و در نقطه سربه سر 

فعالیت می کنند.

     رشد هزینه ها در شرایط رکودی
کید کرد: کل محصولات تولید  محمدی جوزدانی تا
شده با مشکل فروش همراه بوده و این در شرایطی 
است که هزینه پرسنلی، مالیات و سرمایه در گردش 
که در این میان برخلاف رکود  افزایش یافته است 
 حکم فرما بر این صنعت، مالیات همچنان روند افزایشی 

دارد.
گفـــــت: اداره دارایی   وی در رابطه با مالیات متمم 
از نظر قانونی مجوز ورود برای اخذ مالیات متمم را دارد؛ 
اما مشکل اصلی که در این رابطه وجود دارد برخورد 
سلیقه ای ممیزین و خلا قانونی است که در این راستا 

وجود دارد.
 رئیس اتحادیه فروشندگان مصــــــالـــــح ساختمانی 
در اصفهان در همین راستا اضافه کرد: در این شرایط 
که شفاف هستند از خلا قانونی مربوط به  صنوفی 
کردن ممیزین  اخذ مالیات متمم و سلیقه ای عمل 
که  مالیاتی بیشترین ضربه را می خورند و صنوفی 
 شفاف نیستند همچنان به فرار مالیاتی خود ادامه

 می دهند.

     بار مالیاتی بر دوش واحدهای شفاف
وی تصریح کرد: واحدهای اقتصادی شفاف نزد اداره 
دارایی کد مخصوص به خود را دارند و با اختیارات 
که این اداره دارد به مالیات های سال های  قانونی 
گر سندی پیدا کند  قبل این واحدها ورود می کند و ا
کنش  کنشی است که بیشتر از ترا که نشان دهنده ترا
اعلامی در گذشته بوده است، اقدام به اعمال مالیات 

متمم می کند. 
کار  محمدی جوزدانی به مشکلات پیرامون محیط 
لان  این صنف اشاره کرد و اذعان داشت: برخی دلا
در محیط کار وجود دارند که به صورت شبکه ای کار 
می کنند و با دارا بودن کد جعلی خرید به نام افرادی 
 که هیچ گونه فعالیتی در حوزه ساختمان ندارند، اقدام 

به خرید کالا می کنند.

خبر                         روز

افزایش 
هزینه ها 

نیز یکی دیگر 
از عوامل منفی 

تاثیرگذار
 بر عملکرد
 این صنف

 بوده
 است

ضرورت تشکیل کارگروهی برای بررسی بیت کوین ها
کارکردهــای متنــوع   ایســنا در ایــن بــاره مــی نویســد: 
و تسهیل کننده ای که ارزهای رمزنگاری شده و مخصوصا 
بیت کوین ها داشــته اند باعث شــده اســت تا بسیاری از 
کارشناســان و فعالان حوزه های بانکداری الکترونیک و 
 فناوری اطلاعات نــگاه مثبتی را در کنار هشدارهایشــان 
به این حوزه داشته باشند.عبدالحمید منصوری - فعال 
کیــد بــر اهمیــت تدوین   حــوزه فنــاوری اطلاعــات - بــا تا
و تصویب قوانین مرتبط با پول های رمزی، پیشنهاد کرد 
که هر چه زودتــر کمیته ویــژه ای بــرای ایجاد پــول رمزی 
خاص کشــورمان تشــکیل شــود. بایــد قوانین و مســائل 
در حوزه پول های رمزی را هرچه ســریع تــر تدوین کنیم 
تا رونــق اقتصادی را بر اســاس فنــاوری اطلاعات داشــته 

باشیم. مسئولان نیز باید تدبیری برای ایجاد پول رمزی 
 داخلــی اتخــاذ کننــد تــا در معامــلات و خدمــات داخلی 

در کنار پول رایج مورد استفاده قرار گیرد.

      بیت کوین؛ ارزی مناسب در شرایط تحریمی
از جــذاب ترین ویژگی هــای این ارزهای رمزنگاری شــده 
یکی غیر قابل کنترل شــدن آنهاســت که باعث می شــود 
کثر  در شرایطی همچون تحریم ها بتوان از این پول حدا
اســتفاده را داشــت. در همیــن زمینه مصطفــی امیری - 
کارشــناس حوزه تجارت الکترونیکی با بیان اینکه اساسا 
در فضای اینترنتی هیچ گونه مرکزیتی وجود ندارد، اظهار 
کرد: در گذشته موسسات مالی بزرگ یا بانک های مرکزی 
کنتــرل فضــای پولــی را بــه عهــده داشــتند. در حالــی که 

 حالا در فضای مالی و اینترنتی جدید هر کســی می تواند 
کنشــی را انجام دهد که مورد تایید نیز قــرار بگیرد،  هر ترا
کنش هــا بیشــتر   ضمــن اینکــه در ایــن فضــا شــفافیت ترا
کنش ها  که مبدا و مقصــد ترا از فضای ســنتی اســت؛ چرا
به راحتی قابل ردیابی اســت.  این کارشــناس با اشاره به 
مزایــای بیت کوین هــا برای شــرایط حــال حاضر کشــور با 
توجه به وجود تحریم ها بر علیه کشــور نیــز اظهار کرد: به 
دلیل اینکه بیت کوین ها هیچ محدودیتی را از طرف هیچ 
سیســتم مالی نمی پذیــرد و حتی نظــام مالــی آمریکا هم 
نمی تواند کنترلی برروی آن داشته باشد، فضای ارزهای 
 رمزنگاری شــده و بیت کوین ها بســیار می توانــد با توجه 
بــه تحریم هــا علیــه کشــور راهگشــا باشــد. بــا توجــه بــه 
محدودیت مبادلات پولی این فضا می تواند بسیار برای 
مبادلات مالی و ارسال پول به خارج کشور مناسب باشد.

      برای انتقال بیت کوین تنها اینترنت کافی است!
عمــاد ایرانــی بــا اشــاره بــه اینکــه هنــوز فضایی در کشــور 
بــرای تبدیــل بیت کویــن بــه ریــال نداریــم، اضافــه کرد: 
در کشــورهایی ماننــد آمریــکا تــا بیــش از ۱۰۰۰ خودپــرداز 
مخصوص تبادل بیت کوین با دلار وجود دارد در حالی که 

در کشور ما این پول به صورت محدود و تنها در برخی 
صرافی ها خرید و فروش می شود.

      بیت کوین در اصفهان
رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با اشاره به اینکه 
صرافی ها از زیر مجموعه این صنف جدا شده و تحت 
نظارت بانــک مرکزی قــرار گرفته انــد، افــزود: ممکن 
اســت خرید و فروش بیت کویــن از طریــق صرافی ها 

امکان پذیر باشد . 
هوشــنگ شیشــه بران افزود: این پــول دیجیتال که 
حــالا هوادارانــی در ایــران نیــز پیــدا کــرده اســت یک 

سرمایه گذاری بسیار پرریسک است.
 وی ادامــه داد: عــدم رســمیت داشــتن ایــن ارز 
در جمهوری اســلامی ایران و بســیاری از کشــورها ما 
را برآن مــی دارد که مردم را از ســرمایه گــذاری در این 
زمینه منع کنیــم. حمیدرضــا نیکخــواه عضو هیئت 
مدیره اتحادیه طــلا و جواهر اصفهان نیــز در این باره 
می گوید: مطالعات و بررســی هــای ما در بازار نشــان 
می دهد که خرید و فروش بیت کوین در صرافی های 

اصفهان انجام نمی شود. 
 وی خواســتار برنامــه ریزی مســئولان بــرای حمایت 
از سرمایه های مردم و چاره اندیشی در قبال ارزهای 

دیجیتالی مانند بیت کوین شد.
محمد یکی از جوانانی اســت که به واسطه یک بازی 
اینترنتــی و دریافــت بیــت کوین بــا این نــوع ارز آشــنا 
 شده است. او می گوید سرمایه گذاری در بیت کوین 
گیر شــدن  در اصفهان و در میــان جوانان در حال فرا
 اســت، به گفتــه او بیــن کویــن در برخــی از صرافی ها  
 در تهران قابل نقد شــدن اســت، حتــی آدرس برخی 
از سایت های خرید وفروش بیت کوین را به ما نشان 
می دهد. با وی درباره خطرات استفاده از بیت کوین 
 و اینکه ارزهای دیجیتال مانند بیت کوین مشــکوک 
به نقــل و انتقــال پــول هــای کثیــف ناشــی از قاچاق 
 انســان و مواد مخدر هســتند، گفت وگو می کنم؛ اما 
 بــا تمــام ایــن تفاســیر او همچنــان ســرمایه گــذاری 
در بیت کوین را کم ریسک می داند و آینده ای طلایی 

برای رشد این ارز متصور است.

      سقوط و صعودهای ارزش بیت کوین
ســایت رســمی اتحادیــه طــلا و جواهــر تهــران نیــز 
خ ارزهای مجازی یا  صفحه ای را برای اعلام روزانــه نر
دیجیتال به راه انداخته است. این موضوع را می توان 

ناشی از پرطرفدار شدن این نوع ارزها دانست.
به نظر می رسد دولت باید پیش از اینکه سرمایه های 
مردم از دســت برود و بــا انبوه معترضان مواجه شــود 
در رابطه بــا این نــوع ارزها برای مردم شــفاف ســازی 

کند. 

بیت کویـن ) Bitcoin( یـک نـوآوری اینترنتـی با کارکردهای مشـابه »پول بی پشـتوانه«  اسـت. نوآوری 
بـودن بیت کویـن بـه ایـن معناسـت کـه خالقـان آن توانسـته اند آن را در مـدت کوتاهـی از یـک ایده 
بـه یـک واقعیـت اثرگـذار بـر دنیـای اقتصـاد و مراکز سیاسـت پژوهی مبـدل کنند. زیرا در چندسـال گذشـته 
ارزش بیت کویـن در بازارهـای جهانـی از چنـد صـدم دلار بـه چندهـزار دلار افزایـش یافته اسـت. امـا پـول 
بـودن یـک جایـگاه حقوقـی اسـت و پـول  بـودن بیت کویـن منـوط بـه پذیـرش جایـگاه حقوقـی آن از سـوی 

دولت هاست.



افت شاخص های 
ورشکستگی و مالیات در ایران 

مطالعات وضعیت موجود کسب و کار ایران 
و مقایسه آن با سایر کشورها نشان می دهد 
گواهــی عــدم  کــه در صــورت حــذف »لــزوم ارائــه 
سوءپیشــینه و ایجــاد مرکــز واحــد بــرای انجــام کلیه 
مراحل ثبت شــرکت« امــکان ارتقای حــدود 3۰ رتبه 

فضای کسب و کار ایران وجود دارد.
دهنــده  نـــشان  کــــار  و  کــــسب  فــــضای  شاخــــص  
انجــام  بــرای  هـــرکشور  بــودن  و مناســب  ســهولت 
فعالیت هــای اقتصــادی و تجــاری اســت. فــــرآیند 
کــه بهبــود  ۱۰ مرحلــه اســت  کــــار دارای  و  کــــسب 
کار را بــر اســاس ایــن شــخاص ها  کســب و   محیـــط 

می سنجد.
 آغاز کســب وکار، دریافت مجوز ساخت وساز، هزینه 
ک بــرق، ثبــت دارایی هــا، کســب  دریافــت اشــترا
اعتبارات یا دریافت وام، حمایت از ســرمایه گذاران، 
پرداخــت مالیات، تجــارت کالا در جهان، ســهولت 
اجــرای قراردادهــا، ورشکســتگی و تعطیلــی مراحل 

مختلف کسب و کار هستند.
 ایــن شــاخص ها نــه تنهــا منعکس کننــده فضــای 
کار در اقتصــاد اســت بلکــه بــرای  کســب و  فعلــی 
ســرمایه گذاران خارجــی بــه عنوان شــاخصی مهم و 
تاثیرگــذار برای اقــدام به ســرمایه گذاری به حســاب 
مــی آیــد؛ بنابرایــن چنانچــه هــدف کشــور بهبــود 
وضعیــت ســرمایه گذاری و ارتقــای شــاخص های 
اقــدام  آن   بـــهبود  بــه  نــــسبت  بــــاید  باشــد،   آن 

شود.
طبــق آخریــن گزارش هــای بیــن المللــی کــه اخیــرا 
اعــلام شــد، رتبــه کســب و کار ایــران چهار پلــه نزول 

کرده است. 
به طــور کلــی در زمینه شــاخص محیط کســب و کار 
یــک رتبــه و یــک نمــره تعییــن می شــود. بــر اســاس 
آخریــن اطلاعــات، نمــره ایــران در شــاخص کســب 
و کار ۰,2۶ رشــد داشــته 
بــه   ۵۶,22 از  و  اســــت 
رسیــده ایــــم.   ۵۶,۴8
اما بــه دلیــل اینکــه بقیه 
عـــمل  بـهتـــر  کشورهــــا 
کرده اند رتبه کسب و کار 
ایــران افــت کرده اســت؛ 
اینکــه  بــا وجــود  یعنــی 
نمــره  کســب و کار بالاتــر 
رفـــته، چون یــک رقابت 
جهانــی وجــود دارد و در 
این رقابت بقیه کشورها 
کــــرده اند  عـــمل  بـهتــــر 
 رتبه مــان پایین تــر آمده 

است.
شــاخص  در  همچنیــن 
حــل و فصــل ورشکســتگی رتبه مــان از ۱۵۶ بــه ۱۶۰ 
رسیده است یا در شاخص دریافت اعتبار، رتبه ما از 

۴۵ به ۵۰ رسیده است.
 همچنیــن در شــاخص پرداخــت مالیــات رتبه مان 
از ۱۰۰ بــه ۱۵۰ آمــده اســت بــا وجــود اینکــه نمره مان 
در ایــن شــاخص تغییــری نکــرده اســت. از ســوی 
نمره مــان  فرامــرزی  تجــارت  شــاخص  در  دیگــر 
 تغییری نکرده؛ ولــی رتبه مان از ۱۷۰ به ۱۶۶ رســیده 

است.
اما مطالعــات اخیر از ســوی اتاق بازرگانــی به منظور 
بهبــود محیط کســب و کار ایران نشــان می دهد که 
در صورت حذف لزوم ارائه گواهی عدم سوءپیشینه 
و ایجــاد مرکــز واحــد بــرای انجــام همه مراحــل ثبت 
شرکت،  این امکان وجود دارد که در حدود 2۷ تا 3۰ 

پله این رتبه را بهبود ببخشیم. 
بــا توجه بــه بررســی هایی کــه صــورت گرفتــه زمان، 
هزینه، میزان ســرمایه موردنیاز و فرآینــد انجام کار، 
کــه در راه انــدازی و شــروع  چهــار شــاخصی اســت 
یک کســب و کار حائز اهمیت اســت و توجــه به این 
شاخص ها می تواند شروع یک کسب و کار را تسریع 

بخشد.
فرآینــد شــروع کســب وکار در ایــران حــدود ۱۵ روز 
بــرآورد شــده؛ در حالــی کــه در کشــور نیوزلنــد که در 
این شــاخص پیشــرو اســت، طی نیــم روز و در قالب 
یــک مرحلــه، کل فرآینــد شــروع کســب وکار انجــام 
می شــود. وقت عمــده ایــن فراینــد ۱۵ روزه در ایران 
برای راه اندازی یک کســب و کار بــه دریافت گواهی 

عدم سوءپیشینه مربوط می شود.
گواهی عدم سوءپیشــینه نیز از قبل الزامی نبود و به 
راحتی قابل حــذف اســت. همچنین ایجــاد پنجره 
واحد هم کار چندان ســختی نیست؛  چون در چند 
سازمان دیگر هم انجام شــده و نتایج مثبتی در پی 

داشته است.
آمار و اطلاعات ارائه شده از وضعیت جهانی کسب و 
کار و رتبه بندی کشورها نشان دهنده این امر است 
که با وجود بهبود نسبی نمره کسب و کار ایران، سایر 
کشورها با ســرعت بالایی در حال حل و فصل موانع 
کســب و کار فضای اقتصادی خود هســتند و رقابت 
ســخت و نزدیکی میــان کشــورهای مختلــف وجود 
گر می خواهیم در ســال آینــده در ماه های  دارد؛ لذا ا
پیــش رو وضعیــت مطلوب تــری داشــته باشــیم و 
جایگاه بهتری در میان کشــورهای دنیا در شاخص 
فضای کســب و کار پیدا کنیم، باید هر چه ســریع تر 
دســتگاه ها و نهادهــای مربوطــه موانع پیــش  روی 
فضای کسب و کار ایران را بر طرف کنند و راه را برای 

فعالان اقتصادی باز و هموار کنند.

 تخم مرغ 
کالایی نیســت 
که واردات و 
صادرات آن 

در دنیا مداوم 
باشد؛  چرا که 
کالایی آسیب 
پذیر محسوب 

می شود

طبق آخرین 
گزارش های 
بین المللی که 
اخیرا اعلام 

شد، رتبه کسب 
و کار ایران چهار 

پله نزول کرده
 است

گفت و گو

غ  قیمت هر شانه تخم مر
کثر ۱۲5۰۰ تومان است حدا

کثر  معاون  وزیر جهادکشاورزی، گفت: حدا
غ ۱2هزار و ۵۰۰  قیمت هر شانه تخم مر

تومان است. 
غ  کبر مهرفرد در مورد وضعیت بازار تخم مر علی ا
گفت وگویی با پایگاه اطلاع رسانی دولت انجام داده 

که از نظرتان می گذرد:

غ ، آیــا قیمت ها کاهش  با واردات تخم مر
پیدا می کند؟

ازآنجایی که واردات برنامه ریزی شده است و شروع 
که ما پیش بینی  گــر به همان شکل  هم شده؛  ا
کردیم، کـار واردات انجام شود، قیمت کاهش پیدا 
غ  که می دانید تخم مر کــرد. همان طور  خواهــد 
که واردات و صادرات آن در دنیا  کالایی نیســت 
مداوم باشد؛  چرا که کالایی آسیب پذیر محسوب 
گر طبق برنامه ای که پیش بینی  می شود؛ بنابراین ا
کردیم واردات صورت بگیرد، قیمت ها قطعا کاهش 
می یابد و بازار به سمت قیمت تعادلی پیش خواهد 

رفت.

در حــال حاضــر بیشــینه قیمت هر شــانه 
کثــر چــه  غ چقــدر اســت و مــردم حدا تخــم مــر

مبلغی را باید پرداخت کنند؟
غ  در حال حاضر در خصوص قیمت هرشانه تخم مر
در مغازه ها اطلاع دقیقی در دست نیست. در بحث 
غ را  خرده فروشی ممکن است مغازه داری، تخم مر
با قیمت بالایی بفروشد و فروشگاهی دیگر، جانب 
خ نامه اصناف  انصاف را رعایت کند. این امر به نر
بر می گردد که در جریان قیمت گذاری ها هستند. 
کارگروه تنظیم  که بنا بر تصویب  منتهی آن چیزی 
بازار در میادین عرضه می شود اجازه فروش و عرضه 
غ بسته بندی شده ، بیشتر از ۱2۵۰۰ تومان  تخم مر

پانصد  و  هزار  )دوازده 
تومان( را نمی دهد.

آنفلوآنــزا بــرای 
غ در  قیمت تخــم مــر
بســیاری از کشــورها 
مـشکلاتــــی ایــــجاد 
کــرده اســت و فقــط 
آن  درگــیـــــر  ایــــران 
کـــــوتاه  نیســت؛ در 
روشــی  چــه  مــدت 
می تواند برای مقابله 
با این مشــکل ، موثر 

باشد؟
بــلــه، در حــال حــاضـــر 
بسیاری از کشورها درگیر 

این بیماری برای صنعت طیور خود هستند. پیش 
بر مصرف خودمان  افزایش قیمت ها، علاوه  از 
غ را در دستور کار داشتیم؛ منتهی  صادرات تخم مر
بینی؛  قابل پیش  غیر  آنفلوآنزا حادثه ای است 
مثل آفت های خاص ، زدن سموم و سرما یا موارد 
خ می دهد  دیگری که برای محصولات کشاورزی ر
با این حال، شیوع آنفلوآنزا ازطریق پرندگان مهاجر 
غ های  است که متاسفانه ابتدا به سراغ پرندگان و مر
روستایی رفته و سپس حتی با وجود تلاش ها و 
نظارت های مربوطه، بخش صنعتی آلوده شده 

است.
البته جدای از آنفلوآنزا چندین اتفاق به موازات 
غ های  هم پیش می رود؛ یکی اینکه اتحادیه مر
تخم گذار تعهدکرده اند عرضه مستقیم به همین 
توزیع  گفته شد در میادین و شبکه  که  قیمتی 
صورت بگیرد. دوم اینکه اجازه واردات داده شده 
کثر فعلا تاپایان فروردین ماه این امر کنترل  که حدا
می شود و مطلب دیگر اینکه برنامه ها در خصوص 
موضوع مبارزه با بیماری های طیور گسترش پیدا 
ک، جوجه ریزی  می کند و همچنین در مناطق پا
جدیدی صورت می گیرد. با این چهار ، پنج اقدامی 
که اتحادیه به صورت مستقل انجام می دهد، قطعا 
قیمت ها کاهش می یابد. البته دقت شده است که 

ک، انجام شود. واردات نیز از لیست کشورهای پا

وزارت جهاد کشاورزی چه برنامه ای برای 
غ دارد ؟ حمایت از تولیدکنندگان تخم مر

برنامه وزارت جهادکشاورزی ، پرداخت خسارات 
غ های معدوم شده به خاطرآنفلوآنزا به صاحبان  مر
مرغداری ها در سراسر کشور است که در کوتاه ترین 
و سریــع ترین زمان ممکن، انجام خواهد شد. 
کمک های سازنده ای را به  دولت خــوشبختانه 
این بخش داشــته است و همچنان این کمک ها 
از طرق مختلف ادامــه دارد. همچنین برای تجهیز 
کردن و افزایش عمر مــاندگاری طیور در نظر گرفته ایم 
که  غ مثل سابق به میزانی عرضه شود  که تخم مر

شرایط به حالت طبیعی برگردد.
همان طور که سال گذشته ۵۰هزارتن صادر کردیم و 
غ داشــتیم،  سال ۹۴ نیز، ۱۰۰هزارتن صادرات تخم مر
کــنار حــمایت  این برنامه را ادامه خواهیم داد تا در 
کنترل و  کننده و تولیدکننده، بــا  توأمان از مصرف 
فعالیت دستگاه های نظارتی جلوی سواستفاده 
دلالان گرفته شود. برنامه ریزی ها بر این منوال است 
تا دراین شرایط و مشکلات پیش آمده، دلالان از بازار 
ج شوند تا نه مصرف کننده متضرر شود و نه تولید   خار

کننده.

سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳
یکشنبه

۱۷ دی ۱۳96

اخذ پروانه کسب ،اولین گام راه اندازی کافی شاپ
ح کرد: رئیس اتحادیه آبمیوه،بستنی و کافی شاپ داران اصفهان مطر

روی خوش اتحادیه صنایع دستی به استارت آپ خوش

اتحادیه صنایع دستی اصفهان؛  پیشرو در کسب وکار آنلاین
واحــد تـــحقیق و توســعه بــه دســتور رئیــس 
کمیســیون نظــارت اســتان اصفهــان ورئیــس 
ســازمان صنعت، معدن و تجــارت اســتان اصفهان برای 
حمایت و حفاظت از اقتصــاد خرد اســتان اصفهان برای 
اولین بار در اتاق اصناف مرکز استان اصفهان تشکیل شد.
یکی از مهم ترین ماموریت های این واحد آسیب شناسی 
کسب وکارهای خرد و ارائه راهکارهایی برای به روز شدن 

اصناف بود.
کســب وکارهــای آنـــلاین بــه عرصــه  باتوجــه بــه ورود 
رقابت های اقتصادی وجود چنین واحـدی برای حفظ، 

توسعه وارتقای اصناف ضروری به نظر مـی رسید. 
اتحادیه صنایع دستی اصفهان از جمله اولین نهادی بود 
که پس از تشکیل واحد تحقیق و توسعه اتاق اصناف مرکز 
استان اصفهان به استارت آپ  ها روی خوش نشان داد.

این اتحادیه جز پیشگامان حوزه کسب 
وکارهای آنلاین در اتاق اصناف محـسوب 
مــی شــود. پــس از انعقــاد تفاهم نامــه و 
قــرارداد فــی مابیــن اولیــن پــارک کســب 
وکارهــای نوین در کشــور و ایــن اتحادیه 
باب همــکاری هــای جدیــد نیز گشــوده 

شد.
رئیس اتحادیــه صنایع دســتی اصفهان 

درحضور معاون صنایع دستی اصفهان، جمعی از هیئت 
رئیسه اتحادیه صنایع دستی و نمایندگانی از پارک کسب 
و کارهــای نویــن اظهار کــرد: خوشــبختانه طی جلســات 
متعدد انتظــارات و نگرانی هــای اتحادیه بــا مدیران مرکز 
خدمات ویژه شــهروندی در میان گذاشــته و بســیاری از 

مسائل برطرف شده است.

عبــاس شــیردلی ادامــه داد: با اســتفاده 
از زیرســاخت هایی که این اســتارت آپ 
در اختیــار تولیدکنندگان قــرار می دهد، 
امکان فروش آنلاین ۴۰ هزار اثر هنری در 

روز وجود دارد.
وی با اشاره به تدوین آیین نامه اجرایی 
این تفاهم نامه گفت: برای شفاف شدن 
فضــای کار، دغدغه های فنــی اتحادیه، 
هنرمنــدان و فروشــندگان و همچنیــن مشــتریان لحــاظ 

شده است.
رئیس اتحادیه صنایع دســتی اصفهان،  گفت: به زودی 
برای رونمایــی از مجله آنلایــن صنایع دســتی اصفهان و 
همچنیــن  اســتارت آپ صنایــع دســتی،  میزبــان معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان میــراث فرهنگی، صنایع 

دستی و گردشگری کشور خواهیم بود.
شــیردل  خاطرنشــان کرد: خوشــبختانه جایگاه اتحادیه 
صنایع دستی در میان ســایر اتحادیه های کشور جایگاه 
بالایی اســت و در تصمیم ســازی و تصمیم گیــری در این 

حوزه مشارکت داده می شود.

 پیش به سوی حراجی های آنلاین صنایع دستی 
رئیــس اتحادیــه صنایع دســتی اصفهــان با اشــاره به خلأ 
برگزاری حراجی های بزرگ در اصفهان اظهار کرد: درصدد 
بودیم که امتیاز برگزاری یک حراجی جهانی را  از شــورای 
جهانــی صنایــع دســتی اخــذ کنیم تــا امــکان بــه نمایش 

درآمدن آثار فاخر هنرمندانمان مهیا شود.
شــیردلی ادامه داد: به زودی با کمک استارت آپ خوش 

زمینه برگزاری یک حراجی آنلاین مهیا خواهد شد. 

رئیس اتحادیه وانت و پیک موتوری اصفهان: 

پیک موتوری ها صاحب استارت آپ می شوند
سازمان ملی استاندارد اعلام کرد:

تولید ۲5 خودروی غیراستاندارد متوقف شد
رئیس اتحادیه وانت و پیک موتوری اصفهان  
از همکاری این اتحادیه با دانشگاه برای ارائه 
خــــبر  مــــجازی  فــــضای  در  آنــــلاین   خدمــات 

داد.
شاه سیاه با اشاره به تغییرات کسب وکار و نوع سرویس 
دهــی بــه مــردم در شــبکه هــای مجــازی اظهــار کــرد: 
فعالیت اســتارت آپ هــا در زمینه حمل و نقــل  در حال 
حاضر از ســایر مشاغل  پیشــی گرفته و فعالیت استارت 
 آپ هــا در حــوزه حمــل و نقــل بیــش از ســایر مشــاغل 
اســت.وی بــا بیــان اینکــه  فعالیــت کســب وکارهــای 
آنلایــن، کســب وکار اقتصــادی اعضــا تحــت پوشــش 
ایــن اتحادیــه را تحــت تاثیر قــرار داده اســت، افــزود: در 

کــردن واحدهــای  ایــن راســتا و بــرای همــگام و آشــنا 
تحــت پوشــش ایــن اتحادیه بــا  تکنولــوژی هــای نوین 
 رایزنــی  بــا چندیــن شــرکت در ایــن زمینــه آغــاز شــده 
اســت.وی بــا اشــاره بــه بررســی و تحقیقــات گســترده 
این اتحادیه بــرای ورود بــه ارائه خدمات آنلایــن در زیر 
مجموعه این اتحادیه ادامه داد: در نهایت با همکاری 
دانشــگاه در حــال نوشــتن یــک نــرم افــزار بــرای ارائــه 
 خدمات بــه صورت آنلاین بــه مردم و کاهــش هزینه ها 
مـــوتوری  پــــیک  و  وانــت  اتـــحادیه  هستیم.رئیـــس 
آغــاز  در  احـتــــمالا  کــــرد:  نــــشان  خـاطـــر  اصفــــهان 
خــــواهد  بـــرداری  بـــهره  بــه  افــزار  نــرم  ایــن   ســال۹۷ 

رسید.

در حالــی ســازمان ملــی اســتاندارد، از توقــف 
تولید 2۵خودروی غیراستاندارد خبر داده که 
برخی خودروسازان می گویند سازمان استاندارد اشتباه 

کرده و خودروهای اعلامی استاندارد هستند. 
به گــزارش  مهــر، پیمــان پیرایــش، مدیــرکل نظــارت بر 
اجرای استاندارد صنایع فلزی سازمان ملی استاندارد، 
اســامی 2۵ مــدل خــودروی تولیــد داخلی کــه از حیث 
استاندارد وضعیت مناسبی ندارند را اعلام کرده است. 
بر اســاس اعلام وی، بــا اجرای فــاز اول اســتانداردهای 
جدیــد اجبــاری خــودرو از اول دی مــاه ۱3۹۶، تولیــد و 
واردات برخــی از خودروهــای غیــر اســتاندارد از جملــه 
خودروهــای MVM 3۱۵ ســدان، MVM ۵۵۰، تیگــو 

۵، ســایپا ۱3۱ و ســایپا ۱32 دوگانــه ســوز، ســایپا ۱۴۱ 
بنزینی و دوگانه ســوز، آریو ۱۵۰۰ ســی ســی، پژو پارس با 
موتور XUM ، وانــت تک کابیــن و دو کابین مــزدا و کارا 
۱۷۰۰)بنزینــی و دوگانه ســوز(، آســاB ۵۰F  ، لیفان ۶2۰، 
لیفــان X۵۰، لیفــان  X۶۰، جــک J۵، هیونــدای i۱۰ و 
برخــی از خودروهــای ســنگین جــاده ای از دســتور کار 

ج شده است. خودروسازان خار
او بــه ایــن نکتــه هــم اشــاره کــرده کــه بــا شــروع اجرای 
استانداردهای جدید تایید نوع خودرو، تولید تعدادی 
از خودروهایی که نتوانســتند الزامات اســتانداردهای 
اجباری مربوطه را رعایت کنند خاتمه یافت و از این پس 

شاهد تولید این خودروها نخواهیم بود. 

۲9

اخبار                           اصنافتحلیل                       اصناف

           اولین گام، کسب مجوزهای قانونی 
کافی شاپ داران  رئیس اتــحادیه آبمیوه، بستنی و 
اصفهان در  رابطه با آغاز فعالیت  افراد تحت پوشش 
این صنف اظهار کرد: یکی از مهم ترین موضوعاتی که 
هر فرد برای آغاز یک کار باید در نظر گیرد، بحث مطالعه 

قانون های مرتبط برای راه اندازی آن شغل است.
گاهی به قانون باعث شده که  رنجبر ادامه داد: عدم آ
برخی از افراد وارد عرصه شده وسپس با اخطارهای 
مواجه  خود  فــعالیت  ادامــه  عــدم  بـــرای   قانونــی 

شده اند.
که قرار اســت در زمینه های  کسانی  وی افزود  ما به 
کنند پیشنهاد  کافی شاپ فعالیت  بستنی، آبمیوه و 

می کنیم قبل از هرکار به اتحادیه مراجعه کرده و از شرایط 
قانونی ایجاد این مشاغل مطلع شوند.

کافی شاپ داران  رئیس اتحادیه آبمیوه، بستنی و 
بحث  در  مشکل  این  کرد:  خــاطرنــشان  اصفهــان، 

کافی شاپ های ما بسیار پررنگ تر است.
رنجبر ادامه داد:  متاسفانه بعضا فرد بدون اطلاع از اینکه 
شرایط ایجاد این شغل در یک مکان وجود دارد یا خیر 
اقدام به هزینه های میلیونی برای دکوراسیون و تجهیز 
کسب  کرده و سپس برای دریافت پروانه  یک واحد 

اقدام می کند.
وی خاطرنشان کرد: زمانی که مراجع قانونی ممنوعیت 
فعالیت در این واحد را به فرد متذکر می شوند، واقعا 

ضربه اقتصادی سختی به بنیان آن خانواده می خورد و 
از دست اتحادیه نیز کاری ساخته نیست.

رنجبر خاطرنشان کرد: در بحث کافی شاپ ما نیازمند 
کن هستیم و  تایید استعلام از ادارات بهداشت و اما
بدون این تاییدیه ها آغاز به کار و فعالیت یک کافی شاپ 

ممکن نیست.

      خرید و فروش پروانه ممنوع است
آن  به  مکررا  ما  که  مشکلاتی  از  دیگر  یکی 
برخورد کرده ایم بحث خرید و فروش پروانه 
که  است  شده  دیده  بعضا  است،  کسب 
کسب وکار در  متصـدی مدعی خرید امتیاز 
یک مــحل شده است، این موضوع در حالی 
گذاری به غیر  است کــه پروانه کسب قابلیت وا
را ندارد  و پـروانه کسب تنها برای یک مکان 
که در پروانه کسب ذکر می شود صادر شده 
و امکان خرید وفروش و جابه جایی و اجاره 

آن وجود ندارد.
گر فرد یا صنفی پروانه کسب  وی تصریح کرد: ا
خود را به غیر اجاره دهد،  اتحادیه از اختیارات 

قانونی خود استفاده کرده و پروانه کسب را باطل 
می کند.

رئیس اتحادیه آبمیوه، بستنی وکافی شاپ داران 
اصفهان می گوید: متاسفانه برخی از سودجویان از 

جهل به قانون افراد استفاده می کنند .
وی در پاسخ به اینکه فرآیند  صدور پروانه کسب در 
اتحادیه شما چند روز به طول می انجامد، اظهار 
کرد: بر اساس قانون هر دستگاه باید ظرف مدت ۱۵ 
روز پاسخ استعلامات را بدهد ، پس از دریافت پاسخ 

استعلامات پروانه کسب به سرعت صادر می شود.
وی ادامه داد: حساسیت دستگاه های متولی بر 
سلامت  مردم باعث شده که کمیسیون نظارت زمان 
بیشتری برای نظارت به برخی از دستگاه ها همچون 

بهداشت برای پاسخ استعلامات بدهد.
۱۵رسته  اتحادیه  این  کـــرد:  رنــجبر خــاطرنشان 
تخصــصی دارد، از میــان این ۱۵ رسته شغلی تنها 
کن احتیاج  رسته کــافی شاپ است که به تاییدیه اما

دارد.

         بستنی های ذغالی 
رئیس اتحادیه آبمیوه، بستنی و کافی شاپ داران 
اصفهان در رابطه با محصولات جدید ارائه شده به 
مردم اظهار کرد: واحدهای ما نوآوری های زیادی 
داشته اند؛ مانند ساخت آبمیوه های ترکیبی و امثال 

این اقدامات.
وی ادامـــه داد: اما برخی از نــوآوری هــا را ما برای 

سلامت مردم مضر می دانیم.
رنجبر با بیان اینکه برخی از بستنی ذغالی های 
موجود در بازار از ترکیبات تایید نشده ای برای 
گــفت: امیدواریم با  کــنند،  تولیدات استفاده می 
ورود اداره بهداشت جلوبــرخی تخلفات 

این چنینی گرفته شود.
رئیس اتحادیه آبمیوه، بستنی و کافی شاپ 
واحدهای  افتــتاح  کرد:  اظهار  اصفهان 
زنــجیره ای بستنی های ایتالیایی و ... 

باعث برهم زدن نظم بازار شده است.
وی ادامــه داد: قیمت ارائه شده توسط 
این واحـــدها بسیار بالاتر از میزان تعیین 
شده برای بــستنی و ... است و با توجه به 
اینکه ۷۰ درصد مواد اولیه بستنی را شیر 
تشکیل می دهد،  نباید شاهد این افزایش 
قیمت غیر قابل توجیه باشیم. وی ابراز 
کرد با حــمایت دستگاه های  امیدواری 
ذی ربط مشکلات ایــن اتــحادیه به حداقل 

برسد.

صـرف بسـتنی، آبمیـوه و کافـه گـردی یکـی از سـرگرمی هـای مـورد علاقـه جوانـان اسـت. این 

فاطمه 
نوری

تمایـل باعـث شـده که بسـیاری از جوانـان به فکـر راه اندازی واحدهای کافی شـاپ یا شـربت 
سـرا باشـند. کارهـای لوکـس و مـورد علاقـه جوانـان البتـه نیازمنـد اخـذ مجوزهـای قانونی و 

همچنین کسب گواهینامه های فنی است. 
ضمـن اینکـه ایـن دومقولـه ضامـن موفقیـت فردنخواهـد بـود و مسـائلی مانند گزینـش مکان 
مناسـب، بـه کارگیـری افـراد متخصـص و همچنین مهارت آموزی شـخصی نقش به سـزایی در 

موفقیت فـرد دارد.

 واحدهای ما 
نوآوری های 

 زیادی 
داشته اند؛ 

مانند ساخت 
آبمیوه های 
ترکیبی و 
امثال این 
اقدامات



بر اساس آمار 
گمرک در آبان 

ماه سال جاری، 
۲۰۹۶ دستگاه 
گوشی تلفن 
همراه آیفون 

ایکس به ایران 
وارد شده 

است

سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳
یکشنبه

۱۷ دی ۱۳96
گزارش

شاغلانی که کم تر کار می کنند 

طــی ۱2 ســال گذشــته 3,۱ ســاعت از میــزان 
ساعات کاری شاغلان در طول هفته کم شده 

است.
 گزارش ها درباره روند تغییر ســاعات کاری در سال های 
گذشته نشان می دهد مشابه جمعیت شاغل، ساعات 
کاری نیز طی سال های اخیر افزایش نیافته است. آمارها 
نشــان می دهد که میانگین ســاعات کاری افراد از سال 
۱3۹2 شیب نزولی به خود گرفته است؛ این در شرایطی 
اســت که اقتصــاد کشــور ســمت و ســوی اشــتغال زایی 

داشته است.
گرچه بــا ایــن آمارها، همچنــان افــراد در زمره شــاغلان  ا
که نحوه محاســبه نرخ بیکاری در کشــور  قرار دارند؛ چرا
براساس یک ساعت کار در هفته است. سید نعمت الله 
میرفلاح نصیری، رئیس مرکــز آمار و اطلاعــات راهبردی 
وزارت کار شــهریورماه امســال در تشــریح دلایل تعریف 
فرد شــاغل با معیــار »یــک ســاعت کار«در هفتــه عنوان 
کرد: »تعداد این گروه از شاغلان بسیار ناچیز است و تاثیر 

چندانی بر نرخ اشتغال و بیکاری ندارد.«
گــزارش وی، »طبــق اســتاندارد ســازمان  براســاس 
بین المللــی کار)ILO( تمام افراد ۱۰ ســاله و بیشــتر که در 
زمان مرجع حداقل یک ساعت کار کرده باشند، شاغل 
محسوب می شوند.« در ایران نیز تعداد شاغلان با همین 
معیار ســنجش می شــود. در ایــن مدت افــراد مختلفی 
نســبت به این تعریف عکس العمل نشــان داده و محل 
مناقشه موافقان و مخالفان بسیاری شده است. اما لین 
ویلیامز، رئیس سابق اتحادیه کارگران متحد فولاد آمریکا 
کنون بایــد به ســاعت های کمتر  معتقد اســت که »مــا ا
کار بیندیشــیم تا کارگران به نوعــی در افزایــش بهره وری 

شریک شوند.«
براساس اســتانداردهای بین المللی، مطلوبیت میزان 
گرچه این  انجام کار، حدود ۴۰ ســاعت در هفته است؛ ا
میزان برای انواع فعالیت ها نمی تواند مطلوبیت داشته 
باشد و کارفرمایان باید مدت زمان کار کارکنان را تنظیم 
کنند که در این خصوص باید سلامت، ایمنی و مسئولیت 
خانوادگی شاغلان مد نظر قرار گیرد؛ به طوری که بعضی 
از کشورها 3۰ تا ۴۴ ســاعت کار در هفته را اشتغال کامل 

می دانند.
با این تفاسیر، گزارش ها درباره روند تغییر ساعات کاری 
در ســال های گذشته نشــان می دهد مشــابه جمعیت 
شــاغل، ســاعات کاری نیز طی ســال های اخیر افزایش 

نیافته است.
طبق محاســبات مرکز پژوهش های مجلس، متوســط 
ســاعات کاری هــر فــرد در هفتــه در ســال های ۱38۴ تــا  
۱3۹۵ تقریبا روندی نزولی داشته و بیشترین مقدار طی 
این سال ها مربوط به سال ۱38۴ برابر با ۴۹.۴ ساعت و 
کمترین مقدار مربوط به سال ۱3۹۵ برابر با ۴۶.۱ ساعت 
اســت. به عبارتــی، به طور متوســط طــی ۱2 ســال مورد 
بررســی 3.۱ ســاعت از میزان ســاعات کاری شــاغلان در 
طول هفته کم شده است. همچنین متوسط ساعات 
کاری در میان مردان شــهری بیشــتر از مردان روستایی 
اســت؛ درحالی که در مورد زنان، روســتایی ها میانگین 

ساعات کاری بیشتری نسبت به شهری ها دارند.
بر ایــن اســاس، گزارش ها نشــان می دهد کــه میانگین 
ساعات کاری هر فرد در طول هفته در سال ۱38۴ حدود 
۴۹.۴ ســاعت، در ســال ۱38۵ حدود ۴8.8 ســاعت، در 
ســال ۱38۶ حــدود ۴۹.۱ ســاعت و ۱38۷ حــدود ۴8.۵ 

ساعت است.
از سوی دیگر، بنا به آمارها میانگین ساعات کاری هر فرد 
در طول هفتــه در ســال ۱388 حدود ۴۷.۴ ســاعت، در 
سال ۱38۹ حدود ۴۷ ساعت، در سال ۱3۹۰ حدود ۴۷.۵ 

ساعت و در سال ۱3۹۱ حدود ۴۷.۴ ساعت بوده است.
بنا به این گزارش، میانگین ساعات کاری هر فرد در سال 
۱3۹2 حدود ۴۷.8 ساعت، در سال ۱3۹3 حدود ۴۷.2 
ســاعت، در ســال ۱3۹۴ حدود ۴۶.8 ســاعت و در ســال 

۱3۹۵ حدود ۴۶.۱ ساعت بوده است.

بازار تلفن  همراه در محاصره 

رجیستری؛ منتظر ارزانی نباشید 

اجرای طرح رجیستری برای برند اپل کمتر از 
یک  ماه است که اجرایی شــده است و در این 
مــدت انــدک شــاهد رشــد قیمــت انــواع گوشــی  هــای 
هوشمند ساخت این شــرکت بودیم.  البته این افزایش 
قیمت تنها به انواع مدل  های آیفون ختم نشد و بیشتر 
گوشــی  های موجــود در بــازار کــم  وبیش با رشــد قیمت 
دست  و پنجه نرم کردند. گرچه به گفته وزیر ارتباطات و 
فناوری، رشــد قیمت در بازار مقطعی بوده و تدابیر لازم 
برای کنترل قیمت  ها اندیشــیده شده اســت و حتی در 
آینده نه چندان دور شاهد افت قیمت انواع گوشی  تلفن  
همراه در بازار خواهیم بود.اما رئیس اتحادیه صنف رایانه 
تهران نظر دیگری درباره قیمت  ها دارد و معتقد است که 
گوشی  های تلفن  همراه به این راحتی  ها ارزانی را تجربه 

نخواهد کرد.
سید مهدی میرمهدی به اقتصادآنلاین گفت: متاسفانه 
برخی طرح  ها بدون نظر کارشناسان و اهل فن اجرایی 
می شود و مردم باید تاوان این تصمیمات غیرکارشناسان 

را متحمل شوند.
وی افزود : از ابتدای صحبت  های اجرایی شــدن طرح 
رجیستری ، قیمت  های تلفن  همراه 2۰ درصد افزایش 
پیدا کرده است که فکر می کنم این عدد برای محصولات 

اپل 3۵ درصد باشد.
به گفته میرمهــدی برای مبــارزه با قاچاق تلفــن  همراه 
راه  های بهتــری نیز وجود داشــت کــه یکی از ایــن راه  ها 
آزاد گذاشتن واردکنندگان بود و نباید به بهانه بالا بردن 
کیفیت خدمات پــس  از فروش، تنها به چند شــرکت به 

طور انحصاری مجوز واردات ارائه شود .
رئیس اتحادیه صنــف رایانه تهران اظهار کــرد : از اجرای 
طــرح رجیســتری افــراد ســودجوی زیــادی ســود  های 
کلانی کرده  اند و در طرف دیگر مردم مجبور به پرداخت 
هزینه اضافی هستند.وی با بیان اینکه رجیستری نباید 
مقطعی و با فاصله برای برند  ها اجرایی شود، گفت : این 

وضعیت فضا را برای سودجویان مهیا کرده است.

رشد ۱۰۰۰ درصدی واردات 
قانونی اپل با رجیستری

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاثیرات 
ح آمار تشریح  اجرای رجیستری را با شر

کرد.
گزارش ایسنا، محمدجواد آذری جهرمی در  به 
گرام خود با انتشار آمار واردات گوشی  صفحه اینستا
تلفن همراه بر اساس مجوزهای ترخیص صادرشده 
در سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، 
ح ثبت  نوشت: تاثیرات اجرای رجیستری یا طر

ح آمار گزارش شده است. گوشی تلفن همراه به شر
کید بر رشد واردات انواع گوشی از مبادی  وی  با تا
کرد: واردات انواع گوشی از مبادی  رسمی اظهار 
مجاز رشد چهارصد درصدی و گوشی های ساخت 
شرکت اپل به صورت خاص رشد هزار درصدی را 

نشان می دهد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پایان خاطرنشان 
ح  کرد: به نمایندگی از همه دست اندرکاران اجرای طر
در دولت به ویژه وزارتخانه های صمت، اقتصاد، 
کالا و ارز، از همه  اطلاعات و ستاد مبارزه با قاچاق 
کشورمان در همراهی برای مقابله با  مردم بزرگوار 

پدیده ناپسند و خسارت آور قاچاق، تشکر می کنم.
گوشی تلفن همراه در   پروژه رجیستری یا ثبت 
که مدت ها به عنوان راهی برای جلوگیری  حالی 
از قاچاق عنوان شده بود، در نهایت از مهر ماه بار 
دیگر با پایش سیستم شبکه تلفن های همراه کلید 
ح نیز با اعمال سیاست برای  خورد. فاز دوم این طر
گوشی های شرکت اپل آغاز شده و در ادامه  این طرح 
سایر برندهای گوشی برای اعمال سیاست توسط 

رگولاتوری اعلام شدند.
گمرک نیمه آذرماه امسال آماری اعلام کرده بود که 
بر اساس آن واردات انواع گوشی های تلفن همراه 
در مقایـسه با مدت مشابه سال قبل دو برابر شده 

است.
بر این اساس از ابتدای سال جاری نزدیک به یک 
گوشی تلفن  ۷۴2 هزار دستگاه انواع  میلیون و 
کشور شده است  وارد  گمرکات  از طریق  همراه 
گوشی تلفن همراه وارداتی  که ارزش این تعداد 
بوده  دلار  هزار   ۴۰۰ و  میــلیون   23۵ میزان   به 

است.
گذشته تعداد 38۰ هزار  همچنین در یک ماهه 
دستگاه انواع گوشی تلفن همراه با ثبت IMEI در 
سامانه جامع گمرکی و پنجره واحد تجارت فرامرزی 
گوشی  کشور شد و ارزش این تعداد  گمرک وارد 

وارداتـــی  هــمراه   تلفن 
۵۰ میلیون دلار بود.

گــوشی هــای  اطلاعــات 
تلفن همراه وارداتی در 
کشور در  زمان ورود به 
گمرکی  جامع  سامانه 
تجارت  واحد  پنجره  و 
ایـــن  و  ثبــت  فرامــرزی 
خــدمت  در  اطــلاعــات 
ح رجیستری  اجرای طر

قرار می گیرد.
همچنین بر اساس آمار 
گمرک در آبان ماه سال 
دستگاه   2۰۹۶ جاری، 
گوشی تلفن همراه آیفون 
ایکس به ایران وارد شده 

است.
اطلاعات این تعداد گوشی تلفن همراه آیفون ایکس 
با جزئیات کامل در سامانه جامع گمرکی و پنجره 
واحد تجارت فرامرزی وارد و شناسه بین المللی یا 
گمرک ثبت  اصطلاحا IMEI آنها در سامانه های 

شده است.
گوشی بر اساس اطلاعات ثبت  ارزش این تعداد 
به  مجموع  در  گمرکی  جامع  سامانــه  در  شده 
میزان دو میلیون و 2۹۰ هزار دلار می رسد. مجموع 
ایکس  آیفون  همراه  تلفن  گوشــی های  واردات 
که  در سال جــاری صرفا 2۰۹۶ دستگاهی است 
 در آبان مــاه وارد ایران شده و همچنان ادامه 

دارد.
HS( و  کالایی ) بر اساس طبقه بندی بین المللی 
جداول پیوست کتاب مقررات صادرات و واردات 
کشورمان، تعرفه گمرکی ترخیص گوشی موبایل در 

ردیف تعرفه ای 8۵۱۷۱2۱۰ قرار دارد.
خ ارز برای محاسبه حقوق ورودی انواع گوشی  نر
تلفن همراه بر مبنای نرخی است که بانک مرکزی 

هر هفته به گمرک اعلام می کند.

   راهکارهای مقابله با ســوء اســتفاده گران بازار 
ح شد مطر

با  مـقــابله  راهــکارهــای  به  بازار  تنظــیم  ستاد 
سوءاستفاده گران که به بهانه های مختلف قصد 
افزایش قیمت  و اخلال در بازار را دارند، پرداخت و 

تصمیماتی در این مورد اتخاذ شد.
اسحاق جهانگیری در جلسه ستاد تنظیم بازار، بر 
ضرورت نظارت بر بازار و رصد قیمت ها به صورت 
کید کرد و گفت: باید کنترل مستمری بر  مستمر تا
بازار وجود داشته باشد و همواره کالاهای اساسی و 
اقلام اصلی مورد نیاز مردم در دسترس آحاد جامعه 

قرار گیرد.
در این جلسه که وزرای راه و شهرسازی، اطلاعات،  
امور اقتــصادی و دارایی، جهاد کشاورزی، رئیس 
کل بانک  کشور، رئیس  سازمان برنــامه و بودجه 
مرکزی، مــشاور اقتصادی رئیس جمهور، رئیس 
سازمان تــعزیرات حکومتی و رئیس اتاق بازرگانی 
ایران نیز حضور داشتند، وزیر صنعت، معدن و 
کارگروه تنظیم بازار و  گزارشی از جلسات  تجارت 
آخرین وضعیت قیمت ها ارائه کرد و از نظارت دقیق 

بر بازار خبر داد.
در این جلسه همچنین در مورد راهکارهای مقابله 
با سوء استفاده گران که به بهانه های مختلف قصد 
افزایش قیمت ها و اخلال در بازار را دارند، بحث و 

تبادل نظر شد و تصمیماتی نیز اتخاذ شد.  

خبر                         اصناف تحلیل                        اصناف

رئیس کمیسیون آموزش فرش ماشینی اصفهان:
آموزش؛  رکن اصلی تحول در کسب وکارهای صنفی

رئیس کمیسیون آموزش فرش ماشینی، موکت 
و دکوراسیون اصفهان، گفت: آموزش رکن اصلی 

تحول در کسب وکارهای صنفی به شمار می آید.
حمیداســماعیلی کجانــی در گفت وگــو با اصفهــان زیبا 
اظهار کرد: با توجه به تغییرات روزافزون طرح ها و مدل ها 
و تنوع سلایق مشاغل مرتبط با اتحادیه،  آموزش یک رکن 

اساسی برای ماندن  بازار است.
گر فعالین بازار نتوانند متناسب با نیاز روز و  وی ادامه داد: ا
سلایق مشتری کارهای خود را ارائه دهند، قطعا از گردونه 

رقابت خارج خواهند شد.
وی تصریــح کرد: آمــوزش هــای مرتبط بــا اتحادیه فرش 
ماشینی، موکت و دکوراسیون اصفهان بسیار تخصصی 

اســت؛  لذا افراد دارای پروانــه باید علاوه بــر آموزش های 
عمومی پیش بینی شــده در اتاق اصناف، آموزش های 

تخصصی نیز ببینند.
اسماعیلی ادامه داد: بر اســاس برنامه ریزی های انجام 
شده، دوره های آموزشی تخصصی برای اعضا پیش بینی 
شده اســت که با تصویب هیئت رئیســه اجرایی خواهد 

شد.
رئیس کمیسیون آموزش اتحادیه فرش ماشینی، موکت 
و ترئینات داخلی اصفهان همچنین به فعالیت بســیج 
اتحادیه فرش ماشــینی اشــاره و اظهــار کرد: بســیج این 
اتحادیه در بحث کمک به زلزله زدگان  بسیار فعال عمل 

کرد و کمک های این دوستان همچنان ادامه دارد.    

۳۰

ح کرد:  رئیس کمیسیون آموزش اتحادیه خرازی مطر

برگزاری کارگاه های دانش و تجربه 
رئیس کمیســیون آموزش و پژوهــش اتحادیه 
گفــت: فعالیــت  خــرازی و تریکــو اصفهــان، 
کمیســیون هــای آمــوزش در دو دوره پیــش بــه صورت 
سوری بوده؛  اما به تدریج فعالیت ها بیشتر و تخصصی 

شده است.
 محمــد مهــدی صدرهاشــمی ادامــه داد: فعالیت این 
کمیســیون از دوره قبــل و بــا حضــور نیروهــای جــوان 
تحصیلکرده و با انگیزه عملا بعد از 2۵ سال گذشته وارد 

فاز جدیدی شد.
وی تصریح کرد: راه ناتمام کمیسیون آموزش و پژوهش 
در دور جدیــد فعالیــت اتحادیــه  و بــا تغییــر و تحــول 
وحضور هئیت رئیســه ای آشــنا بــه مباحث روز کســب 

 و کار  و همراهــی بــا اعضــای کمیســیون آمــوزش تداوم 
یافت.

صدرهاشمی با اشاره به عملکرد مثبت این کمیسیون 
گفت: تشــکیل نشــریه تخصصی اتحادیه، ایجــاد کانال 
اتحادیــه جهت اطلاع رســانی ســریع به اعضــا، برگزاری 
دوره هــای آموزشــی بــا حضــور اســاتید توانمنــد جهت 
اعضــای محتــرم ،برگــزاری جلســات هــم اندیشــی در 
جهــت آشــنایی اعضــای اتحادیــه بــا کســب و کارهــای 
مجازی،تصویب جلسات مشترک بین اعضای محترم 
و پیشکســوتان اتحادیــه و افــراد موفــق در کســب و کار  
تحــت عنــوان کارگاه های  » دانــش و تجربه در کســب و 

کار« برگزار خواهد شد.

با حضور روسا و اعضای کمیسیون های تخصصی؛ 

تکلیف کمیسیون های آموزش و تشخیص مشخص شد
پس از بحث و بررسی فراوان تکلیف کمیسیون 

تشخیص و آموزش روشن شد.
بــه گــزارش اصفهــان زیبــا، حســین ملــت رئیــس ســابق 
اتحادیــه رســتوران داران اصفهــان در آســتانه انتخابات 
پیش روی ایــن اتحادیه اســتعفا داد. این اســتعفا باعث 
شد که خود به خود از کمیسیون تشخیص نیز مستعفی 

محسوب شود.
از ســوی دیگر با استعفای فرشــاد جعفریان از کمیسیون 
آمــوزش نیــز بایــد تکلیــف نفرهــای جایگزیــن در ایــن دو 

کمیسیون تخصصی و مهم روشن می شد.
زمانی که انتخابات کمیسیون های ششگانه اتاق اصناف 
مرکز اســتان اصفهان انجام شــد، بــه جز اعضــای اصلی،  
اعضــای علی البــدل را نیز مشــخص کردنــد؛ اما بــه دلیل 
ســکوت قانون نظام صنفی و عدم اشــاره به حضور عضو 

علی البدل ورود نفرات بعدی در هاله ای 
از ابهام قرار داشت.

تا اینکه رئیس اتاق اصناف مرکز اســتان 
اصفهــان بــا دعــوت از روســا و اعضــای 
کمیســیون هــای تخصصــی اقتصادی، 
تشخیص و آموزش و تصمیم نهایی برای 

این کمیسیون ها را اتخاذ کرد.
رئیس اتاق اصناف مرکز استان اصفهان 

در ایــن جلســه اعــلام کــرد: پــس از بحــث و گفــت وگــو بــا 
روســا و اعضای کمیســیون های ذی ربط مقرر شد افراد 
علی البــدل بــه عنــوان نفــرات جایگزیــن وارد سیســتم 

کمیسون های اتاق اصناف شوند.
رسول جهانگیری ادامه داد:  احمد صمدیه لباف رئیس 
اتحادیــه خــرازی و تریکوفــروش اصفهــان جای حســین 

ملت را در کمیســیون تشخیص خواهد 
گرفت و حمیدرضا نیکخواه عضو هیئت 
رئیسه اتحادیه طلا و جواهر اصفهان نیز 
به جای فرشاد جعفریان وارد کمیسیون 

آموزش خواهد شد.
گفتــه رئیــس اتـــاق اصنــاف، ورود  بــه 
 ایــن افــراد بــدون تغیـــیر در ســاختار 
تخصـــصی صــورت  هــای  کـمیسیـــون 

خواهد گرفت.
وی خاطرنشــان کرد:ایــن الگــو بــرای تغییــر و تحــولات 
احتمالی در کمیســیون هــای دیگر به صــورت مبنا عمل 

خواهد کرد.
رئیس کمیســیون تشــخیص اتــاق اصنــاف مرکز اســتان 
اصفهان نیز بــا بیان اینکه مشــکلات باید با تکیــه بر توان 

تخصصی وکارشناســی اتــاق اصنــاف حل و فصل شــود، 
گفت: جا دارد از تلاش های بی دریغ اعضای کمیســیون 

تشخیص اتاق و همچنین حسین ملت تقدیر کرد.
عباســعلی بصیــرت ادامــه داد: هــم افزایــی نیروهــا در 
کمیســیون های تخصصی موجب رشــد اتحادیــه ها و در 

نتیجه اتاق اصناف خواهد شد.
رئیس اســبق اتــاق اصنــاف مرکــز اســتان اصفهــان برای 
اعضای جدید کمیسیون های تخصصی آرزوی موفقیت 
کــرد. لازم به ذکر اســت، کمیســیون امور اقتصــادی اتاق 
اصناف مرکز اســتان اصفهان نیز در گذشــته دچــار تغییر 
و تحول شــده بــود. بــا اســتعفای محمدرضاعــکاف زاده 
ازاتحادیه پارچه فروشان اصفهان وکمیسیون اقتصادی 
نفر بعدی رضوانی، خزانه دار اتحادیه خرده فروشان میوه 

و سبزی  جایگزین وی شده بود.

زوال حاشیه امن بازارهای سنتی
ح کرد: عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی مطر

          رقبای جدید مجازی در بازار های سنتی 
همایــش بــا ســخنرانی رســول جهانگیــری رئیــس اتــاق 
اصنــاف مرکــز اســتان اصفهان آغــاز شــد. وی در ســرآغاز 
صحبت هایش از دغدغه های اصناف برای حفظ کسب 

وکارهای خود سخن گفت.
وی بــا بیــان اینکــه ابزارهــای نویــن بایــد  بــرای توســعه 
گیرنــد،  قــرار  توجــه  مــورد  صنفــی  وکارهــای  کســب 
گــر قــرار اســت تغییــر و تحولــی در  کــرد:  ا خاطرنشــان 
 اصناف شــکل بگیرد سرمنشــا آن درکمیســیون آموزش 

است.
جهانگیری خاطرنشــان کرد: شــاید در گذشته وضعیت 
کســبه بــا حضــور در  کــه  اقتصــادی بــه صورتــی بــود 
حجره هایشــان کســب درآمد می کردند و هیچ مشکلی 

نبــود؛ اما امــروز با ایــن وضعیــت کســب وکار ادامــه روند 
سنتی به خروج فرد از سیستم اقتصادی منتهی خواهد 

شد.
رئیس اتاق اصناف مرکز استان اصفهان با اشاره به تعداد 
زیاد واحدهای صنفــی به ازای هرنفــر در اصفهان گفت: 
افزوده شــدن رقابت کســب وکارهای مجازی در شرایط 
موجود، اصنــاف را ناچار بــه پذیرفتن تغییراتــی در بدنه 

کسب وکارهای سنتی کرده است.
وی خاطرنشــان کــرد: متاســفانه به تکــرار، شــاهد تغییر 
شــغل  در یک واحد صنفی  هســتیم و ایــن زنگ خطری 

برای اصناف است.

          کسب وکارهای سنتی حاشیه امن ندارند

محمود محمودیــان عضو هیئت علمی دانشــگاه علامه 
طباطبایــی در این همایش اظهار کــرد: تمام موفقیت و 

شکست های ما ناشی از عادت های ماست.
کســی نســبت بــه محیــط  گــر  وی ادامــه داد: امــروز ا
پیرامونش حساس نباشد قطعا  کسب وکارش در معرض 

خطر قرار می گیرد.
این کارشــناس بازاریابــی ادامــه داد: با وجود 
روش هــای نویــن و  ورود تکنولــوژی بــه ایــن 
بحث، کســب وکارهای ســنتی دیگر حاشــیه 

امن ندارند.
کیــد کرد: تحــولات دیجیتالی،  محمودیان تا
تحول در بازارهــای خرید و تحــولات در حوزه 
انتظارات مشتری ما را ناچار به تغییر در کسب 

و کارهایمان کرده است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
تغییر نگاه و فکر به کسب وکار را برای رسیدن 
بــه نتایــج جدیــد ضــروری دانســت و گفــت: 
تفکرات قدیمی شما را به همان نتایج قدیمی 

خواهد رساند.
اهــــمیت  بــه  بــازاریــــابی  کارشنــــاس  ایــن 

وکار  کســب  اهــداف خــود در  کــردن  یادداشــت 
کــرد و افــزود: یکــی از ضعــف هــای مــا در  اشــاره 
 حــوزه کســب وکار ثبــت نکــردن تجربــه هــا و اهداف 

است.
محمودیان یکی از ضررهــای این رفتار را عدم امکان 
انتقــال تجربیات بــه آینــدگان و از بین رفتــن برخی از 

مشاغل و حرفه ها و فنون کار  عنوان کرد.
تبلیغــات  و  بازاریابــی  برجســته  کارشــناس  ایــن 
را  مشــاغل  در  مــدرن  ابزارهــای  از  اســتفاده 
یکــی از مهم تریــن مســائل برشــمرد و افــزود: عــدم 
اســتفاده از ابزارهــای نویــن بــا بهانــه هایــی از ایــن 
دســت کــه دیگــر از مــا گذشــته اســت لطمــه جــدی 
خواهــــد  ســاله  چنـــــدین  وکارهــای  کســب   بــــه 

زد.
وی تصریــح کــرد: خیلــی متاســف هســتم بگویم که 
تغییرات تکنولوژی، برخی از صنــوف را از بازار حذف 
خواهد کــرد؛ این اتفــاق تلخ بــرای کســب وکارهایی 
که با تحولات همراه نشــوند بی شــک اتفــاق خواهد 

افتاد.
کیــد کــرد: زبــان بــازار زبــان خشــن و  محمودیــان تا
مــی  مجبــور  را  کســبه  بــازار  اســت،  محــــکمی 
بــاره  ایــن  در  مقاومــت  و  کننــد  تغییــر  کــه  کــــند 
 قطعــا ایــن واحدهــا را از اقتصــاد حــذف خواهــد 

کرد.
استاد دانشــگاه علامه طباطبایی  در بخش دیگری 
از ســخنان خــود بــه ضــرورت توجــه بــه جمــع آوری 
اطلاعات مشــتریان اشــاره و خاطرنشــان کرد: خرید 
CRM یــا نــرم افزارهــای مدیریــت ارتباط با مشــتری 
گر  بــرای واحدهــای صنفــی بــزرگ ضــروری اســت و ا
واحدهــای صنفــی متوســط و کوچــک هــم توانایی 
خرید این نرم افزار را داشــته باشند باید آن 

را تهیه کنند.
کید کــرد: واحدهای کوچک   محمودیان تا
می توانند اطلاعات مشــتریان خود را تهیه 
کســل ذخیــره کنند، واقعیت  و در نرم افزار ا
گر مشتری شــما محصولات  این اســت که ا
رقیبتــان را تســت کنــد، ممکن اســت دیگر 
مشتری شــما باقی نماند؛ لذا حفظ ارتباط 

با مشتریان الزامی است.
بــه مشــتری و نیازهــای وی  وی توجــه 
را یکــی از مهم تریــن ابزارهــا بــرای بقــای 
کــرد:  خاطرنشــان  و  عنــوان  کســب وکار 
تــــداوم  بــا  مــا  مشتریــــان  شــک  بــــدون 
 رفتارهــای ســنتی دیــروز از دســت خواهند 

رفت. 

 همایـش روش هـای نویـن درآمدزایـی ویـژه اصناف به همت کمیسـیون آمـوزش اتاق اصنـاف مرکز 

فاطمه 
نوری

اسـتان اصفهـان و موسسـه فنـاوران حکیـم در سـالن همایـش های اتـاق بازرگانـی اصفهـان برگزار 
شد.

ضـرورت توجـه بـه روش هــای نویـن درآمدزایـی بـا ظهـور ابزارهـا و فضاهـای جدیـد کسـب وکار 
و کسـادی بازارهـای سـنتی ، اتـاق اصنـاف را بـه ایـن بـاور رسـانده کـه ناچـار اسـت بـرای بقـا بـه 

روش هـای جدیـد متکـی شـود.

   یکی از 
ضعف های ما 

در حوزه 
کسب وکار 
 ثبت نکردن 
تجربه ها 
 و اهداف 

است



     رای به تغییر در اتحادیه کباب و بریان
 در اولین جلســه آذرماه  دفاعیه عضو هیئــت مدیره اتحادیه 
صنف کبابی وبریانی شهرستان اصفهان، ارائه پیشنهادات 
کمیته کارشناســی در ارتباط با نرخ خدمات آموزشگاه های 
رانندگی، بررسی موارد مربوط به صدور پروانه کسب نانوایان، 
طرح مکاتبه مرکز اصنــاف در ارتبــاط با موارد مغایــر با قانون 
 نظام صنفی و آیین نامــه ها مورد توجه و بحث و بررســی قرار

 گرفت.
بــه نظر می رســد بنــا بــر تصمیــم کمیســیون نظــارت تغییر و 
تحــولات جدیــدی در اتحادیــه کبــاب و بریــان اصفهــان رخ 

داده باشد.
 با خروج رئیس اسبق این اتحادیه، عضو علی البدل اول وارد 
اتحادیه شد و انتخابات داخلی صورت گرفت. در حال حاضر 

علی میزبانی ریاست این اتحادیه را برعهده دارد.

    الزام اتاق های اصناف به تدوین برنامه های پنج ساله 
جلســه دوم کمیســیون نظارت در آذرماه ســال جاری اما به 
مسائل مهم تری اختصاص داشت. رئیس سازمان صنعت 
معدن وتجارت ورئیس کمیســیون نظارت استان اصفهان 
در جمع اعضای این کمیسیون اظهار کرد:  اتاق های اصناف 
مطابــق بــا برنامه ششــم  موظــف بــه ارائــه برنامه  پنج ســاله 
کید ما بر برنامه محوری  هستند. اسرافیل احمدیه افزود: تا

برای ساختن اتاق های اصناف توانمند، چابک و پویاست.

    برخورد سلیقه ای ممنوع است
وی در بخش دیگری از سخنان خود به روند بازرسی ونظارت 
بر اتحادیه ها  اشــاره کــرد و گفــت: در این بخش ما خواســتار 
تشکیل چندین تیم ازاعضا کمیسیون نظارت برای تسریع 

روند نظارت بر اتحادیه های صنفی هستیم.

 رئیــس کمیســیون نظــارت بــر اصنــاف اســتان اصفهــان 
خاطر نشــان کرد: تیم های بازرســی بایــد رویه هــای ثابت و 

مشخصی را در چارچوب قانون دنبال  کنند. 
وی نســبت بــه  بررســی هــای ســلیقه ای و داشــتن دیــدگاه  
متفاوت، ســخت گیرانه وخــاص  در جریــان این نظــارت ها 

هشدار داد.
 28 آذرماه سال جاری نیز بار دیگر کمیسیون نظارت تشکیل 
 جلســه داد . اســتماع نتایــج اقدامــات مصوبــات جلســه
 ۱۴ آذرماه ،ارائه پیشــنهادات کمیته کارشناسی در ارتباط با 
ســاماندهی واحدهای صنفی سیار، بررســی شکواییه عضو 
اتحادیه صنف بــرق کاران وســایط نقلیه، طــرح مکاتبه مرکز 
اصناف وبازرگانان ایران در ارتباط با موارد مغایر با قانون نظام 
صنفی و آیین نامه، طرح مکاتبه مرکز اصناف و بازرگانان ایران 
در ارتباط بــا رأی دیــوان عدالــت اداری در خصوص فعالیت 
کز وتاسیسات گردشگری، ارائه گزارش کمیسیون بازرسی  مرا
اتاق اصناف در ارتباط با اعتراض یک فرد صنفی، ارائه گزارش 
برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهرستان اصفهان و 
بررسی موارد مربوط به صدور پروانه کسب نانوایان اصفهان 
از جمله موضوعاتی است که  در دستور کار کمیسیون نظارت 

قرار داشت.

    دســت رد کمیســیون نظارت بر تشــکیل اتحادیه 
الکتریک

کمیســیون نظارت ۱2 دی ماه ســال جاری نیز به ریاست 
اســرافیل احمدیــه تشــکیل جلســه داد .در ایــن جلســه 
اسماعیل نادری و رسول جهانگیری، رئیس اتاق اصناف 
مرکز استان اصفهان  به ارائه گزارش در باره نتایج اقدامات 
صورت گرفته در رابطه با مصوبات جلسه قبلی کمیسیون 
نظارت پرداختند.بر اساس گزارش روابط عمومی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان اصفهان در این جلســه 
موضوع ساماندهی مشاغل شهری اصناف مورد بررسی 
قرار گرفته اســت. موضوع اصلی در این بحث حول محور 
ساماندهی  واحدهای فروشنده دوچرخه و موتورسیکلت 
مطــرح شــده اســت. شــایان ذکــر اســت رئیــس اتحادیــه 
فروشــندگان دوچرخــه و موتورســیکلت چنــدی پیش از 
راه انــدازی شــهرک تخصصــی دوچرخه و موتور ســیکلت 
با همــکاری شــهرداری اصفهــان در خیابان ســروش خبر 
داده بود.مهدی غفرانــی افزوده بــود: رایزنی های خوبی 
گــذاری این  بــا شــهرداری اصفهــان در رابطــه بــا نحــوه وا
واحدها انجام شده اســت. ادغام دو اتحادیه لوله کشان 
گاز ساختمان و تاسیسات مکانیکی ساختمان شهرستان 
اصفهان از جمله موضوعاتی بود که در این جلسه مطرح 
شده است. چندی پیش این طرح در اجلاس ماهانه اتاق 
اصناف مطرح شده و به تصویب رسیده بود. در این جلسه 
نتیجه اقدامات و تحقیقات کارشناسان قرائت شده بود. 
بر اســاس گزارش کارشناســان این موضوع مورد تصویب 
کمیســیون نظارت واقــع شــده اســت.یکی از موضوعات 
جنجالــی این هفتــه کمیســیون نظــارت بررســی مکاتبه 
انجام شــده در مرکز اصنــاف و بازرگانان ایران بــرای ایجاد 
یک اتحادیه جدید تحت عنوان اتحادیه الکترونیک بود؛ 
در خواستی که برخلاف  سیاست های کلی وزارت صنعت، 
مبنی بر چابک ســازی اتحادیه های صنفی قرار داشت با 
درایت کارشناسان مربوطه در کمیسیون نظارت استان 
اصفهان رد شد. براساس اطلاعات رسیده، یکی از اعضای 
پیشــین هیئت مدیره اتحادیه الکتریک و الکترونیک که 
کام ماند، به دنبال  در انتخابات دوره اخیر این نهــاد نیز نا
تشکیل اتحادیه جدید است. این موضوع در حالی است 
که رئیس اتحادیه الکتریک و الکترونیک معتقد است که 
جدایــی الکتریک از الکترونیــک اقدامی غیرکارشناســی و 
برخلاف سیاســت های چابک ســازی اتحادیه هاســت.
البته پیــش از این تشــکیل اتحادیه هــای جدید بــه ویژه 
در زمینه کســب وکارهای جدیــدی که در گذشــته وجود 
نداشته  وامروز به وجود آمده اند، درصورت رسیدن به حد 
نصاب های تعیین شــده بلامانع اعلام شــده بود.  بررسی 
موارد مربوط به صدور پروانه کســب نانوایان هم گویا این 

روزها پای ثابت این کمیسیون نظارت است .

کمیسـیون نظـارت در آذر و دی مـاه سـال 96 موضوعـات مهمـی را دنبـال کـرد کـه بـه مهم تریـن آن 
اشـاره خواهیـم کـرد. بـر اسـاس گـزارش روابـط عمومـی سـازمان صنعت، معـدن و تجارت اسـتان 
اصفهـان و طبـق روال معمول جلسـه کمیسـیون نظارت بر سـازمان های صنفی،  در سـازمان صنعت معدن 
وتجـارت اسـتان اصفهـان مـوارد مرتبـط با  نتایـج اقدامات  23 آبـان ماه توسـط رئیس اتاق اصنـاف و رئیس 

کمیسیون نظارت قرائت شد.

سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳
یکشنبه

۱۷ دی  ۱۳96  
گزارش

تجارت الکترونیک اصناف 
نیازمند پژوهش جامع است

رئیس کمیســیون اقتصادی اتــاق اصناف 
مرکز اســتان اصفهان گفت: مدیران ارشــد 
اتاق هــای اصنــاف تمــام اســتان ها بایــد پژوهشــی 
جامــع را دربــاره آینده فضــای کســب و کار مجازی و 

تاثیرات آن بر تمام رسته های صنفی آغاز کنند. 
روح الله چلونگر در گفت وگو با کسب فردا اظهارکرد: 
کســب و کار در فضای مجازی کشــور با روند سریعی 
رشد می کند که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
نیز در این زمینه بســتر خوبــی را فراهم کرده اســت، 
همچنین قانون نظام صنفی کشــور آیین نامه های 

اجرایی خوب برای فعالیت در این عرصه دارد.
وی تصریح کــرد: اســتان اصفهــان در رتبه هــای 
نخســت بازار مجازی کشــور قــرار دارد و همانطورکه 
شــاهدیم فروش و توزیع کالاهــا در این فضــا به طرز 
چشمگیری در حال گسترش اســت؛ زیرا اولا سطح 
بــازار محدودیــت فیزیکی نــدارد و دوم اینکــه خیلی 
از هزینه هــای اجــاره مــکان، رفــت و آمــد، بازدیــد از 

اجناس و ... در حال حذف شدن است.
ایــن کارشــناس اصنــاف بــا بیــان اینکــه تــا ۱۰ ســال 
آینده حدود ۶۰ درصد مشــاغل ســنتی و مغازه های 
کنــار خیابان هــا  خطــی 
شــد،  خواهــد  حــذف 
افــزود: فــروش اینترنتــی 
ک، فســـــت فــود،  پوشــا
 غــــــذای رســـــــــتوران ها 
و ... و ارســال آن به درب 
نمونه هــای  از  ل  منــاز
کار  کســب و  رونــق ایــن 

است.
چلونگــر بــا بیــان اینکــه 
فنــی خــودرو  خدمــات 
آن  نظیــــــر  مشـــــاغل  و 
نیــز امـــــروزه در فضــای 
اینترنت تبلیغ می شــود، 
ادامــه داد: در مــواردی 
کــه  مشــاهده می کنیــم 
صاحبــان تعمیرگاه ها به 
درب منازل مراجعه کرده و اتومبیــل دچار خرابی را 
به تعمیــرگاه می برند تــا مالک آن با مشــکل رفتن به 

کز مواجه نباشد. این مرا
وی با بیان اینکه بیکار شدن افراد در مشاغل سنتی 
درصورتی که خود را با این تکنولوژی جدید منطبق 
نکنند امر عجیبی نخواهد بود، گفت: طبیعی است 
که با گســترش تجارت الکترونیک اجــاره کردن یک 
مغــازه بــا هزینه هــای بــالای چنــد میلیــون تومانــی 
منطقــی به نظــر نمی رســد؛ زیرا مــردم بــا مراجعه به 
فروشــگاه مجازی هــر جنســی را بخواهند ســفارش 
داده و بعــد از پرداخــت پــول، آن را درب منزلشــان 

تحویل خواهند گرفت.
این مقام صنفی گفــت: مدیران ارشــد اتاق اصناف 
ایران و تمام اســتان ها باید پژوهشی جامع را درباره 
آینده فضای کسب و کار مجازی و تاثیرات آن بر تمام 
رســته های صنفی آغاز کنند و این فرصت گرانقدر را 
گر در سال های گذشته چنین  از دست ندهند؛ زیرا ا
حرکتــی شــده بــود، الان بعضــی از مشــاغل در حال 

حذف شدن نبودند.
کســی تلفنی ، مشاورین  چلونگر مشــاغلی مانند: تا
ک ، فروشــندگان خــودرو ، فســت فــود و... را از  امــلا
مهم تریــن حرفه هایی دانســت کــه بایــد در اولویت 
پژوهش و منطبق ســازی آنها با فضــای مجازی قرار 

بگیرند .
وی راحتــی و آرامــش اســتفاده از ایــن فنــاوری و 
گرفتــاری مــردم را از عوامــل مهــم در رشــد تجــارت 
الکترونیک عنوان کرد و گفت: یکی از ابزارهای مهم 
این تکنولوژی مجازی گوشــی های تلفــن اندروید و 

اینترنت پرسرعت است.
رئیس کمیســیون اقتصادی اتاق اصناف اصفهان، 
ادامه داد: در سال های قبل این گوشی ها در اختیار 
۵ درصد مردم بود واستفاده از اینترنت فقط از طریق 
کامپیوتر منازل و شــرکت ها انجام می شد، اما با گذر 
زمان شــاهدیم که بیش از ۹۵ درصد مردم از چنین 
امکانی اســتفاده می کنند که حضور آنــان در فضای 

مجازی را چندین برابر افزایش داده است.

 وام جعاله ۲۰ میلیون تومانی
 تا پایان سال تمدید شد 

مدت اجرای طرح اعطای تسهیلات جعاله 
مســکن تا ســقف 2۰۰میلیون ریال از محل 
اوراق گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن 

تا پایان امسال تمدید شد.
 فرابورس ایران اعلام کرد: پیرو اطلاعیه این شــرکت 
در خرداد و مهرماه امسال و بر اساس مصوبه آبان ماه 
بانک مســکن و نیز نامه دی ماه معاونت تحقیقات 
بــازار و توســعه محصول بانــک مســکن در خصوص 
افزایــش ســقف تســهیلات جعالــه اعطایــی، مــدت 
ح اعطــای تســهیلات جعالــه مســکن تا  اجــرای طــر
ســقف 2۰۰میلیون ریــال از محــل اوراق گواهی حق 
تقدم استفاده از تسهیلات مسکن به تنهایی یا توأم 
با تسهیلات جعاله با سپرده، همزمان با خرید واحد 
مســکونی، تعویض وثیقــه و یــا انتقال مانــده بدهی 
تســهیلات روش اقســاطی)اعم از خریــد یــا ناشــی از 

سهم الشرکه( تا پایان سال جاری تمدید شد.

پرهیز  برخورد سلیقه ای در نظارت بر اتحادیه ها 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان هشدار داد:

گزارش                          ویژه

انجمن حمایت از حقوق مصرف کنندگان:
افزایش تعرفه ها غیرقانونی است  

 انجمن حمایت از مصرف کنندگان در نامه ای به 
تعزیرات حکومتی و مبادی نظارتی مختلف اعلام 
کرده افزایش تعرفه های خدمات مهندسی سال ۹۶ توسط 
سازمان نظام مهندسی ساختمان غیرقانونی بوده است.  
بــه گــزارش تســنیم، در نامــه انجمــن حمایــت از حقــوق 
مصرف کننــدگان بــه تعزیــرات حکومتــی خوزســتان  کــه 
رونوشــتی از آن برای وزیر راه و شهرســازی ارســال شــده، با 
اشــاره بــه نامــه رئیــس ســازمان نظــام مهندســی کشــور 
درخصوص افزایش تعرفه های خدمات مهندسی سال ۹۶ 
آمده است »بر اســاس بررســی های به عمل آمده، افزایش 
تعرفه  خدمات مهندســی مراحــل تشــریفاتی را طی نکرده 
است. زیرا به استناد بند ۱۵ ماده ۱۵ قانون، نظام مهندسی 

فقط وظیفه تهیــه و تنظیم مبانی قیمت گــذاری خدمات 
مهندســی راه بــه عهــده دارد و بایــد پــس از تهیــه و تنظیم 
فهرست آن را به منظور طی مراحل قانونی برای ادارات راه و 
کید  شهرسازی ارسال کند.«در بخش دیگری از این نامه تا
شده » با توجه به موارد گفته شــده و عدم رعایت ماده ۱۱۷ 
آیین نامه اجرای قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان، 
رئیس سازمان نظام مهندســی کشــور و  به تبع آن، رئیس 
سازمان نظام مهندسی ساختمان خوزستان در خصوص 
موضوع ابلاغ نرخنامه مرتکب تخلف شده اند. خواهشمند 
است در راستای جلوگیری از افزایش قیمت مسکن و تضییع 
حقوق مصرف کنندگان وفق قانون از اجرای نرخنامه ۱3۹۶ تا 

ابلاغ رسمی توسط مبادی قانونی جلوگیری شود.«

با گسترش 
تجارت 

الکترونیک 
اجاره کردن 
یک مغازه با 

هزینه های بالای 
چند میلیون 

تومانی منطقی 
به نظر نمی رسد

۳۱

رئیس اتحادیه عکاسان اصفهان خبر داد:

ساماندهی فعالیت عکاسان در فضای مجازی
رئیــس اتحادیــه عکاســان، فیلــم بــرداران و 
لابراتــوارداران اصفهــان از ضــرورت ســاماندهی 
کبرامامی در  فعالیت عکاسان در فضای مجازی خبر داد. ا
گفــت وگــو بــا اصفهــان زیبــا اظهــار کــرد: اخیــرا اتحادیــه 
جلســه ای  با حضور جمعــی از فیلم بــرداران و عکاســان و 
کــن ســتاد امــر بــه معــروف و نهــی از  مدیــر اصنــاف و اما
منکراســتان اصفهــان برگــزار کــرد. وی با اشــاره بــه اینکه 
عکاســی یک هنراســت، افزود: هر تصمیمی در این حوزه 
باید با لحاظ کردن ویژگی های خاص این هنر گرفته شود. 
رئیــس اتحادیــه عکاســان، فیلم بــرداران و لابراتــوارداران 
اصفهان خاطرنشــان کرد: به طور قطع اتحادیه با هرگونه 
بی بندوبــاری و اقدامــات غیرفرهنگی در فضــای مجازی 

مخالف اســت. وی با بیان اینکه عکاســان و فیلم برداران 
برای جذب مشــتری نیازمنــد ارائه نمونــه کارهای هنری 
کنون بیشــترین مشــکلات ما  خــود هســتند، افزود: هــم ا

مرتبط با تبلیغات عکاسی در فضای مجازی است .
 امامی خاطرنشان کرد: بهره گیری از ظرفیت شبکه های 
مجازی بــرای واحدهای صنفــی پروانه دار بایــد با رعایت 
اصول وشئونات اسلامی باشد و اتحادیه رویکرد تبیینی را 

در این رابطه پیش گرفته است. 
رئیــس اتحادیه عکاســان و لابراتــوارداران اصفهان گفت: 
امیدواریــم با تداوم جلســات هــم اندیشــی معضلات این 
صنف کمتر شــده و تلاش و پشــتکار اعضای این صنف در 

سایه برخی از تخلفات قرار نگیرد. 

مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت:

افزایش قیمت خودروهای داخلی کذب است
سازمان صنعت،معدن و تجارت اعلام کرد؛

آغاز ارائه تسهیلات به اصناف اصفهان 
و  عمــــــومی  روابــط  مــــــرکز 
اطلاع رســانی وزارت صنعــت، 
معدن و تجارت بــا اعلام اینکه تصمیمی 
برای افزایش قیمت خودروهای داخلی 
وجــود نــدارد، موضــوع افزایــش قیمــت 
واقــع  را خــلاف  خودروهــای داخلــی 
و  عمــــــومی  روابــط  دانســـــت.مـــــــرکز 

اطلاع رســانی وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت بــا صــدور 
اطلاعیه ای در خصوص مطلب پخش شده در برنامه پیک 
نیمروزی رادیــو ایــران مبنی بــر اینکه قیمــت خودروهای 
داخلی به دنبال افزایــش قیمت خودروهــای خارجی بالا 

رفت، توضیحاتی جهت شفافیت هرچه بیشتر ارائه داد:
در شــرایط کنونــی تصمیمــی مبنــی بــر افزایــش قیمــت 

وجــود نــدارد و موضــوع افزایــش قیمت 
خودروهای داخلی خلاف واقع است.

از سوی دیگر برخی خودروسازها از جمله 
ایران خــودرو برای رفــاه حال مشــتریان 
خود تخفیفــات فصلی ارائــه داده بودند 
که بــا پایــان مهلــت تخفیــف مــورد نظر، 
قیمت خودروهای این شرکت به حالت 
قبلی بازگشته و موضوع افزایش قیمت مطرح نبوده است.

همچنین گروه خودروســازی ســایپا ندر راستای حمایت 
از مصــرف کننــدگان و سیاســت های دولــت خدمت گــزار 
دســتور عدم افزایش قیمت را صادر کرده اســت و موضوع 
 افزایــش قیمــت در مقطــع فعلــی در ایــن شــرکت نیــز اجرا 

نمی شود.

 اولین جلســه ستاد هماهنگی 
ســتاد تســهیل بــرای اصنــاف 
استان برگزارشد . اسرافیل احمدیه اظهار 
کرد:  ســازمان ســمت اســتان اصفهان  با 
همــکاری اتــاق اصنــاف اصفهــان بــرای 
ســهولت متقاضیان تسهیلات در بخش 
اصناف با ایجاد زیر ساخت در فضای وب 

به صــورت انلاین ،تقاضــای تســهیلات  اختصاصی ســتاد 
تســهیل را فراهم کردند. وی افــزود: اصنــاف متقاضی می 
توانند در ســامانه اختصاصی ثبت نام کرده  که بعد از ثبت 
تقاضا طی فرایندی به ستاد تسهیل اســتان ارجاع وپس از 
بررســی وتصویب به بانک عامــل ارجاع میشــود . احمدیه 
بانک هــا را از دیدگاه های ســخت گیرانه منع کــرد و گفت :  

بانکهــای عامــل  درخصــوص پرداخــت 
تسهیلات  به دو اصل توجه کنند، اینکه آیا 
متقاضیان  نیازمند هستند و آیا می توانند  
وام اخــذ شــده را برگشــت کننــد،  توجــه 
کنند. شــایان ذکر اســت گروه هدف اخذ 
تسهیلات اصناف فقط شامل واحد های 
دارای پروانه صنفی معتبر در رسته تولیدی 
وخدمات فنی مهندســی می شــود کــه واحدهــای صنفی 
متقاصی تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان  بدون حضور در جلسه 
ستاد تســهیل  به بانک های عامل طی فرایند فوق معرفی 
شده و واحدهای متقاضی تسهیلات  بیشــتر از ۱۰۰ میلیون 
تاسقف یک میلیاردتومان  در کار گروه ستاد تسهیل مطرح و 

پس از بررسی به بانک های عامل معرفی می شوند.

 خودروهای خارجی دپو شده 
منتظر اعلام تعرفه های جدید

اتومبیل  نمایشگاه داران  اتحادیه  عضو 
با بیان اینکه در حال حاضر قیمت برخی 
خودروهای خارجی در بازار حتی بالاتر از محاسبه 
نرخ ها با تعرفه ۹۰ درصدی است، گفت: اعلام توقف 
تولید 2۵ مدل خودرو توسط سازمان استاندارد 

بیشتر یک کار تبلیغاتی بود. 
گزارش فارس، علی خسروانی در یک نشست  به 
ح شدن شایعه افزایش  خبری با بیان اینکه مطر
تعرفه واردات خودرو باعث رشد فروش خودروهای 
وارداتی در بازار شد، در پاسخ به پرسشی در مورد 
صورت  در  خارجی  خودروهای  بازار  وضعیت 
افزایش تعرفه واردات،  اظهار داشت: بخشی از 
خریدها، مازاد بر نیاز صورت گرفته و در حال حاضر 
خودروهای خارجی زیادی در کشور دپو شده است 
که فروشندگان آن منتظر ایجاد شرایط جدید در پی 

افزایش تعرفه واردات خودرو هستند. 
ح  وی تصریح کرد: البته با توجه به بحث های مطر
شده مبنی بر احتمال گشایش سایت ثبت سفارش 
واردات خودرو از ۱۰ دی ماه، تب خرید خوردوهای 

خارجی فروکش کرده است. 

   قیمت خودروها افزایش نمی یابد
وی پیش بینی کرد با افزایش تعرفه واردات خودرو، 
قیمت خودروهای خارجی افزایش چندانی نداشته 
باشد و حتی در برخی موارد افت قیمت نیز اتفاق 
که البته این افت قیمت نیز زیاد نخواهد  بیفتد 

 بود. 
خسروانی با اشاره به هزینه بالای سوانح جاده ای 
گر 2۵ درصد کشته های این سوانح  در کشور، گفت: ا
بر اثر کیفیت پایین خودروها باشد، باز هم بار مالی 
زیادی را به دولت تحمیل می کند و این در شرایطی 
است که مردم به سمت خرید خودروهای آلاینده 

ســـوق داده می شونــــــد 
خودروهــــــای  کثــــــر  ا و 
 داخلی، آلایندگی بالایی 

دارند. 
تعرفه  گر  ا که  حالی  در 
کاهش  خودرو  واردات 
نظـــــر  از  دولت  یابـــــد، 
سوخت  مصرف  کاهش 
و آلایندگی، درآمدزایی 
بیشــــتری نــــســــبـــــت به 
تعرفــــــه های دریافتــــــی 

خواهد داشت. 
تاثیــــــــر  مـــــورد  در  وی 
افزایش تعرفـــــه واردات 
قیـــــمـــــت  بر  خــــودرو 
خارجــــی  خـــودروهای 
در  گفــــت:  همچنیـــــن 

خودروهای  از  بسیاری  قیمــــت  حاضــــــر  حال 
در  شایعه شده  تعرفه های  با  متناسب  خارجی 
بازار است؛ به عنوان مثال توسان با قیمت 2۹۰ 
گر تعرفه  میلیون تومان معامله می شود که حتی ا
  ۹۰ درصدی نیز برای واردات آن اعمال شود، قیمتی 

در این حد نخواهد داشت. 

   توقف تولید  ۲5 مدل اقدام مناسبی است
عضو اتحادیه نمایشگاه داران اتومبیل در ادامه 
در مورد اطلاعیه سازمان استاندارد مبنی بر توقف 
تولید 2۵ مدل خودرو در کشور نیز گفت: توقف تولید 
خودروهای بی کیفیت اقدام مناسبی است؛ ولی 
برای این کار باید روش درستی در پیش گرفته شود، 
هرچند ما به تصمیمات یک شبه عادت داریم؛ 
ولی سازمان استاندارد نباید به صورت هیجانی در 
این قضیه عمل می کرد؛ زیرا این موضوع بر بازار و 

خریداران تاثیرگذار است. 
کرد: اعلام سازمان استاندارد بیشتر  کید  وی تا
جنبه تبلیغاتی دارد و هر نهادی برای اینکه بگوید 
کار من درست است، چنین تصمیمات یک شبه ای 
می توانست  استاندارد  وگرنه  می کند  اعمال  را 
 توقف تدریجی تولید را برای این خودروها دنبال 

کند.

ح گارانتی تعویض خودرو     اجرای طر
ح گارانتی تعویض  خسروانی در ادامه از اجرای طر
خودرو در صورت بروز ایراد فنی در موتور و گیربکس 
گر خودروی  در کشور برای اولین بار خبر داد و گفت: ا
خارجی فروخته شده با مشکل فنی در موتور یا 
گیربکس روبه رو شود، به جای آن، یک خودروی 

صفر به خریدار تحویل خواهیم داد. 
تعویض  شامل  گارانتی  این  کرد:  تصریح  وی 
بی قید و شرط می شود و مدت یک سال یا طی 
کیلومتر را برای خریداران شامل   مسافت ۱۵ هزار 

می شود. 
ح، تحویل خودروی  به گفته وی در اجرای این طر
جایگزین به سرعت و معمولا در مدت یک هفته 
صورت می گیرد و هیچ هزینه ای از مشتری دریافت 
نمی شود، حتی هزینه انتقال سند نیز به عهده 

ح است.  مجری طر
عضو اتحادیه نمایشگاه داران اتومبیل افزود: قصد 
ح را در مورد خودروهای دست دوم  داریم این طر
که پس از  کنیم؛ به طوری  مدل بالا نیز اعمال 
کارشناسی فنی و کیفی، خودرو تا شش ماه گارانتی 

خواهد شد.   

اخبار                         روز

 توقف تولید 
خودروهای 
بی کیفیت 

اقدام مناسبی 
است ولی برای 

این کار باید 
روش درستی 
در پیش گرفته 

شود



عکس نگاشت۳۲ سال چهاردهم، شماره ۳۱۱۳
یکشنبه
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جلسه هم اندیشی رؤسای اتحادیه های اصفهان و مشهد

اصناف در دو  هفته ای که گذشت

آغاز همکاری  اتحادیه های مصنوعات چوبی اصفهان با استارت آپ ها حضور اصناف در روز بصیرت


